
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8589, 8701
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού, το 8ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Τρίπολης, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Παπάγου, το 4ο
γυµνάσιο Κορυδαλλού, το 61ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας, το
53ο Γενικό Λύκειο Αθήνας, το Γενικό Λύκειο Βάρδας Ηλείας,
µέλη των Τµηµάτων Παραδοσιακών Χορών από τα ΚΑΠΗ
Ιωαννίνων, µαθητές από το Μουσικό Σχολείο Λαµίας, φοιτη-
τές από το Πανεπιστήµιο «Delaware» των Ηνωµένων Πολι-
τειών και µαθητές από το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας, σελ. 8597,
8600, 8601, 8604, 8610, 8612, 8619, 8626, 8629, 8633, 8638,
8645

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8590, 8591, 8593, 8597,
8605, 8606, 8609, 8612, 8613, 8614, 8617, 8625, 8628, 8629,
8630, 8631, 8632, 8635, 8642, 8645, 8646, 8648, 8649

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-

ρας 27 Ιανουαρίου 2020, σελ.  8604

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Εκλογή Βουλευτών», σελ. 8589 – 8649, 8700

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων: «Επίδοµα γέννησης και λοιπές δια-
τάξεις», σελ. 8618

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
και Επικρατείας, κατέθεσαν στις 24/01/2020 σχέδιο νόµου:
«Εθνικός Μηχανισµός Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπι-
σης Κινδύνων, αναδιάρθρωση της Γενικής Γραµµατείας Πο-
λιτικής Προστασίας, αναβάθµιση συστήµατος εθελοντισµού,
Πολιτικής Προστασίας αναδιοργάνωση του Πυροσβεστικού
Σώµατος και άλλες διατάξεις», σελ. 8639

4. Ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία επί της αρχής, επί
των άρθρων 1 και 2, επί του ακροτελεύτιου άρθρου, καθώς
και επί του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών: «Εκλογή Βουλευτών», λόγω της ειδικής πλειοψη-
φίας που απαιτεί το Σύνταγµα στο άρθρο 54 παράγραφος 1,
σελ. 8649 - 8699

5. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 8649 – 8652, 8653 - 8662

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. σελ. 8615 - 8617

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8628 - 8641
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8641 - 8701
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8602 - 8615
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8617 - 8628
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 8589 - 8602

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8628, 8629, 8630, 8631, 

8632, 8635
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8642, 8645, 8646, 8648, 

8649
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8593
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8605
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 8614
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 8642
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8606, 8609, 8612, 8613, 

8614
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8617, 8625
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 8648
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 8617, 8645, 8648
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 8590, 8591, 8593, 8597
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 8648
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8649
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 8625
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 8631
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8625
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 8645
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 8613
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8649

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8594
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 8633
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8629
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 8620
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 8611
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8592, 8593
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 8637, 8638
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 8595
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8614
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 8615
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 8612, 8613
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 8631, 8632
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 8612
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 8641
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 8638
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 8610
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 8638, 8642
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8646
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 8605, 8606
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 8590, 8598
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8596, 8597
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 8629
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 8599
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 8602
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 8626
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 8618

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 8589, 8590, 8597

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 
σελ. 8591

ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 8647
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 8629, 8638, 8640
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 8592, 8593, 8606, 8617
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 8622
ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ Ν. , σελ. 8610
ΜΕΛΑΣ Ι. , σελ. 8623
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 8600
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 8623, 8627
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 8597
ΜΠΛΟΥΧΟΣ Κ. , σελ. 8624
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 8634
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8645
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8601
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 8633
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 8590
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8628
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 8606
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 8608
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 8609
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 8647
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 8639
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 8632
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 8624, 8625
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 8636
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 8635, 8636
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 8618
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 8644, 8645
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 8619
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 8613, 8614
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 8593
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 8621
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 8625
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 8617, 8618, 8625, 8638
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 8604
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 8607

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:                                                                                             
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 8644
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 8623, 8638
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8593
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8606
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 8617, 8618, 8632, 8638                                                              
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 8614



Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιανουαρίου 2020, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 23-1-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΔ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
23 Ιανουαρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λο-
γαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων, Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες δια-
τάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών: «Εκλογή Βουλευτών».

Τον λόγο έχει ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος για επτά
λεπτά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Καληµέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω, γιατί δεν πρέπει να τα ξε-

χνάµε αυτά τα  µεγάλα γεγονότα, και να πω ότι σαν αύριο, αν
δεν κάνω λάθος, το 2015 είχαµε τις εκλογές «Την Κυριακή ψηφί-
ζουµε, τη Δευτέρα φεύγουν όλα». Νοµίζω ότι συµπυκνώθηκαν
όλα σε µία δήλωση του Πρωθυπουργού, στην οποία είπε στις 10
Μαΐου του 2016: «Δεν είπα ψέµατα, είχα αυταπάτες», για να δη-
λώσει ξανά στις 25 Ιανουαρίου του 2017: «Είπα ψέµατα, αλλά δεν
κλέψαµε κιόλας».

Καταθέτω απλώς στα Πρακτικά, γιατί είναι σηµαντικό να µην
ξεχνάµε, τις δηλώσεις: «Θα καταργήσω το µνηµόνιο µε ένα νόµο
και ένα άρθρο», «Θα υπερασπιστούµε τον δηµόσιο χαρακτήρα
των περιφερειακών αεροδροµίων», «Ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας παρά-
λογος φόρος, δεν διορθώνεται, αλλά καταργείται».

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής). 

Και τώρα, αφού θυµηθήκαµε την 25η του Γενάρη να δούµε τις

τρεις προτάσεις που υπάρχουν, γιατί είναι πολύ σηµαντικό στα
απλά να απαντήσουµε. Είναι µία πρόταση η οποία λέει απλή ανα-
λογική κι η άλλη πλειοψηφικό, σχεδόν µε το 1/3.

Στην απλή αναλογική τα θέµατα τα γνωρίζουµε. Θα τα πω και
µετά µε κάποιες παραδοχές, που δεν τις πιστεύω, αλλά νοµίζω
ότι αξίζει, γιατί πρέπει να απαντήσουµε.

Πάµε, όµως, στην πρόταση της Κυβέρνησης. Πιστεύετε ότι το
1/3 σχεδόν, είναι κάτι το οποίο βγαίνει µέσα από τα δέκα χρόνια
της κρίσης; Σας θυµίζω, για να µην ξεχνάτε, ότι η τελευταία κυ-
βέρνηση-συγκυβέρνηση, η οποία ήταν το 2012, έφτανε το
48,19% και όταν έφυγε η ΔΗΜΑΡ έφτανε το 42%. Άρα µέσα από
αυτή την κρίση σύνθεση-συναίνεση µπορεί να επιτευχθεί πάλι µε
το γνωστό αυτοδυναµία ή όχι; Εµείς πιστεύουµε πως όχι. Και για
να αφήσω τελευταία την απλή αναλογική λέω ότι η πρότασή µας
έχει βγει µέσα από τις εµπειρίες δέκα ετών µιας ζωής ενός κόµ-
µατος που έβαλε πρώτα τη χώρα και µετά το κόµµα. Από το 44%
στο 4%.

Άρα η επιλογή µας είναι µια επιλογή για τη χώρα και όταν λέτε
ότι ένας συνασπισµός κοµµάτων δεν µπορεί να πάρει το µπόνους
για την τελευταία στιγµή, καταλαβαίνω ότι λέτε: Μα, θα τα βρει
τελευταία στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ µε το ΠΑΣΟΚ -να τα πιστεύετε κιόλας
αυτά, αλλά τέλος πάντων- ή τη Νέα Δηµοκρατία και θα φτιάξουν
την τελευταία στιγµή µια συµµαχία; Μα εδώ υπάρχει ένα κόµµα
το οποίο είναι από τις προηγούµενες εκλογές. Πώς γίνεται να
µην παίρνει µπόνους; Καταλαβαίνω να µη γίνονται τυχοδιωκτικές
κινήσεις τον τελευταίο ενάµιση χρόνο, αλλά ένα κόµµα που έχει
κατέβει από τις προηγούµενες εκλογές, δεν µπορεί να πάρει το
µπόνους; Πώς γίνεται αυτό, κύριε Υπουργέ; Δεν µπορώ να το κα-
ταλάβω. Πραγµατικά, δεν µπορώ να το κατανοήσω.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο θέµα, στο µεγάλο παιχνίδι που
παίζεται και θα κάνω παραδοχές, τις οποίες δεν τις πιστεύω -το
ξαναλέω- µε το θέµα της απλής αναλογικής που απευθύνεται σε
έναν προοδευτικό κόσµο, λέγοντάς του πράγµατα, όπως να απο-
φεύγονται οι τεχνητές πλειοψηφίες, σύνθεση και συνεργασία µε
την απλή αναλογική, που είναι αυτονόητα. Πραγµατικά είναι αυ-
τονόητα όλα αυτά τα πράγµατα. Υπάρχει σύνθεση, θα λέµε και
εµείς, µε την απλή αναλογική.

Ξέρουµε τι έγινε στη διαδικασία των δηµοτικών εκλογών. Το τι
γίνεται στους δήµους το γνωρίζει ο καθένας από εσάς, αλλά να
πάµε τώρα στα συγκεκριµένα.

Θέλω να σας πω κάτι. Στις εκλογές του 2012, ο συνασπισµός
τότε Νέα Δηµοκρατία – ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ έφτανε στο 48,19%. Ο
συνασπισµός ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ και στις δύο εκλογές έφτανε
41,39%. Τότε ο κ. Τσίπρας, για το 48,19% που ξεπερνάει το πο-
σοστό της απλής αναλογικής που θέλει 47% για να κάνει πλει-
οψηφία, έλεγε ότι είναι δηµοκρατική εκτροπή. Για το 48%!

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’
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Το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής).

Εγώ κάνω µια παραδοχή, κύριοι συνάδελφοι, την οποία δεν
την πιστεύω, και το ξαναλέω για να µην παρεξηγηθούµε, ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι προοδευτικό κόµµα. Μια χαρά.

Και πάµε στις εκλογές. Η ευκολία είναι ότι είναι πρώτο κόµµα
ο ΣΥΡΙΖΑ ή πρώτο κόµµα το ΠΑΣΟΚ και κάνουµε προοδευτική
κυβέρνηση µε την Κουντουρά, τον Παπαχριστόπουλο, τον Κόκ-
καλη και εντάξει, έχουµε µια προοδευτική κυβέρνηση. Είναι ση-
µαντικό αυτό. Αλλά, βρε σύντροφοι, µια στο εκατοµµύριο πείτε
ότι ο κόσµος δεν µας πιστεύει και βγάζει όχι την προοδευτική πα-
ράταξη του Κόκκαλη, του Παπαχριστόπουλου και της Κουν-
τουρά, αλλά τους δεξιούς. Ερωτώ: Στα αποτελέσµατα -και σας
καταθέτω τον κατάλογο του 2015- τα τελευταία έχει η Νέα Δη-
µοκρατία εκατόν τριάντα έδρες, ο ΣΥΡΙΖΑ εκατόν τρεις και το
ΠΑΣΟΚ είκοσι επτά. Τελειώνουν οι εκλογές και έρχεται η Δευ-
τέρα. Εσείς λέτε για σύνθεση, που όλα τα στηρίξατε εναντίον
µας, γιατί λέγατε ότι εµείς συνεννοηθήκαµε µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Τη Δευτέρα ως κόµµα, αφού θέλετε απλή αναλογική, σας
ερωτώ ευθέως: Θα κάνετε συγκυβέρνηση µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία; Βγείτε και πείτε το, αν είστε δεύτεροι. Αν είµαστε πρώτοι το
λύνουµε. Αλλά αν γίνει µία στο εκατοµµύριο, αυτό που λέγατε
εσείς και συνέβη;

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κατά την άποψή µου, ο ΣΥΡΙΖΑ µε την απλή αναλογική, ενώ
δεν τη θέλει, ουσιαστικά παίζει τα ρέστα του σε ένα παιχνίδι όχι
ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δηµοκρατίας, αλλά ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ, κοροϊδεύον-
τας, εµπαίζοντας τον προοδευτικό κόσµο, ενώ δεν του απαντάει
στο ερώτηµα: «Αν είστε δεύτεροι θα οδηγήσετε ξανά τη χώρα
στις εκλογές ή θα συγκυβερνήσετε µε τη Νέα Δηµοκρατία»; Δεν
απαντάει κανένας σε αυτό.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κάνουµε διάλογο, δηλαδή;
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Δεν απαντάει κανένας σε αυτό, στο «µία στο εκατοµµύ-
ριο», που λέγατε και εσείς. Σας είπα, έκανα την παραδοχή, αλλά
στο «µία στο εκατοµµύριο» δεν απαντάτε, γιατί θέλετε να παίξετε
το δίπολο όχι µε τη Νέα Δηµοκρατία.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, υπάρχει το θέµα των πρόωρων εκλογών.
Εάν κάνετε πρόωρες εκλογές, υπάρχουν δύο µεγάλα ζητήµατα:
Πρώτον, είναι το θέµα της οικονοµίας. Τριάντα µέρες θα διαρκέ-
σει αυτό, γιατί λέτε ότι θα πάτε σε διπλές εκλογές. Δεν ξέρω αν
έχουµε αυτόν τον πολύτιµο χρόνο.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι πρόωρες εκλογές σηµαίνει αυτο-
νόητα ότι κερδίζετε και σώζετε και τον κ. Τσίπρα, γιατί καταλα-
βαίνετε ότι όλοι κατανοούν ότι αν πάτε τώρα σε εκλογές, µια
ήττα του ΣΥΡΙΖΑ θα είναι αυτονόητη. Μια ήττα µετά από τέσσερα
χρόνια θα είναι και το τέλος. Εσείς επιλέγετε.

Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι η πρότασή µας είναι µία πρόταση
ενός κόµµατος που βγήκε διά πυρός και σιδήρου, µία πρόταση
που στο µυαλό της έχει η χώρα να προχωρήσει µε συνθέσεις και
συναινέσεις, γιατί το ΠΑΣΟΚ έχει πρώτα τη χώρα και µετά το
κόµµα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παππάς για επτά λεπτά. Θα σας πα-
ρακαλέσω να κρατάτε τον χρόνο, γιατί είναι πολλοί οι συνάδελ-
φοι που ακολουθούν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καληµέρα σε όλους, καληµέρα κυρία
Πρόεδρε. Ευχαριστώ πάρα πολύ.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου
να σας πάω τέσσερα περίπου χρόνια πίσω, τότε που ο κ. Τσίπρας

ήταν ακόµα πρωθυπουργός και γύρισε από το ταξίδι του στην
Κίνα. Δηµοσιογράφοι τότε τον ρώτησαν για τον εκλογικό νόµο
που θα ψηφιζόταν λίγες µέρες µετά. Ο κ. Τσίπρας αρκέστηκε στο
να χρησιµοποιήσει µια έκφραση του Μάο: «Μεγάλη αναταραχή,
θαυµάσια κατάσταση». Που να ήξερε ο Μάο Τσε Τούνγκ ότι τη
φράση του θα τη χρησιµοποιούσε ο Αλέξης Τσίπρας για την
απλή αναλογική. Ίσως αν το ήξερε να µην την έλεγε τότε.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερα χρόνια µετά πιστεύω
πως έχετε αντιληφθεί ότι αποτύχατε, όπως αποτύχατε σε κάθε
ιδεοληπτική σας προσπάθεια, σε κάθε προσπάθεια να δηµιουρ-
γήσετε χάος σε αυτόν εδώ τον τόπο.

Η µεγάλη αναταραχή δεν ήρθε ποτέ -δυστυχώς για εσάς- και
η κατάσταση δεν είναι θαυµάσια -ευτυχώς για εµάς. Βέβαια το
«θαυµάσια» εννοώ όπως το ορίσατε και το ορίζετε εσείς.

Η χώρα έχει επιτέλους ένα υπεύθυνο Πρωθυπουργό, τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και µία σοβαρή Κυβέρνηση, µία Κυβέρνηση
που κάνει απλά όσα υποσχέθηκε στους Έλληνες πολίτες που την
εµπιστεύθηκαν και την ψήφισαν. Το ξέρω, σας φαίνεται πρωτά-
κουστο να είναι κάποιος τυπικός και να τηρεί τις υποσχέσεις του.
Καιρός, όµως, είναι να µάθετε ότι αυτό είναι πολιτική και όχι τα
συνθήµατα, τα ψέµατα και η παραπλάνηση.

Όπως δεσµευθήκαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι,
καταργούµε την απλή αναλογική. Θα εξηγήσω γιατί την καταρ-
γούµε, αφού πρώτα ξεκαθαρίσω κάτι. Η Νέα Δηµοκρατία δεν
υπήρξε και δεν θα υπάρξει ποτέ καιροσκοπικό κόµµα. Δεν χρη-
σιµοποίησε ποτέ τον εκλογικό νόµο για να παγιδεύσει την επό-
µενη κυβέρνηση, αυτό που προσπαθήσατε να κάνετε εσείς,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το 2016 και αποτύχατε, αυτό που
έκανε ο Ανδρέας Παπανδρέου για να παγιδεύσει την κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη και το είχε
καταφέρει.

Η Νέα Δηµοκρατία σάς θυµίζω ότι είχε φτάσει στις εκλογές
του ’89-’90 το 46%, αλλά δεν µπορούσε να πάρει αυτοδυναµία.
Και σε αυτό κακή αντιγραφή κάνατε από το πολιτικό σας πρότυ-
πο. Αποτύχατε, λοιπόν, γιατί φερθήκατε τυχοδιωκτικά.

Άκουσα χθες τον κ. Τσίπρα να χρησιµοποιεί µε περισσή αλα-
ζονεία έννοιες και όρους. Κατηγόρησε τη Νέα Δηµοκρατία για
πολιτική εξαπάτηση, ο άνθρωπος που -θυµίζω- θα καταργούσε
µε έναν νόµο και ένα άρθρο το µνηµόνιο, ο άνθρωπος που είπε
τόσα για τον ΕΝΦΙΑ -ας µην τα ξεχνάµε-, ο άνθρωπος που υπο-
στήριξε ότι η αποσύνδεση της εκλογής του Προέδρου Δηµοκρα-
τίας από τις εκλογές ήταν το σωστό. Δεν έλεγε, όµως, το ίδιο το
2014, όταν έριχνε την κυβέρνηση Σαµαρά.

Αναφέρθηκε σε λαϊκή κυριαρχία και λαϊκή ετυµηγορία ο άν-
θρωπος που έκανε το «όχι» «ναι» στο δηµοψήφισµα που µας έσυ-
ρε. Μέχρι και φορέα αλλαγής και ανανέωσης βάπτισε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Με ποια; Με τα στελέχη του παλαιού, σκληρού, λαϊκού ΠΑ-
ΣΟΚ; Αυτή είναι η ανανέωση; Μάλλον πρέπει να ανοίξετε ένα λε-
ξικό για να φρεσκάρετε ξανά τα ελληνικά σας. Έφτασε µάλιστα
στο σηµείο να απειλήσει τη Νέα Δηµοκρατία, εµάς, ότι στις επό-
µενες εκλογές ο ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να βρει συναινέσεις και να σχη-
µατίσει κυβέρνηση. Κυβέρνηση από ποιον, από το δεύτερο κόµ-
µα;

Αγαπητοί συνάδελφοι, µην έχετε αυταπάτες. Η Νέα Δηµοκρα-
τία του Κυριάκου Μητσοτάκη θα είναι πρώτη όποτε και αν γίνουν
εκλογές και κυρίως θα σας έλεγα να µην υποτιµάτε τον ελληνικό
λαό και τη βούλησή του, την κυρίαρχη βούληση που σας έστειλε
στην Αντιπολίτευση.

Επειδή εµείς δεν είµαστε τυχοδιώκτες, καταργούµε την απλή
αναλογική. Την καταργούµε µάλιστα σε έναν πολιτικό χρόνο που
δεν µπορεί κανένας να µας πει κάτι και δεν µπορεί να συνδεθεί
µε κανένα σενάριο πρόωρων εκλογών, σαν αυτά που αναπαρά-
γετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στο εσωτερικό σας για να λύσετε το
εσωκοµµατικά σας. Ένα ακόµα λάθος, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, θα το διορθώσουµε εµείς, όπως κάναµε µε άλλα τόσα
λάθη, όπως θα κάνουµε µπροστά µας, µέχρι να διαπιστώσουµε
πλέον ότι όλα θα γίνουν σωστά, για να έρθει επιτέλους η χώρα
ξανά στην κανονικότητα.

Ο λόγος που καταργείται η απλή αναλογική είναι απλός: Δεν
εξασφαλίζει τη κυβερνησιµότητα της χώρας µε την πρόφαση της
αναλογικότητας. Η απλή αναλογική ανοίγει την κερκόπορτα της
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αστάθειας και της ακυβερνησίας, αστάθειας και ακυβερνησίας
στη χειρότερη δυνατή συγκυρία για τη χώρα µας, την ώρα που
η ελληνική οικονοµία στέκεται ξανά στα πόδια της και γίνεται πα-
ράδειγµα προς µίµηση και όχι δακτυλοδεικτούµενη, την περίοδο
που η θετική ψυχολογία στις αγορές και στην ελληνική κοινωνία
έχει αντικαταστήσει την αβεβαιότητα και την εσωστρέφεια, τη
στιγµή που η Ελλάδα βρίσκεται στο επίκεντρο των εξελίξεων
στην Ανατολική Μεσόγειο και είναι ο παράγοντας σταθερότητας
στην περιοχή και η ελληνική κυβέρνηση χαρακτηρίζεται ως ένας
αξιόπιστος συνοµιλητής. Και εδώ οφείλω προς όλες τις πλευρές
να είµαι ξεκάθαρος. Σταθερός και αξιόπιστος συνοµιλητής πρέ-
πει να είναι ο εκάστοτε Έλληνας πρωθυπουργός, ισχυρός στο
εσωτερικό, σταθερός στο εξωτερικό.

Όλα αυτά, µε την απλή αναλογική, όπως αντιλαµβάνεστε, θα
έπαυαν να υπάρχουν. Ο φαύλος κύκλος της ακυβερνησίας θα
εγκλώβιζε την Κυβέρνηση στην πατρίδα µας και θα έστελνε επι-
κίνδυνα µηνύµατα στο εξωτερικό, ότι η πολιτική εξουσία είναι
είτε υπηρεσιακή είτε ευάλωτη, ότι η οικονοµία είναι ασταθής, ότι
η κοινωνία ζει στην αβεβαιότητα. Και όλα αυτά γιατί; Για να είναι
ανοικτός ο δρόµος στο µυαλό σας, στο µυαλό του ΣΥΡΙΖΑ, προς
το πάρε-δώσε για την εξουσία;

Εµείς τον δρόµο αυτόν σας τον κλείνουµε, γιατί καταπατά το
συµφέρον της πατρίδας µας και αυτό το συµφέρον µπαίνει
πρώτα και πάνω από όλους και όλα για εµάς.

Γεννήθηκα και είχα την τιµή να εκλεγώ Βουλευτής στα ακριτικά
Δωδεκάνησα, εκεί που κτυπάει δυνατά η καρδιά του Ελληνισµού
και οι παλµοί ακούγονται µέχρι την Τουρκία και τα βάθη της Ανα-
τολής.

Σας διαβεβαιώ, λοιπόν, ότι ο τόπος µου έχει ανάγκη τη σταθε-
ρότητα, την ηρεµία, την αισιοδοξία και την προοπτική.

Ο εκλογικός νόµος που κατέθεσε η Κυβέρνηση και καλούµα-
στε να ψηφίσουµε είναι πραγµατικά δίκαιος. Είναι πιο αναλογικός
και από τον νόµο που ίσχυε µέχρι τον περασµένο Ιούλιο. Το µπό-
νους, το οποίο το έχετε δαιµονοποιήσει, ναι µεν υπάρχει αλλά
είναι κλιµακωτό. Για να το πάρει ένα κόµµα πρέπει να συγκεν-
τρώσει το 25% και για κάθε µισή µονάδα παραπάνω αποσπά µια
έδρα επιπλέον ως µπόνους. Για να λάβει και τις πενήντα έδρες
από το µπόνους το πρώτο κόµµα πρέπει να έχει συγκεντρώσει
το 40% όσων ψήφισαν.

Ο στόχος είναι να µπορεί µε έναν πιο δίκαιο τρόπο να εξασφα-
λίζεται η κυβερνησιµότητα και η σταθερότητα της χώρας και η
αποτύπωση της θέλησης των Ελλήνων πολιτών που ψηφίζουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Επαναλαµβάνω τη λέξη «κυβερνησιµότητα» ξανά και ξανά γιατί

τα αποτελέσµατα της απλής αναλογικής τα βλέπουµε στην
πράξη στην τοπική αυτοδιοίκηση. Τόσα παραδείγµατα ακούσαµε
σε αυτή την Αίθουσα και θα ξαναθυµίσω κι εγώ ότι τον Σεπτέµ-
βριο του 2019 στον Δήµο Ορεστιάδας ο δήµαρχος που εκλέχ-
θηκε µε ποσοστό περισσότερο από 50% δεν µπόρεσε από την
πρώτη Κυριακή να διοικήσει γιατί εξαιτίας της απλής αναλογικής
δεν έχει πλειοψηφία. Στον Δήµο Πατρέων η δηµοτική αρχή, η
οποία προέρχεται και από τον χώρο του ΚΚΕ, δεν µπορεί να ψη-
φίσει προϋπολογισµό λόγω της απλής αναλογικής. Δείτε τα πα-
ραδείγµατα, λοιπόν, από την τοπική αυτοδιοίκηση και κάντε
προβολή στο µέλλον της χώρας για να δείτε τι πρέπει να αποφύ-
γουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του νέου εκλογικού
νόµου και από τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης θα είναι µία από-
δειξη ότι θα έχουµε ωριµάσει ως πολιτικό σύστηµα, ότι µπο-
ρούµε να δούµε τους κινδύνους και είµαστε ικανοί να βάλουµε
το εθνικό συµφέρον µας πάνω από το κοµµατικό. Η ελληνική
Βουλή έστειλε ένα τέτοιο µήνυµα µε την ανάδειξη της κ. Κατερί-
νας Σακελλαροπούλου σε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε τις ψή-
φους και της Αντιπολίτευσης.

Η σταθερότητα της πατρίδας µας δεν πρέπει να µπει στο ζύγι
µε το κοµµατικό όφελος. Δεν έχει κανείς το δικαίωµα να το κάνει.
Η απλή αναλογική είναι µια παγίδα. Τη βλέπουµε και στο εξωτε-
ρικό. Δεν πρέπει να πέσουµε µέσα σε αυτήν.

Σας καλώ να κλείσετε και να σφραγίσετε την κερκόπορτα της

αστάθειας και της ακυβερνησίας. Σας καλώ να ψηφίσετε τον νέο
εκλογικό νόµο για το καλό αυτού εδώ του τόπου, για το παρόν
και για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Θα σας παρακαλέσω και πάλι, κύριοι συνάδελφοι, να κρατάµε
τον χρόνο γιατί είναι αρκετοί συνάδελφοι οι οποίοι δεν θα τα κα-
ταφέρουν να µιλήσουν σήµερα.

Τον λόγο έχει από το Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η συζήτηση για τον εκλο-
γικό νόµο απαιτεί υψηλό αίσθηµα κοινοβουλευτικής ευθύνης και
έκφραση της βούλησης του εκλογικού σώµατος. Εποµένως ανα-
ζητά την αρµονία ανάµεσα στην κυβερνησιµότητα και τη µεγα-
λύτερη λειτουργική αντιπροσωπευτικότητα.

Κύριε Υπουργέ, ας ξεκαθαρίσουµε ότι οι συγκλίσεις και οι συ-
νεργασίες δεν επιβάλλονται µε κανέναν εκλογικό νόµο. Απαιτούν
κουλτούρα υπερβάσεων και προγραµµατικών δεσµεύσεων και
φυσικά δεν πραγµατώνονται µε µετεγγραφές προσώπων, δη-
λαδή των χρήσιµων καιροσκόπων, όπως το είδαµε και στο πρό-
σφατο παρελθόν.

Η συνεργασία κοµµάτων πρέπει να βασίζεται σε ιδεολογικο-
πολιτικό σκεπτικό µε κοινή αναφορά στον ιδεολογικό τους πυ-
ρήνα, που θα απαντά στις ανάγκες της κοινωνίας υπηρετώντας
το εθνικό συµφέρον.

Σε αυτή την κατεύθυνση το Κίνηµα Αλλαγής έχει θέση την
οποία στηρίζει σταθερά και διαχρονικά. Και εννοεί τις συνεργα-
σίες µε ευρύτερες δυνάµεις του προοδευτικού χώρου, µε τις
οποίες εκλογικά συµπορεύεται. Διότι και το είδαµε και το ζήσαµε
ότι δεν οικοδοµείται η κουλτούρα συνεργασιών το όνοµα των αν-
τιµνηµονιακών και αγανακτισµένων και το διαπιστώσαµε µε την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Ίσως ο ιστορικός του µέλλοντος, πέρα από την πολιτική της
προηγούµενης κυβέρνησης, την οποία και έχουµε πολλάκις κα-
ταδικάσει, αυτό για το οποίο θα ψέξει την κυβερνησιµότητα της
Αριστεράς θα είναι το λάθος στην επιλογή του εταίρου της. Ήταν
µια επιλογή που αφαίρεσε το προοδευτικό πρόσηµο των συνερ-
γασιών, το οποίο για την Κεντροαριστερά είναι και το ζητούµενο
και την οδήγησε στη γνωστή ρήση που ο λαός λέει και ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε πράξη: «θα κυβερνήσουµε ακόµα και αν χρειαστεί να συ-
νεργαστούµε µε τον διάβολο». Αυτές οι λογικές εµάς δεν µας
διέπουν και µάλιστα θα πω ότι τέτοιες λογικές έχουν κοντά πόδια
και τις βρίσκεις µπροστά.

Προσερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα στη συζήτηση για τον εκλο-
γικό νόµο χωρίς να διαφαίνεται ότι κάτι αλλάζει για τις επόµενες
εθνικές εκλογές. Και µάλιστα καταγράφεται ότι οι επόµενες
εκλογές θα γίνουν µε απλή αναλογική.

Άλλωστε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ηλίου φαεινότερο πως
ένα συνοπτικό νοµοσχέδιο πέντε άρθρων, που απλώς επαναφέ-
ρει το µπόνους των πενήντα εδρών, δεν µπορεί να συγκεντρώσει
διακόσιες ψήφους για να αλλάξει ο εκλογικός νόµος του ΣΥΡΙΖΑ.

Από την άλλη, η Κυβέρνηση ακολούθησε τη συντηρητική λο-
γική των πλαστών αυτοδυναµιών, µια λογική που την πλήρωσε η
χώρα τα προηγούµενα χρόνια. Συµπερασµατικά θα έλεγα ότι
ίσως να κινείται η Κυβέρνηση και µε τη σκέψη των διπλών εκλο-
γών, µια σκέψη, όµως, που οδηγεί στο ότι όποιος σκάβει τον
λάκκο του άλλου πέφτει ο ίδιος συνήθως µέσα.

Κύριε Υπουργέ, επικροτείτε ξανά τον νόµο Παυλόπουλου. Υιο-
θετείτε ωστόσο µια αρχιτεκτονική παρόµοια µε αυτή που έχει
προτείνει το Κίνηµα Αλλαγής. Υπάρχει, όµως, µια σηµαντικότατη
διαφορά µεταξύ των δύο προτάσεων. Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής
προτείνουµε τριάντα πέντε έδρες ως µέγιστο µπόνους και τούτο
για να µην αλλοιώνεται το εκλογικό αποτέλεσµα και δεύτερον,
µια έδρα επιπροσθέτως, ως πρόσθετο µπόνους για κάθε 1%
πάνω από το 25% και όχι µία έδρα µπόνους για κάθε µισό τοις
εκατό που προτείνετε εσείς, ποσοστό το οποίο εκτοξεύει το µπό-
νους στις πενήντα έδρες. Η δική µας πρόταση θα έλεγα ότι υπη-
ρετεί και την αναλογικότητα και την αντιπροσωπευτικότητα. Αυτή
είναι και η ποιοτική διαφορά µας, κύριε Υπουργέ.
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Η ρύθµισή σας επιτρέπει σε κόµµατα µε 36,7% να σχηµατί-
σουν αυτοδύναµη κυβέρνηση. Ενώ η δική µας πρόταση επιτρέπει
αυτοδύναµη κυβέρνηση σε ποσοστό άνω του 40,5%. Άρα η δική
µας πρόταση έχει και µεγαλύτερη απήχηση στο εκλογικό σώµα.

Όσο για την πρόβλεψη του µπόνους για τον συνασπισµό κοµ-
µάτων, που εσείς ουσιαστικά δεν την υιοθετείτε και την κατακρί-
νετε και την καταψηφίζετε κι έγινε θέµα συζήτησης, να θυµίσω
ότι το θέµα αυτό δεν είναι η πρώτη φορά που συζητείται. Το συ-
ζήτησε το Σώµα της Βουλής το 2003, το 2008, το 1990. Γνωµο-
δότησαν συνταγµατολόγοι και η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής. Συζητήθηκε, εκτενώς θα έλεγα, στον νοµικό κόσµο και
όλοι κατέληξαν ότι η ρύθµιση παραβιάζει τη λαϊκή κυριαρχία.

Να θυµίσω ότι είχε καταργηθεί µε τον νόµο Σκανδαλίδη. Επα-
νήλθε µε τον νόµο Παυλόπουλου. Είδαµε τον ΣΥΡΙΖΑ από συνα-
σπισµό να γίνεται ενιαίο κόµµα για να µπορεί να πάρει το µπό-
νους. Και ακόµα σήµερα βρισκόµαστε στην ίδια συζήτηση.

Ας ξεκαθαρίσουµε, όµως, ότι αυτή η ρύθµιση προβλέπει τη
διαφορετική αντιµετώπιση σε αυτοτελή κόµµατα και σε συνασπι-
σµούς κοµµάτων κι έτσι αλλοιώνεται η λαϊκή ετυµηγορία. Δεν σέ-
βεται ωστόσο την ψήφο των πολιτών, γι’ αυτό και αυτή η ρύθµιση
δεν µπορεί να γίνει από εµάς αποδεκτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπιστώνουµε µε απογοή-
τευση, θα έλεγα, ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αντι-
µετώπισε κι αυτή µικροκοµµατικά το ζήτηµα της αλλαγής του
εκλογικού νόµου, ένα µείζον ζήτηµα που αφορά τον πυρήνα του
πολιτικού µας συστήµατος για την εύρυθµη λειτουργία του πο-
λιτεύµατος. Διότι αυτό που θα ήταν ωφέλιµο και περιµέναµε από
την Κυβέρνηση να κάνει πράξη ήταν να γίνει ένας πραγµατικός
διακοµµατικός διάλογος στη Βουλή, να συζητήσουµε όλα τα µε-
γάλα ζητήµατα, όπως τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, τις
εκλογικές δαπάνες, την πολιτική διαφθορά µε το µαύρο πολιτικό
χρήµα, την εµπλοκή των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, όλα όσα
αποτελούν παθογένειες του πολιτικού µας συστήµατος. Γι’ αυτά
δεν άνοιξε ρουθούνι.

Εµείς προτείναµε µέτρα διαφάνειας για τη χρηµατοδότηση
των κοµµάτων. Είπαµε: Όλα τα οικονοµικά τους στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».
Να ασκείται έλεγχος των οικονοµικών των κοµµάτων, των εκλο-
γικών δαπανών και από επιτροπή από ανώτατους δικαστικούς
που θα προεδρεύει ο υποδιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος,
έτσι ώστε να φύγουµε από τη σηµερινή κατάσταση που οι πολι-
τικοί είναι ταυτοχρόνως και ελεγχόµενοι και ελέγχοντες.

Επίσης, προτείναµε «κόφτη» στην υπέρβαση των προϋπολογι-
σµών των κοµµάτων, για να θέσουµε έτσι ένα τέλος στον φαύλο
κύκλο των χρεών των κοµµάτων. Και βέβαια ζητάµε κάθε προ-
σφορά ή εισφορά ιδιωτική άνω των διακοσίων ευρώ να δηµοσιο-
ποιείται. Να θέσουµε ένα τέλος έτσι, λοιπόν, στο µαύρο πολιτικό
χρήµα φυσικά και στη διαπλοκή. Σε περίπτωση δε µη δηµοσιο-
ποίησης να προβλέπονται κυρώσεις.

Συνοπτικά, λοιπόν, θα έλεγα ότι η θέση µας και η πρότασή µας
ως Κίνηµα Αλλαγής είναι σαφής. Εµείς θέλουµε έναν εκλογικό
νόµο που να διασφαλίζει την πολιτική σταθερότητα, να ενισχύει
την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, αποτυπώνοντας τη
λαϊκή βούληση και όχι να φτιάχνει επίπλαστες πλειοψηφίες. Να
αναζωογονεί συνολικά το πολιτικό σύστηµα µε καινοτόµες ρυθ-
µίσεις για τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων και την εµπλοκή των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Θέλουµε έναν εκλογικό νόµο που θα επιτρέπει την αναλογικό-
τερη εκπροσώπηση των πολιτών, θα εγγυάται τη γόνιµη ώσµωση
και συνεννόηση ανάµεσα στις πολιτικές δυνάµεις για προγραµ-
µατικές συγκλίσεις και κυβερνήσεις συνεργασιών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι οι προκλήσεις που
έχουµε να αντιµετωπίσουµε µπροστά µας είναι πολλές τόσο σε
ευρωπαϊκό επίπεδο όσο και εσωτερικό επίπεδο και ιδιαίτερα µε
τα εθνικά µας. Γι’ αυτό απαιτείται εθνική συνεννόηση. Το νοµο-
σχέδιο αυτό, ωστόσο, επαναφέρει τις πολιτικές δυνάµεις ξανά
σε νέες διχαστικές αντιλήψεις.

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, διαφωνούµε µε το παρόν νοµο-
σχέδιο και το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σε ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε, που κρατήσατε και τον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βερναρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακο-

λουθεί ο κ. Χαρίτος, επίσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, κύριε

Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι µια ευκαιρία όταν συζητάµε ένα νοµο-
σχέδιο σαν τον εκλογικό νόµο να κάνουµε και µια προσπάθεια
κατά κάποιο τρόπο να ανεβάσουµε το γνωστικό κατ’ αρχάς επί-
πεδο του δηµόσιου διαλόγου, το οποίο είναι ένα από τα µεγάλα
προβλήµατα της χώρας.

Γι’ αυτό θέλω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις σχετικά, επει-
δή ακούγονται και ακούγονται ξανά ορισµένα επιχειρήµατα και
έχω ακούσει αρκετές από τις παρατηρήσεις. Θέλω να κάνω κατά
κάποιο τρόπο ορισµένες επισηµάνσεις πάνω σε αυτά που ακού-
γονται ως επιχειρήµατα.

Κατ’ αρχάς, να διευκρινίσουµε ότι άλλο πράγµα η κυβερνησι-
µότητα και άλλο πράγµα αυτό που θέλετε εσείς να κάνετε, που
αφορά τις µονοκοµµατικές κυβερνήσεις. Πράγµατι, η απλή ανα-
λογική δεν παράγει µονοκοµµατική κυβέρνηση. Αυτό είναι γεγο-
νός. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι η µη ύπαρξη µονοκοµµατικής κυ-
βέρνησης παραπέµπει σε έλλειψη κυβερνησιµότητας.

Και εδώ θα σας θυµίσω, επειδή εσείς το φέρνετε, το παρά-
δειγµα του 1989 που εφαρµόστηκε η απλή αναλογική και µε τον
τρόπο που εφαρµόστηκε τότε. Έχετε δίκιο ως προς την προσχη-
µατική, κατά κάποιο τρόπο, λίγο πριν τις εκλογές αλλαγή του
εκλογικού νόµου. Αυτό είναι βέβαιον. Το έλυσε το πολιτικό σύ-
στηµα αυτό. Όµως, το 1989 παρήχθη κυβέρνηση. Υπήρχε η κυ-
βέρνηση Τζαννετάκη. Μετά υπήρξε η κυβέρνηση Ζολώτα. Για να
φτάσουµε στις εκλογές τον Απρίλιο του 1990, υπήρξαν κυβερ-
νήσεις. Δεν έµεινε η χώρα ακυβέρνητη. Είναι άλλο πράγµα ότι
δεν υπήρχε µονοκοµµατική κυβέρνηση από το πρώτο κόµµα –
σωστό, αυτό είναι ιστορικά σωστό- αλλά είναι, επίσης, ιστορικά
αναληθές ότι δεν υπήρχε κυβέρνηση. Υπήρχε η κυβέρνηση, η
οποία στο πλαίσιο εκείνης της εποχής και εκείνων των συµφω-
νιών και εκείνου του διαλόγου εκείνης της εποχής, παρήχθη κυ-
βέρνηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δηλαδή, αν
κάνεις τρεις κυβερνήσεις σε έναν χρόνο, έχουµε κυβερνησιµό-
τητα;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Θα φτάσω και σε αυτό. Πε-
ριµένετε. Να κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση. Ευχαριστώ πολύ
για την παρατήρηση.

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι ότι δεν υπάρχει θέµα αστά-
θειας. Η απλή αναλογική όπου έχει εφαρµοστεί -αναλογικά συ-
στήµατα για την ακρίβεια, γιατί η απλή αναλογική δεν είναι ένα
πράγµα, τα αναλογικά συστήµατα είναι πολλών ειδών και πολλών
ταχυτήτων- πουθενά δεν προκύπτει ούτε βιβλιογραφικά ούτε
πραγµατολογικά ούτε αυτή τη στιγµή, αν κοιτάξετε τα πολιτικά
συστήµατα και τα κοµµατικά σχήµατα στην Ευρώπη, πουθενά
δεν παράγεται η ιδέα ότι η απλή αναλογική έχει οδηγήσει σε
αστάθεια στη µεταπολεµική περίοδο. Στην προπολεµική περίοδο
έχουµε µια διαφορετική συγκυρία. Θα αναφερθώ και σε αυτό.

Αντιθέτως, µάλιστα, όπου έχουµε αναλογικά συστήµατα και
όπου είχαµε κυβερνήσεις συνεργασίας, είχαµε και µεγάλες πε-
ριόδους αστάθειας και κάτι το οποίο µάλλον αγνοείτε είναι ότι
είχαµε και τις µεγαλύτερες περιόδους οικονοµικής ανάκαµψης
σε χώρες της Ευρώπης.

Φέρνω και ένα τέταρτο επιχείρηµα. Φέρτε µας, λέει, ένα πα-
ράδειγµα τι κυβέρνηση θα γινόταν από τα άλλα κόµµατα πλην
του πρώτου εάν εφαρµοζόταν ένα σύστηµα απλής αναλογικής.
Μα, η απλή αναλογική δεν θεωρεί ότι δεν θα κάνει κυβέρνηση το
πρώτο κόµµα. Γύρω από το πρώτο κόµµα θα γίνει κυβέρνηση.
Αυτό είναι πασιφανές, είναι εµφανές, είναι µαθηµατικά σωστό,
είναι πολιτικά σωστό, είναι προγραµµατικά σωστό. Γύρω από το
πρώτο κόµµα θα οργανωθούν προγραµµατικές συγκλίσεις.
Αυτός είναι ο leader µιας κυβερνητικής δυνητικής συµµαχίας, αν
εφαρµοστεί µια κυβέρνηση συµµαχίας. Αυτό έχει δείξει όλη η
ιστορία εφαρµογής των αναλογικών συστηµάτων. Δεν µπορεί να
έρθει τούµπα αυτό το πράγµα. Αυτό είναι δεδοµένο, γιατί δεν
παράγεται, κατ’ αρχάς, κυβέρνηση. Εκτός αν πάµε σε µια κυβέρ-
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νηση ανοχής, που είναι, όµως, µια ειδική περίπτωση. Όµως, η
τάση, η πραγµατικότητα είναι ότι γύρω από το πρώτο κόµµα θα
οργανωθούν κυβερνήσεις.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Το ανά-
ποδο έλεγαν οι σύντροφοί σας.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Εγώ λέω αυτό που λέω εγώ.
Έτσι; Και αυτό είναι νοµίζω το προφανές και το εµφανές.

Και επειδή το είπατε εσείς, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε,
χθες, στην ουσία σε εσάς απαντάω.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, επί της ουσίας ότι γύρω από το
πρώτο κόµµα τα αναλογικά συστήµατα συγκροτούν κυβερνή-
σεις. Δεν συγκροτούν γύρω από το δεύτερο ή το τρίτο ή το τέ-
ταρτο κόµµα, εκτός και αν έχουµε διαδικασίες έκτακτων συνθη-
κών, µεγάλων κρίσεων, αλλά η φυσιολογική πορεία είναι αυτή.

Όσον αφορά την κουλτούρα συνεργασίας, µε συγχωρείτε.
Εσείς δεν συνεργάζεστε µε τη δηµόσια διοίκηση; Οι δικαστικοί
δεν συνεργάζονται µεταξύ τους; Οι πανεπιστηµιακοί δεν συνερ-
γάζονται µεταξύ τους; Αυτό τώρα τι είδους επιχείρηµα είναι ότι
στην Ελλάδα ως ένα περίεργο DNA δεν υπάρχει, λέει, κουλτούρα
συνεργασίας. Οι κυβερνήσεις που υπήρξαν µετά το 2012 δεν
ήταν κυβερνήσεις συνεργασίας; Ας αφήσουµε έξω το πολιτικό
φορτίο που είχαν και το τι ήθελαν να κάνουν και πώς προέκυψαν.
Δεν ήταν κυβερνήσεις συνεργασίας; Και, µάλιστα, ήταν κυβερ-
νήσεις συνεργασίας µακράς διαρκείας. Δηλαδή, και η κυβέρνηση
2012 - 2015 κυβέρνησε µία τριετία και η κυβέρνηση 2015 - 2019
κυβέρνησε µία τετραετία. Είχαµε, δηλαδή, µακράς διάρκειας κυ-
βερνήσεις συνεργασίας. Αυτό, λοιπόν, το επιχείρηµα καλό θα
είναι να µην το φέρνουµε.

Πάµε σε ένα ουσιαστικό επιχείρηµα τώρα, το οποίο µας φέρνει
και στην ουσία της συζήτησης. Το 1990 η Νέα Δηµοκρατία µε
47% δεν έκανε αυτοδύναµη κυβέρνηση. Σωστό. Αυτό τι σηµαίνει,
όµως; Αυτό σηµαίνει ότι ο εκλογικός νόµος ήταν παράταιρος σε
σχέση µε την πραγµατικότητα των κοινωνικών αντιπροσωπεύ-
σεων. Όταν έχεις ισχυρές κοµµατικές αντιπροσωπεύσεις, όταν
έχεις, δηλαδή, κόµµατα του 45%, του 46%, του 47%, δηλαδή
ισχυρές κοινωνικές και πολιτικές αντιπροσωπεύσεις –και τότε,
εκείνα τα χρόνια είχαµε δύο κόµµατα που κινούνταν στο όριο και
στην περιφέρεια του 40%-45%- πράγµατι ένα αναλογικό σύ-
στηµα δηµιουργεί ένα πρόβληµα σχηµατισµού κυβέρνησης, αν
τα κόµµατα βεβαίως, δεν θέλουν να έχουν συνεργασία.

Εποµένως δεν είναι ο εκλογικός νόµος αυτός ο οποίος παρά-
γει το πρόβληµα, αλλά είναι η σταθερότητα ή η µη σταθερότητα
των εκλογικών και κοινωνικών αντιπροσωπεύσεων.

Ανάποδα τώρα το 2012, ενώ έχουµε κατακερµατισµό των πο-
λιτικών αντιπροσωπεύσεων και των κοµµατικών αντιπροσωπεύ-
σεων, το σύστηµα της υπερενισχυµένης αναλογικής µε το µπό-
νους δεν βγάζει κυβέρνηση.

Εποµένως µη βάζουµε το άλογο µπροστά από το κάρο. Το
εκλογικό σύστηµα πάντοτε είναι ένα σύστηµα, το οποίο έρχεται
κατά κάποιο τρόπο να εκφράσει, να οργανώσει, να συµπυκνώσει
το τι είδους κοµµατικό σύστηµα υπάρχει εκείνη τη στιγµή και το
τι διαδικασίες διαµόρφωσης κοµµατικού συστήµατος υπάρχουν.
Γιατί, λοιπόν, σήµερα είναι καταλληλότερο το σύστηµα της
απλής αναλογικής ή καλύτερα του αναλογικού συστήµατος, για
να µη σας πειράζει η απλή αναλογική;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να ακριβολογούµε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ναι, σωστά. Έχετε δίκιο και

εσείς σε αυτό το θέµα, γιατί η απλή αναλογική είναι πολλών ει-
δών. Είναι γεγονός αυτό.

Γιατί στην πραγµατικότητα ζούµε µια συνθήκη πολυδιάσπασης
των πολιτικών και κοµµατικών αντιπροσωπεύσεων. Είναι εξαιρε-
τικά δύσκολο να υπάρξουν ξανά κόµµατα του 45%.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Του 40%;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Του 40%, βεβαίως, είναι εύ-

κολο. Όµως, το 40% όµως είναι µια οριακή συνθήκη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θέλω ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Θα δούµε, όµως, και πώς θα διαµορφωθεί αυτό το πράγµα.

Δεν είναι, όµως, µόνο το ένα κόµµα. Πρέπει να φτιάξουµε ένα
κοµµατικό σύστηµα γύρω από εκπροσωπήσεις του 40% ή του

45%, για να µπορούµε να πούµε και να θεµελιώσουµε ότι, πράγ-
µατι, ένα λελογισµένο µπόνους θα είχε µια άξια γι’ αυτή την ιστο-
ρία, για να δηµιουργήσει µια κυβέρνηση. Διαφορετικά, δηµιουρ-
γούµε ένα πρόβληµα πολιτικής νοµιµοποίησης. Όσο µεγαλύτερη
είναι η απόκλιση µεταξύ των κοµµατικών αντιπροσωπεύσεων και
του εκλογικού συστήµατος που είναι δυσαναλογικό τόσο µεγα-
λύτερο πρόβληµα πολιτικής νοµιµοποίησης της λειτουργίας του
κοµµατικού συστήµατος δηµιουργούµε.

Εποµένως για εµάς δεν είναι θέµα. Και εσείς έχετε θέµα αρχής
στα δυσαναλογικά συστήµατα και εµείς έχουµε ως θέµα αρχής
την απλή αναλογική. Όµως, η ουσία δεν είναι να δώσουµε τις δύο
αρχές µας να δούµε ποια είναι η βαρύτερη. Η ουσία είναι ότι ένα
εκλογικό σύστηµα πρέπει να ανταποκρίνεται στη δοµή των κοµ-
µατικών και πολιτικών και κοινωνικών αντιπροσωπεύσεων. Εάν
πιστεύετε ότι το επόµενα χρόνια το κοµµατικό σύστηµα θα κινη-
θεί σε κόµµατα του 45% ή του 50% υπό τις δεδοµένες συνθήκες
πολιτισµικού και κοινωνικού πλαισίου που υπάρχουν, τότε νοµίζω
ότι έχετε λάθος.

Υπό την έννοια αυτή, η λογική της απλής αναλογικής ή, αν θέ-
λετε, του αναλογικού εκλογικού συστήµατος, για να είµαστε πιο
ακριβείς, είναι καλύτερη, δηµοκρατικότερη και ελαστικότερη στη
διαχείριση των πραγµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Πρέπει να το πω αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κύριε συνάδελφε,
αλλά έχετε ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο σας.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ναι. Είναι κρίσιµο, όµως,
αυτό και ζητάω την ανοχή.

Θέλω να πω για την απλή αναλογική και τη Δηµοκρατία της
Βαϊµάρης. Νοµίζω ότι εδώ πέρα πρέπει πραγµατικά να σταθούµε
απέναντι σε έναν βαρύ ιστορικό αναθεωρητισµό, ο οποίος θέλει
να ξεχάσει τις συνθήκες της οικονοµίας, των κοινωνικών συµµα-
χιών, των γαιοκτηµόνων, τη συµµαχία του µεγάλου κεφαλαίου µε
τους γαιοκτήµονες κ.λπ., διαδικασίες οι οποίες οδήγησαν στην
άνοδο του ναζισµού στη Γερµανία.

Και πάλι βάζουµε το κάρο µπροστά από το άλογο. «Θεωρούµε
ότι φταίει το πεδίο», αυτό είπε ο κ. Γεραπετρίτης, ευτυχώς το
απέσυρε µετά, είπε ότι φταίει το πλαίσιο της απλής αναλογικής.
Μα, το πλαίσιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ πολύ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Αν είναι να κατηγορούµε
άλλα πλαίσια, πλαίσιο ήταν και η ελεύθερη αγορά. Μην το ξε-
χνάµε αυτό. Υπό αυτή την έννοια, νοµίζω ότι πρέπει να είµαστε
πολύ προσεκτικοί στο τι αποδίδουµε στην απλή αναλογική και τι
όρια βάζουµε πια στον δηµόσιο διάλογο στη Βουλή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Ο κ. Χαρίτου έχει τον λόγο για επτά λεπτά. Σας παρακαλώ πο-
λύ να τηρείτε τον χρόνο, γιατί θα µείνουν συνάδελφοι χωρίς να
µιλήσουν.

Και αµέσως µετά έχει τον λόγο ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλες και όλους!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απλή αναλογική είναι ένα κοµ-

βικό ζήτηµα, πολιτικά φορτισµένο. Είναι το σηµείο που αρχίζει η
διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στις δυνάµεις της προόδου από
τη µια και της συντήρησης από την άλλη, του σεβασµού της ισο-
τιµίας της ψήφου των πολιτών ή της φαλκίδευσής της, της υπε-
ράσπισης της δηµοκρατίας ή της υπονόµευσής της.

Ο βαθύτερος λόγος για τον οποίο δυσφηµείτε και υπονο-
µεύετε την απλή αναλογική, όπως το κάνατε όταν την ψήφιζε η
προηγούµενη Βουλή, αλλά και σήµερα που την καταργείτε, ξέ-
ρετε ποιος είναι, κύριοι; Θέλετε να απενοχοποιήσετε τα ληστρικά
εκλογικά συστήµατα της ενισχυµένης αναλογικής, µε τα οποία
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κυβερνήσατε τη χώρα για δεκαετίες, εκλογικά συστήµατα που
είναι ταυτισµένα στη συνείδηση της κοινωνίας µε το καθεστώς
των αντιλαϊκών πολιτικών, του πελατειακού κράτους, της διαφθο-
ράς και της διαπλοκής. Είναι ταυτισµένα µε το κράτος της Δεξιάς
το οποίο αναβιώνετε και σήµερα γιατί µάλλον βρίσκεται στο DNA
σας.

Όσο και αν επιχειρεί ο σηµερινός Πρωθυπουργός να εµφανί-
σει ένα συναινετικό προφίλ, όπως έγινε αυτές τις ηµέρες, κάνο-
ντας την ανάγκη φιλοτιµία για την ψήφιση της Προέδρου της
Δηµοκρατίας, δυστυχώς, ξαναεπιστρέφει στα γνώριµα ληµέρια
της έντασης και της πόλωσης στην πολιτική ζωή.

Γιατί τι άλλο είναι η επιστροφή στα καλπονοθευτικά εκλογικά
συστήµατα; Είναι η µήτρα, κύριοι, που για να γονιµοποιηθεί και
να βγάλει νόθες αυτοδύναµες πλειοψηφίες χρειάζεται να τροφο-
δοτηθεί µε διχαστικά, µε εκβιαστικά ψευτοδιλήµµατα. Χρειάζεται
µισαλλόδοξα µηνύµατα, διαίρεση σε πατριώτες ή µη, όπως τα
ζήσαµε την προηγούµενη περίοδο. Χρειάζεται να αναβιώσουν τα
χωριστά καφενεία.

Μόνο που ξεχνάτε, κύριοι, ότι η κοινωνία έχει προχωρήσει
µπροστά και εσείς θέλετε να τη γυρίσετε ξανά πίσω. Ξεχνάτε ότι
τις κυβερνήσεις δεν τις κάνουν τα εκλογικά συστήµατα, αλλά οι
κοινωνίες, οι πολίτες µε την ψήφο τους. Αυτοί υπαγορεύουν µε
τη θέληση και την ψήφο τους ποιο πρόγραµµα, πώς θέλουν και
από ποιους να κυβερνηθούν.

Και σήµερα, κύριοι, έχουν την ωριµότητα και εµείς εµπιστευό-
µαστε την κρίση τους. Εσείς, κύριοι, δεν εµπιστεύεστε τους πο-
λίτες, φοβάστε την κρίση τους, θέλετε να φαλκιδεύσετε τη θέ-
λησή τους. Αρνείστε την ισοτιµία της ψήφου των πολιτών, την
ισοδυναµία της στη διαµόρφωση των πολιτικών εξελίξεων. Αρ-
νείστε στην ίδια την κοινωνία το δικαίωµα ανάληψης της ευθύνης
των εκλογών διακυβέρνησής της από ένα γνήσιο αντιπροσωπευ-
τικό σύστηµα, όπως είναι η απλή αναλογική.

Εσείς την ξορκίζετε σαν ένα φάντασµα από το οποίο κινδυ-
νεύει η δηµοκρατία. Το είπε πολύ χαρακτηριστικά ο σηµερινός
Πρωθυπουργός στην προηγούµενη περίοδο. Έλεγε: «Η απλή
αναλογική» -ακούστε!- «αντιβαίνει στην απλή λογική», δηλαδή η
ισονοµία της ψήφου όλων των πολιτών είναι περίπου παραλογι-
σµός κατά τον κύριο Πρωθυπουργό, ενώ η νόθευση και η παρα-
χάραξή της είναι η λογική. Τι να πει κανείς; Πολύ τετράγωνη µου
φαίνεται αυτή η λογική.

Σας παρακολουθώ, κύριοι, να εκθειάζετε το σύστηµα της ενι-
σχυµένης αναλογικής µε το κλιµακωτό έστω µπόνους των πε-
νήντα εδρών ως το µόνο που παράγει σταθερές κυβερνήσεις.
Μάλλον τίποτα δεν καταλάβατε από τα χρόνια των µνηµονίων, τι
έγινε από το 2010 και µετά. Θυµάστε µε ποιο εκλογικό σύστηµα
έγιναν εκλογές; Με ενισχυµένη αναλογική, κύριοι. Καταλάβατε
γιατί ο λαός άλλαζε τη µία µετά την άλλη κυβέρνηση; Αποσταθε-
ροποιήθηκαν, κύριοι, γιατί οι πολιτικές που εφαρµόζονταν ήταν
σε πλήρη δυσαρµονία µε τις προσδοκίες και τα αισθήµατα των
πολιτών, γιατί οδήγησαν την κοινωνία σε απόγνωση και έριξαν
τη χώρα στα βράχια.

Είναι αλήθεια, κύριοι της Πλειοψηφίας, ότι ακούστηκαν στο
παρελθόν και πιο νηφάλιες προσεγγίσεις και από την πλευρά σας
ότι δεν είναι ώριµες οι συνθήκες για την απλή αναλογική, ότι
χρειάζεται ένα σύνολο αλλαγών, από τις αλλαγές στις µεγάλες
εκλογικές περιφέρειες, την ψήφο των αποδήµων, τον έλεγχο των
δαπανών, µέχρι την ωρίµανση των πολιτικών κοµµάτων. Εσείς τα
λέγατε.

Σήµερα θα αντιλαµβάνεστε ότι πλην του τελευταίου, δηλαδή
της ωρίµανσης των πολιτικών κοµµάτων, όλα τα άλλα δεν υφί-
στανται, είναι σε µια διαδικασία επίλυσης.

Αν έχετε πρόβληµα ως κόµµα εσείς ως Νέα Δηµοκρατία, αυτό
µπορώ να το καταλάβω, κύριοι. Είστε, πράγµατι, πολλά κόµµατα
σε συσκευασία ενός, αλλά γι’ αυτό δεν ευθύνεται ούτε η απλή
αναλογική ούτε η δηµοκρατία.

Να θυµίσω ότι βόµβα στα θεµέλια της δηµοκρατίας είναι η
απλή αναλογική. Θυµάστε ποιος το είπε; Ο σηµερινός Πρωθυ-
πουργός. Δηλαδή µεγάλες οικονοµίες στην Ευρώπη, η Γερµανία,
η Ισπανία και άλλες κινούνται µε µια βόµβα στα θεµέλιά τους.
Άλλη είναι η βόµβα που φοβάστε, κύριοι και µάλιστα είναι βρα-
δυφλεγής και βρίσκεται στα θεµέλια του δικού σας κόµµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως όλα δείχνουν, οι ερχόµε-
νες εκλογές θα γίνουν µε το σύστηµα της απλής αναλογικής. Να
την απενεργοποιήσετε τώρα τη βόµβα, όπως εσείς την αποκα-
λείτε, δεν µπορείτε πια. Ίσως χάσατε την ευκαιρία τότε µε την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος, τροποποιώντας το άρθρο 54, για
να την απενεργοποιήσετε, όπως λέτε. Δεν το κάνατε. Βλέπετε
τότε στο προφίλ του Πρωθυπουργού δεν ταίριαζε ο ρόλος του
πυροτεχνουργού, αλλά ο ρόλος του υπεύθυνου πολιτικού. Τώρα
ακούµε, διαβάζουµε να τον εµφανίζουν σε άλλους ρόλους, σε
αυτόν του µπουρλοτιέρη, να κάψει, λένε, την απλή αναλογική,
οδηγώντας τη χώρα σε διπλές εκλογές.

Δεν ξέρω τίνος ευσεβείς πόθοι είναι αυτοί. Εγώ ένα ξέρω, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, ότι µε τη φωτιά δεν παίζει κανένας, όταν
µάλιστα αρχίζει να φυσάει ο αέρας. Και µε τις πολιτικές που
εσείς εφαρµόζετε και που καθηµερινά διαψεύδουν τις προσδο-
κίες των πολιτών µάλλον θα έχουµε πολλά µποφόρ. Γι’ αυτό προ-
σέξτε πολύ καλά µη βρεθείτε προ εκπλήξεων, κυκλωµένοι από
τη φωτιά που εσείς θα βάλετε.

Να υπενθυµίσω ότι η προοδευτική πρόταση διακυβέρνησης
του τόπου είναι ήδη πάνω στο τραπέζι και διαρκώς βρίσκει ευή-
κοα ώτα. Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ από την πλευρά µας θα εργαστούµε
για αυτή και βεβαίως, όλοι µας θα κριθούµε και µάλιστα αυ-
στηρά, κύριοι του Κινήµατος Αλλαγής, για τη στάση που θα κρα-
τήσουµε από τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση,

πιστή στις ιδεολογικές της αγκυλώσεις, επιµένει να επαναφέρει
ένα σύστηµα ενισχυµένης αναλογικής που αλλοιώνει την πραγ-
µατική βούληση του ελληνικού λαού, όπως αυτή εκφράζεται
κάθε φορά στην εκλογική διαδικασία. Επαναφέρει εκείνο το
εκλογικό σύστηµα που καθιστά πλήρως ελεγχόµενη τη νοµοθε-
τική εξουσία από την εκάστοτε κυβέρνηση. 

Το έκανε ήδη στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλοιώνοντας τα απο-
τελέσµατα των πρόσφατων εκλογών, δίνοντας απόλυτη κυριαρ-
χία στην πλειοψηφούσα παράταξη, χωρίς καν να έχει προκύψει
φαινόµενο ακυβερνησίας, όπως επικαλείται.

Το ίδιο βιάζεται να κάνει και τώρα, σε ό,τι αφορά τις εθνικές
εκλογές, προφητεύοντας ότι δεν µπορεί να υπάρξει κυβέρνηση
συνεργασίας, χωρίς το πρώτο κόµµα να διαθέτει το προκλητικό
µπόνους των πενήντα εδρών.

Η Νέα Δηµοκρατία όντως αλλεργική σε κάθε γνήσια µορφή
δηµοκρατίας, θεωρεί ότι δεν µπορούν σε αυτό τον τόπο να συ-
νεργάζονται δύο και περισσότερες πολιτικές δυνάµεις που µπο-
ρούν να συµφωνήσουν σε µια ατζέντα πολιτικής και προτεραιο-
τήτων. Απαιτεί τη συγχώνευσή τους.

Τα χρόνια των µνηµονίων, της χρεοκοπίας, της κοινωνικής κα-
ταστροφής δεν δίδαξαν τίποτα σε αυτούς που οργάνωσαν το πε-
λατειακό κράτος και λεηλάτησαν την περιουσία του ελληνικού
λαού. Εξακολουθείτε να θεωρείτε το κράτος ιδιοκτησία σας και
θεωρείτε ότι µπορείτε να κάνετε ό,τι θέλετε χωρίς να δίνετε λο-
γαριασµό σε κανέναν.

Και για να είστε πιο σίγουροι, φέρνετε ένα νοµοθέτηµα ελάχι-
στα βελτιωµένο σε σχέση µε τον εκλογικό νόµο που ισχύει σή-
µερα, θέλοντας έτσι να εξασφαλίσετε όχι την κυβερνησιµότητα,
αλλά την ασυδοσία: Την ασυδοσία, που σας επιτρέπει να αλλά-
ζετε το αποτέλεσµα των εκλογών όπως σας βολεύει, όπως πρά-
ξατε στις εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης. Την ασυδοσία,
που επιτρέπει στον σηµερινό Πρωθυπουργό να έχει το ακατα-
δίωκτο για τα θαλασσοδάνεια που ο ίδιος πήρε. Την ασυδοσία
να χαρίζετε ασυλία στα τραπεζικά στελέχη για τα δάνεια σε κόµ-
µατα και ΜΜΕ του παρελθόντος, ώστε να τα επαναλάβουν και
στο µέλλον. Την ασυδοσία να αλλάζετε εκ των υστέρων τα τυπικά
προϊόντα του διοικητή της ΕΥΠ. Την ασυδοσία να αυξάνετε χωρίς
µέτρο τους µετακλητούς στα Υπουργεία. Την ασυδοσία να επα-
ναφέρετε το αµαρτωλό παρελθόν του ΚΕΕΛΠΝΟ. Την ασυδοσία
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να αναγνωρίζετε πτυχία νύχτα. Την ασυδοσία να καταλύετε κάθε
ανεξάρτητη αρχή που δεν σας βολεύει, όπως έγινε και µε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού και µε όσες καταργήσατε για τις βαφτί-
σετε αλλιώς, τοποθετώντας κοµµατικά σας στελέχη. Την ασυδο-
σία να καταργείτε την εργασιακή νοµοθεσία κάθε φορά που
κάποιος από τους εργοδότες ή ο ΣΕΒ σάς το ζητάει. Την ασυδο-
σία να µην ασχολείστε µε τις πραγµατικές ανάγκες της κοινω-
νίας, αλλά µε τις ανάγκες µιας ελίτ που σας χρηµατοδοτεί.

Φοβάστε τον πραγµατικό κοινοβουλευτικό και κοινωνικό έλεγ-
χο. Φοβάστε ότι µπορεί κάποιος να σας κόψει τη φόρα, έστω και
αν είστε κυβέρνηση. Φοβάστε ότι ο ελληνικός λαός έχει αρχίσει
να καταλαβαίνει ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να δηµι-
ουργήσετε πελάτες και όχι να εργαστείτε για τη γενική ευηµερία
του λαού. Φοβάστε ότι µέσα στην κοινωνία µπορεί να υπάρξουν
διεργασίες που θα φέρουν πραγµατικές και µόνιµες ανακατατά-
ξεις. Φοβάστε ότι µπορεί κάποια στιγµή να χάσετε το κληρονο-
µικό σας δικαίωµα στην εξουσία. Δεν φοβάστε την ακυβερνησία.
Φοβάστε τον πραγµατικό έλεγχο που µπορεί να ασκήσει ένα νο-
µοθετικό σώµα που να περιορίζει την εκάστοτε κυβέρνηση και
να την υποχρεώνει να χρησιµοποιεί πραγµατικά επιχειρήµατα
αντί για κοµµατική πειθαρχία.

Ο φόβος της απώλειας της εξουσίας είναι αυτός που σας οδη-
γεί να επαναφέρετε ένα κοινοβουλευτικό έκτρωµα, όχι απλά απο-
κλείοντας µια κυβέρνηση συνεργασίας αλλά αποκλείοντας
ακόµα και συνεργασία πολιτικών δυνάµεων µε το µπόνους που
προβλέπεται.

Τα προηγούµενα χρόνια έγινε µία προσπάθεια από τον ΣΥΡΙΖΑ
να ενισχυθούν οι δηµοκρατικοί θεσµοί, να αναβαθµιστεί ο ρόλος
του Κοινοβουλίου, να γίνει µία συνταγµατική µεταρρύθµιση σε
προοδευτική κατεύθυνση. Ανακόψατε, όπου και όπως µπορέ-
σατε, αυτή τη διαδικασία, γιατί πραγµατικά φοβάστε τη γνήσια
αποτύπωση της δηµοκρατίας. Φοβάστε τον ελληνικό λαό και θέ-
λετε να τον έχετε υποταγµένο προσφέροντάς του παιδικά χαρ-
τζιλίκια, φτάνοντας στο σηµείο έξι µήνες µετά τις εκλογές να
προδικάζετε το αποτέλεσµα των επόµενων εκλογών, διατυµπα-
νίζοντας ότι θα γίνουν διπλές εκλογές για να «καεί» η απλή ανα-
λογική. Προετοιµάζετε µάλιστα τον κόσµο για πρόωρες εκλογές,
όχι γιατί το απαιτούν οι συνθήκες ή κάποιος εθνικός λόγος ή κά-
ποια έκτακτη ανάγκη, αλλά γιατί θέλετε να προλάβετε πριν αρχί-
σει ο κόσµος να νιώθει τις πραγµατικά αντικοινωνικές προτε-
ραιότητές σας. 

Είναι πρωτοφανές για µια κυβέρνηση έξι µηνών να προετοιµά-
ζει εθνικές εκλογές από το πρώτο τρίµηνο της διακυβέρνησής
της, θέλοντας να προλάβει προφανώς, πρώτον, την ανασυγκρό-
τηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και, δεύτερον, τις ανάγκες
της ελληνικής κοινωνίας. 

Δεσµεύεστε δήθεν για εκλογές στο τέλος της τετραετίας και
δεν µπορείτε να πείσετε ούτε και τους φανατικούς υποστηρικτές
σας. Οι δηµοσιογράφοι που µε οικτρά ψέµατα και συκοφαντίες
σε βάρος του ΣΥΡΙΖΑ και του Τσίπρα σάς έφεραν στην εξουσία,
µιλούν πλέον ανοιχτά για πρόωρες εκλογές. Αυτό το σενάριο ενι-
σχύεται και σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία εκτιµώ ότι θα πάτε
σε πρόωρες εκλογές -δεν ξέρω αν θα είναι την άνοιξη ή το φθι-
νόπωρο του 2020- υπό το βάρος των κοινωνικών αδιεξόδων που
θα δηµιουργήσει η δική σας πολιτική, η οικονοµική πολιτική σας. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία που υπάρχουν για κρίσιµους
δείκτες της οικονοµίας, σας ενηµερώνω ότι ο κύκλος εργασιών
και ο βιοµηχανικός δείκτης έχει µία µηνιαία µεταβολή τον Νοέµ-
βρη του 2019 και µια συρρίκνωση της τάξης του 7,9% σε σχέση
µε τον Νοέµβρη του 2018, όταν είχαµε αύξηση 7,6% το 2017 τον
αντίστοιχο µήνα. Συγκριτικά στοιχεία ετήσιας µεταβολής τον Δε-
κέµβριο του 2018 µε τον Νοέµβριο του 2019 δείχνει και συρρί-
κνωση κατά 1,2% συνολικά. Το δωδεκάµηνο 2017 - 2018 είχαµε
µια ανάπτυξη 9,4%. Έχουµε κάθετη πτώση στη µεταποίηση η
οποία φτάνει στο 4,9% τον Νοέµβριο. Οι εξαγωγές -συµπεριλαµ-
βανοµένων των πετρελαιοειδών- τον Νοέµβριο του 2019 µειώθη-
καν κατά 347,9 εκατοµµύρια ευρώ ή κατά 11,4%, µε µηδενική
αύξηση στο ενδεκάµηνο Ιανουαρίου-Νοεµβρίου 2019, ενώ στο
αντίστοιχο διάστηµα του 2017-2018 είχαµε αυξητικό ρεκόρ.

Υπάρχουν ανησυχητικά νέα όµως και στην αγορά εργασίας.
Τα στοιχεία που δηµοσιοποιήθηκαν στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» για

τον Δεκέµβριο του 2019 δείχνουν: πρώτον ότι το δεύτερο εξά-
µηνο οι µόνιµες θέσεις εργασίας ήταν στο 42% από 48%, που
ήταν το αντίστοιχο πρώτο εξάµηνο. Έχουµε τη χειρότερη επί-
δοση τετραετίας σε νέες θέσεις εργασίας και έχουµε ιστορικά
χειρότερη επίδοση δεικτών εξαµήνου σε απολύσεις. Όλα αυτά
τα στοιχεία δείχνουν ότι πολύ σύντοµα θα βρεθείτε υπό το βάρος
των κοινωνικών αδιεξόδων της πολιτικής που εφαρµόζετε.

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα σας. Αδιαφορείτε πραγµατικά
για τις ανάγκες της χώρας, αδιαφορείτε για τα εθνικά συµφέ-
ροντα, αδιαφορείτε για τις προτεραιότητες της κοινωνίας. Σας
ενδιαφέρει µόνο η εξουσία, η εξυπηρέτηση των ισχυρών σας
φίλων και, βέβαια, η λεηλασία του δηµοσίων ταµείων µε πίτες
των 12.000 ευρώ σε Υπουργεία και περιφέρεια, µε στρατιές κοµ-
µατικών στελεχών παντού, µε ειδικά αυξηµένα µισθολόγια για
τους κοµµατικούς επιτετραµµένους σας, όπως κάνετε στη ΔΕΗ.

Εµάς, όµως, δεν µας τροµάζει ούτε η απλή ούτε η ενισχυµένη
αναλογική. Εµείς πιστεύουµε στη δηµοκρατία και είµαστε βέβαιοι
ότι ο ελληνικός λαός θα εντοπίσει έγκαιρα τις µεγάλες διαφορές
στον τρόπο που εσείς ασκείτε τη διακυβέρνηση και στον τρόπο
που εµείς διαχειριστήκαµε την ευθύνη. Θα αντιληφθεί πιο γρή-
γορα από ό,τι υπολογίζετε, ότι εµείς εργαστήκαµε για το καλό
του τόπου, ενώ εσείς εργάζεστε για το καλό µιας ολιγαρχίας που
σας συντηρεί και από την οποία εντέλλεστε. 

Οι επόµενες εκλογές ό,τι και να κάνετε θα γίνουν µε απλή ανα-
λογική. Ο ελληνικός λαός θα αποφασίσει τελικά εάν θα γίνουν
διπλές εκλογές ή αν θα προκύψει κυβέρνηση που θα εργαστεί
για περισσότερη δηµοκρατία, για περισσότερη κοινωνική δικαιο-
σύνη, για µια µετάβαση σε έναν προοδευτικό κόσµο.

Εµείς θα είµαστε έτοιµοι και θα σας περιµένουµε στις κάλπες,
όποτε αποφασίσετε σύµφωνα µε τις δικές σας µετρήσεις. Εµείς
θα ανατρέψουµε τις µετρήσεις σας, θα ανατρέψουµε το κληρο-
νοµικό σας δικαίωµα, θα επαναφέρουµε την εξουσία εκεί που
πραγµατικά ανήκει, στον ελληνικό λαό.

Κλείνοντας, µία απάντηση στους φίλους της Πλειοψηφίας: Ο
κ. Βερναρδάκης δεν είπε τίποτα διαφορετικό από αυτό που λένε
όλα τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ στην Αίθουσα και ο Πρόεδρός του.
Εσείς κάνετε ερµηνεία κατά το δοκούν, λέγοντας ότι εµείς θα εί-
µαστε η επόµενη κυβέρνηση. Εµείς λέµε, όπως είπε ο κ. Βερναρ-
δάκης ότι το πρώτο κόµµα εννοείται ότι θα είναι ο dealer της
διαχείρισης της εντολής την επόµενη µέρα. Εσείς, όµως, κάνετε
την υπέρβαση και λέτε ότι θα είµαστε το πρώτο κόµµα. Αυτό θα
το αποφασίσει ο ελληνικός λαός. Μην είστε τόσο αλαζόνες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Είναι η σειρά του κ. Κεγκέρογλου να µιλήσει, αλλά απουσιάζει.
Αµέσως µετά είναι ο κ. Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε συνάδελφε που µόλις κα-

τήλθατε από το Βήµα, λέτε ότι εσείς δεν φοβάστε τις εκλογές
και προσπαθείτε να δείξετε και ότι θα είστε πρώτο κόµµα. Περά-
σαµε µεγάλα διαστήµατα στα οποία, κύριε συνάδελφε, µας λέ-
γατε κάθε λίγο και λιγάκι -πριν το 2015- ότι όταν ήσασταν στις
επάλξεις της Αντιπολίτευσης, όπως είστε τώρα, βλέπετε τις δη-
µοσκοπήσεις και βγάζατε από αυτές συµπεράσµατα εκλογών.
Τις τελευταίες δηµοσκοπήσεις δεν τις είδατε; Εσείς µιλάτε σαν
να επανέρχεστε και η κοινωνία, που πρόσφατα µίλησε βέβαια και
µε τον απόλυτο τρόπο, σας βάζει στη θέση σας.

Εν πάση περιπτώσει, έρχοµαι επί του ζητήµατος. Ένας από
τους διαχρονικούς µύθους της Αριστεράς, µε τον οποίο έχει εµ-
ποτίσει πραγµατικά την κοινωνία και τον δηµόσιο διάλογο στην
πατρίδα µας, είναι αυτός που λέει ότι η απλή και άδολη αναλο-
γική, όπως είναι ο πλήρης τίτλος της για την Αριστερά, είναι το
πιο δίκαιο σύστηµα, είναι το εκλογικό σύστηµα του παραδείσου. 

Οι αντίπαλοι της ιδέας αυτής λένε -και ορθώς- ότι προτάσσουν
το γεγονός ότι η απλή αναλογική οδηγεί σε αστάθεια, δεν προ-
άγει την κυβερνησιµότητα του τόπου και άρα γι’ αυτό είναι ένα
προβληµατικό σύστηµα που πρέπει να διορθωθεί µε διάφορες
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ρυθµίσεις. 
Σωστά είναι όλα αυτά, αλλά δεν αντιµετωπίζουν και ένα άλλο

κεντρικό ζήτηµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ. Στην πραγ-
µατικότητα η απλή αναλογική είναι ένα άδικο σύστηµα και σε
αυτό θέλω να επικεντρωθώ. Η δικαιοσύνη στη δηµοκρατία, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν εξαντλείται στον τρόπο της κα-
τανοµής των εδρών. Αυτό µπορεί να καίει τους πολιτικούς, αλλά
δεν είναι αυτό το απόλυτο κριτήριο για ένα εκλογικό σύστηµα. Η
δικαιοσύνη για να υπάρχει, πρέπει να αποτυπώνεται και να λει-
τουργεί και στο επίπεδο του τρόπου της λήψης αποφάσεων. Σε
αυτό το πεδίο, τόσο όσον αφορά τη νοµοθετική εξουσία όσο και
στα αποτελέσµατά της στην εκτελεστική εξουσία, η απλή ανα-
λογική είναι ένα άδικο σύστηµα. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί είναι ένα σύστηµα το οποίο δίνει δυ-
σανάλογα µεγάλο βάρος σε ένα οποιοδήποτε κόµµα, που µε
µικρό ποσοστό µπορεί να αποκτήσει καθοριστικό, κοµβικό και
κρίσιµο ρόλο στην εξέλιξη των πραγµάτων. Θα το πω µε ένα
απλό παράδειγµα. Ένα κόµµα που θα είχε εκατόν σαράντα εννέα
έδρες και δεν µπορεί να σχηµατίσει κυβέρνηση και έχει πάρει εν-
δεχοµένως πάνω από 40% στις εκλογές, θα χρειαστεί στην απλή
αναλογική ένα άλλο κόµµα που θα του δώσει τις δύο έδρες που
του λείπουν για την απόλυτη πλειοψηφία, ένα κόµµα που θα έχει
πάρει 3% ενδεχοµένως.

Αυτό το κόµµα του 3% µε αυτόν τον τρόπο θα γίνει ο απόλυτος
ρυθµιστής. Θα µπλοκάρει ό,τι δεν του αρέσει και έτσι το 3% της
κοινωνίας, ουσιαστικά θα κανοναρχεί την πολιτική ζωή και θα επι-
τρέπει να πάνε τα πράγµατα προς όποια κατεύθυνση µόνο αυτό
θέλει. Αυτό δεν µπορεί να είναι δίκαιο. 

Έχει εξαντληθεί, πιστεύω, η κουβέντα όσον αφορά το ζήτηµα
της σταθερότητας και της κυβερνησιµότητας και του τι έχει γίνει
σε άλλες χώρες. Πρέπει, όµως, να δούµε αυτή τη διάσταση που
δεν συζητήθηκε επαρκώς. 

Ο παράδεισος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει εκλο-
γικό σύστηµα. Και αν είχε, αυτό δεν θα ήταν της απλής αναλογι-
κής.

Στην πατρίδα µας έχουµε ήδη παραδείγµατα της χρήσης της
απλής αναλογικής. Έχουν έρθει έτσι τα πράγµατα -και δεν είναι
τυχαίο- ώστε περνάνε πολλά χρόνια από την εφαρµογή της για
µία φορά, µέχρι να ξαναχρησιµοποιηθεί το σύστηµα. Είχαµε το
1926 µε πολύ δυσάρεστες συνέπειες, το 1946 µε πολύ µεγάλη
αστάθεια, το 1989 που τα θυµόµαστε. Ξεχνάει ο κόσµος εν τω
µεταξύ και επανέρχεται η απλή και άδολη παραδείσιος αναλο-
γική!

Σήµερα έχουµε και την ιστορική εµπειρία, όπου µπορούµε να
ανατρέξουµε και τη διεθνή εµπειρία, αλλά και το παράδειγµα των
δηµοτικών εκλογών. Οι Έλληνες στις τοπικές κοινωνίες κατάλα-
βαν ότι µε την απλή αναλογική οδηγούµαστε σε ένα καθεστώς,
στο οποίο δεν µπορεί να ληφθεί καµµία απόφαση, αν δεν υπάρξει
συνεννόηση, που πολλές φορές µπορεί να οδηγεί και στη συναλ-
λαγή. Γιατί πιστεύω ότι ένα σηµείο το οποίο δεν αναπτύχθηκε
επαρκώς στον διάλογο, είναι ότι και η διεθνής εµπειρία δείχνει
ότι η απλή αναλογική δηµιουργεί κάποιους µόνιµους παίκτες στα
πολιτικά συστήµατα, οι οποίοι είναι πάρα πολύ πιθανό -όπως
συµβαίνει όπου υπάρχει µονιµότητα- να αναπτύσσουν και τέτοιου
είδους διαστάσεις στην πολιτική τους. Νοµίζω ότι το παράδειγµα
του Χριστιανοδηµοκρατικού Κόµµατος στην Ιταλία είναι χαρα-
κτηριστικό.

Από εκεί και πέρα, ένα σηµείο του εκλογικού νόµου στο οποίο
υπάρχει κριτική, είναι αυτό της δυσκολίας παροχής του µπόνους
στους συνασπισµούς των κοµµάτων. Πολύ ορθώς γίνεται αυτό
και είναι πολύ δίκαιο. Εάν κάποιες πολιτικές δυνάµεις έχουν κοινή
πρόταση προς τον ελληνικό λαό, να κάνουν ένα κόµµα. Αυτό ση-
µαίνει «κόµµα». Δεν είναι δυνατόν να παίρνει η οποιαδήποτε ευ-
καιριακή συγκυρία ένα µπόνους αντίστοιχο αυτού που παίρνει
ένα κόµµα που έχει ξεκάθαρη, σταθερή, συνολική θέση για τα
πράγµατα. Δεν µπορεί ο εκλογικός νόµος να ευνοεί τον καιρο-
σκοπισµό.

Τι γίνεται, λοιπόν, µε αυτόν τον εκλογικό νόµο; Ποια είναι αυτή
η τροµερή απόκλιση από την αναλογικότητα που επέρχεται για
να έχουµε σταθερότητα, κυβερνησιµότητα και µία δυνατότητα
να αναπτυχθεί η χώρα, όπως η κοινωνία απαιτεί; Στην πραγµατι-

κότητα, αυτή η απόκλιση από την πλήρη αναλογικότητα είναι της
τάξεως του 10%. Και θα πω πολύ σύντοµα πώς προκύπτει αυτό. 

Από τις τριακόσιες έδρες, οι διακόσιες πενήντα κατανέµονται
µε την απλή αναλογική. Οι άλλες πενήντα είναι το µπόνους που
θα το πάρει πια κάποιος µε τον αναλογικότερο νόµο σε σχέση
µε τον προηγούµενο που φέρνουµε. Ένα πρώτο κόµµα θα πάρει
το µπόνους µόνο αν έχει 40%. Από αυτές τις πενήντα έδρες, εφό-
σον έχει 40% και µε απλή αναλογική θα έπαιρνε περίπου τις εί-
κοσι. Λέω «περίπου», γιατί υπάρχουν, εν πάση περιπτώσει, και οι
εξοµαλύνσεις οι τοπικές που γίνονται. Περίπου είκοσι, λοιπόν, θα
τις έπαιρνε έτσι κι αλλιώς. Άρα µόνο τριάντα έδρες είναι, αν θέ-
λετε, το καθαρό µπόνους του πρώτου, άρα 10% απόκλιση από
την απολύτως απλή αναλογική.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα τίµηµα στον τρόπο της κατανοµής των
εδρών που είναι πολύ ορθό να καταβάλουµε, για να έχουµε όχι
µόνο κυβερνησιµότητα και σταθερότητα αλλά για να έχουµε έναν
πιο δίκαιο τρόπο λήψεως αποφάσεων στη νοµοθετική και στην
εκτελεστική εξουσία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Κεγκέρογλου και αµέσως
µετά ακολουθεί ο κ. Μπαρτζώκας από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητάµε ένα σηµαντικό θέµα για τη λειτουργία του δηµοκρατι-
κού µας πολιτεύµατος, αλλά είµαι υποχρεωµένος να ξεκινήσω
από µία παρατήρηση που αφορά τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ,
οι οποίοι για άλλη µία φορά ήρθαν να κατηγορήσουν το Κίνηµα
Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, ακόµα και τον Ανδρέα Παπανδρέου.

Είπε πριν από λίγο ο κ. Βερναδάκης ότι η ψήφιση του συστή-
µατος της απλής αναλογικής το 1989 ήταν προσχηµατική. Ξε-
χνούν στον ΣΥΡΙΖΑ ότι ψήφισαν την απλή αναλογική αµέσως
µετά τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015 και όχι πριν, πριν
από τις εκλογές που υπολόγιζαν ότι θα έχαναν. 

Όµως και ο κ. Τσίπρας -µου δίνει την αφορµή ο κ. Βερναρδά-
κης να αναφερθώ- στη χθεσινή του οµιλία έδειξε ότι και ο ίδιος
ξεχνά ή µάλλον δεν θέλει να θυµάται. Μίλησε για το προσφυγικό-
µεταναστευτικό και ξεχνά ότι αυτός συνυπέγραψε τη συµφωνία
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, η οποία αποτελεί τη ρίζα του
προβλήµατος, αφού παρέδωσε τα κλειδιά στους Τούρκους. Μί-
λησε για την προστασία της πρώτης κατοικίας και ξεχνά ότι ήταν
αυτός που κατήργησε τον ν.3869 για την προστασία της πρώτης
κατοικίας, φέρνοντας µία προσωρινή διάταξη, την οποία αξιο-
ποιεί τώρα η Νέα Δηµοκρατία και λέει: «Μα, ο ΣΥΡΙΖΑ το κατήρ-
γησε». Και για το προσφυγικό τα ίδια λέει η Νέα Δηµοκρατία.
Λέει: «Ο ΣΥΡΙΖΑ συνυπέγραψε τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένω-
σης - Τουρκίας. Τι να κάνουµε;».

Και δεν θέλω να θυµίσω και πολλά άλλα, γιατί µιλάτε για τους
συνταξιούχους και για άλλα και ξεχνάτε ότι εσείς ήσασταν αυτοί
που καταργήσατε το ΕΚΑΣ και σήµερα ο Βρούτσης λέει «Μα, το
κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν ξέρω πώς να το επαναφέρω δηµο-
σιονοµικά» και τέτοια.

Άρα χρειάζεται λίγο περισσότερη σύνεση, για να µπορούµε να
συνεννοηθούµε -αν υπάρχει η βούληση σε αυτή την Αίθουσα-
γιατί η έναρξη της νέας δεκαετίας βρίσκει την Ελλάδα µπροστά
σε νέες προκλήσεις, σοβαρές, σε εθνικό, περιφερειακό και ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο και χρειάζεται και αλήθεια και µνήµη και, βέ-
βαια, το βλέµµα στο µέλλον.

Η κοινωνία συνεχίζει να βιώνει τα προβλήµατα από την κρίση
και από τις πολιτικές που ακολουθούνται µέχρι και σήµερα.
Μπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα νοµίζω ότι γίνεται φανερό
πως η πρότασή µας για τη διαµόρφωση µιας εθνικής στρατηγι-
κής µε συνεννόηση, είναι µία αδήριτη ανάγκη. Μιλάµε για µία συ-
νεννόηση που πρέπει να υπάρξει για όλα τα εθνικά θέµατα, για
όλα τα µείζονα θέµατα της χώρας.

Το εκλογικό σύστηµα είναι ένα από αυτά. Αφορά τη λειτουργία
του δηµοκρατικού αντιπροσωπευτικού µας συστήµατος. Στην πε-
ρίπτωση της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού η συνταγµα-
τική επιταγή των διακοσίων εδρών, σύµφωνα µε την τροπο-
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ποίηση του Συντάγµατος το 2001, ήταν αυτή που ανάγκασε -
εντός και εκτός εισαγωγικών- και την Κυβέρνηση να ποιήσει την
ανάγκη φιλοτιµία και να επιζητήσει τη συναίνεση. Αυτό αποδει-
κνύεται, γιατί στην περίπτωση του εκλογικού νόµου που συζη-
τάµε τώρα, δεν επεδίωξε καµµία συναίνεση. Ναι µεν σου λέει ότι
δεν θα ισχύσει την πρώτη φορά, αλλά θα ισχύσει τη δεύτερη.
Στην ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού δεν θα ίσχυε καθόλου.

Έχουµε διαφορετικές οπτικές από τα κόµµατα και αυτό είναι,
βέβαια, δικαίωµά τους, αλλά φαίνεται ότι κυριαρχούν οι µικρο-
κοµµατικές σκοπιµότητες κυρίως από Νέα Δηµοκρατία και ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Το Κίνηµα Αλλαγής συνεχίζει να πολιτεύεται υπεύθυνα. Με
βάση την εµπειρία της Μεταπολίτευσης προτείνουµε τη διαµόρ-
φωση ενός αναλογικού εκλογικού συστήµατος, που ταυτόχρονα
θα συµβάλει στη διαµόρφωση κυβερνητικών πλειοψηφιών, αλλά
όχι κατ’ ανάγκη µονοκοµµατικών. Πιστεύουµε σε ένα λογικό µπό-
νους που θα ενισχύσει µεν την κυβερνησιµότητα, αλλά δεν θα
στρεβλώνει τη δηµοκρατία. Έτσι αποφεύγουµε την ακυβερνησία
της απλής αναλογικής, αλλά δεν συναινούµε στο υπερβολικό
µπόνους των πενήντα εδρών.

Να δούµε ορισµένες πτυχές των προτάσεων των άλλων κοµ-
µάτων, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ.

Να ξεκινήσουµε από την απλή αναλογική. Με βάση τα αποτε-
λέσµατα των δύο, τριών τελευταίων εκλογικών αναµετρήσεων,
αλλά και µε βάση τις δηµοσκοπήσεις και όλα όσα έχουµε βιώσει,
µε απλή αναλογική απαιτείται υποχρεωτικά η συνεργασία πρώ-
του και δεύτερου κόµµατος. Υποχρεωτικά!

Και ρωτάµε ευθέως τον ΣΥΡΙΖΑ που το προτείνει: Δηλαδή, στις
επόµενες εκλογές, εάν είστε δεύτερο κόµµα, θα συνεργαστείτε
µε τη Νέα Δηµοκρατία για να µην υπάρξει ακυβερνησία; Είναι
απλή η ερώτηση. Μπορείτε να απαντήσετε; Προφανώς θα µας
πείτε «όχι». Και γιατί θα µας πείτε «όχι»; Γιατί αν λέγατε «ναι», θα
ήσασταν αναντίστοιχοι, διότι την περίοδο που ήµασταν στην καρ-
διά της κρίσης, αρνηθήκατε να συµµετέχετε στις κυβερνήσεις
εθνικής συνεννόησης που τότε επιβαλλόταν, ήταν εθνική ανάγκη.
Τώρα, λοιπόν, θα µας πείτε ότι θα συνεργαστείτε; Άρα προτεί-
νετε ακυβερνησία.

Πάµε, λοιπόν, παρακάτω. Εάν έρθετε στις επόµενες εκλογές
πρώτο κόµµα, θα αποποιηθείτε το µπόνους; Προφανώς θα µου
πείτε «όχι». Είναι δυνατόν να αποποιηθείτε το µπόνους; Δεν το
κάνατε τον Γενάρη του 2015, τον Σεπτέµβρη, θα το κάνετε τώρα;
Άρα δεν πιστεύετε σε αυτό που προτείνετε. Είστε ανειλικρινείς.
Είστε αναξιόπιστοι. 

Να επιβεβαιώσουµε την αναξιοπιστία σας. Τον Ιούνιο του 2015,
επί ΣΥΡΙΖΑ, καταθέσαµε µια πρόταση νόµου για την κατάργηση
του υπερβολικού µπόνους των πενήντα εδρών. Λέγατε ότι ασχο-
λιόσασταν µε άλλα και ξεχάσατε το εκλογικό σύστηµα µέχρι τις
εκλογές του Σεπτέµβρη. Σας το θυµίσαµε εµείς µε µια πρόταση
νόµου που καταθέσαµε. Ήθελε µία µέρα συζήτηση στη Βουλή,
ψήφο, για να ισχύει. Γιατί δεν τη φέρατε; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Την ξέχασαν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ξέρετε, έχουν έτοιµη την απάν-
τηση. «Ήταν…» -λέει- «…Πρόεδρος της Βουλής η κ. Κωνσταντο-
πούλου και δεν µπορούσαµε να συνεννοηθούµε». Είναι έτοιµη η
απάντηση.

Από τις διαπιστώσεις, λοιπόν, φαίνεται ότι είστε αφερέγγυοι
κοινωνικά και πολιτικά και δεν µπορεί κανείς να σας έχει εµπι-
στοσύνη για συνεννόηση. Γιατί και τότε σας δείξαµε εµπιστο-
σύνη, ψηφίσαµε την κακή συµφωνία, µε την οποία φέρατε µετά
την Ελλάδα στο χείλος του γκρεµού και εσείς αντί να διαµορφώ-
σετε ένα κλίµα συναίνεσης για να προχωρήσουµε, πήγατε σε
εκλογές. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα θέµα που έχει να κάνει µε την αξιοπιστία.
Και επειδή θολώνουν τα νερά ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία σε
σχέση µε το µπόνους σε συνασπισµούς κοµµάτων, θα πω το
εξής: Κοιτάξτε, το µπόνους σε συνασπισµούς κοµµάτων που θα
δηµιουργηθούν µετά τις εκλογές, µε άγνωστο πρόγραµµα, που
δεν θα έχει ψηφίσει ο ελληνικός λαός, το δίνει ο νόµος. Λέει, δη-
λαδή, ο νόµος ότι µετά τις εκλογές, ας γίνει ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Έχουµε ένα προηγούµενο. Το µπόνους το παίρνει µια χαρά.

Ποιος είπε ότι δεν το παίρνει ο συνασπισµός κοµµάτων που θα
γίνει µετά τις εκλογές; Δεν το δίνει, λέει, σε συνασπισµούς κοµ-
µάτων πριν τις εκλογές, δηλαδή όπως είµαστε εµείς, το Κίνηµα
Αλλαγής, που στις προηγούµενες εκλογές -που έχουν εκλέξει
αυτή τη Βουλή- είχαµε κατέβει ως συνασπισµός κοµµάτων. Είναι
Κίνηµα Αλλαγής, ΠΑΣΟΚ, Κίνηµα Δηµοκρατών Σοσιαλιστών,
ΕΔΕΜ, Ανανεωτική Αριστερά, Κινήσεις Πολιτών. Δεν το παίρ-
νουµε θεωρητικά σύµφωνα µε τις προβλέψεις του νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, να ολοκληρώσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ακόµα κι αν είχαµε κατέβει στις
προηγούµενες εκλογές, ακόµα και αν ξανακατέβουµε ως συνα-
σπισµός κοµµάτων, δεν το παίρνουµε. Εάν, όµως, έχουµε ένα
εκλογικό αποτέλεσµα και το άλφα κόµµα συνεργαστεί µε το βή-
τα, ανεξάρτητα από προγράµµατα που δεν γνωρίζει ο λαός, το
µπόνους θα το πάρει.

Αυτή είναι µια τεράστια αντίφαση του νόµου, η οποία δεν έχει
δικαιολογηθεί από τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία -για να κλείσω
µε αυτούς- µετά το διάλειµµα της συναινέσεως της πρότασης
για την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, επανέρχεται στις παραδο-
σιακές λογικές των πλειοψηφικών συστηµάτων. 

Τα συστήµατα, όπως έχει αποδειχθεί, δεν σώζουν τις κακές
πολιτικές. Το ζητούµενο είναι καλές πολιτικές για τον τόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα συστήµατα τα προοδευτικά
και τα άλλα παραδοσιακά και ιστορικά έχετε δει ότι δεν σώζουν
τις κακές πολιτικές. Ο λαός αποφασίζει πάντα το σωστό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Θα σας παρακαλέσω, κύριοι συνάδελφοι, για πολλοστή φορά.
Υπάρχουν πάρα πολλοί συνάδελφοι, οι οποίοι θα µείνουν εκτός
λίστας. Δεν θα µπορέσουν να µιλήσουν, εάν συνεχίσουµε µε
αυτή τη λογική. Σας παρακαλώ, να τηρείτε τον χρόνο σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Μπαρτζώκα, τον συνάδελφο
από τη Νέα Δηµοκρατία, για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, ο νόµος που

συζητάµε, αποτελεί βασική εξαγγελία του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Υπό την έννοια αυτή συνιστά δέσµευση απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό, την οποία σήµερα ερχόµαστε να
κάνουµε πράξη. Η δέσµευση αυτή ήταν απολύτως πολιτική. Υπο-
σχεθήκαµε να καταργήσουµε την απλή αναλογική, που θέσπισε
η απελθούσα κυβέρνηση και να αποκλείσουµε µια και καλή την
πιθανότητα να εισέλθει εκ νέου η χώρα µας σε παραλυτική κα-
τάσταση, ιδίως από τη στιγµή που έχει επιστρέψει σε ρυθµούς
κανονικούς και σε καλύτερες µέρες.

Πριν αναλύσω τα βασικά επιχειρήµατα υπέρ της αναγκαιότη-
τας του νέου εκλογικού νόµου, ο οποίος κατά τη γνώµη µου βρί-
σκει τη χρυσή τοµή µεταξύ δύο κορυφαίων ζητούµενων, της
αναλογικής εκπροσώπησης και της κυβερνησιµότητας, θέλω να
κάνω µια αναδροµή στο πρόσφατο παρελθόν. Θέλω να ανα-
τρέξω πίσω στο 2016, δηλαδή στην περίοδο ψήφισης του προ-
ηγούµενου εκλογικού νόµου, µια περίοδο που µπορεί να
φαντάζει µακρινή, αλλά δεν είναι καθόλου. Και το λέω αυτό, γιατί
µπορεί να έχουν περάσει τέσσερα χρόνια από τότε, αλλά οι µνή-
µες µας είναι ακόµα νωπές.

Είχε παρέλθει, λοιπόν, τότε ήδη µια πλήρης κυβερνητική πε-
ρίοδος διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε τις γνωστές παλινωδίες της
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περίφηµης διαπραγµάτευσης και των βαρύγδουπων δηλώσεων
περί σκισίµατος των µνηµονίων, αλλά αντί αυτού, την υπογραφή
ενός ακόµα και όλων αυτών που ο ελληνικός λαός δεν ξέχασε.
Γι’ αυτόν τον λόγο και σας αξίωσε να είσαστε σήµερα εδώ µει-
οψηφία. Σε αυτή την πρώτη περίοδο ο ΣΥΡΙΖΑ δεν άλλαξε τον
εκλογικό νόµο, µολονότι η επίκληση της απλής αναλογικής
υπήρξε το βασικό του προεκλογικό σύνθηµα. Η αλλαγή του εκλο-
γικού νόµου ήρθε µετά την ανάδειξή του σε νικητή των εκλογών
δύο φορές. Δηλαδή, µετά από χρήση ενός εκλογικού νόµου, τις
πρόνοιες του οποίου αξιοποίησε δύο φορές. 

H αλλαγή αυτή, φυσικά, δεν ήταν καθόλου τυχαία. Ακόµα και
η πιο καλοπροαίρετη κριτική δεν θα µπορούσε να αγνοήσει το
γεγονός ότι η επιλογή της χρονικής συγκυρίας µόνο ουδέτερη
δεν ήταν. Έγινε όταν όλες οι δηµοσκοπήσεις το 2016 έφερναν
τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη πάνω από δέκα
µονάδες µπροστά, όταν ξέρατε, µε άλλα λόγια, ότι η επόµενη
εκλογική αναµέτρηση επιφυλάσσει για σας τη θέση του χαµένου.

Ας φύγουµε, όµως, από αυτό και ας δούµε την επιχειρηµατο-
λογία που αναπτύσσατε εκείνο το διάστηµα. Αποκαλούσατε τους
προϋπάρχοντες εκλογικούς νόµους καλπονοθευτικούς ότι χει-
ραγωγούν τη λαϊκή βούληση και ότι υπηρετούν τις ευκαιριακές
κοµµατικές σκοπιµότητες. Λέγατε, επίσης, ότι για την οικονοµική
κρίση ευθύνονται αποκλειστικά οι αυτοδύναµες κυβερνήσεις.
Εξήρατε τις κυβερνήσεις συνεργασίας, τονίζοντας ότι αυτό είναι
που απαιτούν οι σύγχρονες ανάγκες του πλουραλισµού, της δη-
µοκρατίας και της κοινωνικής συνοχής, λες και αυτό το υβρίδιο
συνεργατικής κυβέρνησης που διαµορφώσατε εσείς µε τους
ΑΝΕΛ, ανταποκρινόταν στα επιχειρήµατά σας. Ας µας απαντή-
σετε κάποια στιγµή ποιες ιδεολογικές και προγραµµατικές συγ-
κλίσεις µοιραζόσασταν, γιατί ο κόσµος πιστεύει ότι δεν είχατε
και πολλά κοινά. Εκτός, βέβαια, από τη διάθεση παραµονής στην
εξουσία µε κάθε τρόπο.

Κάνω αυτή την αναδροµή, για να επισηµάνω ότι η εκ µέρους
σας επίκληση για αγνά κίνητρα και για εµβάθυνση της δηµοκρα-
τίας δεν είναι και πολύ πειστική. 

Ωστόσο, η Νέα Δηµοκρατία δεν θα ακολουθήσει τη δική σας
ρότα. Δεν αλλάζουµε τον εκλογικό νόµο που εσείς θεσπίσατε,
υπακούοντας σε µια καιροσκοπική νοοτροπία. Πρώτον, ο χρόνος
που εµείς επιλέγουµε, είναι όντως εκλογικά ουδέτερος. Εκλογές
δεν πρόκειται να γίνουν σύντοµα. Η χώρα δεν αντέχει άλλες πε-
ριπέτειες. Επιπλέον, η εντολή που έχουµε λάβει από τον ελληνικό
λαό είναι πολύ ισχυρή. Δεύτερον -για να έρθουµε και στην ουσία-
αλλάζουµε τον εκλογικό νόµο, διότι δεν αγνοούµε βασικές πα-
ραδοχές, αλλά και την ιστορική εµπειρία του τόπου µας. Ξεκι-
νάµε, κατ’ αρχάς, από την παραδοχή ότι δεν υπάρχουν τέλεια
εκλογικά συστήµατα. Υπάρχουν µόνο λειτουργικά και µη λειτουρ-
γικά. Και το σύστηµα της ενισχυµένης αναλογικής απέδειξε ότι
λειτούργησε και ότι δεν ήταν αποτρεπτικός παράγοντας για κυ-
βερνήσεις συνεργασίας.

Αυτά, άλλωστε, τα αποφασίζει το εκλογικό Σώµα, όχι ο εκλο-
γικός νόµος. Ας παραδεχτούµε, επιτέλους, ότι για την ελληνική
κρίση δεν έφταιγε ο εκλογικός νόµος, το Σύνταγµά µας ή γενικά
οι θεσµοί. Τα προβλήµατά µας ανάγονταν σε πολιτικές. Αυτό που
έφταιγε ήταν οι πολιτικές επιλογές. 

Επίσης, να υπενθυµίσουµε ότι το µοντέλο της απλής αναλογι-
κής δεν είναι άγνωστο. Έχει εφαρµοστεί στη χώρα όχι µία, αλλά
οκτώ φορές. Και τις οκτώ φορές απέτυχε πλήρως.

Άρα, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, δεν µπορούµε να που-
λάµε την απλή αναλογική ως σωτήρα των προβληµάτων µας.
Όµως, δεν µπορούµε και να παραβλέπουµε το γεγονός ότι η πρι-
µοδότηση µε αποκλειστικό κριτήριο την πρωτιά, δεν είναι ισορ-
ροπηµένη. 

Με το κριτήριο, λοιπόν, της ισορροπίας, αλλά και της δικαιο-
σύνης, η Νέα Δηµοκρατία αλλάζει τον εκλογικό νόµο µε κυ-
ρίαρχα σηµεία τα εξής: Η ενισχυµένη αναλογική παραµένει γιατί
αποτιµάται ως το πλέον συµβατό σύστηµα σύµφωνα µε τα ιστο-
ρικά, γεωγραφικά και πολιτικά δεδοµένα της χώρας µας. Ωστό-
σο, εξορθολογίζεται η διαδικασία της πριµοδότησης. Οι διακό-
σιες πενήντα έδρες µοιράζονται στους Βουλευτές αναλογικά,
όπως ήδη ισχύει. Οι λοιπές πενήντα έδρες κατανέµονται κλιµα-
κωτά στα κόµµατα. Δηλαδή, η εκλογική δύναµη κάθε κόµµατος

είναι αυτή που καθορίζει το πώς θα δοθούν οι πενήντα έδρες.
Άρα πρόκειται για ένα πιο δίκαιο σύστηµα από το ισχύον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτό το νέο, δικαιότερο και πιο εξισορροπηµένο µοντέλο
εκλογικού νόµου που εισάγεται, οι τακτικισµοί περισσεύουν. Πρέ-
πει η συναίνεση να σταµατήσει να είναι αλά καρτ, για να αποδεί-
ξουµε, επιτέλους, στους πολίτες ότι µπορούµε να συνεννοη-
θούµε στα βασικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ και να ετοιµάζεται
ο κ. Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον εκλογικό

νόµο, τον τρόπο, δηλαδή, που θα εκλέγονται οι Βουλευτές του
αντιπροσωπευτικού δηµοκρατικού µας συστήµατος. Η συζήτηση
για τον εκλογικό νόµο ανάµεσα στις πολιτικές δυνάµεις διεξάγε-
ται παραδοσιακά στο έδαφος δύο διαφορετικών πεδίων: Το
πρώτο είναι το ιδεολογικό, δηλαδή την άποψη που έχει το κάθε
κόµµα για τη δηµοκρατία µε βάση τις αρχές και τις αξίες του και,
δεύτερον, το µικροπολιτικό, δηλαδή τον πρόσκαιρο τακτικό σχε-
διασµό των κοµµάτων για τις επόµενες δύο εκλογικές αναµετρή-
σεις, ώστε το εκλογικό σύστηµα να το ευνοεί µε βάση την πρό-
βλεψή του.

Πρακτικά, όµως, τι έχουµε σήµερα; Η Νέα Δηµοκρατία, συνε-
πικουρούµενη από τον ακροδεξιό δορυφόρο, την Ελληνική Λύση,
καταργεί την απλή αναλογική που ψήφισαν ο ΣΥΡΙΖΑ, οι ΑΝΕΛ
και η Ένωση Κεντρώων σε ουδέτερο πολιτικά χρόνο, το 2016 -
ήταν τρία χρόνια πριν από τις εκλογές- και επαναφέρει το µπό-
νους των πενήντα εδρών µε έναν κλιµακωτό τρόπο. ΣΥΡΙΖΑ,
ΚΙΝΑΛ, ΜέΡΑ25, ΚΚΕ καταψηφίζουν µε βάση τις τοποθετήσεις
τους.

Με βάση τα δύο παραπάνω κριτήρια, το ιδεολογικό πρόσηµο
και το µικροκοµµατικό όφελος, βλέπουµε πώς τοποθετούνται τα
κόµµατα. Η Νέα Δηµοκρατία και παραδοσιακά η Δεξιά έχει µία
συγκεντρωτική αντίληψη για τον κοινοβουλευτισµό, σαν να δυ-
σφορεί µε τις ανοιχτές δηµοκρατικές διαδικασίες βάσης και συ-
ναίνεσης. Αντιµετωπίζει τους πολίτες ως πελάτες, ανταλλάσ-
σοντας ρουσφέτια, έναντι ψήφων, αλώνει το κράτος εγκαθι-
δρύοντας το κοµµατικό κράτος, ελέγχει τις ανεξάρτητες αρχές
διορίζοντας πρόσωπα µε σύγκρουση συµφέροντος και κοµµα-
τικό πρόσηµο και διαπνέεται γενικά από µία αριστοκρατική
άποψη, ότι η εξουσία δεν µοιράζεται, είναι για τους άριστους. Τα
είδαµε πρόσφατα, άλλωστε, και µε τους διοικητές των νοσοκο-
µείων, µε τους µετακλητούς χωρίς πτυχίο και µε αυξηµένο µισθό
κ.ο.κ..

Πρόσφατα, µε πρόσχηµα το επιτελικό κράτος επιβάλλει ένα
ακραία πρωθυπουργικοκεντρικό µοντέλο διακυβέρνησης που
δεν σέβεται ούτε την εσωκοµµατική δηµοκρατία ούτε τη συλλο-
γική λειτουργία. Όλα διοικούνται από το Μαξίµου, όλοι οι Υπουρ-
γοί είναι διακοσµητικοί ή αρκετοί είναι διακοσµητικοί και τα
κρίσιµα χαρτοφυλάκια ανήκουν σε µη εκλεγµένους, εκλεκτούς
του Πρωθυπουργού, χωρίς δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Ενός αν-
δρός αρχή, λοιπόν. 

Είναι λογικό, λοιπόν, να θέλει ένα εκλογικό σύστηµα που ο
πρώτος τα παίρνει όλα, να κλέβει τις πενήντα έδρες από τα µι-
κρότερα κόµµατα, να επιβάλλει µονοκοµµατικές κυβερνήσεις
απόλυτης ασυδοσίας. Όσο για τις συναινέσεις, αυτές εξαντλούν-
ται επικοινωνιακά στο θεσµό του Προέδρου της Δηµοκρατίας και
ως εκεί.

Και θέλω να απαντήσω και στον κ. Γεραπετρίτη, µε αφορµή τη
χθεσινή του τοποθέτηση. Αφού αθώωσε, λοιπόν, αυτούς που
πραγµατικά -γιατί αυτό έκανε- έφεραν τον Χίτλερ στην εξουσία
και έφερε το παράδειγµα της απλής αναλογικής της Δηµοκρα-
τίας της Βαϊµάρης, εσείς ως Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ,
κύριε Γεραπετρίτη -αν µε ακούτε- δεν αρνείστε την απλή αναλο-
γική για αντιφασιστικούς λόγους. Την αρνείστε γιατί το να κυ-
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βερνάς µόνος σου, σου επιτρέπει να µη λογοδοτείς γι’ αυτά που
κάνεις. Και ξεχνάτε κιόλας ότι αυτό το µοντέλο διακυβέρνησης
χρεοκόπησε τη χώρα. Και το ίδιο, βέβαια, θα ξαναγίνει εάν αυτό
δεν ανακοπεί. 

Μικροκοµµατικά τώρα, η Νέα Δηµοκρατία αλλάζει τον εκλο-
γικό νόµο, γιατί πιστεύει ότι αφού κέρδισε τις εκλογές του 2019
µε το αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο και σύµπτυξε µε τα ψέµατα στο «µα-
κεδονικό», στο προσφυγικό, αλλά και µε τη διαπλοκή που ένιωθε
ότι απειλείται, θα κερδίζει ξανά και ξανά. Δεν υπολογίζετε, όµως,
σωστά, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι οι επόµενες εκλογές θα γί-
νουν µε απλή αναλογική και θα είστε µόνοι, όπως και σήµερα
είστε µόνοι. Και, µάλιστα, θα είστε και µε πενήντα Βουλευτές,
τουλάχιστον, λιγότερους. Πάει και η ισοτιµία της ψήφου, που µας
λέγατε, στην ψήφο των οµογενών, αφού σήµερα την παραβιά-
ζετε κατάφωρα. 

Όσο για την κυβερνησιµότητα που επικαλείστε, έχω να σας πω
το εξής: Κύριε Υπουργέ, κάνετε ένα σφάλµα εσκεµµένα όταν
αναλύετε παλαιότερα εκλογικά αποτελέσµατα -όπως κάνατε
χθες στην οµιλία σας- µε την έννοια ότι δεν θα γινόταν κυβέρ-
νηση αν πάρουµε τα παλιά εκλογικά αποτελέσµατα και είχε
εφαρµοστεί η απλή αναλογική. Η λογική λέει, όµως, ότι οι πολί-
τες ψηφίζουν έχοντας τον εκλογικό νόµο πάνω στο τραπέζι και
στο µυαλό τους. Άρα µε µία απλή αναλογική θα κατέβαιναν και
περισσότερα κόµµατα στις εκλογές και ο πολίτης θα αποφάσιζε
µε περισσότερη ελευθερία και όχι εκβιαζόµενος από τη λογική
της χρήσιµης ψήφου.

Για παράδειγµα, στην αυτοδιοίκηση που εφαρµόστηκε το σύ-
στηµα της απλής αναλογικής, βλέπαµε εννιά και δέκα παρατά-
ξεις να κατεβαίνουν, για να µπορέσουν να συνεργαστούν, ενώ
µε την ενισχυµένη αναλογική ή µε άλλα συστήµατα, κατέβαιναν
λίγοι και µεγάλοι σχηµατισµοί. 

Άρα µην κάνετε άκυρες συγκρίσεις για να στηρίξετε το έωλο
επιχείρηµα της κυβερνησιµότητας. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ είµαστε σταθεροί στις αξίες της δηµοκρατίας
και της λαϊκής συµµετοχής που πρεσβεύει η Αριστερά και η προ-
οδευτική παράταξη και το κάναµε πράξη το 2016, στην πάγια
θέση µας περί απλής αναλογικής, µε το όριο εισόδου, φυσικά,
του 3% που επιβάλλεται για εθνικούς λόγους. Είµαστε υπέρ των
δηµοψηφισµάτων, της λαϊκής νοµοθετικής πρωτοβουλίας, γι’
αυτό και φέραµε και σχετικές προτάσεις στην Αναθεώρηση του
Συντάγµατος.

Κάνω µία παρένθεση, για να σας προλάβω, γιατί σαν αύριο
συµπληρώνεται η πρώτη νίκη του ΣΥΡΙΖΑ από τις 25 Γενάρη του
2015. Από διάφορες πτέρυγες, λοιπόν, στη Βουλή µάς λέγατε -
και λέτε συνεχώς- το εξής: «Είδαµε πόσο σέβεστε το δηµοψήφι-
σµα το 2015». Και σήµερα ακούστηκε. Θα πω τούτο, γιατί,
επιτέλους, χρωστάµε και µία απάντηση σε αυτή την προπαγάν-
δα: Την Τετάρτη, λοιπόν, του δηµοψηφίσµατος ο Αλέξης Τσί-
πρας, ο Πρωθυπουργός τότε, έκανε διάγγελµα προς τον ελλη-
νικό λαό -δείτε και το βίντεο- και το είπε ξεκάθαρα: «Θέλουµε το
«όχι» στη συµφωνία για να ενισχύσουµε τη διαπραγµατευτική
µας θέση και να φέρουµε µία καλύτερη. Και το «όχι» δεν είναι εν-
τολή για ρήξη». Και αυτό ακριβώς, κάναµε. Αν λέγαµε άλλα, ίσως
ήταν και άλλο το αποτέλεσµα. Γι’ αυτό και να πάψει πλέον, η σπέ-
κουλα.

Και µη µας λέτε, γιατί δεν ψηφίσαµε την απλή αναλογική το
πρώτο εξάµηνο. Τότε πασχίζαµε να αντεπεξέλθουµε από την πα-
γίδα της αριστερής παρένθεσης που µας στήσατε εντός και
εκτός της χώρας. Έπρεπε, δηλαδή, να είχαµε προβλέψει τις
εκλογές του Σεπτέµβρη, για να αλλάξουµε τον εκλογικό νόµο πιο
πριν;

Και τι µας είπε ο κ. Κεγκέρογλου; Ότι, δηλαδή, θα παίρναµε
τις διακόσιες έδρες τότε, αν το φέρναµε και θα ίσχυε από την
εποµένη; Είναι αστεία επιχειρήµατα. Κλείνει η παρένθεση.

Εµείς πιστεύουµε στις προγραµµατικές συµφωνίες, στις πο-
λυκοµµατικές κυβερνήσεις σε προγραµµατική βάση, γι’ αυτό και
είµαστε υπέρ του εκλογικού συστήµατος που φέραµε.

Κλείνοντας θα ήθελα να κάνω και µία αναφορά στα υπόλοιπα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Το Κίνηµα Αλλαγής µάς έχει µπερδέψει, καθώς δεν έχει ούτε
ξεκάθαρο ιδεολογικό στίγµα ούτε σαφή στρατηγική και αποτυ-

πώνεται και εδώ σε αυτό το νοµοσχέδιο. Έφερε, λοιπόν, το 2015,
µία πρόταση νόµου για απλή αναλογική. Το 2016, που φέραµε
τον ίδιο νόµο, σε µία πράξη πολιτικού αλτρουϊσµού καταψήφισε
και χάρισε τις έδρες του στη Νέα Δηµοκρατία, ενώ σήµερα που
καταργείται η απλή αναλογική και επιστρέφουµε πίσω, καταψη-
φίζει ξανά. Ας αποφασίσετε, λοιπόν, κύριοι του Κινήµατος Αλλα-
γής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω. 
Και όσον αφορά την Ελληνική Λύση, σήµερα, σε αυτό το νο-

µοσχέδιο, εν πάση περιπτώσει, έπεσαν οι µάσκες. Αφού υπερ-
ψηφίσατε τον αναπτυξιακό νόµο που ήταν γεµάτος από ρουσ-
φέτια στον παρασιτισµό και διέλυε και εργασιακά, αφού υπερ-
ψηφίσατε το ταξικά µεροληπτικό, φορολογικό νοµοσχέδιο, τώρα
επιστρέφετε στη «Δεξιά πολυκατοικία». Με το σηµερινό «ναι» ο
κ. Βελόπουλος χαρίζει τις έδρες του κόµµατός του στη Νέα Δη-
µοκρατία, αφού µε απλή αναλογική θα βγάζετε περισσότερες
έδρες. Το αντάλλαγµα θα φανεί στο µέλλον. Ας απολογηθείτε,
λοιπόν, στους Βουλευτές σας, κύριε Βελόπουλε.

Εν κατακλείδι, εµείς καταψηφίζουµε, γνωρίζοντας ότι οι επό-
µενες εκλογές -όποτε και αν γίνουν- θα γίνουν µε απλή αναλο-
γική. Και πιστεύω ότι οι προοδευτικές δυνάµεις, µε τον ΣΥΡΙΖΑ
πρώτο κόµµα, θα πρέπει να συνεργαστούν και να δώσουν κυβερ-
νητική λύση και δεν θα πάρουν το πολιτικό κόστος να συνταχ-
θούν µε µία οπισθοδροµική Δεξιά. Αυτό φοβάται η Νέα Δηµο-
κρατία. Και θα φροντίσουµε να την επιβεβαιώσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ.

Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα η Κυβέρ-

νηση φέρνει προς ψήφιση έναν νόµο που αποτελούσε µία από
τις κεντρικές πολιτικές της δεσµεύσεις, η οποία δεν ήταν άλλη
από την άµεση αλλαγή του εκλογικού συστήµατος, µε τέσσερις
στόχους:

Στόχος πρώτος, ο εκσυγχρονισµός της εκλογικής νοµοθεσίας. 
Στόχος δεύτερος, η δυνατότητα σχηµατισµού Κυβέρνησης την

επαύριον των εκλογών. 
Στόχος τρίτος, η τόνωση της αξιοπιστίας του πολιτικού συστή-

µατος. 
Στόχος τέταρτος, ο σεβασµός στη βούληση της πλειοψηφίας

του ελληνικού λαού.
Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει εισαγάγει έναν πολιτικό πολιτι-

σµό αυτούς τους µήνες και το καταµαρτυρούν οι πράξεις µας
και όχι τα λόγια µόνο. Φαίνεται από το γεγονός ότι σε πολλά ση-
µαντικά νοµοσχέδια, τα οποία έχουν έρθει στην Ολοµέλεια, αλλά
έχουν τύχει επεξεργασίας νωρίτερα στις επιτροπές, κάνει δεκτές
πάρα πολλές από τις προτάσεις και τις παρατηρήσεις των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης. Μόνο έτσι µπορεί να εδραιωθεί ο κοι-
νοβουλευτισµός και η σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα στην Κυ-
βέρνηση, τα άλλα κόµµατα και τελικά τον πολίτη. 

Ακόµη και στο παρόν νοµοσχέδιο, όπου φαίνεται ότι υπάρχουν
δοµικές διαφορές στην αντίληψη, στην προσέγγιση για τον
τρόπο µε τον οποίο θα εκλέγονται οι Βουλευτές και οι κυβερνή-
σεις στη χώρα µας, έγινε δεκτό, συζητήθηκε και εισάγεται µε τον
τρόπο που η Κυβέρνηση πιστεύει το κλιµακωτό µπόνους στο
πρώτο κόµµα. Όµως, «κόκκινη γραµµή» για την Κυβέρνηση ήταν,
είναι και θα είναι πάντα η δυνατότητα της µετεκλογικής κυβερ-
νησιµότητας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας καταθέτει τον εκλογικό
νόµο µόλις έξι µήνες µετά τις τελευταίες εκλογές, έχοντας µπρο-
στά της ένα καθαρό διάστηµα τριάµισι ετών διακυβέρνησης της
χώρας, έτσι ώστε να µην υπάρχει η παραµικρή υποψία για κοµ-
µατικούς υπολογισµούς και εκλογικές σκοπιµότητες. 

Μάλιστα κάποιοι αναλυτές εκτιµούν ότι µε τον νόµο που εισά-
γεται και ψηφίζεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία θα κάνει τη ζωή
της δύσκολη στις επόµενες εκλογές. Όµως, δεν είναι αυτό το ζη-
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τούµενο, να κάνουµε τη ζωή µας εύκολη. Αντίθετα, ο βασικός
µας στόχος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, είναι να
πετύχουµε τη δυνατότητα να κυβερνηθεί ο τόπος την εποµένη
των εκλογών, αντίθετα µε αυτό που εσείς επιδιώκατε επιβάλλον-
τας την απλή αναλογική, που ήταν ο αποκλεισµός σχηµατισµού
αυτοδύναµων κυβερνήσεων από εδώ και στο εξής, γεγονός που
θα οδηγούσε τη χώρα µε ακρίβεια σε ακυβερνησία. 

Φαντάζεστε τη Βουλή µε απλή αναλογική, τι πολιτικά παζάρια
για τον σχηµατισµό κυβερνήσεων, τι ψήφιση νόµων και τι διαχεί-
ριση των δηµοσίων υποθέσεων θα είχαµε; Οι Αρχηγοί των κοµ-
µάτων που θα συµµετείχαν στην κυβέρνηση, θα συνεδρίαζαν
διαρκώς για να µοιράζονται τα δικαιώµατα στην άσκηση εξου-
σίας και θα είχαµε έναν Πρωθυπουργό να είναι απλώς ισορροπι-
στής.

Ακούστηκε η άποψη από συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης ότι είναι επιτακτική ανάγκη η κουλτούρα των συνερ-
γασιών. Αυτή είναι στην πραγµατικότητα µια δογµατική αντίληψη
και πάντως δεν µπορεί να επιβληθεί µε νόµο.

Στην τοπική αυτοδιοίκηση που το κάνατε, αποδείχθηκε κατα-
στροφικό. Το παράδειγµα του Δήµου Θεσσαλονίκης είναι χαρα-
κτηριστικό. Ο δήµαρχος έχει µόλις επτά συµβούλους στους
σαράντα εννέα του δηµοτικού συµβουλίου και αντιµετώπισε τε-
ράστια προβλήµατα στον σχηµατισµό διοίκησης, πράγµα που
ήταν αποτέλεσµα της απλής αναλογικής σας που εφαρµόσθηκε.
Ευτυχώς, βέβαια, η κατάσταση σώθηκε έγκαιρα µε τη νοµοθετική
παρέµβαση της Κυβέρνησής µας.

Θα έλεγα ότι από τη µια µεριά ευτυχώς που εφαρµόσθηκε η
απλή αναλογική στην τοπική αυτοδιοίκηση, γιατί έτσι συνειδητο-
ποιούµε όλοι ότι κάνοντας εκλογές µε αυτό το σύστηµα, θα µας
οδηγούσε σε πλήρη διάλυση του πολιτικού, κοινωνικού και οικο-
νοµικού συστήµατος στην πατρίδα µας.

Από την άλλη, βέβαια, ποιος µας λέει ότι οι συγκυβερνήσεις
φέρνουν πάντοτε ιδανικά ή έστω ικανοποιητικά αποτελέσµατα,
όπως µας λέτε ξαφνικά; Τι άλλος, νέος δογµατισµός είναι αυτός,
πως οι σταθερές κυβερνήσεις ενός κόµµατος στην Ελλάδα απέ-
τυχαν πάντα ιστορικά, ενώ οι συγκυβερνήσεις πέτυχαν και αυτό
το µοντέλο πρέπει να το ακολουθούµε για πάντα από εδώ και
πέρα; Θυµίζω την πιο πρόσφατη συγκυβέρνηση, αυτή µεταξύ ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, η οποία απέτυχε πλήρως, απογοήτευσε τον ελ-
ληνικό λαό -έτσι είναι, συνάδελφοι- ο οποίος έδωσε ισχυρή
πλειοψηφία στη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Με την απλή αναλογική σας θα ήταν αδύνατο να σχηµατιστεί
κυβέρνηση αυτοδύναµη, ακόµη και µε 48% που τυχόν θα πετύ-
χαινε το πρώτο κόµµα, δηλαδή το κόµµα που ψήφισαν ο ένας
στους δύο Έλληνες. Αυτή την ισότητα της ψήφου εννοείτε τελικά
ή µήπως θέλετε να κυβερνούν οι µειοψηφίες;

Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε, που σε ευρωπαϊκές χώρες µε πολύ
βαθιά δηµοκρατική παράδοση και διαρκή ανανέωση των τρόπων
λειτουργίας των κοινοβουλευτικών τους συστηµάτων, όπως η
Γερµανία και η Γαλλία, είδαν και έπαθαν, βέβαια, αλλά µόλις το
κατάφεραν αµέσως έστειλαν στο χρονοντούλαπο της ιστορίας
την απλή, άδολη και ανόθευτη αναλογική, αλλάζοντας το εκλο-
γικό τους σύστηµα.

Τελικά, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το έχετε, φαίνεται, στο
αίµα σας -το φωνάζει άλλωστε η διαδροµή σας µέχρι σήµερα-
το µπάχαλο, ιδίως το πολιτικό µπάχαλο. Αυτό επιδιώκετε. Πέρα
από αυτό επιδιώκετε να είστε και ρυθµιστές την εποµένη των
εκλογών ανεξάρτητα από την εκλογική σας δύναµη. Δεν διστά-
σατε, λοιπόν, να υπονοµεύσετε τη δηµοκρατία µας, επιβάλλον-
τας εκλογές µε απλή αναλογική πριν αφήσετε την εξουσία. 

Συνεπώς, ο νέος εκλογικός νόµος αφ’ ενός επιτρέπει στη χώρα
να κυβερνηθεί και αφ’ ετέρου είναι πιο αντιπροσωπευτικός, πιο
δίκαιος και εξασφαλίζει υψηλότερη αναλογικότητα για όλα τα
κόµµατα, τα οποία ενισχύονται σε σχέση µε τον προηγούµενο
εκλογικό νόµο, διότι, τελικά, αντιπροσωπευτικό είναι το εκλογικό
σύστηµα το οποίο εξασφαλίζει πάνω από όλα τη δυνατότητα
µιας χώρας να κυβερνηθεί, και σέβεται ακριβώς την εντολή των
ψηφοφόρων. Αυτή είναι η εντολή, να έχουµε κυβέρνηση την επο-
µένη των εκλογών. Και, πάντως, το κλιµακωτό µπόνους εδρών
δεν επιβάλλει αυτοδυναµία, απλά τη διευκολύνει, την υποβοηθά.
Αντίθετα, η απλή αναλογική σας, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

καθιστά τον σχηµατισµό κυβέρνησης πρακτικά αδύνατο και οδη-
γεί τη χώρα σε παράλυση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, διαµαρτύρεστε -και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε, και
σας ευχαριστώ για την κατανόηση- όταν λέµε, χάριν συντοµίας,
ότι θα πάµε σε διπλές εκλογές την επόµενη φορά. Τι δεν είναι
κατανοητό; Οι επόµενες εκλογές, πράγµατι, θα γίνουν µε το σύ-
στηµα της απλής αναλογικής. Εµείς απλά εκτιµούµε ότι δεν θα
δώσουν κυβέρνηση και έτσι σε έναν µήνα, όπως συνταγµατικά
προβλέπεται, θα οδηγηθούµε πάλι σε εκλογές µε τον εκλογικό
νόµο ο οποίος σήµερα ψηφίζεται, για να έχουµε, όπως ελπί-
ζουµε, αυτοδύναµη κυβέρνηση. Ούτε κάτι περισσότερο ούτε κάτι
λιγότερο.

Πάντως µην ανησυχείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, εκλογικό νόµο ψηφίζουµε σήµερα και όχι την επό-
µενη κυβέρνηση. Όλοι µας θα κριθούµε και οι πολίτες είναι αυτοί
που τελικά θα αποφασίσουν ποιος θα τους κυβερνήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαι-
δευτικός συνοδός από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Υµηττού, καθώς
και είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα για επτά λεπτά έχει ο συνάδελφος κ. Μουλκιώ-
της από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια παρατήρηση θέλω να κάνω.

Διαβλέπω -παρ’ ότι δεν υπάρχουν πολλοί συνάδελφοι σήµερα
από την Πλειοψηφία µετά την εκλογή Προέδρου- µια, ίσως, έκ-
δηλη αλαζονεία ή και έπαρση από την πλευρά της Πλειοψηφίας
και, βέβαια, µετά την κατάθεση του εκλογικού νόµου και την ψή-
φισή του, που θα γίνει σήµερα. Όµως, υπάρχει και µια υφέρ-
πουσα νευρικότητα από την πλευρά της Πλειοψηφίας και δεν
γνωρίζω γιατί. 

Οι επόµενες εκλογές θα διεξαχθούν σίγουρα µε το εκλογικό
σύστηµα που ψήφισε η προηγούµενη κυβέρνηση. Είναι γνωστό
ότι το Κίνηµα Αλλαγής δεν ψήφισε τον εκλογικό νόµο που εισή-
γαγε η προηγούµενη κυβέρνηση και αυτό διότι η πολυδιάσπαση,
η οποία θα επέφερε το συγκεκριµένο εκλογικό σύστηµα, οδηγεί
σίγουρα σε αδυναµία σχηµατισµού κυβέρνησης και σε φαινό-
µενα όχι τόσο συνεκτικά για το πολιτικό σύστηµα.

Να υπενθυµίσω, βεβαίως, ότι ο κ. Τσίπρας τις τελευταίες εκλο-
γές τις διεξήγαγε µε τον νόµο Παυλόπουλου και το γνωστό µπό-
νους, για να κυβερνήσει µαζί µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

Τώρα η Νέα Δηµοκρατία µε την πρότασή της, χωρίς να επιχει-
ρεί κανέναν ουσιαστικό διάλογο, καµµία συναίνεση, αποσκοπεί
στην επαναφορά ενός συστήµατος που ευνοεί τον τεχνητό δι-
κοµµατισµό. Πρόκειται για µια ακόµη αντισυνταγµατική και αντι-
δηµοκρατική επιλογή που όχι µόνο δεν αποπνέει διάθεση για
συναινέσεις, συνθέσεις και συγκλίσεις µε τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, αλλά τραυµατίζει το κύρος των θεσµών υποτάσσον-
τάς τους κατά τρόπο κυνικό και αδίστακτο σε πρόδηλες µικρο-
κοµµατικές σκοπιµότητες.

Αυτές οι σκοπιµότητες, που όχι µόνο οµολογήθηκαν απροκά-
λυπτα από την απαράδεκτη δήλωση της Νέα Δηµοκρατίας ότι θα
προκαλέσει διπλές εκλογές για να κάψει την απλή αναλογική -
προηγουµένως το υπαινίχθηκε και ο κ. Κούβελας- και από ανά-
λογη, βέβαια, δήλωση του ΣΥΡΙΖΑ το 2014 ότι δεν θα ψηφίσει
Πρόεδρο Δηµοκρατίας για να προκαλέσει εκλογές, αναµένονται
να επαναληφθούν, όπως διέρρευσε, και στο πεδίο του εκλογικού
συστήµατος που θα γίνει για τους δήµους κάτι αντίστοιχο.
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Είναι φανερό ότι η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, δείχνει
να αδιαφορεί για το πόσα πολλά έχουν αλλάξει στον πολιτικό
χάρτη τουλάχιστον τα τελευταία δέκα χρόνια. Είναι αδιανόητο
να µη λαµβάνει υπ’ όψιν της αυτά τα δεδοµένα.

Σε αυτό το πνεύµα, λοιπόν, το Κίνηµα Αλλαγής έχει καταθέσει
εδώ και δύο χρόνια µία ολοκληρωµένη πρόταση για έναν νέο
εκλογικό νόµο, που υλοποιεί τους βασικούς στόχους που έχουµε
θέσει. 

Στην πρότασή µας αναφέρουµε ρητά ότι είµαστε υπέρ ενός
δικαιότερου και αναλογικότερου εκλογικού συστήµατος, όπου
το εκλογικό µπόνους θα δίνεται µόνο εάν το πρώτο κόµµα υπερ-
βαίνει το 25% του εκλογικού σώµατος. Με το ποσοστό του 25%
θα δίνονται είκοσι έδρες µπόνους και από εκεί και πάνω, για κάθε
επιπλέον 1%, θα δίνεται µία έδρα, µε ανώτατο όριο του συνολι-
κού µπόνους τις τριάντα πέντε έδρες.

Με αυτή την πρόταση αναγνωρίζουµε και σεβόµαστε την ετυ-
µηγορία του ελληνικού λαού, όταν µε την ψήφο του εκφράζει την
επιθυµία να αναδείξει ένα κόµµα σε αυτοδύναµη κυβέρνηση. 

Ακόµα και οι έγκριτοι καθηγητές του Δικαίου αναγνωρίζουν ότι
µόνο µια ουσιώδης µείωση του µέγιστου αριθµού των εδρών του
µπόνους, όπως για παράδειγµα από πενήντα σε τριάντα, µπορεί
να αποκαταστήσει τη συνταγµατική ισορροπία µεταξύ της αρχής
της ισοδυναµίας της ψήφου και επιδίωξης της κυβερνητικής στα-
θερότητας. 

Επιπλέον, µε αυτόν τον τρόπο θα µειωθούν και οι παράπλευ-
ρες στρεβλωτικές συνέπειες του εκλογικού συστήµατος στο επί-
πεδο της εδαφικής αντιπροσωπευτικότητας της Βουλής, ιδίως
στις τετραεδρικές και πενταεδρικές περιφέρειες, από τις οποίες
προέρχονται, κυρίως, οι έδρες που χρησιµοποιούνται για την κά-
λυψη του µπόνους. Διαφορετικά θα πρέπει να συγκροτούνται κυ-
βερνήσεις συνεννόησης και προγραµµατικής συνεργασίας µε
ευρεία κοινοβουλευτική και λαϊκή αποδοχή, κάτι που η Νέα Δη-
µοκρατία φαίνεται να απωθεί ιδιαίτερα, ακόµα και σε βάρος της
συνταγµατικότητας του προτεινόµενου νόµου µε την κραυγαλέα
διάκριση µεταξύ αυτοτελών κοµµάτων και συνασπισµών µε τον
κατ’ ουσίαν αποκλεισµό των τελευταίων, δηλαδή των συνασπι-
σµών, ως προς την απονοµή του εκλογικού µπόνους.

Καθίσταται φανερό, όπως είπε και ο Αντιπρόεδρος της Βουλής
κ. Κωνσταντινόπουλος το πρωί, ότι τέτοιοι συνασπισµοί είναι και
το Κίνηµα Αλλαγής, το οποίο κατήλθε στις εκλογές έτσι. Δηλαδή,
πώς; ΠΑΣΟΚ, Κίνηµα Δηµοκρατικών Σοσιαλιστών, ΕΔΕΜ, πρω-
τοβουλίες και συλλογικότητες του προοδευτικού χώρου, στε-
λέχη της Δηµοκρατικής Αριστεράς, της Ανανεωτικής Αριστεράς,
Κινήσεις Πολιτών για τη Σοσιαλδηµοκρατία. Όχι µόνο επιβάλλε-
ται να αντιµετωπίζονται ισότιµα αυτά τα κινήµατα σαν αυτοτελή
κόµµατα, αλλά πρέπει να θεωρηθούν θεσµικά, διότι συµβάλλουν
-όχι τυχοδιωκτικά και λίγο πριν τις εκλογές, αλλά θεσµικά και πα-
ρόντα- στη βελτίωση της ποιότητας και της λειτουργίας του πο-
λιτικού µας συστήµατος.

Ιδίως, δε, πρέπει να τονιστεί ότι παρέχουν τη δυνατότητα µα-
κρόπνοων συµµαχιών µεταξύ όµορων πολιτικών κοµµάτων, ώστε
να διαµορφωθούν, ευκρινώς, µε όρους αρχών και προγραµµατι-
κών συγκλίσεων, ευρύτεροι πλουραλιστικοί πόλοι στην πολιτική
µας ζωή, αντί των µετεκλογικών τυχάρπαστων συνεργασιών, ό-
πως αυτή του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξάρτητων Ελλήνων, στις οποίες
ωθεί και το προτεινόµενο νοµοσχέδιο.

Είναι αποκαρδιωτικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυ-
βέρνηση επιµένει χωρίς περίσκεψη και χωρίς αιδώ σε µία µετεµ-
φυλιακής έµπνευσης και συνταγµατικά απαράδεκτη ρύθµιση, την
οποία ξαναανακάλυψε κατά τη µεταπολιτευτική περίοδο ο νόµος
Κούβελα και επανέφερε αργότερα µε µικροκοµµατικά µεθοδευ-
µένη τροποποίηση του ν.3231/2004 ο ισχύσας έως τις τελευταίες
εκλογές νόµος Παυλόπουλου.

Η σηµερινή ρύθµιση είναι πραγµατικά όνειδος για την πολιτική
ζωή της χώρας. Πρέπει να την ξανασκεφτείτε. Είναι ευθέως αν-
τισυνταγµατική, έχει επικριθεί έντονα από το σύνολο της συνταγ-
µατικής θεωρίας, που επισήµανε το αυτονόητο: ότι η σκανδαλώ-
δης ευνοϊκή µεταχείριση κοµµάτων έναντι συνασπισµών παρα-
βιάζει κατάφωρα το Σύνταγµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο, δυ-
στυχώς, η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί έντονα να αποπροσανατο-

λίσει τους κοινωνικούς εταίρους και τον λαό, υιοθετώντας αρχι-
τεκτονικά στοιχεία της πρότασής µας για το κλιµακωτό µπόνους
αλλά µε δύο βασικές ποιοτικές διαφοροποιήσεις. Διατηρεί µέγι-
στο µπόνους πενήντα έδρες, αντί των τριάντα πέντε που προτεί-
νουµε εµείς. Προβλέπει σαν βασικό µπόνους τις είκοσι έδρες για
όποιον συγκεντρώσει το 25% των ψήφων, αλλά από εκεί και πέρα
δίνει µία έδρα πρόσθετο µπόνους για κάθε επιπλέον 0,5% εκλο-
γικό ποσοστό, αντί του 1% που προτείνουµε εµείς.

Η µεγάλη διαφορά ως προς το αποτέλεσµα είναι ότι η πρό-
ταση της Νέας Δηµοκρατίας οδηγεί σε αυτοδύναµη κυβέρνηση
για όποιο κόµµα συγκεντρώσει περίπου το 37% του εκλογικού
συστήµατος, ενώ η δική µας πρόταση απαιτεί ποσοστό άνω του
40,5%, ποσοστό σηµαντικά υψηλό. Μάλιστα, εάν το άθροισµα
των ποσοστών των κοµµάτων που δεν συγκεντρώνουν το 3% για
την είσοδο στη Βουλή είναι µεγαλύτερο του σηµερινού, το
πρώτο κόµµα µπορεί να επιτύχει την αυτοδυναµία µε 36,5% των
ψήφων. Ένα τέτοιο ποσοστό λαϊκής µειοψηφίας δεν νοείται να
οδηγήσει σε κυβέρνηση και σε κυβερνητική πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέρνοντας αυτή την πρόταση
και ακολουθώντας πιστά τη συντηρητική λογική των πλαστών αυ-
τοδυναµιών και του τεχνητού δικοµµατισµού, αποδεικνύεται
αυτό που λέει το Κίνηµα Αλλαγής, ότι η Νέα Δηµοκρατία και ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος, που στόχο έχουν
να συντηρήσουν την πόλωση που διχάζει τον λαό.

Καταλήγω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι ο κ. Μητσοτάκης,
όπως και ο κ. Τσίπρας, επιχειρεί να επιβάλει ένα τέτοιο σύστηµα.
Δεν νοιάζεται για το ότι κατ’ αυτόν τον τρόπο η χώρα οδηγείται
σε αδύναµες αυτοδύναµες κυβερνήσεις, που αδυνατούν να προ-
χωρήσουν στις αλλαγές που χρειάζεται σήµερα η χώρα και
απλώς αναπαράγουν τα αδιέξοδα. Μια τέτοια πρόταση το Κίνηµα
Αλλαγής δεν µπορεί παρά να την καταψηφίσει.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι εάν κοιτάξει κανείς πίσω στην
ιστορία και µετρήσει τα εκλογικά συστήµατα από το 1926 έως το
1990, θα διαπιστώσει ότι ο µέσος όρος είναι απογοητευτικός.
Έχουµε αλλάξει δεκατέσσερα εκλογικά συστήµατα, κάτι που αν-
τιστοιχεί σ’ έναν εκλογικό νόµο ανά µιάµιση εκλογή. Πρόκειται
για ένα πρωτοφανές γεγονός, ένα πρωτοφανές ποσοστό, που
αποτυπώνει όχι µόνο την ταραγµένη ελληνική πολιτική ζωή αλλά
και την εργαλειοποίηση του εκλογικού νόµου από την εκάστοτε
εξουσία. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας,
είστε µία ακόµα τέτοια Κυβέρνηση, η οποία αδιαφορεί για το πιο
βασικό συστατικό των εκλογών: πως οι πολίτες ψηφίζουν πρώτα
απ’ όλα για να προκύψει µία κυβέρνηση που θα τους βγάλει από
τα αδιέξοδα. Ευτυχώς, όµως, στη δηµοκρατία, κάθε φορά, οι πο-
λίτες έχουν τη γνώση και τον τρόπο να ακυρώσουν αυτά τα σε-
νάρια της ακυβερνησίας, όσο και εάν αυτά επιχειρούν να
διχάσουν και να εκβιάσουν την ψήφο τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι τρεις µαθητές και µα-
θήτριες και µία συνοδός εκπαιδευτικός από το 2ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Παπάγου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η κυβερνητική πρόταση για εκλογικό σύστηµα ενι-
σχυµένης αναλογικής µε πριµ εδρών αποσκοπεί στην εκ µέρους
της Νέας Δηµοκρατίας µονοπώληση της εξουσίας µε την κατάρ-
γηση της απλής αναλογικής και συνακόλουθα τη µη αποτύπωση
της λαϊκής βούλησης και των πραγµατικών συσχετισµών του
εκλογικού σώµατος στη Βουλή, στο όνοµα της λεγόµενης κυβερ-
νησιµότητας. Έτσι δεν υπηρετούνται οι αρχές της αναλογικότη-
τας και της ισοτιµίας της ψήφου.
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Δεν ευσταθεί το επιχείρηµα που διατυπώνει η Νέα Δηµοκρατία
ότι η κατάργηση της απλής αναλογικής λειτουργεί αποτρεπτικά
για τον κατακερµατισµό των πολιτικών δυνάµεων, που οδηγεί σε
παραλυτικές καταστάσεις, ακυβερνησία και µη σχηµατισµό ισχυ-
ρών σταθερών κυβερνήσεων, σύµφωνα µε την αντίληψη που η
ίδια έχει γι’ αυτές.

Ισχυρές σταθερές κυβερνήσεις δεν είναι εξ ορισµού οι κυβερ-
νήσεις απόλυτης κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας ενός κόµµατος.
Η πολιτική και κυβερνητική σταθερότητα δεν είναι θέµα θεσµικού
πλαισίου αλλά πολιτικής βούλησης, πολιτικών θέσεων και προ-
γραµµατικών συγκλίσεων. Μάλιστα, κυβερνήσεις απόλυτης κοι-
νοβουλευτικής πλειοψηφίας ενός κόµµατος οδήγησαν τη χώρα
στη χρεοκοπία.

Εξάλλου, ο σχηµατισµός σταθερών µονοκοµµατικών κυβερνή-
σεων δεν µπορεί να είναι αυτοσκοπός, αφού στις δηµοκρατίες η
λαϊκή βούληση είναι η πηγή της ασκούµενης εξουσίας, η οποία
θέτει τα δικά της προτάγµατα και τις δικές της προτεραιότητες.
Εποµένως στις δηµοκρατίες η λαϊκή βούληση δεν πρέπει να χει-
ραγωγείται από το εκλογικό σύστηµα και αυτό δεν πρέπει να δια-
µορφώνει αλλά να αποτυπώνει τους συσχετισµούς δυνάµεων.

Η διαµόρφωση συσχετισµών µέσω του εκλογικού συστήµατος
αντίκειται στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας, αλλοιώνει τα εκλο-
γικά αποτελέσµατα και συνακόλουθα τη λαϊκή βούληση, λειτουρ-
γώντας καλπονοθευτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απλή αναλογική συνιστά στοι-
χείο βαθύτατα πολιτικό, µε πολλαπλές διαστάσεις-λειτουργίες:
Τη δηµοκρατική, αφού µέσω αυτής αποτυπώνεται η γνήσια, η
αληθινή βούληση του εκλογικού σώµατος, ανταποκρινόµενη έτσι
στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας. Η τελευταία ως συνταγµατικά
κατοχυρωµένη αρχή λειτουργεί ως πρόταγµα, µήνυµα σεβασµού
στη λαϊκή βούληση, η οποία έτσι υλοποιείται στο πεδίο της πολι-
τικής πρακτικής. Τη θεσµική, αφού µέσω της καθιέρωσής της
επιβεβαιώνεται η ισοτιµία της ψήφου, χωρίς να αλλοιώνεται κατ’
αποτέλεσµα η ψήφος του πολίτη. Τη συνταγµατική, αφού η απλή
αναλογική είναι συνδεδεµένη µε τη βασική φιλοσοφία της αρχής
της ισότητας, της οποίας η ισοτιµία και η ισοδυναµία της ψήφου
αποτελούν εκφάνσεις της. Αυτές έχουν ως συνέπεια την αντι-
στοίχιση της λαϊκής βούλησης µε την εκπροσώπηση στο Κοινο-
βούλιο. Τέλος, την παιδευτική, αφού µέσω αυτής και συνακόλου-
θα της ισότιµης συµµετοχής στα πολιτικά πράγµατα, τα πολιτικά
κόµµατα και οι πολίτες διαπαιδαγωγούνται στο πεδίο της δηµο-
κρατίας. 

Στο πλαίσιο της δηµοκρατίας οι ίσοι όροι και στο πλαίσιο
αυτών η ισοτιµία της ψήφου συνιστούν προϋπόθεση εκ των ων
ουκ άνευ. 

Τα τελευταία χρόνια η κυριαρχία του νεοφιλελευθερισµού και
συνακόλουθα η επιβολή της οικονοµίας επί της πολιτικής, έχουν
οδηγήσει στην αποχή των πολιτών από τα κοινά, λόγω του ου-
σιαστικού αποκλεισµού τους από αυτά. Στους πολίτες κυριαρχεί
η αίσθηση, αλλά είναι και πραγµατικότητα, ότι δεν ακούγονται,
πολλώ µάλλον δε, δεν εισακούονται. Αυτό το στοιχείο οδήγησε
τον ΣΥΡΙΖΑ να προβεί σε θεσµικές τοµές προς την κατεύθυνση
της αποκατάστασης της εµπιστοσύνης των πολιτών προς τους
δηµοκρατικούς θεσµούς και της συµµετοχής του στα κοινά.

Μέσω του συστήµατος της απλής αναλογικής ενισχύεται η δη-
µοκρατία και προωθούνται κυβερνήσεις που βασίζονται στην κοι-
νωνική πλειοψηφία. Σε αυτό το πλαίσιο επί ΣΥΡΙΖΑ θεσµοθετή-
θηκαν και η ψήφος στα δεκαεπτά και η κατάτµηση των µεγάλων
εκλογικών περιφερειών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, υποβαθµί-
ζετε τη λαϊκή βούληση. Θεωρείτε ότι ο λαός δεν µπορεί να εκλέ-
ξει ισχυρή, όχι κατ’ ανάγκη κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας µο-
νοκοµµατική κυβέρνηση και απαξιώνετε τη δυνατότητα συνερ-
γασιών των πολιτικών δυνάµεων της χώρας. Η Νέα Δηµοκρατία
θεωρεί το κράτος κοµµατικό λάφυρο που το κερδίζει η ίδια, λαµ-
βάνοντας το δώρο των επιπλέον πενήντα εδρών. Εξάλλου, η Κυ-
βέρνηση καλλιεργώντας τον φόβο της ακυβερνησίας και των
διπλών εκλογών, απαξιώνει την εκλογική διαδικασία και προ-
σβάλλει τον ελληνικό λαό. 

Στη λογική και την επιχειρηµατολογία της η Νέα Δηµοκρατία
επιµένει να παρακάµπτει τις επόµενες εκλογές που θα διεξαχ-
θούν µε το σύστηµα της απλής αναλογικής. Αυτή η αγνόηση και
η συνεχής αναφορά σε δεύτερες εκλογές που θα διεξαχθούν
προκειµένου να καεί η απλή αναλογική προσβάλλει το εκλογικό
σώµα. Το κάψιµο της απλής αναλογικής, µέσω διπλών εκλογών,
όπως απειλούν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και τα στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας, συνιστά προσβολή του εκλογικού σώµατος,
των πολιτών, του λαού. Ο λαός δεν ψηφίζει και δεν θα ψηφίσει
για να κάψει την απλή αναλογική αλλά για να σχηµατιστεί κυβέρ-
νηση. 

Ας είστε βέβαιοι, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
ότι από τις επόµενες εκλογές θα προκύψει µε τη βούληση του
λαού κυβέρνηση προοδευτικής πλειοψηφίας που θα είναι και κυ-
βέρνηση κοινωνικής πλειοψηφίας. Ας είστε βέβαιοι ότι επιχειρών-
τας να «κάψετε» την απλή αναλογική, «θα πάτε για µαλλί και θα
βγείτε κουρεµένοι». «Θα πέσετε στον λάκκο» που σκάβετε για
τους πολιτικούς αντιπάλους σας. «Δεν θα καεί» η απλή αναλογι-
κή, «θα καείτε» εσείς, «θα καεί» η Νέα Δηµοκρατία και οι ολίγοι
που την προστατεύουν και τη στηρίζουν. Η Κυβέρνηση της κοι-
νωνικής µειοψηφίας των ολίγων «θα καεί» κι εσείς της Νέας Δη-
µοκρατίας θα βρεθείτε εκτός «κυβερνητικού νυµφώνος». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε πολύ καλά πως η συµ-
µετοχή του ΚΚΕ στη συζήτηση για τον εκλογικό νόµο έχει ως
βάση θέσεις αρχής, τις οποίες το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
ούτε τις παζαρεύει ούτε τις κόβει και τις ράβει ανάλογα µε την
κάθε φορά πολιτική συγκυρία. Πάγια θέση µας είναι η απλή και
ανόθευτη αναλογική, γιατί είναι το µοναδικό εκλογικό σύστηµα
που µπορεί να αποτυπώσει τη λαϊκή βούληση, όπως αυτή του-
λάχιστον καταγράφεται στις εκλογές. Γιατί στην πραγµατικότητα
η λαϊκή βούληση δεν αποτυπώνεται γνήσια σε εκλογές για το
αστικό κοινοβούλιο, αφού περνά µέσα από τις Συµπληγάδες
ενός συστήµατος που µοναδική του έγνοια είναι η εξασφάλιση,
και µε ανοικτές και µε συγκαλυµµένες καλπονοθείες, της αντι-
λαϊκής ύπαρξής του. 

Έχουµε πει, και σήµερα θα το επαναλάβουµε πως η απλή και
ανόθευτη αναλογική είναι ασυµβίβαστη και µε την ύπαρξη οποι-
ασδήποτε µορφής µπόνους, το οποίο επαναφέρει σήµερα η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και µε την ύπαρξη πλαφόν
εισόδου στη Βουλή, το οποίο σήµερα είναι 3% και για το οποίο
κανένα κόµµα δεν µιλάει, πλην του ΚΚΕ. Μάλιστα, αυτή ακριβώς
την πρότασή µας για τον εκλογικό νόµο την καταθέσαµε και στο
πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώρησης, πρόταση η οποία
απορρίφθηκε. Απορρίφθηκε και από τη Νέα Δηµοκρατία και από
το ΚΙΝΑΛ που σταθερά υπερασπίζονται τέτοια καλπονοθευτικά
εκλογικά συστήµατα, αλλά απορρίφθηκε και από τον ΣΥΡΙΖΑ,
που τα προηγούµενα χρόνια είχε κάνει σηµαία του την απλή ανα-
λογική. Μόνο που απλή αναλογική µε πλαφόν εισόδου στη Βουλή
που υπήρχε στο νόµο που τελικά έφερε ως κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ,
δεν είναι πραγµατική απλή αναλογική, είναι κολοβή. Για να µη
σας θυµίσουµε, αγαπητοί φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, την πρότασή σας
στο πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώρησης, η οποία προ-
έβλεπε τη δυνατότητα κάποιου µπόνους, αφού καθιέρωνε µέχρι
10% απόκλιση της κατανοµής εδρών στα κόµµατα από τα απο-
τελέσµατά τους στις εκλογές. 

Από θέση αρχής, λοιπόν, το ΚΚΕ καταψηφίζει, αλλά και καταγ-
γέλλει την προσπάθεια της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
να επαναφέρει το µπόνους και µάλιστα µέσα και από τον εκβια-
σµό των διπλών εκλογών στο όνοµα δήθεν κάποιας σταθερότη-
τας πάλι και τα σχετικά, δηλαδή τα παλιά και τα τετριµµένα. Το
µόνο που θέλει να διασφαλίσει η Νέα Δηµοκρατία είναι την πα-
ραπέρα νόθευση της λαϊκής βούλησης. Τα όσα, βέβαια, λέγατε,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, περί ισοτιµίας της ψήφου, όταν
συζητούσαµε εδώ µέσα την ψήφο των αποδήµων, εννοείται πως
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τα έχετε παραµερίσει, γιατί σήµερα βασικός στόχος σας είναι η
λεγόµενη κυβερνησιµότητα, δηλαδή η εξασφάλιση της δικής σας
αντιλαϊκής κυβερνητικής σταθερότητας, που για τον λαό, όµως,
σηµαίνει µόνο µεγαλύτερη αστάθεια και ανασφάλεια. 

Αλλά και τα περί υπεράσπισης της δηµοκρατίας που αναµα-
σάτε όλοι σας, αποδεικνύουν το µέγεθος της υποκρισίας. Γιατί
την ίδια ώρα που φέρνετε για ψήφιση στη Βουλή ακόµα ένα καλ-
πονοθευτικό σύστηµα, από το οποίο θα προκύψει άλλη µία κυ-
βέρνηση µειοψηφίας, µε δεδοµένο όχι µόνο το ποσοστό της
συµµετοχής του λαού στις εκλογές αλλά και το ποσοστό που τε-
λικά απαιτείται για τον σχηµατισµό της κυβέρνησης, έχετε το
θράσος να κουνάτε το δάχτυλο στους εργαζόµενους, απαιτών-
τας το ακριβώς αντίθετο για τις δικές τους διαδικασίες στα πλαί-
σια του εργατικού συνδικαλιστικού κινήµατος. Απαιτείται, για
παράδειγµα, ότι για να αποφασίσει ένα σωµατείο την κήρυξη
απεργίας, πρέπει να πάρει µέρος σε γενική συνέλευση το 50%
συν 1 του συνόλου των εργαζοµένων και µάλιστα κάτω από τις
συνθήκες της γνωστής σε όλους εργοδοτικής τροµοκρατίας.
Αυτό προέβλεπε ο αντεργατικός νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, που φυσικά
µε χαρά εσείς τον διατηρήσατε, τον επεκτείνατε παραπέρα ως
Νέα Δηµοκρατία. Η δηµοκρατία σας είναι κοµµένη και ραµµένη
στα µέτρα αυτού του εκµεταλλευτικού συστήµατος που όλοι σας
υπερασπίζεστε. 

Γιατί όταν οι εργαζόµενοι προσπαθούν, µέσα σε δύσκολες
συνθήκες, να υπερασπιστούν τα δικαιώµατά τους, να οργανώ-
σουν για παράδειγµα µια κινητοποίηση, µια απεργία, τότε είναι
κακές οι πλειοψηφίες που προκύπτουν από µια µειωµένη συµµε-
τοχή στην ψηφοφορία. Τις θεωρείτε παράγοντα αστάθειας και
ανωµαλίας. Όταν, όµως, πρόκειται να εκλεγούν αντιλαϊκές κυ-
βερνήσεις, όπως η δική σας, τότε αυτές οι πλειοψηφίες που προ-
κύπτουν από µειοψηφίες ουσιαστικά που παίρνουν µέρος σε
εκλογές και µε καλπονοθευτικό εκλογικό σύστηµα, ως διά µα-
γείας µετατρέπονται σε παράγοντα σταθερότητας και οµαλότη-
τας. «Τα δικά µας, δικά µας και τα δικά σας πάλι δικά µας». Όλη
η κοροϊδία στο βωµό του διεφθαρµένου και σάπιου αυτού συ-
στήµατος που υπηρετείτε και για τη σταθερότητα της αδικίας
του οποίου φροντίζετε όλοι σας εναλλάξ.

Βέβαια, η θέση µας για την απλή αναλογική σε καµµία περί-
πτωση δεν σηµαίνει ότι καλλιεργούµε και αυταπάτες στον ελλη-
νικό λαό, ότι ένα αναλογικό εκλογικό σύστηµα από µόνο του
µπορεί να δώσει λύσεις στα οξυµένα προβλήµατα ή να οδηγήσει
στην ανάδειξη πραγµατικά -και όχι στα λόγια- φιλολαϊκών κυβερ-
νήσεων. Άλλωστε, υπάρχει πλούσια ελληνική, ευρωπαϊκή και διε-
θνής πείρα, πως και µέσα από συστήµατα απλής αναλογικής
µπορούν να προκύψουν και αντιδραστικές και αντιλαϊκές κυβερ-
νήσεις. Αυτή είναι η ουσία, η πραγµατικότητα και όχι βέβαια τα
άστοχα και ανιστόρητα που ακούσαµε χθες το βράδυ εδώ µέσα,
σε αυτή την Αίθουσα από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας, χώρια
που η θέση που µπορεί να έχει ένα κόµµα για ένα αναλογικότερο
εκλογικό σύστηµα, δεν το καθιστά και αυτόµατα de facto προ-
οδευτικό, όταν µάλιστα θεωρεί αυτό το αναλογικό σύστηµα µέσω
για τον σχηµατισµό µιας κυβέρνησης συνεργασίας, για να υλο-
ποιήσει και αυτή µε τη σειρά της αντιλαϊκές πολιτικές από χέρι,
στο πλαίσιο βέβαια του εκµεταλλευτικού, του αστικού συστήµα-
τος.

Με εσάς είναι που χάνουν πραγµατικά και οι λέξεις το νόηµά
τους. Προοδευτικό πλέον βαφτίζετε ό,τι συµφέρει το σύστηµα
της εκµετάλλευσης, της καταπίεσης των εργαζοµένων και µε
αυτό παίζετε και εσείς της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
αλλά και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ που µονοπωλεί
την προοδευτικότητά της στα λόγια, πράττοντας αντιδραστικά
δεξιά αντιλαϊκά, όταν υλοποιεί την πολιτική της στην πράξη.

Κυρίες και κύριοι, η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για το
εκλογικό σύστηµα έρχεται να αντικαταστήσει τον εκλογικό νόµο
του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως οι διαφορές τους, δεν µπορούν να κρύψουν
πως υπάρχει ταύτιση στο εξής βασικό: Θεωρείτε και οι δύο ότι
το εκλογικό σύστηµα θα πρέπει να υπηρετεί µε τον πιο αποτελε-
σµατικό τρόπο την κυβερνητική και πολιτική σταθερότητα, ώστε
να συνεχίζεται απρόσκοπτα και µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναί-
νεση η εφαρµογή µέτρων και πολιτικών που έχει ανάγκη το µε-
γάλο κεφάλαιο. Οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ αντιµετωπίζουν τον εκλο-

γικό νόµο ως καταλύτη για κυβερνήσεις συνεργασίας. Θεωρούν
ότι και µε αυτόν τον τρόπο µπορεί να διαχυθεί σε περισσότερα
κόµµατα η ευθύνη για τη διεύθυνση και την άσκηση της αντιλαϊ-
κής πολιτικής. Επίσης, θεωρούν ότι στο πολιτικό σκηνικό έχουν
εν δυνάµει περισσότερους συµµάχους που βρίσκονται στον
χώρο γενικά της σοσιαλδηµοκρατίας, τόσο της παλιάς, όσο και
της νεόκοπης και σε αυτή κυρίως απευθύνονται, ρίχνοντας δί-
χτυα, ευελπιστώντας βέβαια και να ψαρέψουν και παραπέρα από
εκεί και όχι µόνο προς τα αριστερά τους. Άλλωστε στο πολύ πρό-
σφατο παρελθόν, µια χαρά οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ συµπράξανε
ακόµα και µε δυνάµεις τις ακροδεξιάς, όπως ήταν το κόµµα των
ΑΝΕΛ. 

Από την άλλη µεριά, βέβαια, τίθεται το ερώτηµα: Μήπως εσείς,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε διαφορετική άποψη για τους
σκοπούς που θα πρέπει να υπηρετεί ένας εκλογικός νόµος; Όχι
βέβαια. Ο καηµός σας -όπως και του ΣΥΡΙΖΑ-, η περιβόητη πολι-
τική σταθερότητα, είναι αποτυπωµένος στην άλλη όψη του ίδιου
αντιλαϊκού νοµίσµατος.

Το ΚΚΕ καταψηφίζει, καταγγέλλει και στέκεται απέναντι στην
προσπάθειά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να επανα-
φέρει το µπόνους και µάλιστα µέσα από τον εκβιασµό των δι-
πλών εκλογών, αφού οι επόµενες εκλογές θα γίνουν µε τον παλιό
εκλογικό νόµο. Εκβιάζετε ότι δεν θα συγκρατήσετε κυβέρνηση,
ακόµα κι αν µπορείτε µε κάποιο άλλο κόµµα, µόνο και µόνο για
να επαναληφθούν οι εκλογές µέσα σε είκοσι µέρες µε το δικό
σας πιο καλπονοθευτικό εκλογικό νόµο.

Βέβαια, µε αυτόν τον κατ’ εσάς εκβιασµό των διπλών εκλογών
που διακινείται το τελευταίο διάστηµα, στο όνοµα τάχα να απο-
φύγει ο τόπος τις περιπέτειες και άλλα παρόµοια, το µόνο που
καταφέρνετε, είναι να δίνετε πολιτική πάσα στον ΣΥΡΙΖΑ για να
υψώνει ξανά κάλπικες διαχωριστικές γραµµές, µε τα περί κυβέρ-
νησης συνεργασίας των δηµοκρατικών και προοδευτικών δυνά-
µεων, νοµίζοντας ότι πάλι κάποιοι θα τσιµπήσουν το δόλωµα και
έτσι θα παιχτεί καλύτερα το δικοµµατικό σας παιχνίδι, αυτό που
έχει γνωρίσει ο τόπος και το έχει πληρώσει ακριβά πάνω από σα-
ράντα χρόνια τώρα. «Τι είχες Γιάννη, τι είχα πάντα». 

Μόνο που ο λαός µας τις έζησε τις κυβερνήσεις συνεργασίας
του ΣΥΡΙΖΑ. Η αντιµνηµονιακή συγκυβέρνησή του µε τους ΑΝΕΛ
αποδείχθηκε η µνηµονιακότερη όλων. Και αφήστε αυτά τα περί
κινδύνων, ακυβερνησίας και άλλα τέτοια, γιατί ξέρετε πολύ καλά
πως και στην περίπτωση αδυναµίας σχηµατισµού κυβέρνησης,
δεν υπάρχουν αδιέξοδα, απλά γιατί υπάρχει το έδαφος για τον
σχηµατισµό µιας τέτοιας κυβέρνησης συνεργασίας. Είναι η στρα-
τηγική σύµπλευση συγκεκριµένων πολιτικών κοµµάτων, η οποία
το 2015, σε συνθήκες πολιτικής αστάθειας και ανάγκης, σας
έδωσε τη δυνατότητα από κοινού να ψηφίζετε, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δη-
µοκρατία, ΚΙΝΑΛ, το τρίτο µνηµόνιο. Αλλά και τώρα µια χαρά
συµφωνείτε, για παράδειγµα σε κεντρικά ζητήµατα, όπως είναι
η εµπλοκή της Ελλάδας σε σχεδιασµούς των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής και του ΝΑΤΟ, όπως αποδεικνύει και η συµ-
φωνία µε τις ΗΠΑ, που προετοίµασε ο ΣΥΡΙΖΑ και τώρα το παίζει
δύσκολος, ζητάει το πάγωµα της –λέει-, συµφωνία που ετοιµά-
ζεται να επικυρώσει την άλλη εβδοµάδα η Νέα Δηµοκρατία. 

Τόσα χρόνια λέτε στον ελληνικό λαό πως αν η χώρα µας είναι
ένα καλό παιδί για τους Αµερικάνους, για το ΝΑΤΟ, τότε θα προ-
στατεύσει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα από την επιθετικότητα
της Τουρκίας. Αλλά και τώρα που η ελληνική Κυβέρνηση έχει
κάνει ένα ακόµα βήµα παραπέρα, δηλώνοντας πρόθυµη να στεί-
λει στρατό και συστοιχίες πυραύλων στη Σαουδική Αραβία και
στη Λιβύη, επίσης καταπλέοντας στα στενά του Ορµούζ, ανεβά-
ζοντας κατακόρυφα τους κινδύνους για τα παιδιά του ελληνικού
λαού.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, τι λέει; Ζητάει απλά οµπρέλα για τη νοµιµο-
ποίηση της αποστολής, ευρωπαϊκή ή διεθνή και όχι µόνο σε αυτά
τα ζητήµατα αλλά και σε άλλα πολλά. Συµφωνείτε µε την υλοποί-
ηση, πάση θυσία, της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πίνετε
νερό στο όνοµα της καπιταλιστικής ανάπτυξης, που σηµαίνει
υπεράσπιση των συµφερόντων των λίγων του µεγάλου κεφα-
λαίου, σε βάρος των δικαιωµάτων των πολλών, των εργαζοµέ-
νων, του ελληνικού λαού. Απόδειξη είναι οι αντιλαϊκοί νόµοι πριν
του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι σήµερα διατηρούνται και επεκτείνονται
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από τη Νέα Δηµοκρατία.
Για δείτε τι συµβαίνει µε τα εργασιακά δικαιώµατα, το ασφα-

λιστικό, τους πλειστηριασµούς, την υποβάθµιση, την ιδιωτικοποί-
ηση, εµπορευµατοποίηση της παιδείας, της υγείας. Η Νέα
Δηµοκρατία διατήρησε και ενίσχυσε όλους αυτούς τους νόµους
του ΣΥΡΙΖΑ. Προχώρησε ένα βήµα ακόµα παραπέρα στο χτύ-
πηµα της απεργίας στις συνδικαλιστικές οργανώσεις. Η Νέα Δη-
µοκρατία έρχεται να εφαρµόσει και όχι να ακυρώσει τον νόµο,
για παράδειγµα, Κατρούγκαλου, τον νόµο λαιµητόµο της κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, επιδιώκει να ολοκληρώσει το έγκληµα
στην κοινωνική ασφάλιση, γιατί το κυβερνητικό σχέδιο είναι σχέ-
διο συνολικής ιδιωτικοποίησης του ασφαλιστικού, έτσι ώστε η
κοινωνική ασφάλιση από κοινωνικό δικαίωµα να µετατρέπεται σε
επένδυση και σε ατοµικό ρίσκο. 

Οι όποιες διαφορές στην πολιτική σας απλά επιβεβαιώνουν
τους κανόνες του αστικοπολιτικού συστήµατος που µε το δίπολο
σήµερα Νέα Δηµοκρατία - ΣΥΡΙΖΑ επιδιώκει να εγκλωβίσει τη
λαϊκή δυσαρέσκεια. Και αν στο µέλλον χρειαστεί µια χαρά µπορεί
να προκύψει και συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΣΥΡΙΖΑ, όσο
και αν σήµερα την ξορκίζετε.

Και ειδικά αυτούς που ξορκίζουν αυτό το ενδεχόµενο, τους
προτρέπουµε να ανατρέξουν στα ξόρκια του παρελθόντος, τότε
που µπροστά βρισκόταν το ενδεχόµενο συγκυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας µε το ΠΑΣΟΚ, το τότε ΠΑΣΟΚ, όχι µε τη ση-
µερινή µορφή του ΣΥΡΙΖΑ ή του ΚΙΝΑΛ. Κι ήρθε ο διάολος και τα
κάνατε πλακάκια και συγκυβερνήσατε και ψηφίσατε µαζί αντιλαϊ-
κούς νόµους, πάλι για το καλό µας, για το καλό όλων και το δού-
λεµα να πηγαίνει σύννεφο. 

Αλλά το δούλεµα τουλάχιστον αφήστε το έξω από αυτή την Αί-
θουσα, αφού άλλωστε και ο εκλογικός νόµος που φέρνει σήµερα
η Νέα Δηµοκρατία, παραπέµπει περισσότερο σε σενάρια µεγά-
λων συνασπισµών, γιατί ένα κόµµα µε 25% ή µε 30% που θα
πάρει µπόνους είκοσι ή τριάντα έδρες, αντικειµενικά µόνο µε ένα
άλλο µεγάλο κόµµα µπορεί να συγκυβερνήσει. Εκεί το πάτε. Ο
ένας δουλεύει για τον άλλον, η Νέα Δηµοκρατία για τον ΣΥΡΙΖΑ
και ο ΣΥΡΙΖΑ για τη Νέα Δηµοκρατία και από κοντά βέβαια θέλετε
«τσόντα» και το ΚΙΝΑΛ αλλά και τον κάθε Βαρουφάκη ή τον κάθε
Βελόπουλο, αυτούς τέλος πάντων τους διάττοντες αστέρες,
όπως άλλοι προηγούµενοι από αυτούς που κάθονται για ένα διά-
στηµα στα βουλευτικά αυτά έδρανα. 

Κυρίες και κύριοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε στα-
θερότητα και συνέπεια υπερασπίζεται τη θέση του για απλή και
ανόθευτη αναλογική. Ταυτόχρονα, όµως, θέλουµε να συνειδητο-
ποιήσει ο λαός µας ότι όποιο σύστηµα και αν ισχύει, οι κυβερνή-
σεις που θα προκύπτουν, συνεργασίας ή όχι, θα εφαρµόζουν
πολιτικές και µέτρα σε βάρος του. Και όταν θα σηκώνει το κε-
φάλι, θα του τη λένε και από πάνω ότι ο ίδιος τους ψήφισε και
ότι εκφράζουν αθροιστικά δήθεν την πλειοψηφία. 

Το κλειδί για τον λαό δεν βρίσκεται στο εκλογικό σύστηµα και
κατ’ επέκταση στην κάλπικη κάλπη και στην κυβερνητική, βέβαια,
εναλλαγή ίδιας κοπής κυβερνητικών διαχειριστών της αντιλαϊκής
πολιτικής, ανεξάρτητα αν αυτή θα αφορά σε ένα, σε δύο ή πε-
ρισσότερα κόµµατα. Το κλειδί βρίσκεται στην οργάνωση και την
κλιµάκωση της πάλης του ίδιου του λαού. Βρίσκεται στο σπάσιµο
του φόβου, της µοιρολατρίας, της λογικής των µειωµένων απαι-
τήσεων. Βρίσκεται στο πιο ορµητικό πέρασµα του λαού µας στο
προσκήνιο και µε ισχυροποίηση παντού του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. Αυτό είναι και το µόνο ελπιδοφόρο µήνυµα πάνω
στο οποίο µπορεί να ακουµπήσει ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Ιανουαρίου 2020. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής). 

1. Η µε αριθµό 397/20-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σφοδρές αντιδράσεις των

Ελλήνων δηµιουργών για την πολιτική των πνευµατικών δικαιω-
µάτων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».

2. Η µε αριθµό 400/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Σχετικά µε τις εξελίξεις γύρω από τα πνευµατικά δικαιώ-
µατα συνθετών και στιχουργών».

3. Η µε αριθµό 384/15-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Επείγουσα επίλυση προβληµάτων
τρέχουσας διαδικασίας διορισµών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής.).

1. Η µε αριθµό 405/21-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Οριστική
διευθέτηση του κτηριακού προβλήµατος των σχολείων που επλή-
γησαν από τον σεισµό του Ιουλίου στο Αιγάλεω και στην Πετρού-
πολη».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1127/7-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Λαρί-
σης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου
Κόκκαλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέ-
µα: «Αξιοποίηση της «Αβερωφείου» Γεωργικής Σχολής Λάρισας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα προχωρήσουµε ως εξής: ο κ. Μουζάλας για αντικει-
µενικούς λόγους που βρίσκεται αυτή τη στιγµή εκτός Αιθούσης.
Θα είναι µε τη σειρά ο κ. Χιονίδης, ο κ. Καστανίδης, ο κ. Σαντο-
ρινιός, ο κ. Ψυχογιός και µετά θα πάρει τον λόγο ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Σκανδαλίδης του Κινήµατος Αλλαγής
.Κύριε Χιονίδη, έχετε τον λόγο.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ακούστηκαν και αναλύθηκαν όλες οι απόψεις και σε
βάθος και µε πολύ συγκεκριµένο και λεπτοµερειακό τρόπο όλες
οι εκδοχές και εκφάνσεις του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου. Θα
ήθελα να µείνω σε πράγµατα που ακούγονται σε αυτή την Αί-
θουσα στην πολιτική τους διάσταση. Μιλούµε για απλή αναλο-
γική. Σήµερα άκουσα τον κ. Βίτσα ο οποίος έλεγε: «Όταν σε ένα
σύστηµα βγάλεις µια από τις παραµέτρους ή προσθέσεις µια πα-
ράµετρο, δεν είναι το ίδιο σύστηµα». 

Μίλησε για απλή, λοιπόν, αναλογική η οποία ακούγεται καλά
στα αυτιά όλα τα χρόνια, γιατί από πίσω συνοδεύεται από επί-
θετα «ανόθευτη» και «άδολη», που ακούγονται καλά στα αυτιά.
Απλή και ανόθευτη αναλογική είναι αυτή που κατέθεσε το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Όλα τα υπόλοιπα δεν είναι απλή και
ανόθευτη. Είναι ενισχυµένη αναλογική. Θα µου πει κανείς: Αρ-
κετά ενισχυµένη ή λιγότερο; Πάντως δεν είναι απλή αναλογική.
Εποµένως, ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Όλοι
µιλούµε για µια ενισχυµένη αναλογική, άλλοι περισσότερο και
άλλοι λιγότερο. 

Ακούστηκε, επίσης, ότι αν θα έπρεπε να είναι τριάντα ή τριάντα
πέντε. Αυτή η πρόταση ήταν πολύ συγκεκριµένη για την κυβερ-
νησιµότητα. Ωραία. Δηλαδή κάποιος που έχει 45% µόνο να δι-
καιούται να έχει εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές, δηλαδή µια
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία στην οποία συµφωνούµε για ενι-
σχυµένη αναλογική, η όποια να είναι ακριβώς στο όριο, αν αντέ-
χει ή δεν αντέχει η κυβέρνηση. 

Εποµένως θεωρώ ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση το να υπάρ-
χει αυτός ο νόµος ο οποίος εκλογικεύει τον προηγούµενο νόµο
Παυλόπουλου και τον οποίον διοίκησαν όχι απαραίτητα ως µο-
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νοκοµµατική κυβέρνηση, η κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ.
Άρα, λοιπόν, ποιος είναι βέβαιος και γιατί υπάρχει αυτή η τάση
από τη µεριά της Αντιπολίτευσης; Είναι τόσο σίγουρη πια ότι η
Νέα Δηµοκρατία θα έχει πάνω από 45% ή πάνω από 40%; Αυτό
φαίνεται από όλη την αγωνία που διαπιστώνουµε.

Από εκεί και πέρα, η Νέα Δηµοκρατία είναι απόλυτα προσηλω-
µένη στις προεκλογικές δεσµεύσεις και αυτό αποτελεί παρά-
γοντα σταθερότητας. Αποτελεί παράγοντα σταθερότητας καθώς
και προοπτική σταθερότητας. Έχουµε το Ευρωκοινοβούλιο, έ-
χουµε τους Επιτρόπους, έχουν το ίδιο ξεκίνηµα. Έχουµε µια
ισχυρή Κυβέρνηση. Έχουµε κλείσει το θέµα της Προεδρίας της
Δηµοκρατίας. Και να, λοιπόν, ήρθε η ώρα να δείξουµε ότι µέσα
από αυτόν το νόµο που θα ψηφίσουµε, σαφώς και θα υπάρξει
µια προοπτική σταθερότητας. 

Αυτό ακούγεται πάρα πολύ καλά και στον µέσο Έλληνα και
στους ανθρώπους οι οποίοι απ’ έξω θέλουν να επενδύσουν, γιατί
η σταθερότητα του πολιτικού περιβάλλοντος είναι αυτή που δίνει
προοπτικές στην ανάπτυξη, σε συνδυασµό µε όλα τα µέτρα τα
οποία ψηφίστηκαν -αναπτυξιακοί νόµοι, φορολογικό, αύριο το
ασφαλιστικό- ώστε να έχουµε ένα σταθερότατο πλαίσιο. Αυτές,
λοιπόν, είναι οι βασικές αρχές και γι’ αυτό έρχεται ο νόµος τώρα. 

Το σύνηθες, λοιπόν, ήτανε να πάνε σε αλλαγές οι εκάστοτε κυ-
βερνήσεις. Ακούστηκε πριν ότι κάθε µιάµιση εκλογή έχουµε αλ-
λαγή εκλογικού νόµου. Πράγµατι, έτσι είναι. Το ζήτηµα είναι ότι
η συγκεκριµένη Κυβέρνηση καταθέτει τριάµισι χρόνια πριν από
τις επόµενες εκλογές έναν νόµο, ώστε τα κόµµατα που υπάρχουν
είτε τα κόµµατα που πιθανόν θα δηµιουργηθούν -γιατί στην πο-
λιτική όλα είναι εφικτά, είναι η ίδια η ζωή- να ετοιµαστούν και να
ξέρουν µε ποιο νόµο θα γίνουν εκλογές. 

Από την άλλη µεριά, ακούγονται και διάφορες σκέψεις ότι ξέ-
ρεις, αν προκύψουν ποτέ εκλογές, επειδή ο Πρωθυπουργός µάλ-
λον πρότεινε ότι θα υπάρχουν διπλές εκλογές για να προκύψει
ισχυρή κυβέρνηση, ακούγονται και τα σενάρια και µερικοί µάλι-
στα, είναι και πολύ ευτυχής όταν το λένε έτσι διακριτικά, ότι µπο-
ρεί να προκύψει µια συνεργασία οµάδων της Βουλής, η οποία να
έχει διακόσιες ψήφους, να γίνει µία κυβέρνηση µε µοναδικό
σκοπό να αλλάξει τον εκλογικό νόµο µε διακόσιες ψήφους. 

Έτσι φαντάζονται κάποιοι, αλλά αυτό κι αν δεν είναι εργαλει-
οποίηση της χρήσης του εκλογικού νόµου και των περιθωρίων,
ώστε να δηµιουργήσει µία ανωµαλία. Αν δεν είναι έτσι, ας υπάρ-
χει µια δηµόσια και υπεύθυνη δήλωση ότι δεν υπάρχουν αυτές
οι σκέψεις ούτε γίνονται τέτοιες συναντήσεις, οι οποίες βλέπουν
στην αυριανή µέρα της απλής αναλογικής. 

Επίσης, θέλω να µιλήσω για το αν πραγµατικά υπάρχει εθνική
συναίνεση ή αν πρέπει να υπάρχει σε όλα τα ζητήµατα αυτά
εθνική συναίνεση, αλλιώς δεν θα είχαν κανένα ρόλο και προ-
γραµµατικές θέσεις των κοµµάτων. Εγώ δεν µπορώ να πω ότι
ζητώ από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος να ψηφίσουν αυτόν τον συγκεκριµένο νόµο, γιατί είναι δια-
φορετικές οι θέσεις τους.

Αυτά, όµως, εκρίθησαν και η κουβέντα, που γίνεται εδώ είναι
ότι αν πραγµατικά είναι σύµφωνα µε τις προεκλογικές προβλέ-
ψεις και αυτά για τα οποία δεσµεύτηκε η Νέα Δηµοκρατία, αν
είναι συνεπής. Είναι ξεκάθαρο και προφανές ότι είναι συνεπής
σε αυτά που δεσµεύτηκε και αυτά τα οποία αποτελούν όλο το
υπόβαθρο, ώστε να υπάρξει πολιτική σταθερότητα και να υπάρ-
ξει από εκεί και πέρα η ανάπτυξη και ευηµερία. Δεν µπορούµε
να έχουµε, λοιπόν, εθνική συναίνεση. Να έχουµε στα θέµατα της
εξωτερικής πολιτικής, το καταλαβαίνω. Να έχουµε στα θέµατα,
όπως πολύ καλά έγινε, µε τον νόµο για τους Έλληνες, οι οποίοι
µένουν στο εξωτερικό, το καταλαβαίνουµε. Όµως, δεν µπορούµε
σε προγραµµατικές θέσεις να λέµε δήθεν το δίληµµα ότι πρέπει
να υπάρξει συναίνεση.

Αν υπάρχει, είναι καλοδεχούµενη. Όµως, αυτό έχει προσδιο-
ριστεί. Δεν µπορεί να µετακινηθεί κάποιος από τις θέσεις για τις
οποίες ψηφίστηκε είτε µε 30% είτε µε 40% σε εκλογές πριν από
έξι µήνες. Υπό αυτήν την έννοια, η Νέα Δηµοκρατία συνεχίζει να
τηρεί αυτό για το οποίο ψηφίστηκε από την πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε δύο δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα υπάρξει σταθερότητα, γιατί πολυπαρα-

γοντικά βλέπουµε ότι δηµιουργούµε όλο εκείνο το πολιτικό πλαί-
σιο, σε συνδυασµό µε αυτά που ψήφισε και αυτά που έρχονται,
ώστε να υπάρξει αυτή η σταθερότητα και η εµπιστοσύνη πρώτα
των Ελλήνων και µετά όλου του πλανήτη προς την ελληνική οι-
κονοµία, προς τις ελληνικές προοπτικές, προς την ελληνική ανά-
πτυξη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
κ. Καστανίδη από το Κίνηµα Αλλαγής και µετά θα πάρει τον λόγο
ο Πρόεδρος, ο κ. Βούτσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κάποια στιγµή. Ας επιταχύνουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Πρό-

εδρε.
Ορίστε, κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

για πολύ συγκεκριµένο θέµα ακούω εδώ και πολλές ώρες γενικά
και αφηρηµένα επιχειρήµατα υπέρ ή κατά του εκλογικού συστή-
µατος, που εισηγείται η Κυβέρνηση.

Δεν προτίθεµαι να σας µιλήσω εξοπλισµένος µε την κοµµατική
γραµµή, γιατί η πολιτική διαδροµή και η εµπειρία µου, µου επι-
βάλλουν να υπερασπίζοµαι µερικές χρήσιµες αρχές για τον τόπο.

Υπάρχουν τριών ειδών εκλογικά συστήµατα, που εφαρµόζον-
ται στην Ευρώπη, όπως και σε όλον τον υπόλοιπο κόσµο: τα πλει-
οψηφικά εκλογικά συστήµατα, τα αναλογικά εκλογικά συστή-
µατα και τα µεικτά εκλογικά συστήµατα. Και τα τρία συστήµατα
αναλογούν σε διαφορετικές πολιτικές ιστορίες χωρών και σε δια-
φορετικές πολιτικές κουλτούρες και είναι, γι’αυτό, πολύ δύσκολο
να καταλήξει κάποιος σε ένα ασφαλές συµπέρασµα ποιο από τα
τρία είδη του εκλογικού συστήµατος έχει συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα.

Ανήκω σε αυτούς, που υπερασπίζονται τα µεικτά εκλογικά συ-
στήµατα, τα οποία επιχειρούν να εναρµονίσουν δύο αρχές κατ’
αρχήν αντιθετικές µεταξύ τους, την αρχή της αναλογικότητας
και την αρχή της κυβερνησιµότητας. Απαιτείται επίπονη προσπά-
θεια για να εξασφαλίζεται το καλύτερο δυνατό σηµείο ισορρο-
πίας, ανάµεσα στην αναλογικότητα και στην κυβερνησιµότητα.
Την ισορροπία αυτή δεν υπηρετεί το εκλογικό σύστηµα της Κυ-
βέρνησης. 

Στις 8 Ιανουαρίου του 2020 η κοινοβουλευτική συνέλευση του
Συµβουλίου της Ευρώπης υιοθέτησε την έκθεση του Βέλγου ρα-
πορτέρ Χέντρικ Ντάεµς, µε τίτλο: «Θέτοντας προϋποθέσεις για
εκλογικά συστήµατα που υπηρετούν τις ελεύθερες και δίκαιες
εκλογές». Στην έκθεση αυτή του Ιανουαρίου του 2020 επιβεβαι-
ώνονται τα κριτήρια που έθεσε το 2002 στον κώδικά της η Επι-
τροπή της Βενετίας. Ισχυρίζεται ο συντάκτης της έκθεσης ότι τα
επιτυχή εκλογικά συστήµατα στηρίζονται πάνω σε δύο θεµελιώ-
δεις προϋποθέσεις: τη σταθερότητα του επιλεγόµενου εκλογικού
συστήµατος και τη χρονική διάρκεια σε βάθος της εφαρµογής
του και την επιλογή εκλογικής νοµοθεσίας µέσα από συνθήκες
ευρείας διαβούλευσης και συναίνεσης.

Δυστυχώς, καµµία από τις δύο πρωταρχικές προϋποθέσεις
ενός επιτυχούς εκλογικού συστήµατος δεν έχουµε δει να τηρεί-
ται στην πατρίδα µας, από τις πρώτες ελεύθερες εκλογές του
1843, µέχρι σήµερα. Τα εκλογικά συστήµατα άλλαζαν και αλλά-
ζουν µε ταχύτατους ρυθµούς, ανάλογα µε τις κοµµατικές και πο-
λιτικές σκοπιµότητες και µέσα σ’ ένα κλίµα έντονων κοµµατικών
συγκρούσεων και µεγάλων πολιτικών παθών.

Σχεδόν µε µια υπερβολή, θα µπορούσα να πω ότι τα εκλογικά
συστήµατα περίπου πλησιάζουν τον αριθµό των εκλογικών ανα-
µετρήσεων. Όµως, αυτά τα φαινόµενα έβλαψαν την εκλογική και
πολιτική ιστορία του τόπου, φαλκίδεψαν τη λαϊκή εντολή αρκετές
φορές και έπληξαν τη δηµοκρατία µας. 

Φαίνεται και σήµερα να µην έχουµε διδαχθεί απολύτως τίποτα
από την πολιτική µας ιστορία. Χάνουµε µια ακόµη ευκαιρία όλες
οι πολιτικές δυνάµεις, µε ευθύνη της εισηγουµένης Κυβερνή-
σεως σήµερα, να διαβουλευτούµε και να συναινέσουµε σε ένα
εκλογικό σύστηµα, που εξαιτίας της συναίνεσης, θα έχει µεγάλο
βάθος χρόνου στην εφαρµογή του. Είναι µια ακόµη, λοιπόν, χα-
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µένη ευκαιρία.
Τα αρνητικά φαινόµενα, που λίγο πριν περιέγραψα, οφείλονται

σε όλες τις κυβερνητικές παρατάξεις όλων των αποχρώσεων
µέχρι σήµερα, ακόµη και στο κόµµα, στο οποίο ανήκω. Αντιλαµ-
βάνεστε ότι δεν σας µιλώ µε καµµία κοµµατική στόχευση, αλλά
επιµένω να υιοθετώ χρήσιµες αρχές για τον τόπο.

Το εκλογικό σύστηµα που εισηγείται η Κυβέρνηση παραβιάζει
πλήρως την αρχή της αναλογικότητας. 

Για να µην έχουµε καµµία αµφιβολία και για να είµαστε συγκε-
κριµένοι θα δώσω δύο παραδείγµατα: Εάν ένας εκλογικός συνα-
σπισµός συγκεντρώσει το 45% των ψήφων του ελληνικού λαού,
δεν παίρνει κανένα µέρος του µπόνους των εδρών. Εάν το δεύ-
τερο αυτοτελές κόµµα συγκεντρώσει το 30% των ψήφων του ελ-
ληνικού λαού, παίρνει τριάντα έδρες µπόνους, µε αποτέλεσµα η
λαϊκή εντολή να φαλκιδεύεται, χωρίς να µπορεί να κυβερνήσει ο
εκλογικός συνασπισµός που κατέγραψε ποσοστό 45%.

Στην ίδια έκθεση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης επισηµαίνεται ότι όταν σε ένα µεικτό εκλο-
γικό σύστηµα επιχειρείται, µε την υπεράσπιση της αρχής της
κυβερνησιµότητας, να ενισχυθεί η κοινοβουλευτική πλειοψηφία
του νικητή των εκλογών, η ενίσχυση αυτή δεν πρέπει να είναι δυ-
σανάλογη µε την πραγµατική στήριξη µεταξύ των εκλογέων.

Εδώ, όχι µόνο δεν υπηρετείται αυτή η αρχή της Επιτροπής της
Βενετίας και της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου
της Ευρώπης, αλλά η Κυβέρνηση µε το εκλογικό σύστηµα πλήτ-
τει βάναυσα την αρχή της αναλογικότητας µεταξύ κοινοβουλευ-
τικής πλειοψηφίας και υποστήριξης µεταξύ των εκλογέων.

Δίνω άλλο ένα παράδειγµα: Εάν το πρώτο κόµµα πάρει 41%
και το δεύτερο κόµµα πάρει 40,5%, το πρώτο κόµµα λαµβάνει
πενήντα έδρες µπόνους και το δεύτερο κόµµα, µε διαφορά µισής
µονάδας, λαµβάνει µηδέν έδρες µπόνους. Αυτά εισηγείστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς δεν
τα είχατε εισηγηθεί στο παρελθόν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε διάλογο
για να καταλήξει ο κ. Καστανίδης. Είµαστε στον εβδοµηκοστό
τρίτο οµιλητή και έχουµε εκατόν είκοσι. Παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Η διαφορά ανάµεσά µας είναι
ότι εγώ θαρρετά σας λέω ποιο είναι και το λάθος της παράταξής
µας, και των άλλων παρατάξεων. Εσείς, όµως, δεν µπορείτε να
το κάνετε αυτό. Αυτή είναι η διαφορά µας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Για ποιον λόγο;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Για ποιον λόγο; Υπάρχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καστανίδη, πα-

ρακαλώ, µην κάνετε διάλογο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Τι θα συνιστούσε, κατά την

άποψή µου -µια φράση θα πω, κύριε Πρόεδρε- ένα εκλογικό σύ-
στηµα µεικτό, που ισορροπεί µεταξύ της αρχής της αναλογικό-
τητας και της αρχής της κυβερνησιµότητας; 

Πρώτον, το µπόνους δεν πρέπει να υπερβαίνει ποτέ τις τριάντα
έδρες.

Δεύτερον, πρέπει να αρχίσετε κλιµακωτά να κατανέµετε το
µπόνους των τριάντα εδρών, όταν συγκεντρώνει -και είναι νικη-
τής των εκλογών- το πρώτο κόµµα ή ο εκλογικός σχηµατισµός,
αν πρόκειται περί συνασπισµού, µια ισχυρή βάση, δηλαδή του-
λάχιστον ένα ποσοστό 30%.

Τρίτον, θα πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν η διαφορά µεταξύ
του πρώτου και του δεύτερου κόµµατος, µια διαφορά που, κατ’
ελάχιστον -κατά την άποψή µου- πρέπει να ανέρχεται στο 3%.
Διότι, αν εφαρµοζόταν το εκλογικό σύστηµα, που εισηγείστε,
στις εκλογές του 2000 το πρώτο κόµµα στις 9 το βράδυ, που
ήταν και ο τελικός νικητής -δηλαδή το κόµµα µου- θα έπαιρνε πε-
νήντα έδρες µπόνους και το δεύτερο κόµµα -που ήταν το κόµµα
σας- µε 1% πίσω, θα έπαιρνε µηδέν έδρες. 

Με αυτές τις τρεις αρχές, κατά την άποψή µου, θα µπορού-
σαµε να διαµορφώσουµε ένα πληρέστερο εκλογικό σύστηµα. Λυ-
πάµαι που θα το πω για άλλη µία φορά: Χάνουµε µία ακόµη
ιστορική ευκαιρία!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Καστα-
νίδη.

Προχωρούµε µε τον κ. Νεκτάριο Σαντορινιό από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από χθες βιώνουµε ένα θέατρο

του παραλόγου. Ακούµε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
και την Κυβέρνηση να υπερασπίζονται έναν νόµο µε σαφή καλ-
πονοθευτικό προσανατολισµό και ταυτόχρονα να οµνύουν στη
δηµοκρατία και την υπεράσπιση των λαϊκών συµφερόντων.

Αλήθεια, πόσο ακόµα θα έπρεπε να αλλοιώνει ο νόµος σας τη
λαϊκή βούληση, για να αντιληφθείτε ότι επαναφέρετε ένα σύ-
στηµα, που κλέβει την ψήφο των Ελλήνων πολιτών και τη δίνει
στο πρώτο κόµµα χωρίς τη βούλησή τους;

Αλήθεια, για σας είναι πολυφωνία να αποστερείτε από τα
µικρά κόµµατα την εκλογική τους δύναµη, για να την αποδώσετε
στο πρώτο κόµµα; 

Ακούµε, βέβαια, συνέχεια ότι εµείς έχουµε υποκριτική στάση,
γιατί κυβερνήσαµε αξιοποιώντας το µπόνους, που µας έδωσε ο
εκλογικός νόµος. Αποκρύπτετε, όµως, δύο αλήθειες: Τον νόµο
µε τον οποίο έγιναν οι εκλογές του Γενάρη του 2015, δεν τον επι-
λέξαµε εµείς, ήταν δικός σας νόµος. Με ποιον τρόπο θα µπορού-
σαµε να ζητήσουµε να µην ισχύσει το µπόνους; Υπήρχε κάποια
πρόβλεψη στον νόµο που θα µας έδινε αυτή τη δυνατότητα; Όχι,
προφανώς. 

Η δεύτερη αλήθεια που αποκρύπτετε, είναι ότι µας λέτε πως
είχαµε την ευκαιρία να αλλάξουµε τον νόµο µεταξύ του Γενάρη
και του Σεπτέµβρη του 2015. Αλήθεια. Όµως, ποιος πολιτικός συ-
σχετισµός δυνάµεων στη Βουλή θα έφερνε την απαιτούµενη
πλειοψηφία των διακοσίων Βουλευτών, για να ισχύσει ο νόµος
τον Σεπτέµβρη του 2015; Κανένας είναι η απάντηση.

Άρα, και τότε οι εκλογές µε µπόνους θα είχαν γίνει και το µόνο
που θα άλλαζε είναι ότι σήµερα εσείς θα ήσασταν πενήντα λιγό-
τεροι, γιατί ο νόµος θα είχε ισχύσει στην εκλογική αναµέτρηση
του Ιουλίου. 

Λέτε ψέµατα, λοιπόν, εν γνώσει σας, για να θολώσετε το τοπίο
και να στηρίξετε µία προφανή αντιδηµοκρατική σας επιλογή: Την
επαναφορά της ενισχυµένης αναλογικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης από χθες µιλούν συνεχώς για την προσπάθεια που γίνεται
µε αυτό τον νόµο να µην πέσει η χώρα στα δίχτυα της ακυβερ-
νησίας, στον φαύλο κύκλο των κυβερνήσεων συνεργασίας, µι-
λούν για χάος, για έρεβος, για τρόµο, λένε µέχρι και ότι ο Χίτλερ
ανέβηκε στην εξουσία, λόγω της απλής αναλογικής και ότι οι εµ-
φύλιοι πόλεµοι έγιναν λόγω της απλής αναλογικής. 

Στην ουσία, όµως, αυτοί οι ίδιοι που συµµετείχαν σε κυβέρ-
νηση συνεργασίας για να φέρουν το δεύτερο µνηµόνιο, το µόνο
που προσπαθούν να υπερασπιστούν είναι το αποτύπωµα που
άφησε ο στείρος, σκληρός δικοµµατισµός στη χώρα τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια: πελατειακό κράτος, διαπλοκή, διαφθορά,
στρατιές «γαλάζιων» και «πράσινων» παιδιών στη δηµόσια διοί-
κηση, εναγκαλισµός µε τα οικονοµικά συµφέροντα, θαλασσοδά-
νεια -που δεν µας εξηγείτε τι κάνετε µε αυτά- «NOVARTIS»,
ΚΕΕΛΠΝΟ, «SIEMENS».

Μονοκοµµατικές ισχυρές κυβερνήσεις είχαµε όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα και η ανάπτυξη έπεφτε, η φούσκα του χρηµα-
τιστηρίου µεγάλωνε, η διασπάθιση των δηµόσιων πόρων συνεχί-
ζονταν. Οι µονοκοµµατικές κυβερνήσεις ήταν αυτές που µας
οδήγησαν στην κρίση και δεν ήταν αυτές που µας έβγαλαν από
την κρίση. Μία κυβέρνηση συνεργασίας, η κυβέρνηση συνεργα-
σίας ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ - Οικολόγων, ήταν αυτή που µας έβγαλε από
τα µνηµόνια. Αυτό να το θυµάστε!

Η κυβερνησιµότητα που εσείς επικαλείστε, είναι η αναβίωση
όλων των νοσηρών συµπτωµάτων που γονάτισαν τη χώρα και το
λαό και που αποδυνάµωσαν τη δηµοκρατία. 

Και ενώ πολλοί από εσάς, συνεπείς στις ιδεοληψίες σας, είστε
ενάντια της ισότιµης ψήφου, υπάρχουν και κάποιοι σε εσάς, που
για τις καρέκλες αναδιπλώνονται πιο γρήγορα και από την ταχύ-
τητα του φωτός. Γιατί, πώς να εξηγήσει κανείς τις θέσεις του κ.
Γεωργιάδη, όταν το 2008 ψηφιζόταν ο νόµος Παυλόπουλου, που
τότε, ως Βουλευτής του ΛΑΟΣ, έλεγε ότι η πριµοδότηση αντι-
στοιχεί µε κλοπή νίκης, ότι πρέπει να έχουµε πολυκοµµατικές κυ-
βερνήσεις, ότι η Νέα Δηµοκρατία τα κάνει όλα για την παραµονή
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στην εξουσία; Αυτά έλεγε ο κ. Γεωργιάδης. Μάλιστα, έλεγε ότι
δεν είναι δηµοκρατία να κυβερνά το 38% ή το 39%.

Προφητικό το 39%, κύριε Γεωργιάδη.
Εδώ προβάλλεται η µεγάλη ιδεολογική διαφορά µας, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι. Εµείς, σε αντίθεση και µε τη Νέα Δηµο-
κρατία και µε το Κίνηµα Αλλαγής, µετά από επτά εκλογικούς νό-
µους, που κόψατε και ράψατε στα µέτρα σας, ήµασταν η πρώτη
κυβέρνηση που προσπάθησε για τη νοµοθετική, αλλά και τη συν-
ταγµατική κατοχύρωση της απλής αναλογικής. 

Υπερασπιζόµενοι την ίδια την ουσία της δηµοκρατίας οραµα-
τιζόµαστε µία χώρα όπου τα κόµµατα θα παραθέτουν προγράµ-
µατα, ο λαός θα ψηφίζει θέσεις και αρχές και η κάθε ψήφος θα
είναι ισάξια. Οι πρωτοβουλίες που πήραµε αφορούν κάθε δηµο-
κράτη πολίτη που θέλει µία διακυβέρνηση όχι ισχυρών συµφε-
ρόντων, αλλά προγραµµατικής συνέργειας και συνεργασίας.

Ένα πάγιο αίτηµα της Αριστεράς και όλου του προοδευτικού
κόσµου, ζητούµενο της ίδιας της Μεταπολίτευσης, σήµερα το
καταργείτε, µε σκοπό την πολιτική σας επιβίωση.

Υπάρχουν πολλά που µας χωρίζουν, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Κατά βάση, όµως, µας χωρίζει µια άβυσσος
στο πώς αντιλαµβανόµαστε την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας. Αν
σήµερα επιχειρείται η επαναφορά ενός ακόµη θολού εκλογικού
συστήµατος για να προστατεύσει τα κεκτηµένα της διαπλοκής,
της διαφθοράς και της φαυλοκρατίας, µην είστε σίγουροι ότι ο
λαός θα σας δώσει και πάλι συγχωροχάρτι. 

Παίζοντας το παιχνίδι της φωτιάς µε τον εκλογικό νόµο, πρώ-
τοι εσείς κινδυνεύετε να καείτε. Οι επόµενες εκλογές -θέλετε,
δεν θέλετε- θα γίνουν µε απλή αναλογική για πρώτη φορά µετά
το 1974 και το αποτέλεσµα, όσα παπαγαλάκια της διαπλοκής και
της διαφθοράς και να ρίξετε στην αρένα, δεν το έχετε εξασφα-
λισµένο. Ο λαός µπορεί να κρίνει ποιος πραγµατικά υπερασπίζε-
ται τα συµφέροντά του και να αντιληφθεί τα ψέµατα που είπατε
προεκλογικά για να επανέλθετε στην εξουσία.

Στις επόµενες εκλογές, όποτε κι αν γίνουν αυτές, ένα είναι σί-
γουρο: Θα είστε πολύ λιγότεροι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

κ. Ψυχογιό, συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά τον λόγο θα
πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής,
ο κ. Σκανδαλίδης.

Ορίστε, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση αυτού

του εκλογικού νόµου αποτελεί ένα σοβαρό πισωγύρισµα για το
πολιτικό σύστηµα της χώρας και παραβιάζει τη δηµοκρατική
αρχή της ισότητας της ψήφου των πολιτών, σε αντίθεση µε αυτά
που συµβαίνουν στην πλειοψηφία των ευρωπαϊκών κρατών κεν-
τρικά, αλλά και τοπικά στην πλειοψηφία τους για την τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Εποµένως, εδώ, δυστυχώς, είναι ένα µεγάλο βήµα
πίσω. 

Ο εκλογικός νόµος καθορίζει το σύστηµα, µε το οποίο αντι-
προσωπεύεται ο ελληνικός λαός και µε το σχέδιό σας νοθεύεται
αυτή η πολιτική εντολή, επειδή η ψήφος των πολιτών δεν θεω-
ρείται ισότιµη. Είδαµε τη σπουδή σας για την ισοτιµία της ψήφου
στους Έλληνες του εξωτερικού. Δεν βλέπουµε την ίδια σπουδή
και εδώ. Υπάρχει µία τεράστια υποκρισία σε αυτό τα θέµα. Κα-
λώς ψηφίστηκε και µε τις βελτιώσεις που έγιναν, αλλά ήσασταν
υπέρ της ισοτιµίας τότε και όχι τώρα. Δύο µέτρα και δύο σταθµά,
ανάλογα µε το τι συµφέρει. 

Ξεκινήσατε µε την ουσιαστική κατάργηση της απλής αναλογι-
κής στις εκλογές των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
συνεχίζετε µε τις εθνικές εκλογές. Δεν λάβατε υπ’ όψιν τις αντι-
δράσεις, ακόµα και δικών σας δηµάρχων και στελεχών στην αυ-
τοδιοίκηση, οι οποίες εκφράστηκαν πολιτικά, αλλά και τοπικών
προέδρων και υγιών δυνάµεων, οι οποίες είχαν τη δυνατότητα
να εκφραστούν µέσα από αυτό το σύστηµα, για να το αναστεί-
λετε. Πριν καν εφαρµοστεί, τορπιλίσατε αυτή την απλή αναλο-
γική στην αυτοδιοίκηση, που έδωσε ανάσα σε όλες αυτές τις
υγιείς δυνάµεις.

Για µία ακόµα φορά, επιδεικνύετε ιδεολογική εµµονή, προβάλ-
λοντας το ψευδεπίγραφο επιχείρηµα της κυβερνητικής σταθε-

ρότητας. Επαναλαµβάνω την εικόνα της πλειονότητας των ευ-
ρωπαϊκών κρατών. Θέτω, όµως, και το εξής επιχείρηµα: Γιατί
απαξιώνετε τον ελληνικό λαό και θεωρείτε ως αυτονόητο ότι δεν
µπορεί να υπάρξει συναίνεση και συνεργασία στην Ελλάδα για
κάποιον περίεργο λόγο -και εγώ δεν ξέρω ποιον- ενδεχοµένως
πολιτιστικό ή πολιτικό. Πρέπει να ευθυγραµµιστούµε και σε αυτά
µε τις πιο σύγχρονες πρακτικές, που υπάρχουν και στην Ευρώπη.
Μπορούµε να το κάνουµε, διότι η ελληνική κοινωνία είναι απολύ-
τως ώριµη.

Ακόµα και µε την απλή αναλογική εάν ο λαός το επιθυµεί, µπο-
ρεί να δώσει ακόµα και αυτοδυναµία σε µία κυβέρνηση. Με τα
συστήµατα, όµως, τα οποία εφαρµόστηκαν µέχρι τώρα και τις
µονοκοµµατικές και παντοδύναµες κυβερνήσεις που εξελέγη-
σαν, οδηγηθήκαµε, στην ουσία, στην κρίση. Το πελατειακό κρά-
τος, το ρουσφέτι, στους «ηµετέρους», η διαπλοκή µε τα µεγάλα
συµφέροντα, η αλόγιστη σπατάλη πόρων και δυνατοτήτων προ-
έκυψαν από τέτοιου είδους κυβερνήσεις, πανίσχυρες. Αυτές οι
παλιές συνταγές, οι οποίες φτιάχτηκαν ακριβώς για να υπηρετή-
σουν ένα πολιτικό παιχνίδι στηµένο, µε στόχο την αυτοδυναµία,
διευκολύνονται από αυτό τον εκλογικό νόµο.

Θα πει κανείς ότι υπήρξαν και κυβερνήσεις συνεργασίας από
το 2012 και µετά. Πράγµατι, υπήρξαν. Αυτό, όµως, έρχεται να
θεραπεύσει η απλή αναλογική: ότι οι κυβερνήσεις που υπήρξαν,
ήταν προβληµατικές, από την άποψη της ιδεολογικής και προ-
γραµµατικής σύγκλισης µέχρι τώρα. Kαι το 2012 και το 2015.
Αυτό θεραπεύει η απλή αναλογική, για να υπάρξουν προγραµ-
µατικές συγκλίσεις και σοβαρές κυβερνήσεις συνεργασίας. 

Επίσης, να σηµειώσω -το άκουσα από τον αρµόδιο Υφυπουρ-
γό- ότι το πρόβληµα για την κρίση και τα µνηµόνια δεν είναι το
εκλογικό σύστηµα, αλλά το πολιτικό σύστηµα. Προφανώς! Αυτό
µάλλον έχει να κάνει µε την αυτοκριτική σας. Διότι ακόµα κι αν
δεχθούµε ότι το εκλογικό σύστηµα, που για µας είναι κρίσιµο για
το τι κυβερνήσεις και το τι συµµετοχή της κοινωνίας θα υπάρξει,
προέκυψε από το πολιτικό σύστηµα και τις κυβερνήσεις που πέ-
ρασαν, προφανώς και συµφωνούµε. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει
ότι δεν είναι σηµαντικό και το εκλογικό σύστηµα. Εκτός κι αν
έχετε την αντίληψη, ότι ένα εκλογικό σύστηµα πρέπει να είναι
πέρα και πάνω από την κοινωνία και να είναι µία παράλληλη
πραγµατικότητα.

Η έννοια, λοιπόν, της λαϊκής κυριαρχίας, που είναι ο καθρέ-
φτης της κοινωνίας µας, υπηρετείται µε την απλή αναλογική.
Είναι πάγια θέση της Αριστεράς, ηγεµονική στην κοινωνία και γι’
αυτό πρέπει τοποθετηθείτε επ’ αυτού. Αφήστε τα έωλα επιχειρή-
µατα ή το πότε ήρθε κι αν ήρθε και πώς ήρθε. Τοποθετηθείτε επ’
αυτού. Η απλή αναλογική ήρθε, για να µείνει. Η ελληνική κοινωνία
είναι ώριµη για να τη δεχτεί. Βέβαια, βλέπουµε και σε άλλες
χώρες -όπως η Πορτογαλία- κυβερνήσεις συνασπισµού προ-
οδευτικές, οι οποίες δείχνουν και τον δρόµο και στην υπόλοιπη
Ευρώπη, στην Ισπανία και σε άλλες περιπτώσεις. Εποµένως, θα
πρέπει να πάρετε θέση επ’ αυτού.

Αποκλείετε, όµως, ουσιαστικά και τους προεκλογικούς συνα-
σπισµούς από την πρόσβαση στο µπόνους, αφού τίθεται ως προ-
ϋπόθεση για τη χορήγησή του ο µέσος όρος της δύναµης των
συνεργαζόµενων κοµµάτων να είναι µεγαλύτερος από την εκλο-
γική δύναµη του αυτοτελούς κόµµατος, που συγκέντρωσε τον
µεγαλύτερο αριθµό ψήφων, γεγονός το οποίο είναι αδιανόητο
και πολιτικά και συνταγµατικά και ιστορικά.

Καταργείτε την απλή αναλογική πριν καν εφαρµοστεί και προ-
ωθείτε την αντίληψή σας ως αυταπόδεικτη αρχή και ως θέσφατο.
Παρουσιάζετε την επαναφορά στην ενισχυµένη αναλογική ως µία
ήττα του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν αντιλαµβάνεστε, όµως, ότι αυτό είναι µία
ήττα του πολιτικού συστήµατος, καθώς κινήσεις σαν αυτήν
δρουν ανασταλτικά στην εµπιστοσύνη της κοινωνίας. 

Εδώ θέλω να κάνω και ένα σχόλιο σε αυτά, που ακούστηκαν
από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης.

Κύριε συνάδελφε, να συµφωνήσουµε ότι πράγµατι, η ελληνική
κοινωνία δεν έχει την εµπιστοσύνη, που πρέπει στην πολιτική και
τη συµµετοχή σε αυτή. Πώς, όµως, να την καλλιεργήσουµε, όταν
δεν ψηφίζουµε την απλή αναλογική, όταν δεν δίνουµε τις δυνα-
τότητες συµµετοχής στους θεσµούς, στη Βουλή, στην κοινωνία,
προκειµένου αυτό να εκφραστεί και να ζωντανέψουν και όλες
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αυτές οι διαδικασίες; Δυστυχώς, αυτό δεν απαντιέται. Το πολι-
τικό σύστηµα µόνο µε αυτό τον τρόπο µπορεί να ανανεωθεί και
ενδεχοµένως ήταν η τελευταία µας ευκαιρία. 

Ως Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, επιµένετε σε πλασµατικές αυτο-
δυναµίες και έχετε αλλεργία στο δηµιουργικό διάλογο. Τον φο-
βάστε τον δηµιουργικό διάλογο, που µπορεί να προκύψει από
κυβερνήσεις συνεργασίας. Έχετε δυσανεξία στην έννοια της
σύνθεσης, σας αρέσει ο παραγοντισµός και η ανάθεση και θέ-
λετε να διατηρηθεί και δεν µάθατε, δυστυχώς, τίποτα από τα
λάθη του παρελθόντος. Παραµένετε στην υπεροψία µιας περιό-
δου, που έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί.

Όµως, πρέπει να ξέρετε το εξής: Ό,τι και να κάνετε θεσµικά,
εργαλειακά, πολιτικά για να διασφαλίσετε ότι δήθεν η Αριστερά
δεν θα ξανάρθει στην εξουσία, δεν πρόκειται να έχει κανένα απο-
τέλεσµα. Η κοινωνία θα σας απαντήσει. Η Αριστερά θα νικήσει
και θα µεταµορφώσει και τη χώρα, τους θεσµούς και τη δοµή
της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αν ο κ. Καστανίδης έχει έναν πραγµατικό λόγο να αναφερθεί
ευρύτερα σε αυτά τα θέµατα, εγώ έχω έναν πολλαπλάσιο, θα
έλεγα, γιατί όλο αυτό που συζητάµε τώρα, έχει να κάνει και µε
τη δική µου, ουσιαστικά, διαδροµή, αλλά και µε τη γενικότερή
µου ενασχόληση µε τους θεσµούς στην πορεία όλης της µετα-
πολιτευτικής περιόδου στη χώρα.

Για τον εκλογικό νόµο, όπως το συνηθίζουµε πια στο εθνικό
Κοινοβούλιο -παίρνω αφορµή από τη χθεσινή πραγµατικά αδια-
νόητη αντιπαράθεση που άκουσα το βράδυ εδώ και δεν πήρα το
λόγο, γιατί δεν µπορούσα να πάρω τον λόγο σε αυτό το θέµα- η
συζήτηση παίρνει τον χαρακτήρα µετωπικής αντιπαράθεσης ανά-
µεσα σε πολιτικές δυνάµεις. 

Επιµένουµε να χρησιµοποιούµε τον νόµο ως εργαλείο, που θα
κατευθύνει τις επόµενες πολιτικές εξελίξεις και θα συµβάλει στην
επίτευξη συγκυριακών στόχων και όχι ως σύνολο κανόνων που
διέπουν τη λειτουργία της δηµοκρατίας σε µακροπρόθεσµη και
σταθερή βάση, κανόνες συµφωνηµένους από τη µέγιστη δυνατή
πλειοψηφία, για να έχουν και την απαιτούµενη χρονική και ιστο-
ρική αντοχή. 

Η κοντόφθαλµη λογική που συνδέει τις κοµµατικές στρατηγι-
κές µόνο µε συγκυριακούς πολιτικούς στόχους, έχει κοστίσει
ακριβά, καθώς το πολιτικό σύστηµα αδυνατεί να υπερβεί τις πα-
θογένειες, που το ίδιο γέννησε και να ανοίξει µία πραγµατικά νέα
σελίδα στην πορεία της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Μίλησα για τη χθεσινή αντιπαράθεση που είναι ενδεικτική, που
ενέπλεξε ιστορικά γεγονότα, καταγεγραµµένα οριστικά και ανε-
ξίτηλα, µε τακτικές που αφορούν εκλογικά συστήµατα. Η ανα-
φορά σε προπολεµικές ή µετεµφυλιακές συνθήκες και η αφορι-
στική και απλοϊκή τους ανάγνωση, δεν νοµίζω ότι συµβάλλει και,
το κυριότερο, δεν νοµίζω ότι µπορεί να αντιγράψει, παραχαράσ-
σοντας την ιστορία. Ας µην σκαλίζουµε τις πληγές των εκλογικών
διαδικασιών, ακόµα θα έλεγα και του προδικτατορικού εκλογικού
κύκλου και πώς αυτές επηρέασαν τις πολιτικές εξελίξεις, για να
θυµίσω τα εκλογικά συστήµατα του ’56, ’58, του ’61. Η ιστορία
είναι γραµµένη µε ανεξίτηλα γράµµατα. Δεν ξαναγράφεται και
δεν παραχαράσσεται.

Καλό είναι να σκεφτούµε λίγο τα µεταπολιτευτικά γεγονότα
και την πορεία αυτή, για να κάνουµε και τη στοιχειώδη αυτοκρι-
τική που απαιτούν οι περιστάσεις. Από την αρχή της Μεταπολί-
τευσης οι εκλογικοί νόµοι επιλέγονται µε βάση τους εκλογικούς
σχεδιασµούς των κοµµάτων, που ασκούν την εξουσία. Δεν είναι
κακό να παραδεχτούµε τι σήµαινε το 17% της δεύτερης κατανο-
µής και η ασύµµετρη κατανοµή των εδρών του νόµου του ’74-‘77
κοκ. Δεν είναι παράλογο να παραδεχτούµε ότι ο νόµος του ’89,
που υπήρξε από τους πιο αναλογικούς στην ιστορία, εµπόδιζε
πεισµατικά το πρώτο κόµµα να σχηµατίσει αυτοδύναµη κυβέρ-
νηση. Έφτασε ο κ. Μητσοτάκης να πάρει 47%, για να µπορεί να
έχει εκατόν πενήντα Βουλευτές. Δεν είναι κακό να παραδεχτούµε
ότι ο νόµος του ’91, που αφαιρούσε έδρες µόνο από το δεύτερο

κόµµα, ήρθε ως απάντηση στον προηγούµενο νόµο και απέτρεπε
διά µαχαίρας οποιαδήποτε εκλογική σύµπραξη, βάζοντας για
πρώτη φορά αυτή την απαράδεκτη διάταξη, ότι ο συνασπισµός
δυνάµεων δεν µπορεί να πάρει το µπόνους σε καµµία περίπτωση.
Γιατί αυτό σηµαίνει ο µέσος όρος των κοµµάτων που συγκροτούν
τον συνασπισµό. 

Όµως, το 2001 και το 2003-2004 επιχειρήθηκε µία τοµή. Η το-
µή ήταν, πρώτον, σε συνταγµατικό επίπεδο, όταν αφαίρεσε µε
δική µας πρωτοβουλία τη δυνατότητα από την κάθε κυβέρνηση
να ψηφίζει τον νόµο των επόµενων εκλογών, εάν δεν έχει ευρύ-
τατη συναίνεση -τοµή που πρέπει να γίνει αποδεκτή από το
εθνικό Κοινοβούλιο- και, δεύτερον, ο νόµος που µέχρι και πριν
την απλή αναλογική είχε ουσιαστικά ισχύ, που ήταν αυτός που
φτιάξαµε το 2003, ήταν ο νόµος µε τον οποίο, ουσιαστικά, για
πρώτη φορά ένα κόµµα που έχανε την κυβέρνηση, διασφάλιζε
την κυβερνητική σταθερότητα, δίνοντας τη δυνατότητα µε το
µπόνους στο πρώτο κόµµα να σχηµατίσει κυβέρνηση. Ήταν µία
ανατροπή στα δεδοµένα του πολιτικού συστήµατος.

Βέβαια, πρέπει να κάνω εδώ µία σηµείωση, για να θυµίσω
στους παλαιότερους από µας ότι εκείνη την εποχή υπήρχε µία
συζήτηση ευρύτερη. Ήταν µία παραλλαγή του γερµανικού συ-
στήµατος που συζητήθηκε εκτεταµένα -υπήρξαν αναλύσεις και
τοποθετήσεις- και αφορούσε τις ολιγοεδρικές περιφέρειες. Μια
δεύτερη εναλλακτική λύση του γερµανικού ήταν ο Βουλευτής πε-
ριφέρειας και ο Βουλευτής του νοµού, της στενής εκλογικής πε-
ριφέρειας. Ήταν ακόµα και η διπλή κάλπη, άλλο κόµµα, άλλο
Βουλευτής. Ήταν, τέλος και οι τριάντα έδρες µπόνους και όχι οι
σαράντα που τελικά πέρασε από το τότε Υπουργικό Συµβούλιο,
που έδιναν αναλογικότητα πάνω από το 97%.

Πρέπει, επίσης, να οµολογήσω ότι κάποιοι από µας ήµασταν
αιθεροβάµονες. Πιστέψαµε ότι αυτό µπορεί να γίνει κάποια
στιγµή και πολλοί από όλα τα κόµµατα -µπορώ να σας πω συγ-
κεκριµένα στελέχη, ακόµη και υπό τον σηµερινό Πρωθυπουργό-
κατά καιρούς έχουν συµφωνήσει ότι απαιτείται ευρύτερη αλλαγή
στο πολιτικό σύστηµα, όχι στον εκλογικό νόµο, αλλά στην ίδια
την εκλογική διαδικασία, για να αποκαθαρθεί το πολιτικό σύ-
στηµα από δουλείες πολλών δεκαετιών. Δεν το τολµήσαµε και
αυτή είναι ήττα του πολιτικού συστήµατος, διότι σήµερα θα µι-
λούσαµε µε έναν διαφορετικό τρόπο από αυτόν που µιλάµε. 

Το ερώτηµα είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, το εξής: Αφού η Κυ-
βέρνηση δέχτηκε την πρότασή µας για κλιµακωτό µπόνους -το
είπαν και πολλοί συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία και είναι
αλήθεια ότι από το 35% και κάτω δυσκολεύει η συνθήκη της αυ-
τοδυναµίας στο κλιµακωτό σύστηµα του µπόνους- γιατί εµείς κα-
ταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης;

Αυτό συµβαίνει, λοιπόν, για δύο πολύ συγκεκριµένους λόγους.
Ο πρώτος λόγος είναι για την απαράδεκτη και αδιανόητη για

σύγχρονη δηµοκρατία απαγόρευση της δυνατότητας προεκλο-
γικών συµπράξεων. Δεν µπορεί να µιλάς για ευρύτερες συναινέ-
σεις, δεν µπορεί να λες επί χρόνια ότι είσαι κατά των αυτοδύ-
ναµων κυβερνήσεων, γιατί οι εθνικές περιστάσεις, η κρίση σή-
µερα απαιτεί συνεννόηση και -γιατί όχι;- προγραµµατικές συγ-
κλίσεις από όµορους χώρους και όχι από ιδεολογικά αντίθετους,
όπως έγινε κατά καιρούς, δεν µπορεί να µιλάς γι’ αυτήν την
ανάγκη και παράλληλα να αποκλείεις από κόµµατα, που µπορούν
να συµφωνούν σε ένα εκλογικό πρόγραµµα, σε ένα κυβερνητικό
πρόγραµµα, να εµφανίζονται ενώπιον του ελληνικού λαού και να
ζητούν την ψήφο του, για να εφαρµόσουν αυτό το πρόγραµµα
και όταν γίνονται πρώτη δύναµη, να έρχεται το δεύτερο κόµµα
και να παίρνει την κυβέρνηση της χώρας.

Αυτό είναι κόλαφος για τη δηµοκρατία. Εµείς το είχαµε καταρ-
γήσει το 2003. Ήρθε, όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε τον κ. Παυλόπουλο και το ξαναέφερε. Τώρα το επαναφέρει
στην καινούργια πρόταση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο δεύτερος λόγος είναι η ουσιαστική παραβίαση του κριτη-
ρίου της εν δυνάµει πλειοψηφίας, που θέτει το όριο της αυτοδυ-
ναµίας, ουσιαστικά κάτω από το 37%. Δεν µπορεί να συνεχιστεί
ο παραλογισµός των πενήντα εδρών που δίνει τη δυνατότητα σε
λίγο περισσότερο από το 1/3 του εκλογικού σώµατος –που στην
ουσία είναι το 20% του πραγµατικού εκλογικού σώµατος, αν βά-
λετε στο παιχνίδι και την αποχή- να εκλέγει µονοκοµµατική κυ-
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βέρνηση. Το µπόνους των τριάντα ή των τριάντα πέντε εδρών,
αντίθετα, ανεβάζει το κατώφλι αυτοδυναµίας πάνω από το 40%-
41% και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, διότι πάντα είναι στη
λογική µίας κυβέρνησης που µπορεί να γίνει όταν υπάρχει ένα
εν δυνάµει πλειοψηφικό ρεύµα και όταν δεν µπορεί, να χρειάζε-
ται απλά ένα µικρό κόµµα, που µπορεί να είναι και τελείως αντί-
θετο ιδεολογικά, για να «τσοντάρει» να γίνει µία κυβέρνηση. Γι’
αυτό χρειάζεται το ενισχυµένο της αναλογικής, αλλά µε έναν
τρόπο που να µην καταλύει, ουσιαστικά, τη δηµοκρατική διαδι-
κασία.

Πριν κλείσω, θέλω να πω δυο λόγια για τα εκλογικά συστή-
µατα. Τα είπε ο κ. Καστανίδης και συµφωνώ σ’ αυτό. Θέλω να πω
κάτι, ιδιαίτερα για την απλή αναλογική. Δεν υπάρχει σύστηµα
απλής και άδολης αναλογικής. Απλή και άδολη θα µπορούσε να
υπάρξει θεωρητικά, αν καταργηθεί το 3%, γίνει η Ελλάδα ενιαία
περιφέρεια, µοιραστούν από την αρχή όλοι οι Βουλευτές κανο-
νικά και µετά γίνει µία αυθαίρετη κατανοµή στους νοµούς. Αυτό,
όµως, δεν µπορεί να γίνει στο σηµερινό µας σύστηµα, γιατί κα-
ταργείται ουσιαστικά η τοπική εκπροσώπηση. Γιατί το αγγλικό
θεωρείται, για παράδειγµα, πλειοψηφικό σύστηµα; Διότι εξαιτίας
τού ότι έχει µόνο µονοεδρικές περιφέρειες, ένα κόµµα µπορεί να
πάρει 25% και να βγάλει 70% των εδρών. Ανατρέπει ουσιαστικά
τη σειρά. Το τριφασικό σύστηµα του Καραµανλή του 1958 ήταν
ένα βαρβάτο πλειοψηφικό σύστηµα.

Όλα τα συστήµατα που υπάρχουν, λοιπόν, είναι ενισχυµένης
αναλογικής ή µεικτά. Σε αυτή την ενισχυµένη αναλογική, λοιπόν,
αυτή η διαδικασία κυβερνησιµότητας και αναλογικότητας δεν
πρέπει να ξεφύγει από έναν χρυσό κανόνα, που είναι ο κανόνας
της µη προσβολής της λαϊκής κυριαρχίας, αλλά και η δυνατότητα
να υπάρξει ουσιαστικά κυβέρνηση στη χώρα, µε την προϋπόθεση
ότι υπάρχουν εν δυνάµει πλειοψηφικά ρεύµατα. Αλλιώς, να ενι-
σχύει τις διαδικασίες συνεργασιών και προεκλογικών και µετε-
κλογικών συµπράξεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτή είναι η χρυσή τοµή που διέπει τη δική µας πρόταση. Δεν
είναι η ευρεία µεγάλη αλλαγή που εγώ φαντάζοµαι, οραµατίζοµαι
και θέλω για το πολιτικό σύστηµα της χώρας. Στη σηµερινή συγ-
κυρία, όµως, είναι η καλύτερη δυνατή. Και νοµίζω ότι η πρόταση
της κ. Φώφης Γεννηµατά και του Κινήµατος Αλλαγής είναι η κα-
λύτερη που συνδυάζει στις σηµερινές συνθήκες αυτή τη συγκε-
κριµένη ισορροπία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Όσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παιχνίδι της δηµοκρα-

τίας παίζεται µε όρους συγκυριακούς, µε όρους πρόσκαιρων
εκλογικών στόχων, όσο η πολιτική ζωή της χώρας εξαντλείται,
όχι σε µία δηµιουργική αντιπαράθεση και σύνθεση, όπου είναι
δυνατόν, αλλά σε µία διαρκή µετωπική αντιπαράθεση και πόλωση
εις ώτα µη ακουόντων και σε κόµµατα που δεν τολµούν, η χώρα
δεν έχει τύχη.

Εµείς, παρά τις συνθήκες που υπάρχουν σήµερα, θα µείνουµε
συνεπείς στη στρατηγική που ενώνει τους Έλληνες και δίνει στο
πολιτικό σύστηµα τη δυνατότητα να µπει η χώρα σε µία καινούρ-
για εποχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Είδατε ότι ο παλιός είναι αλλιώς; Ο κ. Σκανδαλίδης µίλησε για

δώδεκα λεπτά και ένα δεύτερο.
Η επόµενη πεντάδα είναι η κ. Σκόνδρα, η κ. Ελευθεριάδου, ο

κ. Μανωλάκος, ο κ. Βασιλειάδης, ο κ. Δαβάκης. Αµέσως µετά -
έκτη- είναι η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. Εάν δεν έρθει η κ. Γεν-
νηµατά που θα παρεµβληθεί, είναι η συγκεκριµένη εξάδα.

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εκλογικό σύ-

στηµα αποτελεί τον θεσµικό νοµικό µηχανισµό του κράτους,
βάσει του οποίου καθορίζεται η µετατροπή της λαϊκής βούλησης
σε εκλεγµένους αντιπροσώπους, που συνθέτουν τη Βουλή και
αναδεικνύουν την κυβέρνηση. Στην εκλογική νοµοθεσία της πα-
τρίδας µας τα τελευταία εβδοµήντα έτη εφαρµόστηκαν σε όλες
τις εκλογικές αναµετρήσεις, πλην µιας, συστήµατα ενισχυµένης

αναλογικής. Υπήρξαν διάφορες παραλλαγές, πάντα όµως µε
γνώµονα την επίτευξη σχηµατισµού σταθερών κυβερνήσεων.

Η µία, λοιπόν, µοναδική εξαίρεση ήταν η περίοδος του 1989-
1990, µε τα γνωστά της εποχής εκείνης πολιτικά, οικονοµικά και
κοινωνικά αποτελέσµατα, αφού χρειάστηκαν τρεις ταραχώδεις
εκλογικές αναµετρήσεις σε διάστηµα δέκα µηνών, για να σχηµα-
τιστεί τελικά η αυτοδύναµη κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη.

Θα θυµίσω εδώ, κύριε Σκανδαλίδη, ότι τότε δεν εργαλειοποί-
ησε τον εκλογικό νόµο ο κ. Μητσοτάκης. Παρά τις παραινέσεις,
δεν άλλαξε τον νόµο αµέσως µόλις εκλέχθηκε. Θυµάστε, φαντά-
ζοµαι, καλύτερα και από εµένα. 

Η παρούσα Κυβέρνηση, σεβόµενη τις προεκλογικές δεσµεύ-
σεις για αλλαγή του ισχύοντος θεσµικού απλής αναλογικής που
θέσπισε η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, και χωρίς να
αιφνιδιάζει το εκλογικό Σώµα και τα πολιτικά κόµµατα, προτείνει
τροποποιήσεις στην εκλογική νοµοθεσία, που έχουν εγκριθεί από
τις 7 Ιουλίου από τον ελληνικό λαό. Ο εκλογικός νόµος έρχεται
τριάµισι χρόνια πριν το τέλος της θητείας της Βουλής, για να
αποφευχθούν οι δυσλειτουργίες, αυτές που αναπόφευκτα θα
προκύψουν από την εφαρµογή ενός αµιγώς αναλογικού εκλογι-
κού συστήµατος, αφού η χώρα θα σύρεται σε επαναλαµβανόµε-
νες άκαρπες εκλογικές αναµετρήσεις. 

Ιστορικά το έχουµε δει να γίνεται. Πρόσφατο παράδειγµα ήταν
η εφαρµογή αναλογικού συστήµατος στις εκλογές της τοπικής
αυτοδιοίκησης, όπου οι δήµοι και οι περιφέρειες της χώρας είχαν
βρεθεί σε καθεστώς ακυβερνησίας και διοικητικής παράλυσης
έως ότου η Κυβέρνησή µας επενέβη ρυθµιστικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγεται κριτική από τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης ότι η Κυβέρνηση δήθεν νοµοθετεί αλα-
ζονικά, εκµεταλλευόµενη τα δεδοµένα. Εξ ιδίων κρίνουν τα
αλλότρια, όπως φαίνεται, τόσο στον ΣΥΡΙΖΑ όσο και στο τέως
ΠΑΣΟΚ. Μπορεί εσείς να ξεχνάτε. Εµείς, όµως, θυµόµαστε. Η ει-
δοποιός διαφορά είναι ο χρόνος που επιλέγει ο καθένας για την
αλλαγή του εκλογικού νόµου. Η χρονική στιγµή καταδεικνύει τα
κίνητρα του καθενός. Εσείς όλοι, όταν βλέπατε ότι χάνετε, αλ-
λάζατε τον εκλογικό νόµο. Πολιτικός καιροσκοπισµός εις βάρος
της χώρας και του λαού. Αντιθέτως, η Νέα Δηµοκρατία διαχρο-
νικά ήταν σταθερή υπέρ της ενισχυµένης αναλογικής, ανεξαρτή-
τως προς τα πού έγερνε η ζυγαριά. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση φτάνει στο σηµείο να µας κατη-
γορεί ότι κλέβουµε τις έδρες από όλα τα κόµµατα για να πριµο-
δοτήσουµε το πρώτο. Αφενός, ξεχνάει ο κ. Τσίπρας ότι είχε κάθε
ευκαιρία να περάσει νόµο απλής αναλογικής από την πρώτη δια-
κυβέρνησή του. Δεν το έκανε. Προτίµησε το εκλογικό σύστηµα
που του έδινε µπόνους πενήντα εδρών. Τέσσερα χρόνια και δύο
εκλογικές αναµετρήσεις µια χαρά σάς βόλεψε το µπόνους των
πενήντα εδρών. Και πότε θυµήθηκε τα περί απλής αναλογικής;
Όταν πλέον οι µετρήσεις έδειχναν ξεκάθαρα ότι θα χάσει τη δια-
κυβέρνηση της χώρας. Εκεί επέστρεψε στις αριστερές του ρίζες
περί απλής αναλογικής. Εδώ, λοιπόν, συµπληρώνουµε ότι στον
πολιτικό καιροσκοπισµό προστίθεται και η πολιτική υποκρισία. 

Αφ’ ετέρου, η δήλωση περί κλοπής εδρών από τα κόµµατα, για
να πριµοδοτηθεί το πρώτο είναι αναληθής. Ο νόµος Παυλόπου-
λου το 2008, µε τον οποίο πορεύθηκε µια χαρά ο κ. Τσίπρας, πρι-
µοδοτούσε το πρώτο κόµµα µε πενήντα έδρες, ανεξαρτήτως
εκλογικού ποσοστού, ακόµη και µε µία ψήφο διαφορά. Εµείς δεν
επαναφέρουµε αυτό το πλαίσιο. Αντιθέτως, καθιερώνουµε ένα
σύστηµα ενισχυµένης αναλογικής, ένα κλιµακωτό µπόνους, εφό-
σον το πρώτο κόµµα λάβει µεγαλύτερο ή ίσο του 25%. Οι υπό-
λοιπες διακόσιες ογδόντα έδρες κατανέµονται αναλογικά µεταξύ
κοµµάτων που εισέρχονται στη Βουλή. Πάνω από 25% και για
κάθε µισό τοις εκατό το πρώτο κόµµα θα παίρνει επιπλέον µπό-
νους µία έδρα. Σαφώς και πρόκειται για έναν πιο δίκαιο εκλογικό
νόµο συγκριτικά µε τον προηγούµενο. Βεβαίως, διευκολύνει τον
σχηµατισµό αυτοδύναµων κυβερνήσεων, εφόσον το πρώτο
κόµµα υπερβεί ή πλησιάσει το 40%. 

Αλλά η αλήθεια είναι ότι και σήµερα, παρά το υποτιθέµενο µε-
γάλο µπόνους, αφού οι διακόσιες πενήντα έδρες µοιράζονται
αναλογικά, έχουµε αναλογία διακόσιες πενήντα προς τριακόσιες
ίσον 83,3 απόλυτο εκλογικό σύστηµα. Υπάρχει κάποια διαφορε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8609



τική ρεαλιστική πρόταση, την οποία είναι διατεθειµένα τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης να συζητήσουµε; Διότι η εµµονή σας
σε ένα σύστηµα απλής αναλογικής ξέρουµε εκ των προτέρων ότι
οδηγεί σε αδιέξοδο. Μια χώρα, όπως η Ελλάδα, που καλείται να
αντιµετωπίσει σωρεία άλλων προκλήσεων και ταυτόχρονα, προ-
σπαθεί να ξαναβρεί τον βηµατισµό της, δεν νοεί να ταλαντεύεται
σε αλλεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις. 

Κλείνω την τοποθέτησή µου τονίζοντας ότι η αντικατάσταση
της απλής αναλογικής από ένα σύστηµα ενισχυµένης αποτέλεσε
κεντρική προεκλογική µας δέσµευση. Ο νέος εκλογικός νόµος
κατατέθηκε και θα ψηφιστεί σε χρόνο ουδέτερο. Νοµοθετούµε
τώρα και όχι παραµονή των εκλογών. Συνεπώς, αποκλείουµε τον
αιφνιδιασµό των κοµµάτων και του εκλογικού Σώµατος. Δεν
ακροβατούµε µε συνεχείς εκλογικές αναµετρήσεις, διότι αυτές
προκαλούν αποσταθεροποίηση στην εθνική µας οικονοµία και
στη γεωπολιτική µας θέση.

Η αποσταθεροποίηση, βέβαια, είναι στο DNA σας, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ. Είστε λάτρεις του χάους. Και δεν το λέω εγώ. Το λέει ο
ίδιος ο Αρχηγός σας. Ερωτηθείς τότε που επρόκειτο να φέρει
την αλλαγή µε την απλή αναλογική, απάντησε απαγγέλοντας
Μάο: «Μεγάλη αναταραχή, θαυµάσια κατάσταση». Έτσι σκέφτε-
στε. Αντιθέτως, εµείς επιδιώκουµε τη θεσµική θωράκιση της
χώρας µε σύστηµα, που προάγει την πολιτική σταθερότητα και
την αναπτυξιακή προοπτική που µετά από δέκα έτη οικονοµικής
δυσπραγίας, έχουµε απολύτως ανάγκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-
νάδελφος κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου, από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευ-
τές, κατ’ αρχήν, θα ήθελα να πω να µην ορκίζονται οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας όταν λένε ότι νοµοθετούµε τώρα και όχι
παραµονή των εκλογών, γιατί παραµονή των εκλογών µπορεί να
έχουµε και σήµερα.

Αναρωτιέµαι, ακούγοντάς σας από χθες, γιατί ενώ η ανεργία
αυξάνεται αλµατωδώς, ενώ οι µισθοί στον ιδιωτικό τοµέα κατη-
φορίζουν σταθερά, ενώ οι εισφορές για εννιά στους δέκα ασφα-
λισµένους αυξάνονται, ενώ οι συντάξεις µειώνονται, ενώ όλη η
εκπαιδευτική κοινότητα καταδικάζει το κατάπτυστο νοµοσχέδιο
που περάσατε χθες, ενώ στα νησιά µας οι κάτοικοι έχουν εξε-
γερθεί γιατί δεν µπορείτε, είστε ανίκανοι να αντιµετωπίσετε το
µεταναστευτικό ζήτηµα, ενώ οι τράπεζες ετοιµάζονται να πάρουν
τα σπίτια των οικονοµικά ασθενέστερων πολιτών, ενώ στα εθνικά
µας ζητήµατα έχουµε αποµονωθεί, ενώ στα νοσοκοµεία και τα
φαρµακεία µας δεν υπάρχουν φάρµακα και τα χειρουργεία ανα-
στέλλονται ή σταµατάνε οριστικά, ο καηµός σας είναι το εκλο-
γικό σύστηµα και πώς θα το αλλάξετε.

Θεωρείτε λογικό να ανοίγετε µια συζήτηση για το ζήτηµα αυτό,
ενώ δεν έχουν περάσει έξι µήνες από τις εκλογές; Θεωρείτε λο-
γικό να σύρετε τη χώρα σε διπλές εκλογές, καταστρατηγώντας
τη συνταγµατική πρόβλεψη να µην ψηφίζονται εκλογικοί νόµοι
αλά καρτ, δηλαδή ανάλογα µε τις συγκυριακές ανάγκες της εκά-
στοτε πλειοψηφίας; Θεωρείτε λογικό να δαπανήσετε δεκάδες
εκατοµµύρια ευρώ, ενώ πετσοκόψατε το κοινωνικό µέρισµα; Η
δικαιολογία ότι δεσµευθήκατε προεκλογικά να αλλάξετε τον
εκλογικό νόµο δεν αναιρεί το αυτονόητο. Οι εκλογικοί νόµοι ψη-
φίζονται για να δοκιµάζονται και να κρίνονται εκ του αποτελέσµα-
τος και όχι να εργαλειοποιούνται από εσάς, επειδή φοβάστε την
αποσταθεροποίηση, όχι της χώρας βέβαια, αλλά τη δική σας.
Γιατί φοβάστε την αποσταθεροποίηση; Γιατί, στην περίπτωση
της απλής αναλογικής, δεν θα έχετε κανένα κόµµα ή κοµµατικό
σχηµατισµό ή συνασπισµό, µε τον οποίο να µπορέσετε να συνερ-
γαστείτε, εκτός από τις ακροδεξιές δυνάµεις. Για τον λόγο αυτό,
θέλετε να αποτρέψετε τον σχηµατισµό συνεργασιών στις προ-
οδευτικές δηµοκρατικές δυνάµεις του τόπου.

Η Νέα Δηµοκρατία στους έξι µήνες της διακυβέρνησής της
µας απέδειξε ότι αλλάζει τους νόµους κατά το δοκούν, ανάλογα
µε το αν τη βολεύουν. Και αν ο νόµος δεν τη βολεύει, τον αλλάζει
επίσης. Μας το απέδειξε στην περίπτωση του διοικητή της ΕΥΠ,
όπου µε κατεπείγουσα τροπολογία, διαπράττοντας θεσµική
εκτροπή, άλλαξε τον νόµο για τα απαιτούµενα προσόντα. Μας

το απέδειξε στο εκλογικό σύστηµα για τους δήµους και τις περι-
φέρειες, το οποίο άλλαξε και µάλιστα µετά τις εκλογές, νοθεύον-
τας τη λαϊκή ετυµηγορία. Και µας το αποδεικνύει καθηµερινά µε
όλα τα  νοµοσχέδια.

Τώρα, λοιπόν, για ακόµη µια φορά δεν διστάζει να βάλει σε
νέα περιπέτεια τη χώρα και το πολιτικό σύστηµα µε πρόσχηµα
τη δήθεν κυβερνησιµότητα. Η ενισχυµένη αναλογική εκ του απο-
τελέσµατος, όµως, δεν οδηγεί ούτε σε κυβερνησιµότητα ούτε σε
κυβερνητική σταθερότητα. Η ενισχυµένη αναλογική διαµόρφωσε
τον δικοµµατισµό και κατά συνέπεια, την κοµµατικοποίηση του
κράτους, την κοµµατικοποίηση των πανεπιστηµίων, την κοµµατι-
κοποίηση των συνδικαλιστικών φορέων και οργάνων. Διαµόρ-
φωσε αλαζόνες και διεφθαρµένους πολιτικούς και παντοδύναµες
πολιτικές παρατάξεις, οι οποίες τελικά µας οδήγησαν στην κρίση
και στην καταστροφή της χώρας µας. Σε αντίθεση, η απλή ανα-
λογική είναι το εκλογικό σύστηµα που ευνοεί την επεξεργασία
και εφαρµογή πολιτικής συνεργασιών, αφήνει ανοιχτή την πόρτα
στον σχηµατισµό πλειοψηφιών συνεργασίας µε προοδευτικό
πρόσηµο. Δηλαδή, συνεργασιών που επιτρέπουν την προοπτική
αλλαγών υπό την επιρροή κοινωνικών και πολιτικών δυνάµεων
της Αριστεράς. Γι’ αυτό η κατάργησή της είναι κρίσιµο ζήτηµα
για τη Δεξιά και δεν µπορεί να αφεθεί γι’ αργότερα. Η απλή ανα-
λογική παράγει συνέπεια και σοβαρότητα. Η Νέα Δηµοκρατία
δεν το θέλει αυτό. Η Νέα Δηµοκρατία θέλει να κυβερνά ανέλεγ-
κτη και µόνη της.

Σε όλες τις µετρήσεις της κοινής γνώµης αποδεικνύεται ότι ο
λαός επιθυµεί συγκλίσεις και συναινέσεις, απαιτεί εθνικό σχέδιο,
εθνική στρατηγική και κοινό όραµα για τη χώρα, απαιτεί να υπάρ-
χει δυνατότητα κοινής πολιτικής για σοβαρά εθνικά θέµατα όπως
το µεταναστευτικό, η εξωτερική πολιτική και άλλα. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι το 45% και πλέον των ψηφοφόρων δεν πάει να ψηφίσει. 

Το δυσάρεστο αυτό γεγονός οφείλεται κατά ένα µεγάλο µέρος
στην απογοήτευση του κόσµου από το εκλογικό σύστηµα, που
µετατρέπει τις µειοψηφίες σε πλειοψηφίες, που ευνοεί το πελα-
τειακό κράτος, το ρουσφέτι, τη διαπλοκή, τα µεγάλα οικονοµικά
συµφέροντα. Η ευθύνη των κοµµάτων είναι πολύ µεγάλη. Τα µι-
κρότερα κόµµατα πρέπει να αποδείξουν σήµερα ότι δεν έχουν
συστρατευτεί άµεσα ή έµµεσα µε τη Δεξιά. Οι µπακαλίστικες λο-
γικές πρέπει να εκλείψουν και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης να καταψηφίσουν το παρόν νοµοσχέδιο αφήνοντας πίσω το
στενό κοµµατικό συµφέρον. 

Το ερώτηµα είναι ένα και καίριο: Νοµιµοποιείται µία Κυβέρ-
νηση µε πλασµατική πλειοψηφία να παίρνει αποφάσεις; Όχι, ξε-
κάθαρα όχι. Δεν σας έχει στείλει η πλειοψηφία του ελληνικού
λαού στη θέση που είστε σήµερα, σας έστειλε η µειοψηφία, και
τουλάχιστον πενήντα από εσάς δεν νοµιµοποιείστε να βρίσκεστε
σήµερα στην Αίθουσα αυτή. Και το µόνο σίγουρο είναι ότι δεν θα
είστε, γιατί στις επόµενες εκλογές ο λαός θα δώσει την απάν-
τηση που του αρµόζει. Στις επόµενες εκλογές, που θα γίνουν µε
απλή αναλογική, ο λαός θα δώσει εντολή για κυβέρνηση προ-
οδευτικής πλειοψηφίας και λαϊκής κυριαρχίας και εµείς θα κά-
νουµε ό,τι µπορούµε για να υλοποιηθεί η εντολή του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία είκοσι
δύο µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 61ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας. 

Καλώς ορίσατε από την Πάτρα στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε τον συνάδελφό της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μα-
νωλάκο Νικόλαο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση της

Νέας Δηµοκρατίας, για µία ακόµη φορά παραµένει συνεπής σε
όσα είχε δηλώσει προεκλογικά και κατέθεσε ήδη µέσα στο
πρώτο εξάµηνο της διακυβέρνησής της τον εκλογικό νόµο. Πρό-
κειται αναµφισβήτητα για µία µεγάλη παρέµβαση που ανοίγει τον
δρόµο της θεσµικής θωράκισης της χώρας και την πόρτα ταυτό-

8610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρονα στην πολιτική σταθερότητα και την αναπτυξιακή προ-
οπτική. Βέβαια, ο στόχος δεν είναι άλλος από τη διασφάλιση ε-
νός σταθερού κυβερνητικού σχήµατος έναντι ρευστών πολιτικών
συνασπισµών και σχηµατισµών ακυβερνησίας.

Υπενθυµίζω ότι µε νόµους λιγότερο αναλογικούς από αυτόν
που προτείνουµε σήµερα, εξελέγησαν πρωθυπουργοί ο Γιώργος
Παπανδρέου, ο Αλέξης Τσίπρας, ο Αντώνης Σαµαράς και ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν εµποδίζει τον σχη-
µατισµό κυβερνήσεων συνεργασίας, όπως δεν εµπόδιζε και ο
προηγούµενος νόµος στο να δηµιουργηθούν κυβερνήσεις συ-
νεργασίας των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και της τρικοµµατικής Νέας Δη-
µοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΔΗΜΑΡ. Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν,
δεν αποδυναµώνει τη λογική της δηµιουργίας πολιτικών συγκλί-
σεων, όπως ειπώθηκε, αλλά στοχεύει στο να προωθεί συγκλίσεις
αληθινές και όχι ευκαιριακές, ανόµοιες και επικίνδυνες τελικά για
την πατρίδα. Το σύστηµα αυτό βάζει σε προτεραιότητα την ευ-
θύνη στη διακυβέρνηση κυρίως ενόσω έχουµε ζητήµατα εθνικής
σηµασίας να µας προβληµατίζουν.

Για να µπούµε τώρα στην ουσία του νοµοσχεδίου, προβλέπει
την επαναφορά του µπόνους, για το οποίο γίνεται λόγος από την
Αντιπολίτευση και –δήθεν- εννοεί µόνο το πρώτο κόµµα. Όµως,
αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δίνεται κλιµακωτά ανά-
λογα µε τα ποσοστά του πρώτου κόµµατος. Και αυτό είναι άλ-
λωστε το δίκαιο. Αν το πρώτο κόµµα συγκεντρώσει κάτω από
25% δεν παίρνει µπόνους, ενώ αυτοδυναµία θα προκύπτει µε πο-
σοστό περίπου στο 40%. Νοµίζω συµφωνούµε όλοι ότι πρόκειται
για ένα ποσοστό σηµαντικό, καθότι όταν ένα ποσοστό της τάξης
του 40% προσέρχεται στις κάλπες και ψηφίζει ένα κόµµα, δίνει
καθαρή εντολή για το ποιος επιθυµεί να κυβερνήσει. Ένα κόµµα
µε ένα τέτοιο ποσοστό όχι απλά δικαιούται, αλλά επιβάλλεται να
έχει άµεση κοινοβουλευτική Πλειοψηφία.

Σας προσκαλώ να αναλογιστείτε µόνο τι θα συνέβαινε στη
χώρα σήµερα, αν είχε ισχύσει η απλή αναλογική, µε τι αργούς
ρυθµούς θα είχαµε κινηθεί και πόσο πίσω θα είχαµε µείνει σε
όλους τους τοµείς. Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ για απλή αναλογική δεν
θα επέτρεπε καν στο πρώτο κόµµα να σχηµατίσει αυτοδύναµη
κυβέρνηση ακόµη και µε 47%. Ακούγεται λογικό; Είναι δυνατόν
να καταδικάσουµε εκ των προτέρων τη χώρα στην ακυβερνησία
καθιστώντας τον σχηµατισµό κυβέρνησης πρακτικά αδύνατο σε
µία δύσκολη περίοδο που η χώρα µας θα κληθεί να αντιµετωπίσει
σοβαρούς κινδύνους και προκλήσεις από τους γείτονες εξ Ανα-
τολών;

Θεωρώ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει κανέναν λόγο να φοβάται το νέο
προτεινόµενο εκλογικό σύστηµα, εφόσον πιστεύει ότι µπορεί να
κερδίσει και να είναι το πρώτο κόµµα στις επόµενες εκλογές. Ει-
λικρινά, δεν βρίσκω κανέναν λόγο να µην ψηφίσει αυτόν τον
εκλογικό νόµο. Η επιχειρηµατολογία σας υπέρ της απλής ανα-
λογικής για το πόσο δίκαιο και ορθό σύστηµα αποτελεί είναι ξε-
κάθαρα προσχηµατική, διότι εάν πραγµατικά επιθυµούσατε το
συγκεκριµένο εκλογικό σύστηµα για λόγους αρχών, τότε θα εί-
χατε προχωρήσει στην άµεση νοµοθέτησή του κατά το πρώτο
εξάµηνο της διακυβέρνησής σας. Αντιθέτως, κυβερνήσατε τεσ-
σεράµισι χρόνια µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες τηρώντας σιγήν
ιχθύος επί του θέµατος. Θεωρείτε και θέλετε να µας πείσετε ότι
δεν βρήκατε την κατάλληλη χρονική συγκυρία για να φέρετε
αυτό το σύστηµα στη Βουλή; Ξεκινήσατε να µιλάτε για αυτό µόνο
προς το τέλος της θητείας σας και όταν το δηµοσκοπικό κλίµα
άλλαζε και νιώθατε το τέλος της κυβέρνησής σας να πλησιάζει,
µε το ενδεχόµενο της επανεκλογής σας ουτοπικό.

Αντίθετα, εµείς φέραµε έναν νόµο ο οποίος είναι δικαιότερος
και αναλογικότερος και αποτελεί µια έντιµη πράξη της Κυβέρνη-
σής µας, καθώς πολύ έγκαιρα, ήδη, τριάµισι χρόνια πριν το τέλος
της θητείας, καθορίζονται οι όροι του εκλογικού παιχνιδιού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέληµά µας δεν είναι άλλο από
το να φέρουµε όλες εκείνες τις θεσµικές µεταρρυθµίσεις που θα
εξασφαλίσουν στη χώρα την πολιτική σταθερότητα που χρειάζε-
ται και που θα µας δώσει το «πράσινο φως» για να συνεχίσουµε
απρόσκοπτα το έργο µας θέτοντας τις βάσεις για µία νέα και ελ-
πιδοφόρα πορεία της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Ήµουν εντός χρόνου, αν και νέος Βουλευτής, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά στρατιωτι-

κός!
Προχωρούµε µε τον συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Βα-

σιλειάδη Βασίλειο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο

νόµου «Εκλογή Βουλευτών», το οποίο συζητούµε σήµερα, απο-
τελεί την υλοποίηση ακόµη µίας προεκλογικής δέσµευσης της
Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτή ήταν η κατάργηση της απλής ανα-
λογικής, που νοµοθέτησαν οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε µόνο στόχο να
εµποδίσουν τη Νέα Δηµοκρατία να σχηµατίσει αυτοδύναµη κυ-
βέρνηση. Δέσµευση, η οποία εκφράστηκε σαφώς από τον Πρό-
εδρο του κόµµατος και σηµερινό Πρωθυπουργό και φυσικά
περιλαµβανόταν στο προεκλογικό µας πρόγραµµα, αυτό που µε
µεγάλη πλειοψηφία ο ελληνικός λαός ενέκρινε και έδωσε στη
Νέα Δηµοκρατία τη δυνατότητα να σχηµατίσει ξανά µετά από
αρκετά χρόνια αυτοδύναµη κυβέρνηση.

Το κυβερνητικό πρόγραµµα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι αυτό που καλείται να επιλέξει ο πολίτης κατά την
εκλογική διαδικασία. Ένα σαφές σχέδιο, µια ολοκληρωµένη πρό-
ταση για τη διακυβέρνηση της χώρας. Σε αυτό το πλαίσιο η κυ-
βερνησιµότητα είναι θεµελιώδους σηµασίας και οφείλουµε να
έχουµε ένα εκλογικό σύστηµα το οποίο την εξασφαλίζει. Αυτό
είναι το πραγµατικά αντιπροσωπευτικό, να έχει τη δυνατότητα
το εκλογικό σώµα να επιλέξει εάν θέλει µονοκοµµατική κυβέρ-
νηση ή κυβέρνηση συνεργασίας. 

Δυστυχώς µε το εκλογικό σύστηµα των επόµενων εκλογών,
εάν δεν προβούµε σε αλλαγή του, η αυτοδυναµία είναι αδύνατη
ακόµη και µε ποσοστό 47%. Είναι έτσι δοµηµένο, ώστε η κυβέρ-
νηση συνεργασίας να είναι µονόδροµος. Συνεργασία, όµως, όχι
στη βάση προεκλογικών δεσµεύσεων, αλλά µετεκλογικών συναλ-
λαγών, οι οποίες υπονοµεύουν στην ουσία τη λαϊκή εντολή, µε
παραλυτικές συνέπειες για τη διακυβέρνηση της χώρας. 

Είδαµε ήδη τα αποτελέσµατα ενός παρόµοιου συστήµατος
στις αυτοδιοικητικές εκλογές του περασµένου Μαΐου. Σε πολλές
περιπτώσεις δήµοι οδηγήθηκαν σε παράλυση. Δήµαρχος µε πο-
σοστό άνω του 50% δεν έχει την πλειοψηφία στο δηµοτικό συµ-
βούλιο. Ψηφίσαµε τον ν.4623, για να µπορέσει να λειτουργήσει
η τοπική αυτοδιοίκηση και να µην παραλύσουν οι τοπικές κοινω-
νίες. 

Όµως, και ιστορικά συστήµατα αναλογικά έχουν ξαναδοκιµα-
στεί στη χώρα µας. Δεν είναι κάτι καινούργιο. Οι κυβερνήσεις
που δηµιουργούσαν υπήρξαν κατά κανόνα αδύναµες και βραχυ-
χρόνιες, οδηγώντας τις περισσότερες φορές τη χώρα σε πρό-
ωρες εκλογές.

Βρισκόµαστε σε µια χρονική συγκυρία που η σταθερότητα των
κυβερνήσεων και η οµαλή ολοκλήρωση του εκλογικού κύκλου
είναι ύψιστης σηµασίας για την εθνική οικονοµία, αλλά και για τα
εθνικά θέµατα. Τυχόν συνεχείς και επαναλαµβανόµενες εκλογι-
κές αναµετρήσεις θα στείλουν µηνύµατα αποσταθεροποίησης
στις αγορές και θα πλήξουν το κύρος µας διεθνώς. Είναι ξεκά-
θαρο, λοιπόν, ότι το ισχύον σύστηµα πρέπει να αλλάξει.

Ας δούµε, λοιπόν, την πρόταση της Κυβέρνησης και τι αυτή
προβλέπει. Αρχικά, δεν µιλάµε για επαναφορά του συστήµατος,
το οποίο ίσχυε έως και τις πρόσφατες εκλογές του Ιουλίου του
2019. Είναι ένα νέο σύστηµα, το οποίο έρχεται να διορθώσει και
να καταργήσει ένα µεγάλο µέρος του ισχύοντος, αλλά λαµβάνει
υπ’ όψιν προτάσεις που έχουν εκφράσει κατά καιρούς τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης. Είναι αναλογικότερο, αλλά εξασφαλί-
ζει δίκαια την κυβερνησιµότητα. 

Βασική πρόβλεψη αποτελεί η όποια πριµοδότηση εδρών να
ισχύει, µόνο εάν το πρώτο κόµµα συγκεντρώσει ποσοστό επί των
έγκυρων άνω του 25%. Άρα αποφεύγεται η στρέβλωση της λαϊ-
κής βούλησης λόγω πριµοδότησης σε ακραίες περιπτώσεις.
Όµως, και µε ποσοστό άνω του 25% η κατανοµή της πριµοδότη-
σης γίνεται κλιµακωτά έως ένα ανώτατο όριο πενήντα εδρών για
το πρώτο κόµµα που θα συγκεντρώσει ποσοστό επί των έγκυρων
άνω του 40%. 

Πρόκειται, κατά την άποψή µου, για µια δίκαιη ισορροπία µε-
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ταξύ αναλογικότητας και κυβερνησιµότητας. Αναγνωρίζεται και
πριµοδοτείται το πρώτο κόµµα, εφόσον συγκεντρώσει υψηλό πο-
σοστό, ενώ ευνοείται η αναλογικότητα στην περίπτωση που δεν
ξεχωρίσει εκλογικά ένα κόµµα. Και αυτό, πιστεύω, ευνοεί και τα
µικρά κόµµατα.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, στον
χρόνο της κατάθεσης του σχεδίου νόµου. Βρισκόµαστε πολύ µα-
κριά από την ολοκλήρωση της τετραετίας, σε έναν εκλογικά ου-
δέτερο χρόνο και σε µια ευνοϊκή δηµοσκοπικά περίοδο για τη
Νέα Δηµοκρατία. Τα µέχρι τώρα δείγµατα της Κυβέρνησης είναι
εξαιρετικά θετικά, αλλά κανείς δεν µπορεί να γνωρίζει την πολι-
τική κατάσταση στο τέλος της παρούσης κοινοβουλευτικής πε-
ριόδου. Συνεπώς δεν µπορεί να προσάψει κανείς την παραµικρή
υπόνοια για κοµµατικούς υπολογισµούς και σκοπιµότητες, κάτι
το οποίο δεν µπορούµε να πούµε για την ψήφιση του ισχύοντος
νόµου την περίοδο που αυτή έλαβε χώρα.

Είναι σαφές σε εµένα ότι η πολιτική σταθερότητα είναι ο στό-
χος αυτού του σχεδίου, ενός πιο δίκαιου εκλογικού νόµου, που
όµως επιτρέπει στη χώρα να µπορεί να κυβερνηθεί. Απευθύνω
κάλεσµα, λοιπόν, σε όλες τις πτέρυγες της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας να τον στηρίξουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Βασιλειάδη.
Θα προχωρήσουµε τώρα µε τον συνάδελφο από τη Νέα Δηµο-

κρατία, τον κ. Δαβάκη. Μετά, όπως έχω εκφωνήσει, θα ακολου-
θήσουν η κ. Γιαννακοπούλου, ο κ. Φωτήλας και στη συνέχεια, θα
πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος, ο κ. Βούτσης.

Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

προφανές και πολιτικά εξηγήσιµο, θα έλεγα, ότι κάθε εκλογικός
νόµος εκφράζει και συµπαρασύρει την ιδιοτέλεια της κάθε κυ-
βερνήσεως, η οποία έχει και τη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Παράλληλα, όµως, κατά την άποψή µου, πρέπει ο κάθε εκλο-
γικός νόµος να είναι µια άσκηση ισορροπίας µεταξύ της αρχής
της αντιπροσωπευτικότητας και της ανάγκης για µια σταθερή και
χωρίς ταλαντεύσεις κυβέρνησης, της λεγόµενης κυβερνησιµό-
τητας.

Η αντιπροσωπευτικότητα, όπως όλοι γνωρίζουµε, εκφράζει
την ύπατη αξία του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, που είναι
η λαϊκή κυριαρχία: η έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας αυθεντικό-
τερη όλων που είναι σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Από την άλλη πλευρά, οι δηµοκρατικές αρχές επιβάλλουν η
σύνθεση του Κοινοβουλίου να αντιπροσωπεύει όσον το δυνατόν
πιο αυθεντικά και αναλογικά την εκλογική δύναµη της κάθε πο-
λιτικής πρότασης. 

Θα σας πω ένα από τα βασικότερα προβλήµατα του πολιτικού
µας συστήµατος, εάν µπορεί κάποιος να το αναφέρει ως έτσι,
ως πολιτικό σύστηµα. Διότι, επιτρέψτε µου να πω, τα τελευταία
είκοσι χρόνια το πολιτικό σύστηµα έχει δεχθεί πολλές βολές,
ούτως ώστε να είναι δύσκολο αυθεντικά να αποκληθεί σύστηµα.
Εν πάση περιπτώσει, ας το πούµε και τώρα πολιτικό σύστηµα.
Έχει ως παθογένεια τη µη τήρηση των προεκλογικών δεσµεύ-
σεων του κάθε πολιτικού κόµµατος, όπως τίθενται ενώπιον της
κρίσης του ελληνικού λαού. Για κάτι, για το οποίο δεν µπορεί κα-
νείς να κατηγορήσει αυτήν την έξι µηνών Κυβέρνηση µέχρι τώρα,
είναι ότι δεν εφαρµόζει το πρόγραµµά της. Αποτύπωση και πτυχή
της εφαρµογής αυτού του προγράµµατος είναι και η εµφάνιση
ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας αυτού του νοµοσχεδίου,
αυτού του εκλογικού νόµου. 

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ισορροπία που
επιτυγχάνεται µε αυτόν τον εκλογικό νόµο είναι σαφώς καλύτερη
απ’ οποιοδήποτε προηγούµενο εκλογικό σύστηµα. 

Μίλησα για ιδιοτέλεια. Όντως, υπάρχει ιδιοτέλεια. Το ζήτηµα
είναι ποια είναι τα κίνητρα αυτής της ιδιοτέλειας µε βάση και την
εµπειρία του παρελθόντος, αλλά και µε βάση την κυβερνησιµό-
τητα, την οποία έχει ανάγκη ο τόπος, ιδιαίτερα σ’ αυτές τις δύ-
σκολες στιγµές τις οποίες τα τελευταία χρόνια περνάει. 

Άκουσα προηγουµένως τον κ. Σκανδαλίδη, ο οποίος έκανε µια
µεστή οµιλία, οµιλία η οποία έχει βασικά την αίσθηση της εµπει-

ρίας, διότι έχει εισαγάγει εκλογικό νόµο στο παρελθόν, για τον
οποίο εξαίρω την προσπάθειά του όσον αφορά ένα σηµαντικό
σκέλος αυτού του εκλογικού νόµου, που ήταν η µείωση των εκλο-
γικών δαπανών των υποψηφίων Βουλευτών. Αντιλαµβάνεσθε ότι
τα µεγάλα ψάρια µπορούσαν να σπαταλούν πακτωλούς χρηµά-
των, ενώ κάποιοι άλλοι δεν µπορούσαν. Τα µείωσε δραστικά και
αποτελεσµατικά µε το τότε νοµοθέτηµα, το οποίο είχε φέρει ως
εκλογικό νόµο ο κ. Σκανδαλίδης, ο οποίος µίλησε και για την
ανάγκη συνεννόησης, την οποία και καλά εκφράζει η απλή ανα-
λογική. Η απλή αναλογική, η οποία από την αγιογραφία που της
έχει κάνει η Αριστερά, τόσο η ριζοσπαστική όσο και η κοµµουνι-
στική, πιστεύω ότι δεν έχει µείνει τίποτα περισσότερο από ένα
κενό γράµµα, το οποίο εκφράζει αυθεντικότερα την ιδιοτέλεια
των αριστερών κοµµάτων έναντι της κυβερνησιµότητας, η οποία
είναι το ζητούµενο σε κάθε εκλογική αναµέτρηση. 

Όµως η συνεννόηση -και θέλω να το πω αυτό ενώ πιόν σας-
δεν πρέπει να είναι κενό γράµµα το οποίο εκφράζεται µόνο σε
ένα χαρτί, το οποίο µπορεί να αλλάξει αύριο που είναι ο εκλογι-
κός νόµος. Η συνεννόηση, η συναίνεση, που τόσο λέµε από αυτό
το Βήµα και σε αυτή την Αίθουσα, που έχει ανάγκη η ελληνικός
λαός πρέπει να εκφράζεται αυθεντικά και χωρίς ιδιοτέλεια εδώ
κατά το κυβερνάν, κατά την κυβερνητική πρακτική, την οποία έχει
ένα κόµµα και ιδιαίτερα ένας πολιτικός αρχηγός, ο οποίος δεν
έχει ανάγκη τρεις - τέσσερις ψήφους Βουλευτών για να τους
«εξαγοράσει» -εντός εισαγωγικών πάντα για να µην παρεξηγηθώ-
και να τους βάλει στο εκλογικό σύστηµα, όπως προσφάτως έγινε
επί της Πρωθυπουργίας του κ. Τσίπρα, αλλά εφαρµόζει αυτή τη
συνεννόηση.

Πώς την εφαρµόζει; Δείτε τη σύνθεση της Κυβερνήσεως Μη-
τσοτάκη για να δείτε ότι προέρχονται ως µέλη της και πρόσωπα
τα οποία δεν είχαν ιδεολογική συγγένεια µε τη Νέα Δηµοκρατία
στο παρελθόν, αλλά έχουν µια συγγένεια προσφοράς, ζήλου
προσφοράς και εργώδους προσπάθειας για να αλλάξουν τα
κακώς κείµενα σε αυτόν τον τόπο.

Αυτή είναι η συνεννόηση, κατά την άποψη τη δική µου, και πι-
στεύω ότι κατά τούτο θα κριθούµε από τον ελληνικό λαό, όπως
θα κριθούµε και από την εφαρµογή του προγράµµατός µας. 

Η στάση του ΣΥΡΙΖΑ στο θέµα της απλής αναλογικής, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κατά την άποψή µου, είναι παντελώς υπο-
κριτική. Αν η απλή αναλογική ήταν η πραγµατική επιδίωξη του
απελθόντος κυβερνητικού κόµµατος, τότε θα ψηφιζόταν, όπως
πολλοί συνάδελφοι εξ ηµών έχουν πει, τους πρώτους µήνες του
2015, διότι για πρώτη φορά η αριστερά ευρίσκετο στη κυβέρ-
νηση µε αυτή τη µορφή που ευρίσκετο και θα έπρεπε να εφαρ-
µόσει αυτή τη µακροχρόνια επιδίωξή της. Δεν το έκανε. Το έκανε
µόνο για να δηµιουργήσει προσκόµµατα στην επόµενη κυβέρ-
νηση. 

Πιστεύω ότι η παράταξη, η οποία έχει σήµερα την ευθύνη της
διακυβέρνησης αυτού του τόπου, δεν παίζει εκλογικά παιχνίδια
και αυτό φαίνεται από την καθηµερινή πρακτική της. 

Ο νέος εκλογικός νόµος αποτελεί ξεκάθαρη εφαρµογή της
προεκλογικής µας δέσµευσης και αποτελεί, επίσης, µια σαφή
επιδίωξη της κυβερνήσεως Μητσοτάκη να µπορέσει να κυβερ-
νηθεί ο τόπος και µε κλίµα συναίνεσης και µε κλίµα συνεννόησης,
όπως υπήρξε πρόσφατα από την επιλογή στο πρόσωπο της νέας
Προέδρου της Δηµοκρατίας, και µε βασικό κριτήριο την προ-
σφορά στον τόπο και την αλλαγή των κακώς κειµένων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία είκοσι
τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 53ο Γενικό Λύκειο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε τώρα µε τη συνάδελφο από το Κίνηµα Αλλαγής,
κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκεφτόµουν ακούγοντας και
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παρακολουθώντας όλη τη διαδικασία για τον νέο εκλογικό νόµο
πόσο πολύ µεγάλη διαφορά χωρίζει το κλίµα ανάµεσα στην ψη-
φοφορία που είχαµε την Τετάρτη για τον νέο Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας και τη συζήτηση την οποία έχουµε αυτές τις µέρες για
τον νέο εκλογικό νόµο. 

Την Τετάρτη υπήρξε ένα δυνατό µήνυµα συναίνεσης. Υπήρξε,
βεβαίως, κύριοι της Κυβέρνησης, και µία πρόταση η οποία επέ-
τρεψε την έκφραση αυτής της συναίνεσης. Σήµερα, δυστυχώς,
επικρατεί πόλωση και αντιπαράθεση. 

Υπάρχουν ευθύνες, κύριε Υπουργέ, και υπάρχουν ευθύνες
κατά κύριο λόγο της Κυβέρνησης. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι δεν
θα µπορούσε να βρεθεί κοινός τόπος, τουλάχιστον, από τα τρία
µεγάλα κόµµατα -και του ΣΥΡΙΖΑ συµπεριλαµβανοµένου- ο ο-
ποίος πλέον έχει πια κυβερνήσει.

Όµως, πάµε παρακάτω. Επιτρέψτε µου να καταθέσω τις από-
ψεις µου για τον εκλογικό νόµο. Θα εστιάσω σε τρεις βασικές
παρατηρήσεις. Πρώτον, είναι γνωστό ότι το Κίνηµα Αλλαγής δεν
ψήφισε τον νόµο για την εφαρµογή της απλής αναλογικής που
έφερε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016. 

Η πολυδιάσπαση που επιφέρει αυτό το εκλογικό σύστηµα οδη-
γεί ουσιαστικά σε αδυναµία σχηµατισµού κυβέρνησης και σε δια-
λυτικά φαινόµενα στο πολιτικό µας σύστηµα. Άλλωστε να µην
ξεχνάµε ότι και ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ θυµήθηκε την απλή αναλογική
αφού πρώτα αξιοποίησε τον νόµο Παυλόπουλου και τον Ιανουά-
ριο αλλά και τον Σεπτέµβριο του 2015, ενώ είχαν µεσολαβήσει
εννέα µήνες διακυβέρνησης από την κυβέρνηση τότε ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ και τελικά δεν βρήκαν, όπως φαίνεται, τον χρόνο για να
αλλάξουν τον εκλογικό νόµο, ενώ πρέπει να υπενθυµίσουµε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο τις δηλώσεις της εµβληµατικής προσωπι-
κότητας της Αριστεράς του Μανώλη Γλέζου και κορυφαίου τότε
στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος δήλωνε ότι το πρώτο νοµοθέ-
τηµα που θα έφερνε ο ΣΥΡΙΖΑ στη Βουλή, εάν νικούσε τις εκλο-
γές, θα ήταν η απλή αναλογική. 

Τελικά αντί για αυτό η προηγούµενη Κυβέρνηση εργαλειοποί-
ησε τον εκλογικό νόµο για να δυσκολέψει, προφανώς, τον σχη-
µατισµό των επόµενων κυβερνήσεων και να δηµιουργήσει
συνθήκες αστάθειας και ακυβερνησίας θεωρώντας, προφανώς,
ότι αυτό τη βοηθάει. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µετά από δέκα
ολόκληρα χρόνια κρίσης και µνηµονίων και ενώ βρίσκεται µπρο-
στά σε µείζονα προβλήµατα, δεν αντέχει άλλες περιπέτειες και
πειράµατα που µπορεί να οδηγήσουν σε αλλεπάλληλες εκλογι-
κές αναµετρήσεις. 

Δεύτερον, χρειάζεται αλλαγή του εκλογικού νόµου και πολύ
καλώς το συζητάµε. Το θέµα είναι ποιος πρέπει να είναι αυτός ο
εκλογικός νόµος. Ποια πρέπει να είναι τα χαρακτηριστικά του;
Ποιες οι προϋποθέσεις που πρέπει να πληροί; Εµείς πιστεύουµε
στην ανάγκη ενός εκλογικού συστήµατος ευρείας αποδοχής που
ενισχύει τη διαφάνεια αλλά και την αξιοπιστία του εκλογικού µας
συστήµατος. Ένας νέος εκλογικός νόµος πρέπει να συνδυάζει
την πολιτική σταθερότητα που τόσο πολύ ανάγκη έχει η χώρα.
Είναι αδιανόητο να υπάρχει ένας εκλογικός νόµος, ο οποίος εγ-
κυµονεί συνθήκες αστάθειας ή ακυβερνησίας µέσα στις συνθή-
κες που βρίσκεται η χώρα µετά από όλη αυτή την κρίση, αλλά
και σε ένα τεταµένο διεθνές περιβάλλον και ειδικά στην περιοχή
µας. Δεν θα µπορούσα ποτέ να φανταστώ, παραδείγµατος χάριν,
ότι θα µπορούσαµε να οδηγηθούµε σε αλλεπάλληλες τριπλές
εκλογές, όπως έγινε το 1989 - 1990, τρεις εκλογές µέσα σε εννιά
µήνες για να οδηγηθούµε σε µια κουτσουρεµένη κυβέρνηση. Επί-
σης, πρέπει ο νέος εκλογικός νόµος να εξασφαλίζει την κυβερ-
νησιµότητα µέσα, ναι, βεβαίως, και από τη λογική αυτοδύναµων
κυβερνήσεων, αν το πρώτο κόµµα συγκεντρώσει το απαραίτητο
ποσοστό, αλλά κυρίως να δίνει και τη δυνατότητα και τη λογική
ότι µπορεί να υπάρχουν συνεργασίες, που µπορεί να υπάρξουν,
αν τα κόµµατα προτάξουν το εθνικό συµφέρον και βέβαια πάνω
σε µια ανάγκη προγραµµατικών συγκλίσεων. Εµείς στο ΠΑΣΟΚ
το τολµήσαµε αυτό και το κάναµε πράξη το 2012 προτάσσοντας
την ανάγκη να µην καταρρεύσει η χώρα. Το τολµήσαµε και επω-
µισθήκαµε τεράστιες ευθύνες και κόστος, όταν άλλοι τότε δηµι-
ουργούσαν ψευδαισθήσεις σε ένα κρεσέντο λαϊκισµού.

Τρίτον, ο νέος εκλογικός νόµος πρέπει να εξασφαλίζει την κα-

λύτερη, τη µέγιστη δυνατή εκλογική δικαιοσύνη και αναλογικό-
τερη εκπροσώπηση των πολιτικών ρευµάτων. Ποιος θα µπορού-
σε να είναι ένας τέτοιος νόµος; Αναµφίβολα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο νόµος που επεξεργαστήκαµε και καταθέσαµε εδώ
και δύο χρόνια. Ήταν µια ολοκληρωµένη πρόταση για έναν νέο
εκλογικό νόµο, ο οποίος ουσιαστικά µπορεί να παντρέψει και να
υλοποιήσει την κυβερνησιµότητα και την αναλογικότητα. Η πρό-
ταση αυτή ήταν µια πρόταση ευθύνης και ένα ολοκληρωµένο σύ-
στηµα και λειτουργικό πολύ µακριά από µικροκοµµατισµούς και
τακτικιστικά παιχνίδια. 

Τέταρτον, η κυβέρνηση θα µπορούσε, αν το πίστευε και αν το
ήθελε, αν πίστευε πραγµατικά στη συνεννόηση και στον διάλογο,
να µπορέσει να φέρει ένα κοινά αποδεκτό εκλογικό σύστηµα και
να πάρει ως βάση αυτή την πρόταση. Δυστυχώς, ο νόµος που
κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία στη Βουλή δεν συνάδει µε τη δική
µας πολιτική λογική, αλλά αντιθέτως διατηρεί το θηριώδες µπό-
νους των πενήντα εδρών. 

Θα έλεγα µάλιστα, κύριε Υπουργέ, ότι όχι απλά κάνετε αυτό,
αλλά προσπαθείτε και να αποπροσανατολίσετε υιοθετώντας –
υποτίθεται- την αρχιτεκτονική της δικής µας πρότασης για το κλι-
µακωτό µπόνους αλλά µε δύο βασικές και ποιοτικές διαφορές:
Διατηρείτε ως µέγιστο το µπόνους των πενήντα εδρών αντί των
τριάντα πέντε που λέµε εµείς και προβλέπετε ως βασικό µπόνους
τις είκοσι έδρες για όποιον συγκεντρώνει το 25% των ψήφων,
αλλά από εκεί και πέρα, δίνετε µία έδρα κάθε 0,5% αντί για κάθε
1% που λέµε εµείς.

Έτσι, η πρότασή σας οδηγεί σε αυτοδύναµη κυβέρνηση για
όποιο κόµµα περίπου συγκεντρώνει το 37%, ενώ µε βάση τη δική
µας πρόταση χρειάζεται τουλάχιστον ποσοστό άνω του 40,5%.

Τέταρτον, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ φα-
νερό τελικά ότι αυτό που χωρίζει τις δύο προτάσεις, την πρόταση
της Κυβέρνησης και τη δική µας πρόταση δεν είναι απλά κάποια
ποσοτικά χαρακτηριστικά, δεν είναι ένα παιχνίδι αριθµών, αλλά
είναι µία ολόκληρη φιλοσοφία. Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να εκ-
βιάσει την αυτοδυναµία, γι’ αυτόν τον λόγο διατηρεί αυτό το θη-
ριώδες bonus, γι’ αυτόν τον λόγο δεν επεδίωξε κανέναν ουσια-
στικό διάλογο, γι’ αυτόν τον λόγο επιδιώκει την ενδυνάµωση ενός
σικέ δικοµµατισµού και γι’ αυτόν τον λόγο προσπαθεί να αποφύ-
γει ακόµα και το ενδεχόµενο πιθανών προγραµµατικών συγκλί-
σεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κ.
Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση ξεχνάει –υποτιµάει, αν θέλετε- ότι
πολλοί σχεδιασµοί ανατρέπονται στην δυναµική των κοινωνικών
διεργασιών και των πολιτικών ανακατατάξεων, στη δυναµική της
αλλαγής των συσχετισµών. Γι’ αυτό είναι ευνόητο ότι εµείς δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε αυτήν την πρόταση. Είναι έξω από µία
προοδευτική αντίληψη διακυβέρνησης, από µία λογική γνήσιας
κοινωνικής αντιπροσωπευτικότητας, από µία λογική συναινετικών
λύσεων σε µια κρίσιµη περίοδο για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είπα, τον λόγο
έχει ο κ. Φωτήλας τώρα και αµέσως µετά ο Πρόεδρος κ. Νικό-
λαος Βούτσης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και µετά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά, υποθέτω, βλέ-

ποντας την κινητικότητα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κινή-
µατος Αλλαγής ότι θα είναι η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας κ. Γεννηµατά, που µόλις µπαίνει στην Αίθουσα.

Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω και

δεν έχει νόηµα να σας κουράσω, επιχειρηµατολογώντας υπέρ
του νοµοσχεδίου, υπέρ δηλαδή των πλεονεκτηµάτων της ενισχυ-
µένης έναντι της απλής αναλογικής. Ούτε έχει νόηµα να σας µι-
λήσω για την ανάγκη σταθερότητας της χώρας και πώς η ιστορία
δείχνει πως όπου εφαρµόστηκε η απλή αναλογική οδήγησε σε
ακυβερνησία. Με πλήρη επάρκεια το έκαναν αυτό οι Υπουργοί,
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ο εισηγητής µας και οι άλλοι συνάδελφοι.
Άλλωστε, στο τέλος της ηµέρας, ό,τι και να πω εγώ, στο µόνο

το οποίο θα µπορέσουµε να συµφωνήσουµε σε αυτό το ζήτηµα
είναι ότι διαφωνούµε. Και αυτό δεν είναι κακό κατ’ ανάγκην. Θα
µπορούσαµε να πούµε ότι αυτή είναι η πεµπτουσία της δηµοκρα-
τίας. Γι’ αυτό θα σταθώ µόνο σε δύο σηµεία. Το πρώτο έχει να
κάνει µε την πολιτική ανδρεία και αξιοπρέπεια, µε την οποία αν-
τιµετωπίζει ο Πρωθυπουργός αυτό το σοβαρό ζήτηµα. Συνεπής
στις προεκλογικές του δεσµεύσεις έφερε τον εκλογικό νόµο
προς ψήφιση, αµέσως µετά την ανάδειξη της Νέας Δηµοκρατίας
σε κυβέρνηση. Άρα σε νεκρό εκλογικό χρόνο. Γιατί µπορούµε βέ-
βαια όλοι να κάνουµε εκτιµήσεις για το τι θα γίνει µετά από τριά-
µισι χρόνια, αλλά κανείς δεν µπορεί να κάνει πραγµατική πρό-
βλεψη. 

Συνεπώς το πολιτικό ρίσκο να φέρουµε τον εκλογικό νόµο
τώρα, είναι όλο δικό µας. Αλλά σας έχω νέα. Το ρίσκο αυτό µας
είναι αδιάφορο, γιατί εµείς δεν νοµοθετούµε µε κριτήριο τα µι-
κροπολιτικά πιθανά µας οφέλη, αλλά µε µόνο κριτήριο το συµ-
φέρον της χώρας και του έθνους και το αποδεικνύουµε κάθε
µέρα. Το ίδιο έκανε και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, πολιτική
ανδρεία και αξιοπρέπεια, σε αντίθεση µε την κοινή µικροπολιτική
σκοπιµότητα του ΣΥΡΙΖΑ που έφερε τον εκλογικό νόµο στα µέσα
της θητείας του και αφού ήταν ολοφάνερο ότι θα χάσει τις επό-
µενες εκλογές.

Υπάρχει κανείς, άραγε, έστω και ένας καλόπιστος που να πι-
στεύει ότι θα έφερνε ποτέ ο ΣΥΡΙΖΑ απλή αναλογική, αν έβλεπε
ότι κρατάει δηµοσκοπικά και ότι έχει πιθανότητα να κερδίσει τις
επόµενες εκλογές; Εδώ γελάνε. 

Το δεύτερο σηµείο προς επίρρωση του πρώτου είναι η πρα-
κτική που ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αφού κέρδισε τις εκλογές, αντί
να φέρει άµεσα προς ψήφιση την απλή αναλογική, έκανε όλες
τις ριψοκίνδυνες ακροβασίες στην πλάτη του ελληνικού λαού και
προκήρυξε εκλογές, έχοντας χάσει βέβαια τη δεδηλωµένη, αλλά
χωρίς να προσέλθει σε καµία συζήτηση για πιθανές συνεργασίες,
άλλες από αυτές µε τους ψεκασµένους.

Στην ερώτηση δε γιατί δεν έφεραν αµέσως την απλή αναλο-
γική, θέµα που ήταν σηµαία για την Αριστερά επί πολλές δεκαε-
τίες, απαντούν µε την ανήκουστη µπούρδα «δεν είχαµε χρόνο
γιατί διαπραγµατευόµασταν». 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Φωτήλα…
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εδώ, κ. Φωτίου, γελάνε κακαριστά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φωτήλα, δεν

απευθύνεσθε σε συνάδελφο, µέσω του Προέδρου στη Βουλή.
Μην ξανακούσω όνοµα συναδέλφου.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Καταθέτω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, στα
Πρακτικά το νοµοσχέδιο για την απλή αναλογική που κατέθεσε
ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν πλέον είχε τελειώσει µε τις διαπραγµατεύσεις και
είχε άπλετο χρόνο. Είναι ένας νόµος µιας σελίδας, µε τρία απλά
άρθρα. Θα µπορούσε να έχει συνταχθεί, αν όχι από µία γραµµα-
τέα του Υπουργείου, το πολύ από έναν τµηµατάρχη του Υπουρ-
γείου σε δύο ώρες το πολύ. Προφανή τα συµπεράσµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσoνας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τσίπρας µίλησε για αλαζο-
νεία και για πρόωρες εκλογές, γιατί δεν µπορεί να διανοηθεί ότι
υπάρχουν πολιτικοί που βάζουν το συµφέρον της χώρας πάνω
από αυτό του κόµµατος. Όµως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, δεν είναι διατεθειµένη να παίξει
παιχνίδια µε τη διακυβέρνηση της χώρας. Φέρνει τώρα τον νόµο
για την επαναφορά της ενισχυµένης αναλογικής, ακριβώς για να
αποσυνδεθεί από οποιαδήποτε υπόνοια εκλογικής σκοπιµότη-
τας. Και βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία δεν φαντασιώνεται να συγ-
κυβερνήσει τη χώρα µε κανέναν από τους καταστροφείς αυτής.
Γι’ αυτό υπερψηφίζουµε όλοι όσοι αγαπάµε τη χώρα το παρόν
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Πρόεδρε, να
κάνω κατάχρηση της έµφυτης ευγενείας σας, επειδή έχω εκφω-

νήσει τον Πρόεδρο τον κ. Βούτση, εκτός εάν δεν το επιτρέπει ο
χρόνος σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Όχι, όχι, δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Ο κ. Βούτσης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να

µην ήθελα να ξεκινήσω από αυτό, µετά από τον κ. Φωτήλα είµαι
υποχρεωµένος να πω ότι βεβαίως η Νέα Δηµοκρατία κατά τη
σειρά κατεδάφισης των όποιων θετικών, κυρίως στα εργασιακά
και στα κοινωνικά ζητήµατα που γίνανε και από την κυβέρνησή
µας, αλλά και στα θεσµικά στην απλή αναλογική, ήλθε η σειρά
και µάλιστα γρήγορα να κατεδαφίσει αυτήν την τολµηρή θεσµική
πολιτική στο πλαίσιο του πολιτικού συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας,
επί δύο µέρες κινείσθε, όπως όλο τον τελευταίο καιρό µε ένα
µείγµα επιλεκτικής πολιτικής αµνησίας, ταυτόχρονα µε παρα-
γωγή φόβου και καταστροφολογίας. Ακούστηκαν πράγµατα, τα
οποία πραγµατικά προκαλούν την κοινή νοηµοσύνη. Ακούστηκε
χθες ότι µε εθνικές καταστροφές η απλή αναλογική ιστορικά
ήταν αντίστοιχη και εναρµονισµένη. Με συγχωρείτε, για τα
ογδόντα τουλάχιστον τελευταία χρόνια όλοι θυµόµαστε, οι πα-
λαιότεροι τουλάχιστον, και τα τριφασικά εκλογικά συστήµατα και
τις εκλογές βίας και νοθείας και κυρίως την τεράστια αναστά-
τωση πριν από τη χούντα µε τις αποστασίες κ.λπ., ανεξαρτήτως
των εκλογικών συστηµάτων και µε ισχυρά εκλογικά συστήµατα,
τα οποία οδήγησαν ακόµη και στη δικτατορία ύστερα.

Αυτές είναι οι ιστορικές µνήµες του ελληνικού λαού. Από πού
και ως πού έρχεσθε εδώ και φθάσατε χθες το βράδυ να πείτε
µέχρι για τη Βαϊµάρη και για το φαινόµενο του φασισµού ότι αν-
δρώθηκε µέσα από την απλή αναλογική και την τότε Βουλή;

Πραγµατικά, επιτρέψτε µου να πω ότι είναι εξωφρενικά πράγ-
µατα και θέλω να είµαι πάρα πολύ ευθύς για το πρώτο εξάµηνο,
επειδή είναι προφανές ότι το έχετε δώσει σαν πολύ µεγάλο επι-
χείρηµα, δηλαδή, για την πρώτη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλω να είµαι πάρα πολύ ευθύς, ήµουν και Υπουργός Εσωτε-
ρικών. Είχαµε στις προγραµµατικές δηλώσεις –προφανώς- θέσει
το ζήτηµα της απλής αναλογικής. Η κυβέρνηση εκείνη -όπως και
η κάθε κυβέρνηση- δεν είναι εξαµήνου ή επταµήνου ή οκταµή-
νου, ούτε γνωρίζαµε –προφανέστατα- ότι θα τελειώνει ο βίος της
µετά από επτά µήνες. Δεν µπαίνω καθόλου στα ζητήµατα τα πο-
λιτικά της περιόδου. Πέραν του προφανούς, το οποίο ακούστηκε
και προηγούµενα –και το ξέρετε- πως ό,τι κι αν γινόταν, οι εκλο-
γές του Σεπτεµβρίου θα γίνονταν µε το ισχύον τότε εκλογικό σύ-
στηµα και άρα δεν υπήρχε θέµα αλλαγής του, πρέπει να γνω-
ρίζετε πολύ καλά -ή το έχετε ξεχάσει και αυτό, γι’ αυτό λέω για
επιλεκτική µνήµη- ότι η κυβέρνηση τότε έχασε την απαιτούµενη
από το Σύνταγµα ελάχιστη βάση των εκατόν είκοσι, για να νοµο-
θετήσει. Έτσι έφυγε η πρώτη κυβέρνηση τότε και ήταν αναγκα-
στικός ο δρόµος της προσφυγής στις κάλπες, µε παρόντα και
τον συµβιβασµό επί του πολιτικού θέµατος, δηλαδή επί του τρί-
του µνηµονίου. Έτσι έγιναν τα πράγµατα, έτσι είναι καταγεγραµ-
µένα, διότι ακριβώς σε µια τελική ψηφοφορία –θυµάστε- ήταν
κάτω από εκατόν είκοσι, που είναι το ελάχιστο συνταγµατικό όριο
για να µπορείς να περάσεις έστω και ένα νοµοσχέδιο. Έτσι έγι-
ναν τα πράγµατα. Δεν υπάρχει τίποτα από το αφήγηµα το οποίο
έχετε πει.

Θα ήθελα να πω και κάτι για τον κ. Λαζαρίδη. Είναι απών τώρα.
Άκουσα χθες κάτι που είπε. Δεν ξέρω αν εργαζόταν τα προηγού-
µενα χρόνια µαζί µε την «Οµάδα Αλήθειας» κ.λπ.. Είναι προβλη-
µατικό µέσα σε αυτήν την Αίθουσα -και µάλιστα αφού περάσαµε
και στη νέα πολιτική φάση- να επανέρχονται εδώ πέρα τα fake
news εκείνης της περιόδου, διότι ανέφερε ότι εγώ είχα πει ότι
είναι καλοδεχούµενες οι ψήφοι της Χρυσής Αυγής. Δεν υπάρχει
ποτέ τέτοια δήλωση. Στον «ΣΚΑΪ», σε συνέντευξή µου, ερωτώµε-
νος για τις ψήφους µέσα στη Βουλή, είπα ότι µέσα στη Βουλή οι
ψήφοι δεν διαχωρίζονται, αλλά για την απλή αναλογική προφα-
νώς εµείς δεν θέλαµε τις ψήφους της Χρυσής Αυγής. Αυτή είναι
η δήλωση από τότε. Το είχαµε διευκρινίσει από τότε. Δεν πειρά-
ζει, ακόµα και τώρα ακούµε τα άλλα.

Ας έρθουµε στα πιο ουσιαστικά. Πιστεύω ότι η χώρα µας, µετά
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την κρίση, έχει ανάγκη –πέραν από πολλά άλλα πράγµατα και κυ-
ρίως στο κοινωνικό πεδίο- µια ιστορική αυτοσυνείδηση, µε τολ-
µηρές, ριζοσπαστικές, θεσµικές αλλαγές.

Εσείς θεωρείτε, η συντηρητική παράταξη θεωρεί, ότι πρέπει
να επιστρέψουµε σε µια κανονικότητα, εννοώντας αυτήν την κα-
νονικότητα στα ίδια, δηλαδή στα ίδια µε τα οποία, είτε θεσµικά,
είτε πολιτικά, είτε από πλευράς οικονοµικής πολιτικής, είτε από
πλευράς ύφους και ήθους της εξουσίας οδηγηθήκαµε στη χρε-
οκοπία της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι χρειάζεται και µια δηµιουργική
ανασφάλεια στην Κυβέρνηση και στους κυβερνώντες. Δεχτείτε
αυτήν την ορολογία που σας λέω τώρα, διότι φαινόµενα αλαζο-
νείας, αυθαιρεσίας, καθεστωτικής νοοτροπίας, φαινόµενα δια-
πλοκής, φαινόµενα που όλοι αναγνωρίζουµε ότι οδήγησαν σε
πολύ µεγάλο βαθµό τη χώρα στα βράχια, σε κάποιο βαθµό, µέσα
από κυβερνήσεις συνεργασίας, µέσα από έναν µεγαλύτερο
έλεγχο του Κοινοβουλίου, µέσα από προγραµµατικές συµπτώ-
σεις θα είναι δυνατόν να αποφεύγονται και αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Αντίθετα, η αλαζονεία της µονοκοµµατικής εξουσίας
µπορεί να οδηγήσει ξανά σε αυτά τα προβλήµατα.

Όλο το πολιτικό σύστηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
µπροστά του ένα επιπλέον µεγάλο πρόβληµα, το οποίο επειδή
µιλάµε εδώ µέσα µε ποσοστά και όχι µε ακριβείς αριθµούς πολι-
τών που ψηφίζουν, θέλουµε να το ξεχάσουµε, να το βάλουµε
στην άκρη να ξέρετε. Εµείς δεν το έχουµε βάλει στην άκρη. Όχι
απλά το µελετάµε, αλλά αισθανόµαστε και πολύ µεγάλη ευθύνη
να το επιλύσουµε στον βαθµό που µας αναλογεί. Είναι το ότι ένα
εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας δεν ψηφί-
ζουν, οι ίδιοι ή εναλλάξ, από το 2009 έως το 2019. Το ξέρετε αυτό
και από το Υπουργείο Εσωτερικών, από τα στοιχεία τα οποία εί-
χαµε. Αυτό σηµαίνει ότι ένα µεγάλο µέρος -και επαναλαµβάνω
ίσως ανανεούµενο και ίσως και πάρα πολλοί από τους δεκαεπτά-
ρηδες που ψηφίσαµε εµείς τη νοµοθεσία- δεν προσέρχεται στις
κάλπες. Αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό σαν ζήτηµα, σαν πρό-
βληµα, πολύ µεγάλο. 

Θα προσέλθει αυτός ο κόσµος -λέµε εµείς- καλύτερα, πιο εύ-
κολα, µε µια µεγαλύτερη φερεγγυότητα, εάν υπάρχει µια αί-
σθηση για χρησιµότητα, αυθεντικότητα, συµµετοχή µέσα στην
πολιτική, µέσα από το κλίµα που και ο εκλογικός νόµος διαµορ-
φώνει. Ο εκλογικός νόµος δεν είναι κάτι το στατικό. Διαµορφώνει
ένα κλίµα.

Θέλω να πω και για τις πολιτικές συµµαχίες. Μίλησε χθες και
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο τέως Πρωθυπουρ-
γός, ο κ. Τσίπρας. Θέλω να είµαι πάρα πολύ ευθύς. Όταν το 2016
φέραµε τον νόµο της απλής αναλογικής, ήταν για τη χώρα µετά
την κρίση. Είµαστε υπερήφανοι, γιατί αυτό που είχαµε πει ότι από
τον Αύγουστο του 2018 και ύστερα θα βγούµε από το τρίτο µνη-
µόνιο µε την κοινωνία όρθια, το πράξαµε και πιστεύω ότι έχει εν-
σωµατωθεί, υπάρχει µέσα στη συνείδηση του ελληνικού λαού.

Όταν το 2016 φέραµε αυτόν τον νόµο, θέλαµε προφανώς να
είναι ο εµβρυουλκός –και προφανέστατα το θέλουµε και τώρα-,
να είναι ένα κλίµα που θα δηµιουργηθεί και µέσα στον λαό, για
µια επερχόµενη προοδευτική πρόταση διακυβέρνησης, για ένα
προοδευτικό πόλο διακυβέρνησης, όπως ήδη έγιναν τα βήµατα
στην Ισπανία και στην Πορτογαλία –είµαι πάρα πολύ σαφής-, έτσι
ώστε στην αλαζονεία της µονοκοµµατικής διακυβέρνησης της
νεοφιλελεύθερης και αυταρχικής διακυβέρνησης, την οποία τώ-
ρα βιώνουµε, όποτε κι αν γίνουν εκλογές -στην τετραετία µπορεί,
εγώ δεν λέω για αύριο ή µεθαύριο-, να είναι ζωντανός, ώριµος
και κυρίως ρεαλιστικός -µέσα και από τον εκλογικό νόµο- ο δρό-
µος της προοδευτικής λύσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γενικότερα το πολιτικό µας σύ-
στηµα θέλει πάρα πολύ µεγάλη τόνωση, ακριβώς για να γίνει κάτι
το πιστευτό, το ελκτικό, να συµπεριέχει -αν είναι δυνατόν- να
συµπεριλαµβάνει τις διαθέσεις, την αντιπροσώπευση, καθώς
είναι αντιπροσωπευτικό κοινοβουλευτικό σύστηµα, τις σύγχρο-
νες ανάγκες του ελληνικού λαού και της νεολαίας.

Με αυτή την έννοια δεν πρέπει να λοιδορείται τα περί δηµο-
κρατικής κουλτούρας που φέρνει η απλή αναλογική. Δεν είναι

έτσι. Επηρεάζει όλο το πολιτικό σύστηµα, δηλαδή επηρεάζει τα
κόµµατα. Προσέξτε το αυτό. Θα έχουµε ανάγκη όλοι µας -µιλάω
και για τον ΣΥΡΙΖΑ, µιλάω για όλες τις δυνάµεις- να είµαστε προ-
γραµµατικά, παραδείγµατος χάριν, πιο έτοιµοι, πιο συνεπείς, πιο
διασταυρούµενοι και σε σχέση και µε τις ανάγκες του κόσµου
και σε σχέση και µε τα προγράµµατα των άλλων κοµµάτων. Ενι-
σχύεται το Κοινοβούλιο. Το ζήσαµε εµείς αυτό µέσα στην εµπει-
ρία µας των προηγούµενων ετών, όπου µε τους ΑΝΕΛ είχαµε
πράγµατι µια σύµπτωση η οποία αποτυπώθηκε όσο αποτυπώ-
θηκε στις προγραµµατικές δηλώσεις που ψηφίστηκαν µέσα στη
Βουλή στις δύο περιόδους. Περί αυτού επρόκειτο. Δεν ήταν µια
προεκλογική. Ήταν πολύ στοχευµένη και υλοποιήθηκε ως προς
τον στόχο της. Δηλαδή, για τα µνηµονιακά νοµοσχέδια και για τα
νοµοσχέδια του παράλληλου κοινωνικού προγράµµατος υλοποι-
ήθηκε -θα έλεγα- µε συνέπεια.

Αλλά ζήσαµε την κατάσταση ότι σε αρκετά νοµοσχέδια που
αφορούσαν ζητήµατα ελευθεριών, δηµοκρατικών κατακτήσεων,
ελευθεριών, εκσυγχρονισµό της κοινωνίας µας κ.λπ., δεν υπήρχε
σύµπτωση, ούτε κοινή βάση. Και τότε λειτουργούσε το Κοινο-
βούλιο και λειτούργησε το Κοινοβούλιο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Δεν πρέπει αυτό να το ξεχνάµε. Λειτούργησε από το
Ποτάµι, από το Κίνηµα Αλλαγής κάποιες φορές, άλλες φορές
από αλλού και πέρασαν νοµοσχέδια. Γιατί, λοιπόν, να µην δώ-
σουµε αυτή την ανάσα σε όλο το πολιτικό σύστηµα; 

Εγώ δεν µιλάω επιχειρησιακά, τεχνικά για τον νόµο, πόσες
έδρες, πού, κ.λπ.. Είναι µια άλλη δηµοκρατική κουλτούρα που
ενισχύει τον κοινοβουλευτισµό, ενισχύει τα κόµµατα, τις προ-
γραµµατικές τους συγκροτήσεις και αποτρέπει σε έναν βαθµό
το κλίµα των µονοκοµµατικών κυβερνήσεων και των τεράστιων
ποσοστών και των µαχών, των κόκκινων, µπλε, πράσινων στρατο-
πέδων, καφενείων και των συγκρούσεων, των πολιτικών µεν,
αλλά εµφυλιακών καταστάσεων. Αποτρέπει µια τέτοια κατά-
σταση. Αφήνει να βλαστήσουν τα άνθη –ας πούµε- της δηµιουρ-
γίας της πολιτικής, του πολυκοµµατισµού σε όλες του τις
εκφάνσεις. 

Ας το επιχειρήσουµε. Ας τολµήσουµε. Το ότι µε τόση ένταση,
µε τόσο φανατισµό -όπως ακούσαµε και χθες κι εγώ εξεπλάγην,
από τον κ. Γεραπετρίτη- φέρνετε και σεµνύνεστε ότι άµεσα θα
κοπεί στη ρίζα της αυτή η δυνατότητα για τη νέα Ελλάδα µετά
την κρίση, προκαλεί κατάπληξη για ένα κόµµα του δηµοκρατικού
τόξου.

Ελπίζω στις εκλογές της απλής αναλογικής η τριετία ή το λι-
γότερο χρονικό διάστηµα που θα υπάρξει µέχρι τότε, να έχει λει-
τουργήσει πραγµατικά σαν εµβρυουλκός προοδευτικών πολιτι-
κών εξελίξεων στην Ελλάδα και τότε εσείς είστε αυτοί που θα µε-
τανιώσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα στο
Βήµα η κ. Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες πα-

ρακολουθούν µε ιδιαίτερη ανησυχία τις εξελίξεις στα εθνικά θέ-
µατα, αλλά και στο προσφυγικό. Είναι πραγµατικά καταστροφή
το γεγονός ότι οι σύµµαχοι και οι εταίροι µας, µας θεωρούν προ-
βλέψιµους και δεδοµένους και για τα δύο αυτά ζητήµατα. Έχω
ξαναπεί ότι το προσφυγικό τείνει να εξελιχθεί σε εθνική τραγω-
δία. Αυτό δείχνουν οι εξελίξεις. Αυτό δείχνουν οι αντιδράσεις και
οι κινητοποιήσεις των νησιωτών. Δεν αντέχουν άλλο. Η διαρκής
αύξηση των ροών µπορεί να οδηγήσει σε ανεξέλεγκτες καταστά-
σεις. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, πριν από λίγες µέρες οµολογήσατε,
πραγµατικά από µόνοι σας, την αποτυχία σας στο προσφυγικό
και τρέχετε τώρα να ξανασυστήσετε το Υπουργείο Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής. Όµως αυτό από µόνο του δεν φτάνει, δεν αρκεί!
Όχι άλλο βάρος µόνο στην Ελλάδα! Το ζήτηµα αυτό είναι ζήτηµα
που αφορά το σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πάρτε, επιτέ-
λους, πρωτοβουλίες και πιέστε ώστε να παρθούν αποφάσεις και
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µέτρα στο επίπεδο της Ένωσης. Και πριν από όλα, πρέπει να αλ-
λάξει η κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας που έχει
παραδώσει τα κλειδιά στον Ερντογάν και έχει τη δυνατότητα να
µας εκβιάζει σε αυτό το ζήτηµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Αν χρειαστεί να µπλοκάρουµε και αποφάσεις, ναι, να το κά-

νουµε! Θα σας στηρίξουµε σε αυτό. Το έχουµε πει εδώ και πάρα
πολύ καιρό, αλλά διστάζετε και καθυστερείτε. 

Πάρτε άµεσα µέτρα για τη φύλαξη των συνόρων. Είναι ευθύνη
της Κυβέρνησής σας να το πράξει άµεσα! Σας είπαµε ότι περ-
νάνε και όχι από τη θάλασσα, από τη στεριά. Τι κάνετε, λοιπόν,
εκεί; Σας είπαµε τι είδαµε στα Διαβατά. Καµµία αντίδραση από
τη µεριά σας. 

Επιπλέον είναι πραγµατικά απαράδεκτο ότι από τον Ιούλιο πε-
ρίπου του 2019 έχουν σταµατήσει τα κονδύλια. Δεν έχουµε καµ-
µία οικονοµική ενίσχυση από την Ευρωπαϊκή Ένωση για το προσ-
φυγικό. Και πάλι πληρώνει ο ελληνικός λαός. Τι θα γίνει; Πού θα
πάει αυτό; Δεν µας απαντάτε. 

Ξέρω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός δεν είναι εδώ, όµως, θέλω
να απευθυνθώ στον ίδιο. Οι τουρκικές προκλήσεις συνεχίζονται.
Οι απειλές του κ. Ερντογάν ξεπερνούν κάθε όριο και κάθε προ-
ηγούµενο. Θα συµφωνούσα µαζί του, ότι η υπόθεση αυτή χρει-
άζεται ψυχραιµία. Όµως, ψυχραιµία δεν σηµαίνει εφησυχασµός
και δεν σηµαίνει, πολύ περισσότερο, να τρέχουµε συνέχεια πίσω
από τις εξελίξεις, πίσω από τα γεγονότα. Και αυτό ακριβώς κά-
νατε στο Βερολίνο. Χάθηκε και εκεί πολύτιµος χρόνος! 

Έχουµε σίγουρα µε το µέρος µας το Διεθνές Δίκαιο, αλλά είναι
φανερό ότι ούτε αυτό αρκεί. Καλά τα ευχολόγια του κ. Ποµπέο,
αλλά τι έκανε στην πραγµατικότητα; Εξισώνει το θύµα µε το θύτη
και πανηγυρίζετε γι’ αυτό. 

Επιβάλλεται, λοιπόν, να κινηθεί η Κυβέρνηση αποτελεσµατικά,
να διαδραµατίσουµε ενεργό ρόλο στις εξελίξεις, να φέρει όλους,
και ιδιαίτερα τους εταίρους µας, προ των ευθυνών τους. 

Οφείλετε, όµως, να ξεκαθαρίσετε προς όλους ότι πολιτική
λύση για τη Λιβύη χωρίς ακύρωση του µνηµονίου για την Τουρ-
κία, δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή από την Ελλάδα. Σας το λέµε
εδώ και µέρες. Κάτι αρχίσατε να ψελλίζετε σε αυτή την κατεύ-
θυνση, αλλά επιτέλους πείτε το δυνατά, καθαρά! 

Και να γνωρίζουν όλοι, φίλοι και µη, ότι αν η Τουρκία απλώσει
το δάχτυλο, θα χάσει το χέρι. Και µην περιµένετε να µας καλέ-
σετε σε Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών εν µέσω κρίσης, γιατί
τότε θα είναι αργά. Ήδη έχετε καθυστερήσει να διαµορφώσουµε
µια εθνική γραµµή για τα ζητήµατα αυτά και να εκπέµψουµε όλες
οι πολιτικές δυνάµεις του τόπου αποφασιστικότητα και να εµ-
πνεύσουµε σιγουριά στον ελληνικό λαό, µέσα από την ενότητά
µας, για το πώς πρέπει να χειριστούµε αυτά τα τόσο σοβαρά ζη-
τήµατα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι στον εκλογικό νόµο. Δεν
υπάρχει αµφιβολία ότι ο εκλογικός νόµος είναι κλειδί για την
οµαλή, δηµοκρατική πολιτική λειτουργία. Είναι το πεδίο που δο-
κιµάζονται πραγµατικά οι προθέσεις για συναίνεση και συνεν-
νόηση. Ο κ. Μητσοτάκης στην ουσία δεν ενδιαφέρεται για όλα
αυτά. 

Τι κάνει µε αυτόν τον εκλογικό νόµο; Προσπαθεί να κόψει και
να ράψει τους θεσµούς στα δικά του µέτρα. Χαµήλωσε τον πήχυ
της αυτοδυναµίας στο µάξιµουµ των δυνάµεων που ελπίζει ότι
µπορεί να συσπειρώσει το επόµενο διάστηµα, δηλαδή γύρω από
το 36,5%, µπορεί και λιγότερο. Δεν είναι, όµως, ισχυρή και στα-
θερή µια κυβέρνηση µειοψηφίας στον ελληνικό λαό, που µετα-
τρέπεται σε αυτοδύναµη πλειοψηφία µέσα από το µπόνους των
πενήντα εδρών. 

Όχι µόνο, λοιπόν, δεν τη θέλατε τη συναίνεση στο θέµα του
εκλογικού νόµου, κύριοι της Κυβέρνησης, αλλά ούτε καν επιδιώ-
ξατε διάλογο για τα µάτια του κόσµου. Τίποτα! Καµµία συζήτηση
µεταξύ µας!

Και κάτι ακόµα: Με τρόπο προκλητικό και εντελώς αδικαιολό-
γητο εξαιρεί ο νόµος σας από το µπόνους τους συνασπισµούς
κοµµάτων. Με µια καταφανώς αντισυνταγµατική επιλογή, που
είναι εντελώς ενδεικτική των προθέσεων της Κυβέρνησης, εισά-
γετε διακρίσεις ανάµεσα στο κόµµα και το συνασπισµό, χωρίς
αιτιολογία και χωρίς λογική. Και το κάνετε αυτό για τρίτη φορά.

Το πράξατε το 1990, το επαναλάβατε το 2008 και, βεβαίως, η
Νέα Δηµοκρατία, σταθερή στη γραµµή της, επαναφέρει αυτή τη
ρύθµιση. 

Θέλω να σας πω, όµως, κύριε Υπουργέ, να είστε πολύ προσε-
κτικοί το επόµενο διάστηµα, γιατί θέλω να σας θυµίσω ότι και τις
δύο προηγούµενες φορές που φέρατε αντίστοιχες ρυθµίσεις,
στη συνέχεια χάσατε τις εκλογές, ή τουλάχιστον η Νέα Δηµο-
κρατία έχασε τις εκλογές. 

Είναι πλέον καθαρό ότι η Κυβέρνηση είναι στα λόγια υπέρ της
συναίνεσης και στην πράξη είναι τι «µας βολεύει τώρα να κά-
νουµε», κοντόφθαλµα, πρακτικά πράγµατα. Το αποδεικνύουν κα-
θηµερινά σε όλα τα θέµατα, στα εθνικά θέµατα, στο προσφυγικό,
στα θέµατα παιδείας, στα εργασιακά ζητήµατα και, βεβαίως, πριν
από όλα στην προσπάθεια κοµµατικού ελέγχου του κράτους. 

Όµως, µε τον εκλογικό νόµο λογαριάζετε χωρίς τον ξενοδόχο.
Κανένας εκλογικός νόµος και καµµιά τεχνητή προσθαφαίρεση
εδρών δεν µπορούν να αλλοιώσουν τη λαϊκή κρίση. Στις εκλογές,
λοιπόν, θα µιλήσει ο ελληνικός λαός και µονάχα αυτός θα καθο-
ρίσει τον ρόλο και τη δύναµη του κάθε κόµµατος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Και τότε, κύριε Υπουργέ, όλοι αυτοί οι αλαζονικοί σχεδιασµοί

θα γυρίσουν µπούµερανγκ. 
Ο εκλογικός νόµος για µας έχει άµεση σχέση και µε την ποι-

ότητα της δηµοκρατίας. Η απλή αναλογική πράγµατι επιφέρει
πολυδιάσπαση, οδηγεί σε αδυναµία σχηµατισµού κυβέρνησης,
σε διαλυτικά φαινόµενα στο πολιτικό σύστηµα, πολύ περισσό-
τερο όταν αυτοί που τη φέρνουν και την ψηφίζουν δηλώνουν ότι
δεν έχουν την πρόθεση να συνεργαστούν µε κανένα κόµµα του
πολιτικού συστήµατος. Δεν είναι τυχαίο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ που την ψή-
φισε, έγινε δύο φορές κυβέρνηση µε το µπόνους των πενήντα
εδρών του περιβόητου «νόµου Παυλόπουλου».

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής πιστεύουµε βαθιά ότι είναι ώρα για
πολύ µεγάλες αλλαγές στο πολιτικό σύστηµα, που δεν µπορεί
παρά να ξεκινούν από τον εκλογικό νόµο. Πιστεύουµε, λοιπόν,
ότι σήµερα, όσο ποτέ, είναι ανάγκη να εξασφαλιστεί η πολιτική
σταθερότητα χωρίς να φαλκιδεύεται, όµως, η λαϊκή ψήφος. Σε
αυτήν ακριβώς την ανάγκη απαντά η δική µας πρόταση. Κυβερ-
νήσεις λαϊκής µειοψηφίας -το είπα και πριν- δεν είναι ισχυρές.

Η πρότασή µας, λοιπόν, είναι και µετρηµένη και αποτελεσµα-
τική και εξασφαλίζει σταθερές κυβερνήσεις, που αυτό είναι σή-
µερα το ζητούµενο. Είναι ένα δίκαιο εκλογικό σύστηµα. 

Τι λέει; Όταν ο ελληνικός λαός εκφράζει στην κάλπη τη βού-
ληση του να έχει µια αυτοδύναµη κυβέρνηση, θα πρέπει αυτό να
µπορεί να γίνεται πράξη. Όταν, όµως, το µήνυµα των εκλογών
δεν είναι ισχυρό υπέρ του πρώτου κόµµατος, τότε θα πρέπει το
ίδιο το εκλογικό σύστηµα να δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για
προγραµµατικές συγκλίσεις και όχι ευκαιριακές συµπράξεις, που
είδαµε στα χρόνια της κρίσης πού οδήγησαν όλα αυτά.

Εµείς, λοιπόν, έγκαιρα, από το 2018, πήραµε την ευθύνη και
καταθέσαµε µια ολοκληρωµένη και συγκεκριµένη πρόταση που
αναβαθµίζει το πολιτικό σύστηµα και τη δηµοκρατική λειτουργία
και κυρίως -όπως είπα πριν- οδηγεί σε ισχυρές κυβερνήσεις µε
ισχυρή λαϊκή και κοινοβουλευτική στήριξη. 

Θέλω εδώ να σηµειώσω ότι χαιρόµαστε, πράγµατι, γιατί πολλά
από τα στοιχεία της πρότασής µας τότε έχουν ήδη γίνει πράξη,
πριν απ’ όλα η ψήφος των Ελλήνων κατοίκων του εξωτερικού, η
κατάτµηση των µεγάλων περιφερειών και η διατήρηση του ορίου
3% ως κατώφλι εισόδου των κοµµάτων στη Βουλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Και έχουµε συµβάλει καθοριστικά σε αυτή την κατεύθυνση.
Όµως, αυτός ο εκλογικός νόµος, που κατέθεσε η Κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας στη Βουλή, δεν έχει καµµία σχέση µε τη
δική µας λογική, όσο κι αν προσπαθεί η Νέα Δηµοκρατία να απο-
προσανατολίσει αντιγράφοντας την αρχιτεκτονική της πρότασής
µας για το κλιµακωτό µπόνους. Δεν έχουν καµµία σχέση µεταξύ
τους οι δύο προτάσεις. Η πραγµατική διαφορά είναι στο αποτέ-
λεσµα, στο «φαραωνικό» µπόνους και στα χαµηλά όρια αυτοδυ-
ναµίας. Έχουν, λοιπόν, τεράστια διαφορά φιλοσοφίας και τελικά
αποτελέσµατος.

Ουσιαστικά, η Νέα Δηµοκρατία φέρνει αυτή την πρόταση, ακο-
λουθώντας πιστά τη βαθιά συντηρητική λογική της όλων των
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προηγούµενων χρόνων. Είναι ένα άδικο σύστηµα που παραµορ-
φώνει τη λαϊκή βούληση, απαντά µόνο στις αγωνίες και τις φο-
βίες του κ. Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν εξυπη-
ρετεί τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και του πολιτικού συ-
στήµατος, έτσι όπως έχει διαµορφωθεί µετά τα χρόνια της κρί-
σης. Είναι µια πρόταση αδυναµίας και όχι δύναµης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ να µην παρατηρήσω
ότι ο κ. Μητσοτάκης µε αυτήν του την επιλογή ανοίγει τον ασκό
του Αιόλου. Πιθανά νοµίζει ότι µε πρόωρες διπλές εκλογές, θα
επιµηκύνει την παραµονή του στην εξουσία. Φαντάζεται τζούφιες
εκλογές µε απλή αναλογική. Μπορεί, όµως, αυτή να είναι η πρώ-
τη του αυταπάτη. 

Τα λέω αυτά, γιατί τα σενάρια για πρόωρες εκλογές φαίνεται
ότι ξεκινούν από την ίδια την Κυβέρνηση. Και είναι προφανές
γιατί το κάνει. Βιάζονται, έχουν αγωνία να µην προλάβει να κα-
ταλάβει ο ελληνικός λαός ότι ναι µεν έφυγε το χειρότερο, η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν βρήκε το επιθυµητό στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Τα µεγάλα θέµατα της οικονοµίας παρα-
µένουν ανοιχτά, η κοινωνία εξακολουθεί να έχει µια δύσκολη κα-
θηµερινότητα και τα εθνικά µας ζητήµατα βρίσκονται σε κρίση. 

Σε αυτές, λοιπόν, ιδιαίτερα τις συνθήκες, θεσµικά παιχνίδια µε
ζαριές διπλών εκλογών είναι και τυχοδιωκτισµός και σίγουρα,
όπως είπα πριν, ένδειξη µεγάλης αδυναµίας και αγωνίας για το
µέλλον.

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής δεν φοβόµαστε την κρίση του ελ-
ληνικού λαού. Τα διλλήµατα µε τις όψεις της συντήρησης έχουν
τελειώσει. Στις επόµενες εκλογές εµείς είµαστε βέβαιοι ότι ο ελ-
ληνικός λαός θα αναζητήσει µια πραγµατικά προοδευτική εναλ-
λακτική πρόταση διακυβέρνησης. Και εµείς γι’ αυτό δουλεύουµε
εντατικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Λι-
βανέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Σε σχέση µε αυτά που είπε η κ. Γεννηµατά, ουσιαστικά δεν δια-
φωνούµε. Αναφέροµαι στα εθνικά µας θέµατα. Εµείς, όπως είπε
και εκείνη, λειτουργούµε µε εθνική αυτοπεποίθηση, ενότητα και
οµόνοια. Και, ευτυχώς, αυτή υπάρχει σήµερα στο πολιτικό µας
σύστηµα και κατ’ αυτό εκφράζουµε και το σύνολο του ελληνικού
λαού. Είµαστε ανοιχτοί στο διάλογο, µε πλαίσιό µας πάντα το
Διεθνές Δίκαιο, αλλά απόλυτοι και στις κόκκινες γραµµές µας,
αυτές που αφορούν στην εθνική µας κυριαρχία.

Όσον αφορά στην τοποθέτησή της για πολιτική λύση, αυτό
ακριβώς έχει πει και ο κύριος Πρωθυπουργός, ότι η πολιτική
λύση χωρίς ακύρωση του παράνοµου συµφώνου Τουρκίας - Λι-
βύης δεν µπορεί να υπάρξει. Ακριβώς για αυτό επεσήµανε, ότι
αν έρθει κάτι τέτοιο στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα
θέσει βέτο. 

Αυτά τα λέω απλά για να καταγραφούν στα Πρακτικά.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύ-

σιος Χατζηδάκης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνετε

τι άγχος έχω να διαδέχοµαι σε αυτήν εδώ τη θέση την Πρόεδρο
του Κινήµατος Αλλαγής.

Παρακολουθώντας, όµως, την κυρία Πρόεδρο τι διαπίστωσα;
Η διαφορά µας πού είναι; Συµφωνούµε στην αλλαγή του εκλογι-
κού νόµου, αλλά η διαφορά µας είναι αν το µπόνους θα είναι 35%
ή 50%. Δεν νοµίζω ότι αυτό έχει και µεγάλη σηµασία.

Μεγάλη σηµασία είναι ότι άνθρωποι έµπειροι, άνθρωποι που
έχουν χειριστεί τα θέµατα της Ελλάδας διαπιστώνουν ότι -ξέ-
ρετε- η απλή αναλογική δεν οδηγεί πουθενά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ). 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, να µην επα-
ναλαµβάνω αυτά τα χιλιοειπωµένα. Λίγος ρεαλισµός χρειάζεται
εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε πάθει γενοκτονία της µνή-
µης; Με την απλή αναλογική δεν είδατε τα ευτράπελα που έγι-
ναν; Κυβερνούσε µια παράταξη µε έναν συνεταίρο που αγκα-
λιαζόντουσαν, φιλιόντουσαν, σήκωναν τα χέρια και µετά από ένα
χρονικό διάστηµα ο ένας έλεγε προδότη τον άλλον και ο άλλος
τους έλεγε «λαµόγια» και καταλήξανε στα δικαστήρια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Πότε έγινε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Με τους Ανεξάρτητους Έλληνες;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Με απλή αναλογική έγινε αυτό; Ενισχυ-

µένη ήταν αυτό.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όχι, λέω για τις συνεργασίες.

Αυτό θέλω να σας πω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, όχι δια-

κοπές. 
Κύριε Χατζηδάκη, συνεχίστε τον λόγο σας χωρίς να απευθύ-

νεστε σε Βουλευτές.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όταν µε την ενισχυµένη αναλο-

γική αναγκαστήκατε να κάνετε συνεργασίας, σκεφθείτε ότι µε
την απλή αναλογική θα πρέπει να συνεργαστείτε µε ανθρώπους
που µετά δυσκολίας λέτε «καληµέρα».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τον Κατσίκη τον θυµάστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, όχι δια-

λόγους.
Παρακαλώ, κύριε Φίλη.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ένα πάρα πολύ καλό θέµα είναι

να λύσουµε και αυτό το θέµα, µε τους αδέσποτους, τους οποί-
ους τους παίρνετε όποτε θέλετε.

Θέλω να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλον
τον σεβασµό -εγώ µη νοµίζετε ότι είµαι στο Κοινοβούλιο γιατί
έχω κανένα ψώνιο- ότι δεν µπορεί να συνεργάζεστε µε ένα κόµµα
και να κάνουµε Υπουργούς που έχουν πάρει δύο χιλιάδες ψή-
φους, τρεις χιλιάδες ψήφους.

Υπήρχε ένας Υπουργός που έκανε πέντε φορές τον περίπλου
της γης, για να φέρει τι; Να φέρει επενδύσεις, να γνωρίσουν τη
χώρα. Και δεν έφερε τίποτε! Τον χάσαµε, εξαφανίστηκε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε πολύ
λίγοι για να διαφωνούµε. Πρέπει, πάντως, να καταλάβουµε ότι
αν δεν κάνουµε τις σωστές κινήσεις, αν δεν έχουµε µία πραγµα-
τική κυβέρνηση µε συγκεκριµένους στόχους, δεν θα πάµε καλά,
θα είµαστε ευάλωτοι. 

Και, επιτέλους, αφήστε την απλή αναλογική! Τη ζήσαµε στις
δηµοτικές εκλογές. Τι ευτράπελα ήταν αυτά; Τι ευτράπελα ήταν
αυτά, να γίνεται δήµαρχος ένας µε 15% και να εκχωρεί όλη τη
διοίκηση του δήµου στους άλλους, για να έχει τον τίτλο του δη-
µάρχου;

Εµένα, αν µου συνέβαιναν αυτά, παρ’ ότι είµαι Κρητικός, θα
δεχόµουν αυτό που κάνουν οι Ιάπωνες, θα είχα κάνει χαρακίρι.
Να εκχωρήσω, δηλαδή, όλο τον δήµο µου, να τον κυβερνούν -
ποιοι;- αυτοί που πήραν 5%, 7% και 10%!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι µε βαθύτατο σεβασµό θέλω να
σας πω τα εξής: Έχουµε κυβερνήσει και εµείς και εσείς και οι
από εδώ και οι από εκεί και έχω την εντύπωση ότι η χώρα δεν αν-
τέχει άλλο αυτό το αλισβερίσι.

Επειδή είστε ικανοί άνθρωποι και άνθρωποι του λόγου και
σπουδασµένοι, την τρίχα την κάνετε τριχιά. Έχουµε πάθει έναν
νταλτονισµό, έχουµε χάσει τα χρώµατα και πάντοτε προσπα-
θούµε να κυβερνήσουµε τη χώρα µε την πολιτική µας επιβίωση.
Η χώρα πρέπει να επιβιώσει! 

Και επειδή είστε κόµµα εξουσίας, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, εγώ αν ήµουν ΣΥΡΙΖΑ, θα έκανα ένα µεγάλο κάδρο στον
Υπουργό Εσωτερικών, γιατί µου δίνει τη δυνατότητα να κυβερ-
νήσω αυτόνοµα, αυτοδύναµα. Άρα, αφού είστε πνεύµα εξουσίας,
ψηφίστε το. Και αφού πιστεύετε ότι τόσο κακά πάει η Νέα Δηµο-
κρατία, που δεν έχετε αντιληφθεί ούτε δηµοσκοπικά -ή φαίνεται
επειδή µελετάτε πάρα πολύ, είστε κλεισµένοι µέσα στα γραφεία
σας- βγείτε τη βόλτα που κάνω εγώ από το πρωί µέχρι το βράδυ,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8617



να δείτε τι εισπράττω και θα δούµε τα αποτελέσµατα που έρχον-
ται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι εισπράττετε; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εγώ αν ήµουν, κύριε Φίλη, ΣΥ-

ΡΙΖΑ, θα ψήφιζα αυτό το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρ-
κής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων «Επίδοµα γέννησης και λοιπές διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο κ. Τσαβδαρίδης Λάζαρος από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα

προς ψήφιση στην Ολοµέλεια ένα βαθύτατα πολιτικό νοµοσχέ-
διο, που στον πυρήνα του δεν εµπεριέχει απλά τον νέο τρόπο και
τη διαδικασία εκλογής των Βουλευτών, αλλά κάτι ακόµη πιο βαθύ
και πιο ζωτικό για το έθνος µας, µια σύγχρονη αντίληψη και κο-
σµοθεωρία για τον τρόπο διακυβέρνησης της χώρας στη νέα
εποχή, έναν εκλογικό νόµο που διασφαλίζει την αναλογικότητα,
ισχυροποιεί την κυβερνησιµότητα, θωρακίζει τη λαϊκή βούληση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει έναν εκλογικό
νόµο που καταργεί την απλή αναλογική που θεσπίστηκε από την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και, επιτέλους, επαναφέρει το µπό-
νους εδρών για το πρώτο κόµµα, µπόνους, όµως, στοχευµένο
και δίκαιο, που θα ξεκινά από τις είκοσι έδρες στο επίπεδο του
25% -γιατί χαµηλότερα από αυτό το ποσοστό δεν υπάρχει λόγος
να δίνεται µπόνους- και θα κλιµακώνεται µε µπόνους µιας έδρας
για κάθε 0,5% µέχρι και το ποσοστό του 40% και µάξιµουµ µπό-
νους αυτό το πενήντα εδρών.

Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Σηµαίνει ότι ένα κόµµα που θα
λαµβάνει εκλογικό ποσοστό κοντά στο 37%, θα µπορεί να έχει
αυτοδυναµία στη Βουλή. Σηµαίνει ότι µια σταθερή κυβέρνηση,
χωρίς βαρίδια, θα µπορεί να χαράσσει και να υλοποιεί πρό-
γραµµα και πολιτικές ταχύτερα, αποτελεσµατικότερα, δυναµικό-
τερα, όπως ακριβώς απαιτεί η κοινωνική πλειοψηφία.

Με τον τρόπο αυτόν η λαϊκή εντολή θα υπηρετείται στο έπα-
κρο, χωρίς να αλλοιώνεται, στοιχείο και προϋπόθεση διαµετρικά
αντίθετη από αυτό ακριβώς που έκανε και κάνει η δήθεν απλή, η
δήθεν άδολη και η δήθεν ανόθευτη αναλογική στην πράξη, µια
δήθεν άδολη αναλογική που, όµως, εκµεταλλεύεται µικροκοµµα-
τικά τη βούληση των ψηφοφόρων, την παρερµηνεύει µε δογµα-
τικές παρωπίδες, την κρατάει όµηρο στενών συµφερόντων,
ευκαιριακών και συγκυριακών συµµαχιών, υποβολιµαίων πολιτι-
κών ισορροπιών, µια δήθεν απλή αναλογική που, όµως, στην
πράξη αποδείχθηκε απλοϊκή και, δυστυχώς, χαοτική ήδη και από
τις πρόσφατες δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές, όπου συν-
δυασµοί που έλαβαν εντυπωσιακές πλειοψηφίες, αδυνατούσαν
να εφαρµόσουν τις προγραµµατικές τους δηλώσεις.

Θέλετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ακυβερνησία,
διαρκείς συµβιβασµούς, τέλµα, χάος, όπως την περίοδο 1990 και
1993, όπου µε σύστηµα απλής αναλογικής στις εκλογές κόµµατα
µε ποσοστά πάνω από 46% δεν µπορούσαν να κυβερνήσουν τη
χώρα. 

Και αυτό θέλετε, γιατί αν όντως κοπτόσασταν για την απλή
αναλογική, αν όντως νιώθατε ότι η απλή αναλογική είναι το αντί-
δοτο και η απάντηση, τότε γιατί δεν τη φέρνατε µε το που ανα-
λάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας το 2015; Γιατί αυτό που όλοι
µας θυµόµαστε είναι ότι όταν νιώθατε ισχυροί και κυρίαρχοι, τις
εκλογές που εσείς είχατε προκηρύξει, τις κάνατε µε το παλιό σύ-
στηµα της ενισχυµένης αναλογικής και όχι, βέβαια, της απλής.
Μόλις άρχισε η καθίζηση, όµως, τότε σας πήρε ο πόνος για αλ-
λαγή του εκλογικού συστήµατος.

Η αλήθεια είναι, όµως, ότι δεν νιώθετε κόµµα εξουσίας και ως
εκ τούτου επιδιώκετε να ενθαρρύνετε το µπάχαλο. Όπως στους
δρόµους, έτσι και στην κυβερνησιµότητα! Και µπροστά στην
απόλυτη ένδεια αντιπολιτευτικών επιχειρηµάτων, µπροστά στην
απόλυτη άρνησή σας να δείτε το προφανές και το αναγκαίο,
εξαντλείστε σε κριτικές έωλες, µετέωρες και ανυπόστατες για
δήθεν κρυφή ατζέντα, για δήθεν πρόωρες εκλογές.

Ακούστε, όµως, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ: Η θέση του
Πρωθυπουργού για τον εκλογικό νόµο είχε διατυπωθεί µε σαφή-
νεια πριν τις εκλογές. Ήταν προγραµµατική δήλωση, πήρε τη
λαϊκή εντολή και τώρα εφαρµόζεται. Όχι µόνο, λοιπόν, δεν υπο-
κρύπτει σκοπιµότητα αυτός ο νόµος, αλλά είναι ξεκάθαρος, κρυ-
στάλλινος και απόλυτα συµβατός τόσο µε τις προεκλογικές µας
δεσµεύσεις, όσο και µε τη φιλοσοφία της παράταξής µας, αλλά
και τη σύγχρονη πραγµατικότητα.

Και µάλιστα, σε αντίθεση µε εσάς, εµείς δεν αλλάζουµε τον
εκλογικό νόµο όποτε µας συµφέρει. Αντιθέτως, όπως δεσµευτή-
καµε προεκλογικά, προχωρούµε σε αυτή την αλλαγή στο ξεκί-
νηµα και όχι στο τέλος της τετραετίας, γιατί αυτό επιτάσσει ο
πολιτικός πολιτισµός, η αλήθεια, ο σεβασµός στον ψηφοφόρο,
στους θεσµούς και στο ίδιο το πολίτευµα.

Εποµένως, η άµεση ψήφιση νέου εκλογικού νόµου όχι µόνο
δεν υποκρύπτει σκοπιµότητες, όχι µόνο δεν σχετίζεται µε πρό-
ωρες εκλογές, αλλά οι εκλογές, όπως ήδη έχει πει ο Πρωθυ-
πουργός πολλές φορές, θα γίνουν στο τέλος της τετραετίας. Και
µάλιστα, αν ο εκλογικός νόµος δεν συγκεντρώσει διακόσιες ψή-
φους, όπως ορίζει το Σύνταγµα, ώστε να ισχύσει άµεσα, τότε οι
επόµενες εκλογές οι οποίες θα γίνουν το 2023, πολύ πιθανόν να
είναι διπλές.

Διότι εµείς δεν πρόκειται να επιτρέψουµε η χώρα να είναι ένα
ακυβέρνητο καράβι, ιδιαίτερα σε εποχές κρίσιµες για την οικο-
νοµία, τα εθνικά και τα γεωπολιτικά µας συµφέροντα, ούτε θα
επιτρέψουµε η ακυβερνησία να αποτελέσει την κερκόπορτα για
κοινωνικές αναταράξεις πολιτικής αποδόµησης και αναθέρµαν-
σης του κοινωνικού αυτοµατισµού, προκειµένου ισχνές και φα-
νατικές µειοψηφίες να κάνουν την επαναστατική τους άσκηση
στις πλάτες της κοινωνίας. 

Με αυτά τα δεδοµένα θεωρώ ότι το παρόν νοµοθέτηµα είναι
όχι µόνο απαραίτητο, αλλά και επιβεβληµένο από την ιστορία και
η ψήφισή του θα σηµατοδοτήσει την ολοκλήρωση όλων των µε-
γάλων θεσµικών παρεµβάσεων για την κυβερνησιµότητα της
χώρας µας, που είχε ως κυρίαρχους άξονες αρχικά το επιτελικό
κράτος, εν συνεχεία την ψήφο στους Έλληνες του εξωτερικού
και µόλις προχθές την ψήφο στη νέα Πρόεδρο της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας σε κλίµα µεγάλης συναίνεσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντινίδης Ευστάθιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν

έπρεπε κάποιος να διαβαθµίσει τη σπουδαιότητα της κάθε νοµο-
θετικής διαδικασίας, αναµφίβολα θα κατέτασσε πολύ ψηλά σε
αυτήν την κατάρτιση του εκλογικού νόµου, αφού είναι αυτός που
τρέπει τη δηµοκρατική έκφραση των πολιτών σε κοινοβουλευτική
δύναµη των κοµµάτων, διαµορφώνει τους πολιτικούς συσχετι-
σµούς και τελικά τους όρους για τη διακυβέρνηση της χώρας.

Έχει γίνει κατ’ επανάληψη συζήτηση για το ποιο εκλογικό σύ-
στηµα είναι το πιο δηµοκρατικό, το πιο δίκαιο, το πιο αντιπροσω-
πευτικό ή αυτό που ανταποκρίνεται καλύτερα στην πολιτική
κουλτούρα µας. Με διάφορες παραλλαγές η διάσταση εντοπίζε-
ται ανάµεσα στην απλή και στην ενισχυµένη αναλογική.

Η ίδια συζήτηση εξελίχθηκε πρόσφατα και στη διαδικασία της
Αναθεώρησης του Συντάγµατος ορωµένη, βέβαια, από µία άλλη
σκοπιά, εκείνη της συνταγµατοποίησης του εκλογικού συστήµα-
τος. Κατά κανόνα η σχετική συζήτηση συνοδεύεται από έντονη
καχυποψία, αφού συνήθως η νοµοθετική πρωτοβουλία υποκρύ-
πτει υστερόβουλες προθέσεις. Στοχεύει δηλαδή στο να χειρα-
γωγήσει τη διαφαινόµενη εκλογική τάση.

Όµως ο υπό συζήτηση εκλογικός νόµος δεν ενέχει τέτοια σκο-
πιµότητα. Δεν είναι «sur mesure». Δεν είναι κοστούµι ραµµένο
στα µέτρα κάποιας κυβέρνησης. Ανταποκρίνεται στην έκφραση
της λαϊκής βούλησης, την οποία θέλει να αποδώσει µε τον πιο
γνήσιο και άδολο τρόπο. Θα τολµήσω να πω ότι είναι ένας νόµος
µε προσωπικότητα. Θα εξηγήσω αµέσως το γιατί. 

Πρώτα απ’ όλα είναι έντιµος, γιατί εισάγεται προς ψήφιση το
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πρώτο εξάµηνο της κυβερνητικής θητείας και όχι σε ύποπτο προ-
εκλογικό χρόνο. Είναι προφανές ότι στο πρώτο όγδοο της θη-
τείας της καµµία κυβέρνηση δεν µπορεί να προβλέψει τους
πολιτικούς συσχετισµούς που θα ισχύουν τριάµισι χρόνια αργό-
τερα για να προσπαθήσει να νοθεύσει την πρόθεση των ψηφο-
φόρων. 

Είναι έντιµος διότι δεν αβαντάρει εφάπαξ το πρώτο κόµµα,
αλλά υπό προϋποθέσεις και κλιµακωτά. 

Είναι όµως και συνεπής, διότι δεν αιφνιδιάζει κανέναν. Αντα-
ποκρίνεται στην πάγια θέση της Νέας Δηµοκρατίας υπέρ της κυ-
βερνησιµότητας. Η παράταξή µας υπερασπίζεται διαχρονικά τις
αυτοδύναµες κυβερνήσεις, που λογοδοτούν στο εκλογικό σώµα
για τη συνέπεια των προεκλογικών δεσµεύσεών τους. Επιπρό-
σθετα η αλλαγή του εκλογικού νόµου αποτέλεσε δέσµευση της
σηµερινής Κυβέρνησης κατά την προεκλογική διαδικασία.

Τι άλλο είναι, όµως, ο εκλογικός νόµος, εκτός από έντιµος και
συνεπής; Είναι ευφυής, διότι διαθέτει εκλογική νοηµοσύνη, ερ-
µηνεύει την πρόθεση των ψηφοφόρων για τον σχηµατισµό κυ-
βέρνησης. Είναι ένας υβριδικός, θα έλεγε κάποιος, εκλογικός
νόµος. Μπορεί να µετατραπεί από νοµό απλής σε νόµο ενισχυ-
µένης αναλογικής, ανάλογα µε τις προτιµήσεις του εκλογικού
σώµατος. Αν οι εκλογείς δεν δώσουν σε κανένα κόµµα ποσοστό
µεγαλύτερο του 25%, εφαρµόζεται απλή αναλογική, χωρίς καµ-
µία πριµοδότηση, πράγµα δίκαιο, αφού όταν κανένα κόµµα δεν
συγκεντρώνει µία εµφανή πλειοψηφική τάση, µάλλον δεν έχει
νόηµα η παροχή κάποιου κοινοβουλευτικού µπόνους. Όταν όµως
το πρώτο κόµµα συγκεντρώνει ποσοστό µεγαλύτερο από το
25%, τότε ο νόµος µετατρέπεται από µόνος του σε ενισχυµένη
αναλογική. Όσο αυξάνεται η εκλογική δύναµη του πρώτου κόµ-
µατος, τόσο ενισχύεται και η κοινοβουλευτική του, µε έναν τύπο
απλό και ξεκάθαρο: µία έδρα για κάθε µισή ποσοστιαία µονάδα.

Είναι όµως και σύγχρονος και µετριοπαθής. Δεν ακολουθεί τον
κανόνα «ο πρώτος τα παίρνει όλα». Αντίθετα, αποθαρρύνει την
πολιτική περιχαράκωση, αφού η αυτοδυναµία προϋποθέτει
υψηλά εκλογικά ποσοστά. Έτσι τα κόµµατα που φιλοδοξούν να
κυβερνήσουν θα πρέπει να απευθύνονται σε ευρύτερα ακροατή-
ρια µε συναινετική διάθεση και όχι µε διχαστικό λόγο.

Είναι όµως και ακέραιος. Δεν ξεγελιέται από προσχηµατικές
και ευκαιριακές κοµµατικές κοινοπραξίες, που στόχο έχουν να
υφαρπάξουν την κοινοβουλευτική πριµοδότηση για να λυθούν
ενδεχοµένως εις τα εξ ων συνετέθησαν την εποµένη των εκλο-
γών. 

Το περί συναίνεσης επιχείρηµα δεν βρίσκεται εξ ορισµού σε
αντίφαση µε τις µονοκοµµατικές κυβερνήσεις ούτε µπορεί να
αποτελεί την υποχρεωτική κατάληξη ενός προδιαγεγραµµένου
εκλογικού αδιεξόδου. Η συναίνεση χτίζεται, στη βάση δηµιουρ-
γικών προγραµµατικών συνθέσεων και όχι συµπτωµατικών πλει-
οψηφιών.

Είναι πλέον γεγονός ότι τα παραδοσιακά κοµµατικά στεγανά
δεν αντανακλούν τις απόψεις της κοινωνίας σε µία εποχή που αλ-
λάζει µε χειµαρρώδη ρυθµό. Εξάλλου στη µεταπολιτευτική ιστο-
ρία µας τα πολυκοµµατικά κυβερνητικά σχήµατα προέκυψαν από
συστήµατα ενισχυµένης αναλογικής, ενώ, όπου αυτό ήταν εφι-
κτό, ισχυρές συναινέσεις έχουν καταγραφεί και σε προηγούµε-
νες, αλλά και στην τρέχουσα αυτοδύναµη κυβερνητική θητεία.
Πρόσφατα παραδείγµατα η ψήφος των αποδήµων και η νωπή
ακόµα διαδικασία για την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας,
αλλά ακόµα και αυτό το ίδιο το κυβερνητικό σχήµα. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση κάνει τη συναίνεση πράξη. Έχει και το
µαχαίρι, έχει και το καρπούζι, για να διαµορφώσει τον εκλογικό
νόµο µε τον τρόπο και στον χρόνο που θα ήθελε. Είχε ακόµα και
τη δυνατότητα να συνταγµατοποιήσει την ενισχυµένη αναλογική.
Δεν το έκανε γιατί πιστεύει στη συνεννόηση, γιατί θεωρεί ότι
υπάρχει έδαφος συγκλίσεων, γιατί γνωρίζει ότι η συγκυριακή
αξιοποίηση της κυβερνητικής πλειοψηφίας, ιδίως σε ζητήµατα
που ξεπερνούν χρονικά τη µία κυβερνητική θητεία, είναι βλαπτική
για την πολιτική ζωή και την πρόοδο του τόπου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα παραπάνω δεδοµένα και
µε τα παραπάνω χαρακτηριστικά νοµίζω ότι ο κρινόµενος νόµος
δικαιούται την ψήφο µας. Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Βάρδας Η-
λείας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης Γεώργιος από το Κίνηµα Αλλα-
γής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το προωθούµενο σχέδιο

νόµου αποδεικνύεται ότι το βλέµµα των κυβερνώντων είναι απο-
κλειστικά στραµµένο στο αγωνιώδες ερώτηµα µε ποιον τρόπο
θα επιτύχουν το µοναδικό και απώτατο στόχο τους, που είναι η
παραµονή τους στην εξουσία. Στο επίκεντρο του ενδιαφέροντός
τους είναι µε ποιες διαδικασίες θα προσµετρηθεί η πολιτική τους
επιρροή και απήχηση. Γι’ αυτό εξάλλου προχωρούν σε µία ψή-
φιση σχεδίου νόµου εκλογικού χωρίς να έχει προηγηθεί κανένας
διακοµµατικός διάλογος. 

Με εκλογικές µεθοδεύσεις ο κύριος Πρωθυπουργός προσπα-
θεί να καθησυχάσει στην ουσία τους φόβους και τις ανασφάλειές
του, προκρίνοντας ένα εκλογικό σύστηµα, που όχι µόνο δεν είναι
δίκαιο, αλλά επιπλέον αποτυγχάνει να εξυπηρετήσει τις πραγµα-
τικές ανάγκες και τα ζητούµενα των Ελλήνων πολιτών. 

Δεν διαφέρετε σηµαντικά εξάλλου, κύριοι της Κυβέρνησης, και
από τους προκατόχους σας. Και εκείνοι ποσώς ενδιαφέρονταν
για την αναβάθµιση της δηµοκρατίας µας και την αντιµετώπιση
των παθογενειών του πολιτικού µας συστήµατος. 

Ο εκλογικός νόµος αποτελεί ή θα πρέπει να αποτελεί το σπου-
δαιότερο µετά το Σύνταγµα νόµο του κράτους. Οφείλει να αντι-
κατοπτρίζει όλες τις θεµελιώδεις αρχές που διέπουν τις πολιτικές
σχέσεις στον κοινοβουλευτικό πολυκοµµατισµό.

Το εκλογικό σύστηµα θα πρέπει να επιχειρεί τον συγκερασµό
δύο ουσιαστικών χαρακτηριστικών της δηµοκρατίας, την ισοδυ-
ναµία της ψήφου των πολιτών αφ’ ενός και την κυβερνησιµότητα
της χώρας από την άλλη. Αυτό σηµαίνει πως το εκλογικό σύ-
στηµα για το οποίο συζητούµε, οφείλει να διασφαλίσει από τη
µία την πιο αντικειµενική έκφραση της ισοδυναµίας της ψήφου
και από την άλλη την κυβερνησιµότητα και την πολιτική σταθε-
ρότητα της χώρας. Σε όλες τις χώρες του κόσµου τα εκλογικά
συστήµατα είναι σταθερά για πολλά χρόνια. 

Στην πατρίδα µας, όµως, δυστυχώς, δεν συµβαίνει αυτό και
από το 1926 και µέχρι σήµερα, αν δεν απατώµαι, έχουν εφαρµο-
στεί δεκαοκτώ διαφορετικά εκλογικά συστήµατα. Αυτό σηµαίνει
πως κανένα δεν είναι προϊόν πολιτικής συµφωνίας και συνεννόη-
σης. 

Ο εκλογικός νόµος της απλής και άδολης αναλογικής που ψή-
φισε ο ΣΥΡΙΖΑ –βέβαια χρησιµοποίησε ο ίδιος και στις δύο εκλο-
γικές αναµετρήσεις που έδωσε ως κόµµα εξουσίας την ενισχυ-
µένη αναλογική- δεν έχει εφαρµογή σε καµµία σύγχρονη δηµο-
κρατία και στην ουσία πρέπει να πούµε ότι οδηγεί σε πολυδιά-
σπαση, ακυβερνησία και χαοτικά φαινόµενα.

Παραδοσιακά, τα κόµµατα εξουσίας τάσσονται υπέρ της ενι-
σχυµένης αναλογικής που πριµοδοτεί το πρώτο κόµµα και πε-
ριορίζει σε σηµαντικό βαθµό την αρχή της ισοδυναµίας της
ψήφου. Στην πραγµατικότητα, δηλαδή, το κοµµατικό συµφέρον
και οι συγκυριακές εκλογικές εκτιµήσεις είναι αυτές που υπαγο-
ρεύουν τη θέση των κοµµάτων για τον εκλογικό νόµο.

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι το εκλο-
γικό σύστηµα δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται καιροσκοπικά και µε
κοµµατικά γυαλιά, στοχεύοντας στην κατάκτηση ή τη διατήρηση
της εξουσίας. Αντίθετα, είναι εκφραστής της ελεύθερης και ανό-
θευτης λαϊκής βούλησης και του εκάστοτε συσχετισµού των πο-
λιτικών δυνάµεων. Για τον λόγο αυτόν, σε µία δηµοκρατία ο
εκλογικός νόµος θα πρέπει να αντιµετωπίζεται ως ζήτηµα αρχής
που θα κατοχυρώνει σε µεγάλο βαθµό την ισοδυναµία της
ψήφου, την κυβερνησιµότητα και την πολιτική σταθερότητα της
χώρας.
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Εµείς, σαν Κίνηµα Αλλαγής, πιστεύουµε την ανάγκη του εκλο-
γικού συστήµατος ευρείας αποδοχής που ενισχύει τη διαφάνεια
και την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος, που συνδυάζει την
πολιτική σταθερότητα που έχει ανάγκη η χώρα, την εκλογική δι-
καιοσύνη, την αναλογικότερη εκπροσώπηση των πολιτικών ρευ-
µάτων, τον διάλογο και τη συνεννόηση ανάµεσα στις πολιτικές
δυνάµεις για τον σχηµατισµό κυβερνήσεων συνεργασίας µε προ-
γραµµατική σύγκλιση. Μιλάµε, όµως, για κυβερνήσεις ισχυρές
µε ευρεία λαϊκή στήριξη, ώστε να µπορούν να ανταποκριθούν
στις σύγχρονες προκλήσεις και να διασφαλίσουν ένα καλύτερο
µέλλον για τους πολίτες, ξεκαθαρίζοντας όµως ότι αυτές δεν
µπορεί να προκύπτουν από υπέρµετρα µπόνους που αλλοιώνουν
τη λαϊκή βούληση.

Σ’ αυτό το πλαίσιο καταθέσαµε µία ολοκληρωµένη πρόταση
για τον εκλογικό νόµο από το 2018. Σ’ αυτήν γίνεται λόγος για
ένα δικαιότερο και αναλογικότερο εκλογικό σύστηµα, µε εκλο-
γικό µπόνους που θα δίνεται µόνο αν το πρώτο κόµµα υπερβαίνει
το 25% του εκλογικού σώµατος και θα είναι κλιµακωτό, µε ανώ-
τατο όριο συνολικό µπόνους των τριάντα πέντε εδρών.

Στην ίδια πρόταση που κατατέθηκε προ διετίας περιλαµβανό-
ταν η κατάτµηση των µεγάλων εκλογικών περιφερειών, η διατή-
ρηση του ορίου εισόδου ενός κόµµατος στη Βουλή µε 3%, η
δυνατότητα ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού, καθώς και
µέτρα διαφάνειας για τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, µε κά-
ποια από τα σηµεία της πρότασής µας να έχουν ήδη υλοποιηθεί.

Αξίζει να υπενθυµίσουµε ότι η παράταξή µας, απαλλαγµένη
από µικρόνοια και κοµµατικούς τακτικισµούς, στη συνταγµατική
Αναθεώρηση του 2001 τόλµησε να νοµοθετήσει κάθε αλλαγή του
εκλογικού νόµου να εφαρµόζεται από τις µεθεπόµενες εκλογές,
αν δεν υπάρχει η πλειοψηφία των 2/3, δηλαδή των διακοσίων
εδρών. 

Ο νόµος που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία στη Βουλή όχι µόνο
δεν συνάδει µε τη δική µας πολιτική λογική, αλλά αντίθετα επα-
ναλαµβάνει τον περιβόητο νόµο του κ. Παυλόπουλου, µε το λη-
στρικό µπόνους των πενήντα εδρών. Οδηγεί σε αυτοδύναµη
κυβέρνηση για όποιο κόµµα συγκεντρώσει περίπου το 37% του
εκλογικού συστήµατος, για το οποίο µε την πρότασή µας απαι-
τείται ποσοστό άνω του 40,5%. Βεβαίως, µε τον νόµο της Νέας
Δηµοκρατίας οδηγούµαστε σε αδύναµες κυβερνήσεις λαϊκής
µειοψηφίας.

Τέλος, ενώ ο εκλογικός νόµος θα πρέπει να ενισχύει τις προ-
εκλογικές συνεργασίες, αυτός της Κυβέρνησης αποκλείει από
το µπόνους συνεργασίες κοµµάτων. Στη σηµερινή Βουλή τέτοιες
είναι µόνο το Κίνηµα Αλλαγής. Θα διαφωνήσω, µάλιστα, µε τον
προηγούµενο οµιλητή της Νέας Δηµοκρατίας που απαξιωτικά µί-
λησε για κοινοβουλευτικές κοινοπραξίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ερωτώ, λοιπόν, κλείνοντας, το εξής: Ο αποκλεισµός του µπό-
νους στις συνεργασίες κοµµάτων έγινε για να αποκλειστεί µόνο
το Κίνηµα Αλλαγής που είναι η παράταξη συνεργασίας κοµµάτων
από τη σηµερινή Βουλή, ενώ το δικαιούνται όλα τα άλλα κόµ-
µατα, όπως και οι µετεκλογικοί συνασπισµοί;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Βαρδάκης Σωκράτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, και τι δεν είπατε πάλι

δύο µέρες τώρα, εκτός νόµου φυσικά! «Εξάµηνο Βαρουφάκη»,
«ο ΣΥΡΙΖΑ διέλυσε τη χώρα», «έκοψε µισθούς, συντάξεις, επιδό-
µατα», «κατέστρεψε την οικονοµία», «χρέωσε τη χώρα». 

Νοµίζω ότι δεν πρέπει να κουράζεστε πλέον, γιατί δεν σας πι-
στεύει κανείς. Όµως, να θυµηθούµε -γιατί µας δίνετε το δικαίωµα
και το έρεισµα, αν θέλετε- κάποια πρόσφατα δικά σας νοµοσχέ-
δια. Από τα πρώτα σας νοµοσχέδια ήταν η κατάργηση του βάσι-
µου λόγου απόλυσης. Εσείς είπατε ότι είναι για το καλό των
εργαζοµένων. Πρώτα θύµατα του νόµου ήταν οι εργαζόµενοι
στον ΟΤΕ. Ακολουθούν απολύσεις στις τράπεζες. Τέτοιου είδους
απολύσεις είχαν, λέει, να γίνουν από τη χούντα. Δεν είναι δικά
µου λόγια -για να µην παρεξηγηθώ- αλλά λόγια των εργαζοµένων

και των συνδικαλιστών. 
Έγιναν χιλιάδες απολύσεις σε πέντε µήνες στον ιδιωτικό

τοµέα. Είχαµε αρνητικό πρόσηµο προσλήψεων-απολύσεων στο
οκτάµηνο. Ακολούθησαν –και συνεχίζονται- απολύσεις εκατον-
τάδων συµβασιούχων στα Ελληνικά Ταχυδροµεία, µε αποτέλε-
σµα να κλείνουν γραφεία, να αποδυναµώνεται και, εν τέλει, να
απαξιώνεται ο µοναδικός οργανισµός κοινής ωφέλειας, τα ΕΛΤΑ.
Μάταια οι εργαζόµενοι πλέον προσπαθούν να επεκτείνουν τις
συµβάσεις τους, µε αποτέλεσµα να επανέρχεται η εργασιακή
ζούγκλα.

Ο Πρωθυπουργός αρνείται, φυσικά, να συζητήσει την ερώ-
τηση Τσίπρα για τα εργασιακά. Η ανεργία αυξάνεται, η «µαύρη
εργασία» πάει σύννεφο. Και όλα αυτά για το καλό του ελληνικού
λαού, λέτε. Βάλατε, επιτέλους, τάξη και επικρατεί απόλυτη δη-
µοκρατία στα ΜΜΕ! Η µόρφωση και η αναβάθµιση των πανεπι-
στηµίων απογειώνεται, αλλά µε τη µέθοδο της κατάργησης πανε-
πιστηµιακών σχολών και µε την Ελλάδα των κολλεγίων!

Ο κ. Μητσοτάκης πανηγύριζε, γιατί πέτυχε, λέει, σε τρεις ψη-
φοφορίες µέγιστες πλειοψηφίες. 

Από σήµερα, αγαπητοί µου συνάδελφοι, θα οδύρεστε, γιατί θα
µείνετε µόνοι, αποµονωµένοι και λίγοι. Φυσικά, τον κ. Βελόπουλο
σας τον χαρίζουµε. 

Οι προσφυγικές ροές έχουν σταµατήσει. Μάλλον σταµάτησαν
να ακούν τον Τσίπρα που τους προκαλούσε, όπως λέγατε, να έρ-
θουν στη χώρα. Η αποσυµφόρηση των νησιών προχώρησε αστ-
ραπιαία. Η Κυβέρνηση έχει κλείσει τον Ερντογάν στο καβούκι
του. Η ανάπτυξη απογειώνεται. Τι άλλο, άραγε, να θέλει ο ελλη-
νικός λαός για να νιώθει ικανοποιηµένος και ασφαλής;

Και για να µην το ξεχάσω –λείπει, βέβαια, ο κ. Γεωργιάδης-
κύριε Υπουργέ, πείτε σε κάποιον να ξεµπλοκάρει την Ποσειδώ-
νος, γιατί είναι µπλοκαρισµένες οι µπουλντόζες που οδεύουν για
το Ελληνικό από τον περασµένο Αύγουστο και ακόµα δεν έχουν
φτάσει! Και όλα αυτά από µία αυτοδύναµη Κυβέρνηση!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου
σταµατά µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης η κατεύθυνση
της αναζήτησης και της εύρεσης ευρέων πολιτικών συγκλίσεων.
Μάλιστα, αυτό γίνεται σε µια εποχή που η χώρα, οι πολιτικές δυ-
νάµεις, οφείλουν να οικοδοµήσουν ένα κλίµα συνεργασίας και
συνεννόησης.

Η Κυβέρνηση εισηγείται ένα σχέδιο νόµου, ενώ ήδη έχει ψη-
φιστεί η απλή αναλογική, πάγιο αίτηµα του δηµοκρατικού κό-
σµου της χώρας. Αναρωτιόµαστε ποιος είναι ο λόγος να απορ-
ριφθούν τέτοιες προτάσεις από τη δική µας, τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση, όταν στην πλειοψηφία των ευρωπαϊκών χωρών ισχύει η
απλή αναλογική. 

Εµείς, πιστοί στις αρχές της δικαιοσύνης, της ισότητας, της
λαϊκής κυριαρχίας, ψηφίσαµε ως κυβέρνηση τον ν.4406/2016
γιατί η πλουραλιστική συγκρότηση της Βουλής είναι ζητούµενο
του δηµοκρατικού και προοδευτικού κόσµου. Η απλή αναλογική
οδηγεί σε κυβερνήσεις συνεργασίας και σέβεται τη δίκαιη κατα-
νοµή εδρών. Οδηγεί το πολιτικό σύστηµα σε προγραµµατικές
συγκλίσεις και συνεργατική λογική. Οι κυβερνητικοί σχηµατισµοί
βασισµένοι σε προγραµµατικές συγκλίσεις διασφαλίζουν τη δη-
µοκρατία και την καλύτερη απεικόνιση των επιλογών του εκλογι-
κού σώµατος. Ταυτόχρονα, η αναλογική αντιπροσώπευση των
πολιτικών κοµµάτων συµβάλλει στην αποκατάσταση της εµπιστο-
σύνης των πολιτών προς τους δηµοκρατικούς θεσµούς και το
πολιτικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς επιλέγετε µία
µορφή υπερενισχυµένης αναλογικής. Αυτό αντιλαµβάνεστε, βέ-
βαια, τι σηµατοδοτεί: Μη αποτύπωση της λαϊκής βούλησης, των
πραγµατικών συσχετισµών του εκλογικού σώµατος, αλλοίωση
της έκφρασης του ελληνικού λαού. Το θέµα του µπόνους των
εδρών µάς βρίσκει ιδεολογικά αντίθετους καθώς θεωρούµε
χρέος µας να απεικονίζεται η βούληση του εκλογικού σώµατος
µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ακρίβεια στην κοινοβουλευτική
εκπροσώπηση. Ακούστε τώρα, µε 0,1% διαφορά το ένα κόµµα
από το άλλο, κύριε Θεοδωρικάκο, µπορεί να πάρει το µπόνους!
Η πεµπτουσία της δηµοκρατίας! Δεν µπορεί να υπερασπίζεστε
τη λαϊκή κυριαρχία και µέσω των πλειοψηφικών συστηµάτων να
αλλοιώνετε την κοινωνική πλειοψηφία σε κοινοβουλευτική µει-
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οψηφία. 
Μας είπατε χθες χίλια δυο δεινά, που υποτίθεται ότι µπορεί να

φέρει η απλή αναλογική. Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά. Μόνο θύ-
µατα πολέµου δεν µας είπε ο κ. Γεραπετρίτης ότι µπορεί να προ-
κύψουν από την απλή αναλογική. Τι δεν µας είπε όµως; Ότι η
ενισχυµένη αναλογική, οι αυτοδύναµες κυβερνήσεις δηµιουρ-
γούν πραγµατικά θύµατα. Δεν το λέω εγώ,  το καταγράφει η ιστο-
ρία. Αυτές οι κυβερνητικές πλειοψηφίες, οι δικές σας κυβερνή-
σεις, κύριοι Υπουργοί, χρεοκόπησαν τη χώρα και φτωχοποίησαν
τον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κυβερνήσεις πρέπει να βασί-
ζονται σε µία πραγµατική κοινωνική πλειοψηφία και όχι σε µια
πλαστή κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Στις κυβερνήσεις πρέπει
να αποτυπώνεται ξεκάθαρα η λαϊκή βούληση.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, προχθές στην εκλο-
γή Προέδρου της Δηµοκρατίας ήµαστε πολλοί µαζί, δείχνοντας
δείγµατα γραφής. Από σήµερα θα είσαστε µόνοι σας, θα ψηφί-
ζετε αποµονωµένοι, λίγοι, και σίγουρα θα έχετε απέναντι την
πλειοψηφία του δηµοκρατικού κόσµου της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Χαρίτσης Αλέξανδρος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι η πρώτη φορά -και πολύ

φοβάµαι ότι δεν θα είναι και η τελευταία- που βρισκόµαστε εδώ
για να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αντανακλά τη βα-
σική επιδίωξη της κυβερνητικής παράταξης, της αναστροφής δη-
λαδή του χρόνου προς τα πίσω, της επιστροφής στις µέρες του
παλιού πολιτικού συστήµατος, της παλινόρθωσης λογικών και
πρακτικών που οδήγησαν τη χώρα στα πρόθυρα της χρεοκοπίας
και την πολιτική ζωή στα όρια της απαξίωσης. Το είδαµε και σε
άλλα νοµοσχέδια, το βλέπουµε και σε αυτό που συζητάµε σή-
µερα. Γιατί τι άλλο είναι το σχέδιο νόµου για το εκλογικό σύ-
στηµα από µία επιστροφή σε µία γνώριµη και προβληµατική
κατάσταση, όπου αυτό που κυριαρχούσε ήταν η τεχνητή δια-
στρέβλωση της λαϊκής ετυµηγορίας;

Ξέρετε, η χώρα µας έχει υποφέρει πολύ από τις εναλλαγές
των εκλογικών συστηµάτων. Αν το δει κανείς, ήδη από τη δεκαε-
τία του 1950 και µετά, οι αλλαγές, αυτό το οποίο ο λαός µας ονό-
µαζε -και ονοµάζει- εκλογοµαγειρέµατα αντανακλούσαν την
οξύτατη κρίση της αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας, τις σκοτει-
νές επιδιώξεις παραθεσµικών κέντρων και κυρίως τον φόβο ότι
η απόφαση των πολλών στην κάλπη µπορεί να κλονίσει την κα-
τεστηµένη τάξη πραγµάτων του πολιτικού µας συστήµατος.
Μόνο στη Μεταπολίτευση είχαµε οκτώ νοµοθετήµατα για το
εκλογικό σύστηµα, νοµοθετήµατα που στη συντριπτική τους
πλειονότητα είχαν έναν στόχο: Την πριµοδότηση του πάλαι ποτέ
δικοµµατισµού σε βάρος των υπόλοιπων πολιτικών δυνάµεων. 

Σε αυτή τη µακρά διαδοχή η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε µία
τοµή, µια τοµή ουσίας, µία τοµή δηµοκρατίας, µία τοµή στην κα-
τεύθυνση της ισότητας και της εµπέδωσης της λαϊκής κυριαρ-
χίας. Και η τοµή αυτή έχει όνοµα, ονοµάζεται απλή αναλογική. 

Δυστυχώς, µε τις διάφορες τερατολογίες που ακούστηκαν
από την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας τις τελευταίες µέρες
στη σχετική συζήτηση είµαι υποχρεωµένος να σπαταλήσω λίγο
χρόνο για να πω τα αυτονόητα, ότι η απλή αναλογική δηλαδή δεν
είναι το τέρας που οδηγεί τις κοινωνίες στην ακυβερνησία και
στο χάος, η απλή αναλογική δεν είναι το δηµιούργηµα ενός σκο-
τεινού εγκεφάλου, η απλή αναλογική δεν είναι κάποιο τερτίπι από
τον παλιό, καλό «Τσελεµεντέ» των εκλογοµαγείρων. Η απλή ανα-
λογική είναι ένα από τα πλέον δηµοφιλή εκλογικά συστήµατα
παγκοσµίως, είναι ο τρόπος ανάδειξης του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου, η απλή αναλογική εξασφαλίζει, εν τέλει, την ακριβέ-
στερη αντιστοίχιση της κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης προς
την πραγµατική εκλογική δύναµη των πολιτικών σχηµατισµών.
Είναι τόσο απλό. Κυρίως όµως -και αυτό είναι, κατά τη γνώµη
µας, το πιο σηµαντικό- η απλή αναλογική συµπυκνώνει µία δια-
φορετική αντίληψη για τον τρόπο µε τον οποίο ασκείται η πολι-
τική, µία αντίληψη που εκκινεί από τη θεµελιώδη αρχή της
ισότητας της ψήφου των πολιτών. Και δεν σταµατάει εκεί. Εκτεί-
νεται στην ενεργή συµµετοχή των πολιτών και ενθαρρύνει, εκ των

πραγµάτων, τον πολιτικό πλουραλισµό, την αναζήτηση συναινέ-
σεων, την ανάδυση ενός δυναµικού πεδίου προγραµµατικών
συγκλίσεων και πολιτικών διεργασιών. 

Αυτά ακριβώς είναι που φοβάται η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, γι’ αυτό επιστρατεύει το φάντασµα της ακυβερνη-
σίας, αντί να συζητήσει την ουσία, πώς δηλαδή το πολιτικό µας
σύστηµα θα κάνει ένα βήµα προς τα µπροστά, πώς θα προχω-
ρήσουµε προς τη συγκρότηση κυβερνήσεων συνεργασίας στη
βάση αρχών, πώς η πολυφωνία θα γίνει συστατικό στοιχείο της
δηµοκρατίας µας, αυτό δηλαδή που αντιστοιχεί στη χώρα µας.
Και αντιστοιχεί στη χώρα µας ειδικά τώρα, ειδικά σήµερα,
ύστερα από τη δύσβατη περίοδο της κρίσης, που είδαµε την αν-
τανάκλασή της στην απαξίωση και του πολιτικού συστήµατος.

Για τον λόγο αυτό η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016 προχώ-
ρησε στην ψήφιση της απλής αναλογικής και συνέδεσε αυτή την
πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση µε τρεις σηµαντικές θεσµικές µετα-
βολές: Τη διεύρυνση του εκλογικού σώµατος µε τη συµπερίληψη
και των νέων ηλικίας δεκαεπτά ετών στο εκλογικό σώµα, την κα-
τάτµηση των µεγάλων περιφερειών και την κατάθεση επιστηµο-
νικού πορίσµατος -του πρώτου από τη Μεταπολίτευση- για τη
ρύθµιση του ζητήµατος της ψήφου των εκτός επικρατείας εκλο-
γέων, που άνοιξε και τον δρόµο για την πρόσφατη ψήφιση της
σχετικής ρύθµισης από το Κοινοβούλιό µας.

Οι θεσµικές µεταρρυθµίσεις και η απλή αναλογική είχαν έναν
στόχο: Να σηµατοδοτήσουν µία νέα αρχή, µία νέα αρχή που ανα-
λογεί στη συνολική προσπάθεια του λαού µας στα χρόνια της
κρίσης, µία νέα αρχή που περιγράφει την Ελλάδα του 21ου αιώνα,
µε γνώµονα την εµπέδωση και τη διεύρυνση της δηµοκρατίας,
τη διασφάλιση της πολιτικής συµµετοχής, την αναζωογόνηση
της πολιτικής ζωής του τόπου. Και πρέπει εδώ όλοι µας να είµα-
στε ειλικρινείς: Θέλουµε ή όχι τις συνεργασίες, τελικά; Θέλουµε
ή όχι προγραµµατικές συγκλίσεις; Θέλουµε ή όχι κυβερνήσεις
που να εκφράζουν την κοινωνική πλειοψηφία; Διότι, αν απαντή-
σουµε καταφατικά, η απλή αναλογική είναι το µέσο, είναι το
όχηµα για να το επιτύχουµε αυτό. Αν όχι, όπως κάνει η Νέα Δη-
µοκρατία, ας σταµατήσουµε -και αυτό την καλώ να κάνει- να µι-
λάµε αόριστα και υποκριτικά για την υπέρβαση, υποτίθεται, των
παλιών διαχωριστικών γραµµών, τη συναίνεση και τη συνεργα-
σία. 

Η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει ότι όλα αυτά είναι λόγια του
αέρα. Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε έχει επιδοθεί σε µια συστηµα-
τική απαξίωση της ίδιας της ιδέας της απλής αναλογικής. Ακού-
σαµε και χθες το βράδυ και κάποιες ανατριχιαστικές ιστορικές
αναλογίες από την µεριά του Υπουργού Επικρατείας κ. Γεραπε-
τρίτη. 

Η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί να παρουσιάσει σαν το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα της δηµοκρατίας εκείνο το εκλογικό σύστηµα
που τελικά είναι η προκείµενη της ίδιας της βάσης της δηµοκρα-
τίας, η ισοτιµία της ψήφου. Γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία µάς φέρ-
νει εδώ το ξαναζεσταµένο φαγητό της ενισχυµένης αναλογικής,
µε κύριο ζητούµενο το περίφηµο µπόνους.

Αυτό που σας νοιάζει, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι η
παλινόρθωση ενός πολιτικού συστήµατος που κατασκευάζει τε-
χνητές πλειοψηφίες, που εµπεδώνει τη λογική της χρήσιµης και
της άχρηστης ψήφου, που διευρύνει την ανισοτιµία της ψήφου
των πολιτών. Και το κάνετε αυτό σήµερα µε το βλέµµα στραµ-
µένο στο άµεσο, στο βραχύ µέλλον, για να εµποδίσετε τη δυνα-
τότητα η χώρα µας να ακολουθήσει το ευρωπαϊκό παράδειγµα,
όπου οι εκλογές είναι η αφετηρία προγραµµατικών συζητήσεων
µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων, των κοµµάτων, µε άµεσο στόχο
τη συγκρότηση κυβερνήσεων συνεργασίας, κυβερνήσεων που
αντανακλούν την κοινωνική πλειοψηφία, εκφράζουν την πολυ-
µορφία της πολιτικής ζωής, συνθέτουν πάνω στα πραγµατικά
προβλήµατα. 

Όλα αυτά, βεβαίως, για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και για την κυβερνητική της πλειοψηφία είναι αδιάφορα. Το µόνο
που έχει σηµασία είναι η υπέρµετρη πριµοδότηση του πρώτου
κόµµατος και τελικά ο ολοκληρωτικός έλεγχος του κράτους από
τα κοµµατικά φέουδα. Είναι, εν τέλει, η αυτοδύναµη αλαζονεία
της εξουσίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Εδώ και έξι µήνες έχουµε δει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας συστηµατικά να επιχειρεί να αναιρέσει τοµές και µεταρ-
ρυθµίσεις, κατακτήσεις της περιόδου 2015-2019 και πρέπει να
πούµε ότι σ’ αυτό η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει µια
συστηµατικότητα, δείχνει µια συνέπεια. Το είδαµε µε τον αναπτυ-
ξιακό νόµο και τις αντιπεριβαλλοντικές του ρυθµίσεις, το είδαµε
µε τις αντεργατικές ρυθµίσεις που κατά ριπάς φέρνει ο Υπουρ-
γός Εργασίας, το είδαµε µε τις αντιµεταρρυθµίσεις στην παιδεία.
Αυτή τη φορά το κάνει και στο θεσµικό πεδίο. Επιχειρεί να κα-
ταργήσει µια κατάκτηση που αφορά τη βαθύτερη ουσία της δη-
µοκρατίας µας. Η ελληνική κοινωνία, όµως, δεν ξεχνά ότι είναι οι
µονοκοµµατικές κυβερνήσεις κοινωνικής µειοψηφίας αυτές, που
οδήγησαν τη χώρα στα πρόθυρα του γκρεµού. 

Σήµερα, µια τέτοια µονοκοµµατική κυβέρνηση κατεδαφίζει το
κοινωνικό κράτος, ναρκοθετεί τη δυνατότητα της ανάπτυξης της
χώρας και της ελληνικής οικονοµίας, αδυνατεί να παρέµβει ενερ-
γητικά στα σύνθετα εθνικά ζητήµατα και στις προκλήσεις του
21ου αιώνα. 

Σε αυτό το παρελθόν, στο οποίο µας οδηγεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, δεν µπορούµε να γυρίσουµε πίσω. Εµείς, λοι-
πόν, θα επιµείνουµε. Θα υπερασπιστούµε την απλή αναλογική,
θα υπερασπιστούµε την ισοδυναµία της ψήφου, θα υπερασπι-
στούµε το αυτονόητο, ότι ο λαός, µέσω των εκλεγµένων αντιπρο-
σώπων του, είναι η πηγή όλων των πολιτικών εξουσιών της
δηµοκρατίας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανάσιος Λιούτας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην

Ολοµέλεια της Βουλής συζητούµε για το νέο εκλογικό νόµο. Ταυ-
τόχρονα, την ίδια στιγµή µε τη συζήτηση που κάνουµε, µιλάµε
για τη σταθερότητα της χώρας µας, για σταθερές και δυνατές
κυβερνήσεις, για τη λύση στα αδιέξοδα και στο χάος που η ακυ-
βερνησία µπορεί να δηµιουργήσει στη χώρα και στην κοινωνία
µας. 

Ιστορικά, όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και σε όλες τις ανε-
πτυγµένες δηµοκρατίες του κόσµου, οι σταθερές κυβερνήσεις
αποτέλεσαν και αποτελούν την προϋπόθεση της ανάπτυξης και
της ευηµερίας. Αυτό συµβαίνει, καθώς µια πλειοψηφική κυβερ-
νητική δύναµη µπορεί να προσφέρει τη συνθήκη για την υλοποί-
ηση ενός κυβερνητικού έργου. Μια σταθερή κυβέρνηση δεν έχει
να αντιµετωπίσει τους καιροσκοπισµούς και τα µικροκοµµατικά
παιχνίδια, που υπό άλλες συνθήκες θα έπρεπε να αντιµετωπίσει,
για να προχωρήσει µια πολιτική.

Η συζήτηση αυτή αποκτά ιδιαίτερη σηµασία σήµερα, που η
χώρα µας εξέρχεται της κρίσης, µιας κρίσης που βασάνισε την
κοινωνία και την πατρίδα µας. Σήµερα, η Ελλάδα είναι δυνατή.
Και είναι δυνατή, γιατί έχει µια σταθερή και δυνατή κυβέρνηση,
µια κυβέρνηση που έχει σχεδιάσει και υλοποιεί ένα πρόγραµµα,
που είναι πρόγραµµα ανάπτυξης και προόδου, ένα πρόγραµµα
που έχει ως µονόδροµο ένα καλύτερο µέλλον για όλους τους Έλ-
ληνες. 

Το γεγονός αυτό, η προοπτική δηλαδή της µεγάλης ανάπτυ-
ξης, δεν θα ήταν τόσο δεδοµένο, εάν στη θέση µιας δυνατής κυ-
βέρνησης σήµερα είχαµε µια αδύναµη, µια αδύναµη κυβέρνηση,
δηλαδή, που για να υπάρξει, θα έπρεπε να στηρίζεται σε πυλώ-
νες που πολλές φορές στο παρελθόν αποδείχθηκαν ανήµποροι
για µακρύ χρονικό διάστηµα να στηρίξουν αποτελεσµατικά ένα
πρόγραµµα. Η αδύναµη αυτή κυβέρνηση θα είχε προκύψει από
ένα απλό αναλογικό σύστηµα, από ένα δηλαδή εκλογικό σύ-
στηµα ακριβώς σαν και αυτό που ψήφισε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, από ένα εκλογικό σύστηµα που ήρθε µαζί µε
την υπόλοιπη ατζέντα τους να δηµιουργήσει χάος και ανασφά-
λεια σε µια χώρα και µια κοινωνία που αποζητούν απεγνωσµένα
λύσεις και ρεαλιστικές ελπίδες για ένα καλύτερο µέλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπόθεση για µια αποτελε-
σµατική και ευεργετική πολιτική είναι η πολιτική αυτή να µπορεί

να ταιριάζει µε την κουλτούρα µιας κοινωνίας και ενός πολιτικού
συστήµατος. Κανείς δεν αντιλέγει ότι σε δηµοκρατίες που δια-
µορφώθηκαν µέσα σε κλίµα πολιτικής και κοµµατικής συναίνε-
σης, το αναλογικό σύστηµα µπόρεσε να λειτουργήσει. Όταν
όµως αναφερόµαστε στην περίπτωση της χώρας µας, η απλή
αναλογική ιστορικά παρεµπόδιζε κάθε πρόοδο. Η έλλειψη συναί-
νεσης και η έξαρση του µικροκοµµατισµού από συγκεκριµένες
πτέρυγες του Κοινοβουλίου απέτρεπαν τη συνέχεια και την πρό-
οδο. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα τη διακοπή του κυβερνητικού
έργου και την πρόωρη προσφυγή στις κάλπες. Πρόωρη προ-
σφυγή στις κάλπες ακόµη και σε κρίσιµες οικονοµικές και κοινω-
νικές συνθήκες για τη χώρα µας.

Η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, διαβλέποντας το χάος που το απλό αναλογικό σύ-
στηµα µπορεί να δηµιουργήσει, έρχονται και δίνουν λύσεις. Η
Νέα Δηµοκρατία ως ένας µεγάλος θεσµικός παίκτης της χώρας
µας, που ιστορικά έθετε το συµφέρον της πατρίδας και των Ελ-
λήνων πάνω από τον µικροκοµµατισµό, έρχεται και διορθώνει ένα
πολιτικό λάθος. 

Με την ψήφιση του νέου εκλογικού συστήµατος, το οποίο ικα-
νοποιεί πλήρως τις ανάγκες της αντιπροσώπευσης και της δι-
καιοσύνης, η Κυβέρνηση µας έρχεται και θωρακίζει τη µεγάλη
προοπτική της ανάπτυξης για τη χώρα µας. Είναι αυτή η προ-
οπτική που δηµιουργήθηκε και διαµορφώθηκε από την πρώτη
στιγµή της εκλογής της Κυβέρνησης µας τον περασµένο Ιούλιο. 

Σήµερα, η πατρίδα µας έχει µια οικονοµία που «τρέχει», µια οι-
κονοµία που δανείζεται φθηνά ακόµα και µε αρνητικά επιτόκια,
µια οικονοµία για την οποία οι προβλέψεις των διεθνών οικονο-
µικών οίκων κάνουν λόγο για µεγαλύτερη ανάπτυξη στο µέλλον.
Σήµερα, λοιπόν, δεν πρέπει να αφήσουµε αυτά τα εµπόδια, που
θα µπορούσαν να διακόψουν την ανοδική µας πορεία, να πλα-
νώνται πάνω από την πολιτική ζωή της χώρας µας. 

Προϋπόθεση, για να συνεχιστεί η ανοδική δυναµική µας πο-
ρεία, είναι η πιστή τήρηση ενός προγράµµατος µεταρρυθµίσεων,
οικονοµικής ελευθερίας και κοινωνικής δικαιοσύνης, του προ-
γράµµατος δηλαδή της Κυβέρνησης µας, της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Προϋπόθεση, επίσης, για να συνεχιστεί η ανοδική αυτή δυνα-
µική, είναι η διαµόρφωση ενός περιβάλλοντος σταθερότητας. Το
περιβάλλον σταθερότητας µπορεί να δηµιουργηθεί, να εξελιχθεί
και να ανθίσει, µόνο εάν το συνολικό θεσµικό σύστηµα µιας
χώρας µπορεί να διαπνέεται από τους κανόνες αυτής της στα-
θερότητας.

Την ίδια στιγµή, σήµερα βλέπουµε όλοι τις απειλές που δια-
µορφώνονται στο γεωπολιτικό µας περιβάλλον. Ένα γεωπολιτικό
περιβάλλον υψηλής µεταβλητότητας και µεγάλων απειλών δια-
µορφώνεται ήδη στη Ανατολική Μεσόγειο. Η Κυβέρνησή µας και
ο Πρωθυπουργός µε δύναµη και πυγµή θωρακίζουν τη χώρα
µας. Υπερασπίζονται σθεναρά τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα.
Πετυχαίνουν σταθερά και αποφασιστικά µέγιστες ιστορικές και
διπλωµατικές νίκες.

Προϋπόθεση για τη συνέχιση της δυναµικής εξωτερικής µας
πολιτικής και πάλι είναι οι δυνατές κυβερνήσεις, κυβερνήσεις
που να µπορούν να εστιάζουν µόνο στο καλό του έθνους µας και
όχι σε απειλές που δηµιουργούνται στο εσωτερικό µέσα από αν-
τεγκλήσεις. Απαιτείται, λοιπόν, περιβάλλον σταθερότητας για τη
χώρα µας. Αυτός είναι και ο στόχος µας και προς αυτόν τον
στόχο θα κινηθούµε. 

Ένα εκλογικό σύστηµα ενισχυµένης αναλογικής αποτελεί συν-
θήκη και κανόνα σταθερότητας. Αντίθετα, η απλή αναλογική έρ-
χεται και απειλεί τον στόχο της δέσµευσής µας προς την
ανάπτυξη και προς ένα καλύτερο µέλλον για όλους τους Έλλη-
νες. 

Το χάος δεν αποτελεί σενάριο για την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Ο κίνδυνος της ακυβερνησίας και του χάους, ο κίν-
δυνος δηλαδή που θα απειλούσε όλα όσα το τελευταίο εξάµηνο
µπορέσαµε µε σθένος και µε κόπο να πετύχουµε, δεν είναι σε-
νάριο για εµάς. Διαµορφώνουµε και βαδίζουµε πάνω σ’ αυτό το
θεσµικό µονοπάτι, που θα αποτελεί συµπλήρωµα και στήριγµα
της πολιτικής µας, µιας πολιτικής που είναι προορισµένη να
ασφαλίσει τη χώρα µας και όλους τους Έλληνες. Αυτό πετυχαί-
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νουµε σήµερα µε την ψήφιση του νέου εκλογικού συστήµατος
µε δύναµη, θάρρος, πατριωτισµό και πάνω απ’ όλα αγάπη για
την πατρίδα και τους Έλληνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε γνώµονα και πυξίδα όλα τα
παραπάνω µπορούµε να πετύχουµε και να καταφέρουµε πάρα
πολλά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, σήµερα δεν συζητάµε απλώς για ένα νοµο-
σχέδιο, συζητάµε για το πώς θα διαµορφώνεται και πώς θα λει-
τουργεί η Εθνική Αντιπροσωπεία. Συζητάµε και αποφασίζουµε
για το πώς θα εκπροσωπείται η λαϊκή βούληση στο Κοινοβούλιο. 

Με τον εκλογικό νόµο διαµορφώνουµε, λοιπόν, το σήµερα και
το µέλλον της χώρας και για αυτόν τον λόγο απαιτείται από
όλους µας η ανάλογη υπευθυνότητα και ωριµότητα, έννοιες
άγνωστες για εσάς του ΣΥΡΙΖΑ. Το 2016 νοµοθετήσατε την απλή
αναλογική ως εκλογικό σύστηµα. Το επιχείρηµά σας ήταν πως
µε την απλή αναλογική θα ενισχύονταν οι συνεργασίες. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να σας θυµίσω και εγώ από αυτό
το Βήµα ότι το 2015 σχηµατίσατε κυβέρνηση µε τους ΑΝΕΛ και
µάλιστα δύο φορές και τον Γενάρη και τον Σεπτέµβρη. 

Άκουσα µάλιστα πριν από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ τον
κ. Βαρδάκη να λέει ότι πάγιο αίτηµα των δηµοκρατικών πολιτών
της χώρας είναι η απλή αναλογική. Όπως άκουσα και τον κ. Χα-
ρίτση να λέει ότι αυτό το εκλογικό σύστηµα είναι τεχνητή δια-
στρέβλωση της λαϊκής ετυµηγορίας. Γιατί δεν το αλλάξατε,
λοιπόν, από τον Γενάρη µέχρι τον Σεπτέµβρη του 2015;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Τι να πρωτοαλλάξουµε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Μπορούσατε. Προλαβαίνατε, αλλά δεν το

κάνατε και δεν το κάνατε για έναν πολύ συγκεκριµένο λόγο, γιατί
σας βόλευε το µπόνους των πενήντα εδρών και δεν σας εµπό-
δισε στο να συνεργαστείτε µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

Σήµερα, λοιπόν, γιατί το βρίσκετε αντιδηµοκρατικό και µη αν-
τιπροσωπευτικό; Η συνεργασία και οι συναινέσεις είναι έννοιες
που δεν συνδέονται µε το εκλογικό σύστηµα. Είναι έννοιες που
πρέπει όλοι να έχουµε στο µυαλό µας όταν είναι αναγκαίο να λύ-
σουµε σηµαντικά προβλήµατα της κοινωνίας, όταν καλούµαστε
να αντιµετωπίσουµε µεγάλα εθνικά ζητήµατα σε κρίσιµες στιγµές
της ιστορίας µας. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε ίδιοι και
ούτε πρόκειται να γίνουµε και ούτε και θέλουµε εξάλλου. Έχουµε
σαφείς και ξεκάθαρες ιδεολογικές διαφορές. Εµείς εκπροσω-
πούµε την κοινωνία χωρίς διαχωριστικές γραµµές και εξαιρέσεις.
Βλέπουµε συγκλίσεις και συναινέσεις όπου είναι αναγκαίες και
όχι κοινωνικούς αποκλεισµούς. Πάντα η µεγάλη κεντροδεξιά πα-
ράταξη νοµοθετούσε και κυβερνούσε προς όφελος των πολιτών
και του έθνους για την πρόοδο και την ευηµερία της κοινωνίας
µας. Γι’ αυτές τις πρακτικές µας κρίνει ο κυρίαρχος ελληνικός
λαός και κανένας άλλος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον ξεκάθαρο ότι η ψή-
φιση της απλής αναλογικής το 2016 εξυπηρετούσε τις πολιτικές
σκοπιµότητες του ΣΥΡΙΖΑ. Βλέπατε την ήττα να έρχεται και θε-
λήσατε να ναρκοθετήσετε την πορεία της Νέας Δηµοκρατίας,
όπως είχε κάνει κάποτε και ο Κουτσόγιωργας. Φέρατε έναν νέο
νόµο, όπως το 1989 το ΠΑΣΟΚ, µε στόχο να χάσει την αυτοδυ-
ναµία η Νέα Δηµοκρατία και να προκαλέσετε στη χώρα χάος. Θε-
ωρούσατε πως µε την απλή αναλογική είχατε λόγο και δικαίωµα
στην εξουσία ακόµη και από τη θέση της µειοψηφίας. Η απλή
αναλογική σηµαίνει ακυβερνησία, σηµαίνει πολιτική αστάθεια,
σηµαίνει αναταραχή. Αυτό θέλατε να επιτύχετε, να δηµιουργή-
σετε χάος και ακυβερνησία. 

Ακούστε λίγο αυτό, θα σας παραθέσω µια δήλωση και παρα-
καλώ, προσπαθήστε να την αποδώσετε σε ένα πολιτικό πρό-
σωπο. «Αν καθιερώσουµε την απλή αναλογική η χώρα δεν θα
κυβερνηθεί ποτέ». Σίγουρα θεωρείτε ότι αυτή είναι δήλωση κά-
ποιου βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως, δεν είναι. Η πα-
ραπάνω φράση ανήκει στον πρώην Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ, στον
κ. Κουρουµπλή. Το είπε το 2016. Ο δικός σας Βουλευτής και

πρώην κορυφαίος Υπουργός παραδεχόταν την ακυβερνησία,
που θα δηµιουργούσε η απλή αναλογική. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Συγκλονιστική αποκάλυψη!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Δεν ξέρω εάν είναι συγκλονιστική αποκά-

λυψη, πάντως είναι συγκλονιστικό να αναθεωρείτε συνεχώς τον
ίδιο σας τον εαυτό και αυτά που λέτε εσείς, είναι το ότι έχετε
σταµατήσει πλέον να είστε αξιόπιστοι προς τον ελληνικό λαό.

Ακυβερνησία που θα είχαµε και στην τοπική αυτοδιοίκηση, αν
δεν έκανε αλλαγές στον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» η Κυβέρνησή µας. Ω-
στόσο, παρά τις άµεσες και σηµαντικές πρωτοβουλίες και πα-
ρεµβάσεις του Υπουργείου Εσωτερικών, παραµένουν σοβαρά τα
προβλήµατα, τα οποία έχουν τη ρίζα τους στο σύστηµα της
απλής αναλογικής. Με την απλή αναλογική δεν στοχεύσατε στις
συνεργασίες των πολιτικών δυνάµεων, στοχεύσατε σε ένα αλι-
σβερίσι συµφερόντων και πολιτικών εκβιασµών, στοχεύσατε σε
ευκαιριακές συγκλίσεις πολιτικών τυχοδιωκτισµών, στοχεύσατε
στη δηµιουργία βραχύβιων κυβερνήσεων. 

Όµως, ο ελληνικός λαός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έδωσε
ένα ηχηρό µήνυµα στις 7 Ιουλίου στις επιδιώξεις αυτές. Παράλ-
ληλα, έδωσε και στη Νέα Δηµοκρατία σαφή και ισχυρή εντολή
για την κατάργηση της απλής αναλογικής. Η κατάργηση της
απλής αναλογικής δεν ήταν απλά µια προεκλογική µας δέσµευση
που κάνουµε πράξη, είµαστε υπέρµαχοι της ενισχυµένης αναλο-
γικής. Αποτελεί βασική αρχή και πάγια θέση της παράταξής µας. 

Η απλή αναλογική εφαρµόστηκε στη χώρα µας κατά το παρελ-
θόν στα µέσα της δεκαετίας του 1920 µέχρι στα µέσα της δεκαε-
τίας του 1950, εκτός από το 1928, το 1930 και το 1935. Μέσος
όρος των κυβερνήσεων που προέκυψαν από αυτές τις εκλογές
ήταν έξι µήνες. Πρέπει να αντιληφθείτε, λοιπόν, ότι η απλή ανα-
λογική δεν ταιριάζει στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο καταρ-
γούµε την απλή αναλογική, φέρνουµε ένα πιο δίκαιο, περισσό-
τερο αναλογικό εκλογικό σύστηµα, ένα σύστηµα το οποίο θα
εξασφαλίσει την κυβερνησιµότητα του τόπου. 

Ο χρόνος κατάργησης της απλής αναλογικής δεν υποκρύπτει
καµµία πολιτική σκοπιµότητα. Οι επόµενες εκλογές θα γίνουν κα-
νονικά στο συνταγµατικό τους χρόνο. Η χώρα δεν πρέπει να βρε-
θεί ακυβέρνητη και να σύρεται σε επαναλαµβανόµενες εκλογικές
αναµετρήσεις.

Δεν καταλαβαίνετε ότι µέσα από τις συνεχείς εκλογικές ανα-
µετρήσεις χάνουµε το κύρος µας διεθνώς ως χώρα, ότι προκα-
λείται αποσταθεροποίηση τόσο οικονοµικά όσο και γεωπολιτικά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε ένα διεθνές και διαρ-
κώς ασταθές περιβάλλον. Η περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσο-
γείου βρίσκεται σε αναβρασµό. Η Τουρκία αµφισβητεί προκλη-
τικά τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και συµφέροντα. Είναι ώρες
και στιγµές βαθιάς πολιτικής ευθύνης. Η σταθερότητα των κυ-
βερνήσεων από εδώ και στο εξής πρέπει να αποτελεί προτεραι-
ότητα.

Έχει άλλωστε αναλογιστεί κανένας στην περίπτωση που εφαρ-
µοζόταν η απλή αναλογική ποιος θα µπορούσε να αντιµετωπίσει
µια µεγάλη εθνική κρίση; Τα Ίµια και η θυσία των τριών ηρωικών
αξιωµατικών µας του Παναγιώτη Βλαχάκου, του Έκτορα Γιαλο-
ψού και του Χριστόδουλου Καραθανάση έγινε τούτες τις µέρες
πριν από είκοσι τέσσερα χρόνια σε µια στιγµή αστάθειας σε κυ-
βερνητικό επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν
διασφαλίζουµε απλά την κυβερνησιµότητα και την σταθερότητα
του τόπου. Κάνουµε ένα βήµα προς το µέλλον. Στόχος µας µέσω
της θέσπισης ενός αξιόπιστου, απλού και λειτουργικού εκλογι-
κού νόµου να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών
προς το πολιτικό σύστηµα, να δώσουµε ένα σταθερό ορίζοντα
ζωής στις κυβερνήσεις. 

Επίσης, έχετε αναλογιστεί ποτέ ποιος σοβαρός επενδυτής θα
ερχόταν να επενδύσει στην Ελλάδα όταν δεν θα ήξερε ποιος και
για πόσο καιρό θα ασκεί τη διακυβέρνηση του τόπου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μελά, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα
και το µέλλον των επόµενων γενιών έρχεται πάνω από σταυρούς
και εκλογές και µικροπολιτικά συµφέροντα. Σήµερα δεν ψηφί-
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ζουµε ούτε για τον αυριανό πρωθυπουργό, ούτε για την επόµενη
κυβέρνηση. Ψηφίζουµε για το µέλλον της πατρίδας µας. Γι’ αυτό
σας καλώ µε αίσθηµα ευθύνης και ωριµότητας να υπερψηφίσετε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Μπλούχος Κωνσταντίνος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του παρόντος είναι

καθοριστική για τον κοινό µας βίο. Καλούµαστε να δείξουµε, του-
λάχιστον, σε επίπεδο ευρείας κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας αν
συναισθανόµαστε τη διαφορά ανάµεσα στο τίποτε και στο κάτι,
στο µηδέν και στην ύπαρξη, δηλαδή καλούµαστε να αποφασί-
σουµε αν θα ενισχύσουµε τη συλλογική µας ύπαρξη µε ιστορική
προοπτική ή αν θα αφεθούµε στο απόλυτο τίποτα. Τα διλήµµατα
που θέτω ενδεχοµένως ακούγονται σκληρά και υπερβολικά.

Όµως, επιτρέψτε µου να κάνω δύο αναδροµές, µια στο λεξικό
εννοιών και µια στο πρόσφατο πολιτικό µας παρελθόν. Μια έν-
νοια ο µηδενισµός, µια αναρχική ιδεολογία, µια απευκταία πολι-
τική κατάσταση πρεσβεύει την ολοκληρωτική άρνηση κάθε
θεωρητικής ή πρακτικής αξίας. Ο µηδενισµός απορρίπτει και α-
ποδοκιµάζει το περιβάλλον του, το καταδικάζει απόλυτα, διαµαρ-
τύρεται και επαναστατεί εναντίον του.

Απευθυνόµενος στην Ολοµέλεια, αλλά κατά τι περισσότερο
στη µνήµη των βουλευτών που είτε παραµένουν στο ΠΑΣΟΚ -
ΚΙΝΑΛ είτε από το παλαιότερο ΠΑΣΟΚ µετοίκησαν στον ΣΥΡΙΖΑ,
θα έλεγα ότι ο µηδενισµός µάλιστα να διακριθεί στα είδη: 

Του γνωσιολογικού µηδενισµού που αρνείται οποιαδήποτε
αλήθεια. Φανταστείτε κάποια κυβέρνηση να µην αποφασίζει τί-
ποτα, να µην µπορεί να αποφασίσει τίποτα και απλά να συσκέ-
πτεται. Εδώ ισχύει το λαϊκόν «όσοι συσκέπτονται συσκέπτονται». 

Του ηθικού µηδενισµού, ο οποίος ισοδυναµεί µε τον απόλυτο
αµοραλισµό. Φανταστείτε µια κυβέρνηση η οποία να µην έχει
καµµία αρχή, καµµία αιδώ, καµµία βούληση και να κινείται σύµ-
φωνα µε τις καιροσκοπικές διαθέσεις των ηγετικών της µελών. 

Του µεταφυσικού µηδενισµού όπου κυριαρχεί η άρνηση, όχι
µόνο της ύπαρξης και της έννοιας του Θεού, αλλά κάθε λογικής
τάξης στον κόσµο. Φανταστείτε µια κυβέρνηση όπου τα µέλη της
µε τον πρόεδρό της θα αρνούνταν να υιοθετήσουν έστω την πα-
ραµικρή πολιτική λογική ανάµεσα στο νόµιµο και στο µη νόµιµο,
στο σύννοµο και το έκνοµο. 

Του κοινωνικού µηδενισµού, όπου απορρίπτονται όλοι οι πο-
λιτικοκοινωνικοί θεσµοί. Μην πάτε µακριά. Ένας ευρύτατος ιδε-
ολογικός χώρος της εξωκοινοβουλευτικής Αριστεράς που εκπ-
ροσωπείται µάλιστα σε διάσηµους διαδικτυακούς τόπους, αυτά
πρεσβεύει.

Του ιστορικού µηδενισµού, όπου υποστηρίζεται ότι δεν υπάρ-
χει κανένας τελικός σκοπός ή νόηµα στο ιστορικό γίγνεσθαι και
η µόνη λύση είναι η αποδοχή της καταστροφής µέσω των επερ-
χόµενων αδιεξόδων.

Αν, λοιπόν, ο µηδενισµός συµπίπτει µε την πολιτική ύβρη, την
οποία για εµάς γεννά ο λαϊκισµός της Αριστεράς, για εσάς το πο-
λιτικό µοχθηρό σύστηµα, του οποίου βεβαίως-βεβαίως εσείς δεν
αποτελείτε συνέχεια, όπως µας είπε ο κ. Τσίπρας, είτε έτσι είτε
αλλιώς η άµυνα της αντιπροσωπευτικής µας δηµοκρατίας και η
άµυνα του εντολέα λαού δεν είναι µάλλον η θεσµοθέτηση της
άδολης και ανόθευτης –δηλαδή, τι, ενός παρωχηµένου σκηνώ-
µατος- είναι η διαµόρφωση κατάλληλης παιδείας και άσκησης
στη συλλογικότητα, κόντρα στον ανθρωπολογικό µηδενισµό της
ατοµοκεντρικής κατασφάλισης. Δηλαδή, η απάντηση είναι η αν-
τιµηδενιστική παιδεία, που ανεβάζει τη σύνολη κατά κεφαλήν
καλλιέργεια! Αυτά που εσείς µονίµως ναρκοθετείτε και µε τεχνά-
σµατα αποκρύπτετε το ουσιώδες.

Η αριστερή θεωρητική φενάκη της µεταµοχθηρής δηµοκρα-
τίας που θα αναδείξει τη λαϊκή βούληση, εντέχνως συσκοτίζει το
πρόβληµα της αξιακής αρχής. Πράγµα, αγαπητοί συνάδελφοι,
εξόχως δύσκολο, γιατί η δηµοκρατία και το νόηµα της συλλογι-
κότητας και η αρχή της συµµετοχικότητας δεν ανακατασκευά-
ζονται κατά παραγγελία.

Η αντίσταση στη φθορά και την παρακµή, η αποσάθρωση των

αξιακών µας υποβάθρων, δεν είναι ζήτηµα θεσµοθέτησης, είναι
ζήτηµα αντιστάσεων της κοινωνίας, είναι ζήτηµα αναζήτησης
νοήµατος! 

Αγωνίζεσθε µε γενιτσάρικο πάθος εναντίον µιας Κυβέρνησης
που έχει ξεκάθαρους αξιακούς άξονες: αξιοκρατία, λογοδοσία,
αξιοπρέπεια. Με απόλυτο σεβασµό στο συλλογικό µας υποκεί-
µενο. Και επειδή έχετε ξαφνιαστεί κι έχετε αλαφιαστεί, µάλλον
γι’ αυτό κορδώνεστε αµήχανα και µε ειρωνεία ενίοτε και ξεθά-
βετε πεπαλαιωµένα και απολιθωµένα συνθήµατα της καταγωγής
σας. Ξεπερασµένα αυτά, ξεπερασµένοι και εσείς!

Το πρόβληµά µας, εσείς το αντιλαµβάνεσθε µε βάση τα κατά
συνθήκη ψεύδη της Αριστεράς. Αριθµολογικά. Δηλαδή, θεωρείτε
σεβασµό του συλλογικού υποκειµένου την ακραία πολυφωνία,
τη φλύαρη φωνασκία, την αριθµητική αποτύπωση της εκπροσώ-
πησης. Για εµάς, ήταν και θα είναι αξιακό. Γι’ αυτό η διακυβέρ-
νησή µας επιδιώκει ουσιαστικές συναινέσεις και όχι τεχνοεργα-
λειακές.

Αυτά που εξαγγέλλουµε προεκλογικά, αυτά πράττουµε µετε-
κλογικά σε µια σχέση αλήθειας και πατριωτικής ευθύνης. Εσείς,
έχετε σκοπό να δράσετε διαλυτικά, να «χαώσετε» το κράτος και
αυτό εν ονόµατι τίνος; Της δηµοκρατίας. Εµάς στόχος µας είναι
να αποκατασταθεί το κράτος στον πραγµατικό του ρόλο. Να
υπηρετεί το γενικό, το εθνικό συµφέρον. Αυτοκαταστροφικές
συµπεριφορές του παρελθόντος ή του µέλλοντος, όπως η δική
σας νάρκη µε τον εκλογικό νόµο, δεν έχουν θέση. Αυτό απαιτεί
εγγυητές της κοινωνικής συνοχής, όχι διαλυτικές θεσµοθετήσεις
και παράλυση και εξανδραποδισµό της δηµοκρατικής αρχής.

Αναζητήστε για αλλαγή και εσείς µια φορά γιατί ελέγχεται η
ποιότητα της δηµοκρατίας µας και κάνετε µια γενναία ενδοσκό-
πηση. Ίσως εκπλαγείτε από τον αυτογνωρισµό σας. Αλλά ξέ-
χασα, εσείς διεκδικείτε φυσικώ τω τρόπω αυτόκλητα και την
προοδευτικότητα και την δηµοκρατικότητα. Μιλάτε µόνο για τον
λαό και µόνο εξ ονόµατος του λαού, οπότε περιττή και η ενδο-
σκόπηση για σας. Και ξέρετε γιατί είναι εξανεµισµένη και εξαε-
ρωµένη η ποιότητα της δηµοκρατίας µας; Γιατί επιδεικνύοντας
υπερβολική ανοχή, παραµένει χωρίς κατεύθυνση. Μόνον όταν
υπάρχει κατεύθυνση δεν υπάρχει εξανεµισµός.

Λέτε: «Είµαστε υπέρ της απλής και άδολης αναλογικής η οποία
θα δηµιουργήσει κουλτούρες συνεργασίας µεταξύ των πολιτικών
παρατάξεων» και προκαλείτε τον καγχασµό µε αυτά που ξεστο-
µίζετε, διότι, αγαπητοί µου τόσα χρόνια, ΚΚΕ, ΚΚΕ Εσωτερικού,
συνασπισµός µεγάλος και µικρός, ΣΥΡΙΖΑ, Λαϊκή Ενότητα, Πλεύ-
ση Ελευθερίας και όλα τα συν αυτώ, τρέφετε µεταξύ σας τέτοια
αγάπη και συνάµα τέτοιο µίσος, όµοια µε αυτά ανάµεσα στον
Στάλιν, στον Λαβρέντι Μπέρια, στον Τρότσκι και στον Μπουχά-
ριν.

Αφού, λοιπόν, εσείς οι οµοϊδεάτες και οµοιοιδεάτες, επί του-
λάχιστον εβδοµήντα χρόνια, δεν µπορείτε µεταξύ σας να συνεν-
νοηθείτε κάτω από την ασφάλεια της ολοκληρωτικής σας άρνη-
σης στη διακυβέρνηση της χώρας, πώς είναι δυνατόν να θέλετε
να µεταφέρετε κουλτούρα κυβερνητικής συνεργασίας και πολυ-
φωνίας; 

Διερωτώµαι απλά: Ποια κατεύθυνση µπορεί να πάρει µια πο-
λυφωνική υπερπολυκοµµατική Βουλή; Μόνο µια απάντηση έχω,
µια ανίερη κατάσταση. Και το τελικό ζητούµενό µας πολιτικά
είναι αν αυτό εσείς το βιώνετε στην απόλυτη ασυνειδησία σας,
αλλά αυτό µάλλον παραπέµπει στη γνήσια Αριστερά της µονολι-
θικότητας ή –και που µάλλον αυτό συµβαίνει- εσείς το βιώνετε
στην απόλυτη υποκρισία σας, της άκρατης λαοκολακείας σας,
συνεπείς όµως στον αριστερίστικο καριερισµό σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Τζανακόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι

η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή της διακυβέρνησής της
έχει δώσει δείγµατα γραφής και έχει επιβεβαιώσει όχι µόνο τους
χειρότερους φόβους µας, αλλά και όλους τους κινδύνους τους
οποίους επισηµαίναµε ήδη καθ’ όλη τη διάρκεια και της προεκλο-
γικής περιόδου, αλλά και καθ’ όλη τη διάρκεια των τελευταίων
ετών.

Έχουµε ήδη από τον Ιούλιο ακυρώσεις κατακτήσεων, µετά την
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έξοδο από το µνηµόνιο. Νοµίζω ότι είναι σαφές πως σε ό,τι
αφορά στην εργασία και στην αγορά εργασίας επιστρέφουµε σε
µια πολιτική Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου χωρίς το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, κατάργηση συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων, πλήρης απορρύθµιση, κατάργηση προστατευτικών ρυθµί-
σεων για τους εργαζόµενους, κατάργηση του βάσιµου λόγου
απόλυσης, κατάργηση της προστασίας των εργολαβικών εργα-
ζοµένων, υποβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, µεί-
ωση των προστίµων για όσους εργοδότες παραβιάζουν τις
εργατικές διατάξεις και τις εργατικές ρυθµίσεις προστατευτικές
για τους εργαζόµενους, δηλαδή στην πραγµατικότητα µια πολι-
τική που κάνει τα χατίρια των εργοδοτών µε την υπόσχεση ότι
δήθεν αυτό θα οδηγήσει σε κίνητρα ανάπτυξης, µια πολιτική δη-
λαδή η οποία δεν έχει επιτύχει πουθενά και ποτέ στον κόσµο, αν-
τιθέτως έχει αυξήσει τις ανισότητες και έχει προκαλέσει οικο-
νοµικές κρίσεις. Είναι η ίδια πολιτική που επί της ουσίας εφάρ-
µοζαν τα δύο κόµµατα του παλιού πολιτικού συστήµατος καθ’
όλη τη διάρκεια της δεκαετίας του ’90 και του 2000 και οδήγησε
στη χρεοκοπία µαζί µε άλλα στοιχεία.

Πρόκειται για επιστροφή στο σκληρό κράτος της Δεξιάς, µε
ακραίες αυταρχικές συµπεριφορές, αλλά και επιστροφή στον πε-
λατειασµό, στην σπατάλη, στην αλαζονεία και στην αναισθησία.
Διότι κοιτάξτε να δείτε, απ’ ό,τι φαίνεται, περισσότερο ασχολεί-
σθε µε το να οργανώσετε κοπές πίτας αξίας 12.000, 15.000 και
20.000 ευρώ και να αγοράζετε έπιπλα, από το να επιλύσετε τα
µεγάλα, τα σηµαντικά προβλήµατα της καθηµερινότητας των αν-
θρώπων. Για πρώτη φορά, µετά τη µαύρη διετία 2012-2013
έχουµε ελλείψεις φαρµάκων στα νοσοκοµεία. Χθες σας κατήγ-
γειλε ο φαρµακευτικός σύλλογος. Έχουµε µια πλήρη αναταραχή
στη δηµόσια υγεία, έχουµε νοσοκοµεία τα οποία δεν έχουν τη
δυνατότητα να προχωρήσουν σε χειρουργεία. Δεν ξέρω αν εί-
δατε την κινητοποίηση πριν από λίγες µέρες. Έχουµε ανθρώ-
πους οι οποίοι δεν µπορούν να βρουν κρεβάτια σε εντατικές.
Έχουµε το απόλυτο µπάχαλο σε ό,τι αφορά στο προσφυγικό.
Έχουµε µια συνθήκη στην οποία ήταν δεδοµένο ότι η Νέα Δηµο-
κρατία δεν θα είχε τη δυνατότητα ούτε και τη βούληση να προ-
χωρήσει σε κοινωνικές πολιτικές, αλλά αντιθέτως θα επέµενε στη
λογική των χατιριών, των deals, της εξυπηρέτησης των εργοδο-
τών, αλλά και της εξυπηρέτησης ενός πολιτικού συστήµατος
εξουσίας, το οποίο φάνηκε από την πρώτη στιγµή πώς οργανώ-
νεται, καθώς το πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο φέρατε ήταν το νο-
µοσχέδιο για το επιτελικό κράτος, το οποίο παρεµπιπτόντως έχει
αλλάξει είκοσι τέσσερις φορές µέχρι σήµερα. Στην πραγµατικό-
τητα οργάνωσε τους όρους πολιτικής κυριαρχίας, αλλά και επι-
στροφής στον πελατειασµό, τον οποίο τον είδαµε σε µια σειρά
από θεσµούς και δοµές της διοίκησης, που επί της ουσίας ανα-
δεικνύουν τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβάνεσθε το κράτος.
Το αντιλαµβάνεσθε ως λάφυρο. Το κράτος είναι λάφυρο εκείνου
που κερδίζει τις εκλογές.

Αυτό νοµίζω ότι αποτυπώνεται και στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
που καταργεί την απλή αναλογική. Και στην πραγµατικότητα, η
κατάργηση της απλής αναλογικής και η επιστροφή σε ένα σύ-
στηµα ενισχυµένης αναλογικής, αναδεικνύει απολύτως τη λογική
του κράτους-λάφυρο. 

Ποια είναι τα βασικά επιχειρήµατα που έχετε χρησιµοποιήσει;
Το πρώτο επιµένει σε µια δήθεν υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ για το ότι
το πρώτο εξάµηνο του 2015, όταν είχε να αντιµετωπίσει τη χρη-
µατοπιστωτική ασφυξία, όταν είχε να αντιµετωπίσει την υπονό-
µευση, την οποία συν-οργανώσατε µε ακραίους, σκληρούς, ευ-
ρωπαϊκούς και διεθνείς κύκλους, όταν είχε να αντιµετωπίσει το
πολιτικό σαµποτάζ, όταν είχε να αντιµετωπίσει την άγρια, ακραία
στρατηγική της αριστερής παρένθεσης, δήθεν δεν πέρασε την
απλή αναλογική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρ’ όλα αυτά, σας ρωτήσαµε -και ο πρώην Πρόεδρος της
Βουλής, ο κ. Βούτσης και ο κ. Σκουρλέτης- το εξής: Θα την ψη-
φίζατε την απλή αναλογική αν τη φέρναµε;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποτέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποτέ.
Εποµένως, η απλή αναλογική -µόνοι σας απαντάτε- δεν θα είχε

εφαρµοστεί στις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015. 
Όλο αυτό το επιχείρηµα, λοιπόν, καταρρέει. Δεν έχει κανένα

απολύτως πολιτικό νόηµα. Το µόνο το οποίο εξυπηρετεί, είναι να
οικοδοµήσετε µια δήθεν εικόνα υποκρισίας της Αριστεράς. Τα
είπαµε. Δεν έχω πάρα πολύ χρόνο.

Θέλω να περάσω στο δεύτερο επιχείρηµα, το οποίο χρησιµο-
ποιείτε µε έναν αντιγεγονικό τροπισµό του σκέπτεσθαι, τα coun-
terfactual τα λεγόµενα: Τι θα γινόταν το 1993, το1996, το 2000,
το 2004 αν υπήρχε απλή αναλογική; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή αυτός ο τρόπος του σκέπτεσθαι επιβάλλει λεπτές απο-
χρώσεις και -αν θέλετε- έχει ειδικές ιδιαιτερότητες τις οποίες δεν
µπορείτε να χειριστείτε, δεν κατανοείτε το εξής: Η απλή αναλο-
γική αλλάζει το σύνολο των κανόνων του παιχνιδιού, αλλάζει τις
εκλογικές συµπεριφορές, αλλάζει τις συµπεριφορές των κοµµά-
των. Εποµένως, µόνο και µόνο που κάνετε την υπόθεση τι θα συ-
νέβαινε το 1996 ή το 2000 ή το 2004 αν ίσχυε η απλή αναλογική,
θα έπρεπε να σκεφτείτε ότι θα ήταν εντελώς διαφορετικοί και οι
όροι του πολιτικού παιχνιδιού, θα ήταν εντελώς διαφορετικοί οι
συσχετισµοί, εντελώς διαφορετικοί οι όροι σύγκλισης µεταξύ των
πολιτικών δυνάµεων. 

Και θα πάω ένα βήµα παραπέρα. Ίσως αν ίσχυε η απλή ανα-
λογική…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον
χρόνο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υψηλάντη, ένα λεπτό
έχω πάρει. Κλείνω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Έχετε µιλήσει τρεις
φορές, έχει µιλήσει και ο Αρχηγός σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχω µιλήσει τρεις
φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε. Χά-
νουµε χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Είναι η τρίτη φορά.
Έχει µιλήσει ο Αρχηγός σας και έχετε φτάσει τα επτά λεπτά. Πε-
ριµένουν και άλλοι συνάδελφοι να µιλήσουν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όσο κι αν ενοχλούν αυτά
που λέω τον κ. Υψηλάντη, θα συνεχίσω να τα λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει λόγος
τώρα για αυτή την ένταση; Δεν σας καταλαβαίνω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Υπάρχει λόγος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αλλάζουν οι όροι του πολι-

τικού παιχνιδιού, εποµένως και αυτό το επιχείρηµα καταρρέει.
Θέλω να κλείσω µε ένα σχόλιο για τη χθεσινή, ακραία και ανι-

στόρητη παρέµβαση του κ. Γεραπετρίτη. Για την ουσία όσων εί-
πε, απαντήσαµε ήδη. Θέλω, όµως, να επισηµάνω κάτι ακόµα που
αναδεικνύει αυτή η τοποθέτηση. Επαναφέρει διά της πλαγίας
αυτή τη φιλελεύθερη θεωρία, σύµφωνα µε την οποία όταν ο λαός
εκφράζεται ελεύθερα και αποτυπώνεται η βούλησή του αναλο-
γικά, τότε οδηγούµαστε οπωσδήποτε στον ολοκληρωτισµό. Δη-
µοκρατία ίσον ολοκληρωτισµός στη σκέψη αυτού του τεχνοκρα-
τικού φιλελευθερισµού. Αυτό αποδεικνύει τον φόβο απέναντι στη
δηµοκρατία, το µίσος απέναντι στη δηµοκρατία των τεχνοκρατών
φιλελευθέρων. Και αυτό το µίσος απέναντι στη δηµοκρατία δεν
µπορούν να το αποδεχθούν ούτε οι σύγχρονες κοινωνίες ούτε οι
Έλληνες πολίτες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χατζηγιαννάκης Μιλτιάδης από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε δύο µέρες εδώ. Εγώ όταν εκλέχτηκα για πρώτη φορά,

δεν περίµενα ότι το 2019 και το 2020 θα ακούγαµε τέτοια πράγ-
µατα µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Χθες και τι δεν ακούσαµε!
Ακούσαµε ότι το σύστηµα της ενισχυµένης αναλογικής, δηλαδή
το συν πενήντα, προσφέρει διεθνές κύρος στη χώρα, επενδύ-
σεις, ότι είναι παρωχηµένη η απλή αναλογική. Η Γερµανία, λοι-
πόν, ή Ισπανία ή τα άλλα κράτη της Ευρώπης προφανώς ούτε
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επενδύσεις µπορούν να κάνουν ούτε διεθνές κύρος έχουν. Εµείς,
όµως, ανατρέξαµε στο 1920 και στο 1930 που µπορεί να ίσχυσε
σε δύο ή τρεις εκλογικές περιόδους, προπολεµικά, την περίοδο
του Μεσοπολέµου, η απλή αναλογική και αποφανθήκαµε -αυτό
φαίνεται, δυστυχώς, ότι θα αποφανθούµε σήµερα µε την κυβερ-
νητική πλειοψηφία που έχει η Νέα Δηµοκρατία- ότι το ελληνικό
πολιτικό σύστηµα δεν είναι έτοιµο για την απλή αναλογική. Άρα,
δεν είναι έτοιµο για συνεργασία, δεν είναι έτοιµο για διάλογο,
δεν είναι έτοιµο για τίποτα. Ή υποτιµούµε τη δική µας αξία και
υποτιµούµε τον ίδιο τον ελληνικό λαό ή κάτι άλλο κρύβεται.

Και για να µιλήσουµε καθαρά, δεν σας ενδιαφέρει ούτε η συ-
νεργασία ούτε η κυβερνησιµότητα. Σας ενδιέφερε και σας ενδια-
φέρει η νοµή της εξουσίας. Και όπως εσείς την αντιλαµβανό-
σασταν µέχρι το ξέσπασµα της κρίσης. Έτσι αποδεικνύεται ότι
δέκα χρόνια κρίσης δεν σας δίδαξαν τίποτα.

Έχω ακούσει απίστευτα πράγµατα αυτές τις δύο µέρες, που
δεν περίµενα -ειλικρινά- να τα ακούσω. Χθες στην επιτροπή ελέγ-
χου απολογισµού του προϋπολογισµού -επιµένω, εν έτει 2020!-
ακούσαµε από Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας ότι
έφταιγαν τα κακά παιδιά της Ευρώπης που µας τιµώρησαν, ότι
έφταιγε ο λαός, επειδή όλοι είµαστε συνυπεύθυνοι. Επανήλθαν,
δηλαδή, παλιές θεωρήσεις ή απόψεις που ήλπιζα ότι τις είχαµε
ξεπεράσει πλέον και κατάλαβα ότι όχι ενδοσκόπηση δεν έχουµε
κάνει, αλλά ούτε και µας ενδιαφέρει να κάνουµε ενδοσκόπηση.
Δεν µας ενδιαφέρει να δούµε πώς φτάσαµε εδώ, δεν µας ενδια-
φέρει να δούµε τι ακριβώς πρέπει να κάνουµε, για να δείξουµε
στον κόσµο ότι αλλάζουµε σελίδα.

Δεν θέλετε, κυρίες και κύριοι, της Νέας Δηµοκρατίας να αλ-
λάξετε καµµιά σελίδα. Θεωρούσατε και θεωρείτε κληρονοµικό
σας δικαίωµα να κυβερνάτε αυτόν τον τόπο. Και γι’ αυτό σας κα-
κοφαίνεται κάθε φορά που ο κόσµος σάς γυρίζει την πλάτη και
επιστρέφετε µε µεγαλύτερη λύσσα για να ανατρέψετε όσα πε-
τυχαίνουν οι άλλες κυβερνήσεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Να δούµε πού στηρίζετε τη δική σας άποψη για τη δήθεν µη
κυβερνησιµότητα. Μας λέτε ότι ένα σύστηµα το οποίο δεν δοκι-
µάστηκε, έχει ήδη αποτύχει. Και επικαλείστε το παράδειγµα της
τοπικής αυτοδιοίκησης, όπου µια πολύ µεγάλη τοµή, έναν νόµο
τον οποίον δουλέψαµε για ενάµιση χρόνο -τουλάχιστον- και φέ-
ραµε προς ψήφιση στη Βουλή και εφαρµόσαµε στις προηγούµε-
νες αυτοδιοικητικές εκλογές, υποτίθεται θα έφερνε το χάος στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Αυτό επικαλείστε και εδώ. Το χρησιµοποι-
είτε και ως παράδειγµα. 

Κάνατε κάποιες τροποποιήσεις, αλλά την ουσία, την εκπροσώ-
πηση µέσα στα δηµοτικά συµβούλια της απλής αναλογικής, έτσι
όπως εκλέχθηκαν, δεν το έχετε πειράξει. Πείτε µου σε πόσους
δήµους δηµιουργήθηκαν προβλήµατα κυβερνησιµότητας, ψή-
φιση προϋπολογισµού, εγώ λέω. Σε πόσους; Να µας το πείτε µε
δεδοµένα ότι δεν ψηφίστηκε στο 80%, στο 70%, ώστε να πούµε
ότι πράγµατι δηµιουργήθηκε πρόβληµα, ότι οι άνθρωποι είχαν
δίκιο και εµείς σφάλαµε, ήµασταν ιδεαλιστές που θέλαµε να
εφαρµόσουµε την απλή αναλογική. 

Το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ο κόσµος είναι πολύ πιο ώριµος
από ό,τι εµείς θέλουµε να τον παρουσιάζουµε, είναι πολύ πιο
έτοιµος για αλλαγές, είναι πολύ πιο έτοιµος για κυβερνήσεις συ-
νεννόησης και το µόνο που θέλει είναι να τον κοιτάµε πλέον στα
µάτια για να του λέµε την αλήθεια.

Και δεν του λέτε την αλήθεια. Δεν του λέτε ότι αυτό που σας
ενδιαφέρει είναι πώς θα µοιράσετε τα οφίτσια σε γαλάζια παιδιά
και σε γαλάζιους γέροντες. Και αν χρειαστεί σε κυβερνήσεις
απλής αναλογικής να κάνετε συνεργασία, είναι πολύ απλό ότι
δεν φτάνουν τα οφίτσια αυτά. Δεν φτάνουν να τα µοιράσετε. Κά-
ποιοι θα µείνουν παραπονεµένοι, είτε είναι γαλάζια παιδιά είτε
είναι γαλάζιο γέροντες. 

Αυτό είναι που σας ενοχλεί στην απλή αναλογική. Δεν είναι τί-
ποτα άλλο. Θέλετε να επιστρέψουµε σε ένα δικοµµατισµό, ο
οποίος έφτασε τη χώρα εκεί που την έφτασε. Μάλιστα, το χρη-
σιµοποιούµε και ως παράδειγµα, ότι ήταν και µία πολύ καλή πε-
ρίοδος της χώρας, µε ηρεµία, µε επενδύσεις. Με τι συστήµατα
φτάσαµε σ’ αυτό το σηµείο της κρίσης, σ’ αυτό το σηµείο κατα-
στροφής της χώρας µας, που επί δέκα χρόνια ο λαός µας δεινο-
πάθησε και προσπαθεί να βγει τον τελευταίο χρόνο; Ήταν τα

συστήµατα της απλής αναλογικής αυτά που µας έφεραν;
Η χρηστή διακυβέρνηση, κυρίες και κύριοι, δεν έχει να κάνει

µε ποιο σύστηµα διακυβέρνησης θα ακολουθήσουµε. Έχει να
κάνει µε τη δική µας αντιµετώπιση του κόσµου, τον οποίο κοιτάµε
κατάµατα. Αυτά που λέτε εδώ πέρα, πρέπει να βγαίνετε να τα
λέτε και στον κόσµο και να τον πείθετε. Και προφανώς ήταν και
προεκλογική σας δέσµευση. Και έχουµε πάρα πολλά να σας
πούµε για πράγµατα τα οποία ήταν προεκλογική σας δέσµευση
και τα αλλάξατε, όπως για τη µεσαία τάξη, την οποία, υποτίθεται,
βάλατε ναυαρχίδα του δικού σας προεκλογικού προγράµµατος
και τελικά «άνθρακες ο θησαυρός». Υπάρχουν πάρα πολλά πράγ-
µατα που δεν εφαρµόσατε. Για το συγκεκριµένο, πράγµατι είχατε
δεσµευτεί και το κάνατε. Δεν σας κατηγορούµε για υπαναχώ-
ρηση. Όµως, να κοιτάξετε τον ελληνικό λαό και να πείτε την αλή-
θεια. Θεωρούσε πάντοτε η συντηρητική παράταξη στη χώρα µας
ως δικό της φέουδο την εξουσία. Της κακοφαίνεται κάθε φορά
που δεν την έχει και προσπαθεί µε αυτό τον τρόπο να εξασφαλί-
σει ότι δεν θα την µοιράζεται µε κανέναν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
ογδόντα µέλη των Τµηµάτων Παραδοσιακών Χορών από τα
ΚΑΠΗ Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Τον λόγο έχει ο κ. Κρητικός Νεοκλής από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, υποχρέωση των πολιτικών είναι να υπη-
ρετούν τους πολίτες, να τους εκπροσωπούν, να µεταφέρουν τα
αιτήµατα και τις αγωνίες τους εντός του Κοινοβουλίου και στα
όργανα της διοίκησης. Η διοίκηση, δηλαδή η κυβέρνηση και όλες
οι δοµές που αποτελούν την κρατική δοµή, ακολουθούν ένα πρό-
γραµµα και έναν σχεδιασµό. 

Μια κυβέρνηση θα εκλέγεται από τον λαό µε βάση το προ-
γραµµατικό της σχέδιο, το όραµα που αναπτύσσει και τις δε-
σµεύσεις που παίρνει απέναντί της. Κάθε κόµµα έχει συγκεκρι-
µένη ιδεολογία, φιλελεύθερη ή λιγότερο φιλελεύθερη, σοσιαλι-
στική και κοµµουνιστική. Ουσιαστικά, τα κόµµατα εκφράζουν τις
διαφορετικές τάσεις που υπάρχουν στην κοινωνία και τις δυνα-
µικές που αυτές αποκτούν κατά καιρούς. 

Οι µικρές τάσεις εκφράζονται µε τη δηµιουργία κοµµάτων, τα
οποία ως συνήθως καταγράφουν µικρά ποσοστά και κινούνται
συχνά στο όριο εισόδου ή µη στο Κοινοβούλιο. Εξαιρέσεις υπάρ-
χουν, όµως, όπως είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία ξε-
κίνησε µεν µε µικρά ποσοστά, αλλά στις απαρχές της οικονοµι-
κής κρίσης λειτούργησε ως συγκοινωνούν δοχείο µε άλλα κόµ-
µατα της Κεντροαριστεράς και ακραίας Αριστεράς και έτσι από
κόµµα ελάσσονος αντιπολίτευσης έγινε κυβέρνηση. Αυτή, όµως,
είναι η δηµοκρατία µας.

Στον δηµόσιο διάλογο κυριαρχούν οι έννοιες περί αντιπροσω-
πευτικότητας ή µη, περί αναλογικότητας ή µη αναλογικότητας.
Στο παιχνίδι αυτών των λέξεων και των εννοιών µπορούµε να
πούµε ότι αναλογικότητα υπάρχει. Αναλογικά κατανέµονται οι
διακόσιοι πενήντα Βουλευτές στα κόµµατα που καταφέρνουν να
µπουν στη Βουλή. Το µπόνους των πενήντα εδρών, σε περίπτωση
που το πρώτο κόµµα φυσικά λάβει 40% και πάνω, έρχεται για να
επιβραβεύσει την ιδεολογική κυριαρχία, αλλά και την εµπιστο-
σύνη του λαού στο κόµµα που κέρδισε. 

Εδώ θα ήθελα να σηµειώσω κάτι. Είναι λογικό ένα κόµµα που
έχει λάβει 45% ή 48% να µην µπορεί να σχηµατίσει κυβέρνηση;
Είναι λογικό ένα κόµµα που λαµβάνει την εµπιστοσύνη του συν-
τριπτικού ποσοστού των Ελλήνων πολιτών, να µπαίνει σε διαδι-
κασίες διαπραγµάτευσης µε ένα κόµµα του 3% και ταυτόχρονα
αυτό το δηµοκρατικά εκλεγµένο 3% να δηµιουργεί εµπόδια στο
να εκτελέσει το κυρίαρχο κόµµα το πρόγραµµα που συµφώνησε
µε τους Έλληνες πολίτες; Για ποιον λόγο ένα κόµµα που θέλει η
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, να µπαίνει σε δια-
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δικασίες κατανοµής θέσεων µε ένα κόµµα που δεν το επιλέγει η
πλειοψηφία του λαού; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην κρυβόµαστε πίσω από
το δάκτυλό µας και ας µην υποκρινόµαστε. Κάθε ένας από σας,
κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, θα ήθελε να σχηµατίσει
αυτοδύναµη κυβέρνηση. Αλίµονο! Θα θέλατε να εκτελείτε µόνοι
σας το πρόγραµµα που έχετε συµφωνήσει και γι’ αυτό θα σας
είχε εµπιστευτεί ο ελληνικός λαός. Όµως, επειδή βλέπετε ότι η
ιδεολογία µας κυριαρχεί, ακούει και ακούγεται σ’ όλα τα στρώ-
µατα της κοινωνίας, σ’ όλες τις γειτονιές και τις παρέες, θέλετε
µε κάποιο τρόπο να εγείρετε θέµα δηµοκρατικότητας και αντι-
προσωπευτικότητας του λαού. 

Η δηµοκρατία διασφαλίζεται από κάθε επιβολή από το ελλη-
νικό Σύνταγµα. Η δηµοκρατικότητα, όµως, υπηρετείται από τον
τρόπο µε τον οποίον πολιτευόµαστε και η αντιπροσωπευτικότητα
ρυθµίζεται ευνοϊκά από το παρόν προτεινόµενο σχέδιο εκλογής
Βουλευτών, προτείνοντας έναν δικαιότερο τρόπο κατανοµής των
επιπλέον εδρών στα κόµµατα. 

Σε κάθε περίπτωση, θέλοντας να αποφύγουµε τις τοξικές πε-
ριόδους που ζήσαµε, όπως για παράδειγµα την περίοδο συγκυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, όταν η µείζονα
και η ελάσσονα αντιπολίτευση δηλητηρίαζαν τον πολιτικό λόγο
και συνέχισαν αργότερα µε το δικό τους σχήµα συγκυβέρνησης,
εµείς θέλουµε να υπηρετήσουµε ξεκάθαρα ένα εκλογικό σύ-
στηµα το οποίο να εκφράζει την πλειοψηφία του λαού, ένα σύ-
στηµα το οποίο θα ανταµείβει την ιδεολογική κυριαρχία και την
εµπιστοσύνη του λαού. 

Θέλουµε οι συµφωνίες αλήθειας, των κοµµάτων µε τους Έλ-
ληνες πολίτες, να ανταµείβονται και να σχηµατίζονται αυτοδύνα-
µες σταθερές κυβερνήσεις, οι οποίες θα µπορούν να εφαρµό-
σουν το πρόγραµµα τους µε το βλέµµα τους, όµως, στο µέλλον
και όχι στις εσωτερικές ενδοκυβερνητικές τριβές και ισορροπίες. 

Ουσιαστικά, το εκλογικό σύστηµα προστατεύει τη δηµοκρατία
και η δηµοκρατικότητα από τα προσωπικά σφάλµατα και ελατ-
τώµατα ηµών των πολιτικών. Τα συστήµατα και οι νόµοι υφίσταν-
ται για να προστατεύουν τους πολλούς από τα λάθη των λίγων.
Και εµείς οι λίγοι δεν είµαστε καθόλου άξιοι να ταλαιπωρούµε
τους πολλούς Έλληνες συµπολίτες. Γι’ αυτό και πρέπει να θέ-
λουµε ισχυρές αυτοδύναµες κυβερνήσεις. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο µε το βλέµµα στο µέλλον, όπως είπα, το
οποίο ενισχύει τη σταθερότητα και µειώνει τις πιθανότητες τοξι-
κών καταστάσεων που έχουµε ζήσει στο πολιτικό προσκήνιο και
παρασκήνιο. 

Η Κυβέρνησή µας, πίστη στον προεκλογικό της πρόγραµµα,
προχώρα ακόµα ένα βήµα µπροστά, ένα βήµα προς την Ελλάδα
της σταθερότητας, της δηµοκρατικότητας και της ουσιαστικής
αντιπροσωπευτικότητας. 

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ψηφίσετε το πα-
ρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μπαλάφας Ιωάννης από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Σύν-
ταγµα της χώρας µας στο άρθρο 4 ορίζει ότι όλοι οι Έλληνες
είναι ίσοι απέναντι στον νόµο. Υπάρχει, όµως, σύµφωνα µε τη
Νέα Δηµοκρατία, ένα ζήτηµα το οποίο δεν εντάσσεται σ’ αυτή τη
λογική, στη συνταγµατική επιταγή και αυτό είναι ο εκλογικός
νόµος. 

Με βάση την εισήγηση της κυβερνητικής πλειοψηφίας, η
ψήφος η δική µου µε την ψήφο όσων υποστηρίζουν τη Νέα Δη-
µοκρατία δεν είναι ίση, γιατί δεν έχει την ίδια βαρύτητα. Παρά-
δοξο, αλλά προφανώς αληθινό. 

Ας πάρουµε τις εθνικές εκλογές του Ιουλίου του 2019. Για
κάθε Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας χρειάστηκαν δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες διακόσιες πενήντα εννέα ψήφοι. Για κάθε Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ είκοσι χιλιάδες εφτακόσιες έντεκα ψήφοι και αντί-
στοιχος αριθµός για τους Βουλευτές των υπολοίπων κοµµάτων. 

Αυτό σηµαίνει απαξίωση του κοινοβουλευτισµού -τον οποίο η
Δεξιά υποκριτικά, κατά τη γνώµη µου, πολλές φορές επικαλείται
στα ζητήµατα αυτά- και σε τελευταία ανάλυση απαξίωση της αν-

τιπροσωπευτικής δηµοκρατίας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το εκλογικό σύστηµα είναι στοι-

χείο δηµοκρατικής λειτουργίας. Αποτελεί κρίσιµη παράµετρο για
την εύρυθµη λειτουργία του πολιτεύµατος. Αυτό, κατά τη γνώµη
µας, επιχειρείται να αλλοιωθεί µε τον υπό ψήφιση εκλογικό νόµο
µε ένα και µόνο επιχείρηµα, τη δήθεν κυβερνησιµότητα, την απο-
φυγή του ενδεχοµένου ακυβερνησίας. Η δηµοκρατία δίνει λύσεις
και επιβάλλει νέες αντιλήψεις και στην κυβερνησιµότητα. Φυσικά
εσείς εννοείτε, βεβαίως, τη δική σας κυβερνησιµότητα. 

Μένετε κολληµένοι στην αντίληψη του νόµιµου ιδιοκτήτη του
κράτους, στην αντίληψη ότι λίγες οικογένειες και ορισµένοι κοµ-
µατικοί µηχανισµοί θα ελέγχουν στο διηνεκές τις ζωές µας. Αυτό
αν δεν το έχετε ξεχάσει, νοµίζω ότι είναι ώρα να το ξεχάσετε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είδαµε όλοι που µας οδήγησαν
οι λεγόµενες ισχυρές µονοκοµµατικές κυβερνήσεις. Η χρεοκοπία
της χώρας είναι δικό σας έργο, µονοκοµµατικών δηλαδή κυβερ-
νήσεων. Η τεράστια ανεργία, η φυγή των νέων στο εξωτερικό
είναι δικό σας έργο, των µονοκοµµατικών σας κυβερνήσεων.
Αλλά και η διαφθορά και η διαπλοκή που εντρυφεί σε διάφορους
χώρους, ενισχύονται όταν δεν υπάρχει αυξηµένος δηµοκρατικός
έλεγχος στο σύστηµα εξουσίας.

Καταλαβαίνουµε όλοι ότι η καθηµερινή διάψευση των προ-
εκλογικών δεσµεύσεων της Νέας Δηµοκρατίας, η καθηµερινή
αποδόµηση της Κυβέρνησης της Δεξιάς, οι εσωτερικές αµφισβη-
τήσεις και οι κοµµατικοί βαρόνοι οδηγούν στην ανάγκη να ψηφι-
στεί ένας εκλογικός νόµος κατάλληλος για να -επιτρέψτε µου την
έκφραση- µαντρωθούν οι όποιοι εσωκοµµατικοί αµφισβητίες και
να αποθαρρύνονται κοινωνικές δυνάµεις από το να προσανατο-
λιστούν σε άλλες πολιτικές λύσεις.

Η κοινωνία, όµως, είναι παγερά αδιάφορη για το τι θα γίνει
εσωτερικά στη Νέα Δηµοκρατία και στον ευρύτερο πολιτικό
χώρο της Δεξιάς. Η κοινωνία κατά τη γνώµη µας  -και από τα δε-
δοµένα και τα υπαρκτά στοιχεία- δίνει πλέον µε όλους τους τρό-
πους εντολές για πολιτικές συνθέσεις και συνεργασίες. Η κοι-
νωνία δεν θέλει µονοκοµµατικές κυβερνήσεις.

Και πώς πιστοποιείται αυτό; Τα ίδια τα εκλογικά αποτελέσµατα
των τελευταίων αναµετρήσεων αποτελούν κόλαφο για τους οπα-
δούς των πλειοψηφικών εκλογικών συστηµάτων. Γιατί τι άλλο ση-
µαίνει το γεγονός ότι σε όλες τις παραπάνω αναµετρήσεις το
πρώτο κόµµα -το όποιο πρώτο κόµµα- δεν ξεπέρασε το 40%; Και
αν υπολογίσουµε και την αποχή, το ποσοστό φτάνει στο 20% και
κάτι. Διότι ένας, συµπαθής κατά τα άλλα, συνάδελφος µίλησε για
πλειοψηφία των πολιτών. Δεν πρόκειται περί αυτού φυσικά. 

Η κοινωνία, κύριοι, σας έδωσε µειοψηφικό ποσοστό, µεγαλύ-
τερο από τους άλλους, µεγαλύτερο από το δικό µας. Δεν µπο-
ρείτε, όµως, να το προσαρµόζετε στις κοµµατικές σας ανάγκες. 

Σήµερα είναι -κατά τη γνώµη µας- σαφές ότι ισχυρές είναι οι
κυβερνήσεις που στηρίζονται πραγµατικά από την κοινωνική
πλειοψηφία και όχι απλά εκλέγονται από µία µειοψηφία. Η απλή
αναλογική εγγυάται αυτήν την κοινωνική εντολή για τη διακυβέρ-
νηση της χώρας. Κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει αυτό το
γαϊτανάκι της οικογενειοκρατίας, των βαρόνων και των κολλη-
τών.

Από την πλευρά µας, εµείς επιµένουµε στην απλή αναλογική
για λόγους αρχής και για λόγους δηµοκρατικής νοµιµότητας.
Όλοι καταλαβαίνουµε ότι σε ένα κόµµα που διεκδικεί την πλει-
οψηφία -όπως είναι ο ΣΥΡΙΖΑ- το καλπονοθευτικό επί της ουσίας
σύστηµα που εσείς θα ψηφίσετε, µπορεί να δώσει επιπλέον
έδρες στις µεθεπόµενες εκλογές. Με µία στενή θεώρηση -που
δεν είναι η δική µας θεώρηση- δεν θα είµαστε εµείς οι χαµένοι
προοπτικά µε αυτό το εκλογικό σύστηµα. Επαναλαµβάνω µε
βάση µία στενή -που δεν είναι η δική µας- θεώρηση. Θα είµαστε,
όµως, όλοι χαµένοι αν δεν καταλάβουµε τι ζητάει η κοινωνία. 

Από την πλευρά µας δεν θέλουµε ψεύτικες βουλευτικές έδρες.
Θέλουµε να µετράµε το µπόι µας σύµφωνα µε αυτό που µας δίνει
ο ελληνικός λαός, σύµφωνα µε την εντολή του, όχι σύµφωνα µε
τις δικές µας ανάγκες.

Και ολοκληρώνω. Ο κ. Μητσοτάκης εξαγγέλλει από τώρα ξε-
διάντροπα διπλές εκλογές για να κάψει την απλή αναλογική. Αλή-
θεια, είναι τέτοια η υποτίµηση της κορυφαίας δηµοκρατικής
διαδικασίας, αφού σύµφωνα µε την Κυβέρνηση θα πάµε σε εκλο-
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γές όχι για να εκλέξουµε το ελληνικό Κοινοβούλιο, όχι για να
δούµε ποιες πολιτικές δυνάµεις και µε ποιο πρόγραµµα θα κυ-
βερνήσουν τη χώρα, αλλά µε µοναδικό σκοπό να ακυρωθεί ένας
δηµοκρατικός νόµος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Οι πολιτικές δυνάµεις της χώρας µας, όµως, θα κληθούν να
αποδείξουν -και πιστεύω θα το αποδείξουν- την ωριµότητά τους,
αλλά και την ικανότητά τους να αφουγκράζονται την κοινωνία,
προχωρώντας σε προοδευτικές συγκλίσεις που ο ίδιος ο λαός
υποδεικνύει και θα υποδείξει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταψηφίζουµε αυτό το εκλογικό
σύστηµα ως εκτρωµατικό. Πρόκειται για εκλογικό σύστηµα-πα-
ραµορφωτικό φακό, που έναν θα µεγαλώνει και θα µικραίνει ό-
λους τους υπόλοιπους. Πάνω απ’ όλα, όµως, θα αλλοιώνει τη
λαϊκή εντολή, θα µεταφράζει το τι θέλει ο λαός στο τι θέλει µία
µικρή κοµµατική οµάδα και λίγες οικογένειες.

Καταψηφίζουµε το νοµοθέτηµά σας και δηλώνουµε ότι θα επα-
ναφέρουµε την απλή αναλογική µόλις το επιτρέψουν οι πολιτικές
και κοινωνικές συνθήκες. Και αυτό δεν θα αργήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλό µεσηµέρι και από µένα. Θα το πάµε ήρεµα. Είµαι σίγου-

ρος γι’ αυτό.
Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, τα επιχειρήµατα που

επαναλαµβάνουν µονότονα -µπορώ να πω- οι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας είναι δύο: Πρώτον, γιατί δεν νοµοθετήσαµε
την απλή αναλογική το πρώτο εξάµηνο του 2015. Η απάντηση
είναι πολύ γρήγορη. Γιατί µας αφήσατε µόνο 500 εκατοµµύρια
ευρώ στα ταµεία. Δεν είχαµε να πληρώσουµε µισθούς. Δώσαµε
µία σοβαρή µάχη µε τους δανειστές-εταίρους-εκβιαστές και προ-
σπαθήσαµε να σώσουµε τη χώρα. Οδηγηθήκαµε σ’ έναν συµβι-
βασµό. Δώσαµε την ευκαιρία ή µάλλον τη δυνατότητα όχι την
ευκαιρία -υποχρέωσή µας ήταν- στον ελληνικό λαό να ξανααπο-
φασίσει ποιος θα διαχειριστεί τη συµφωνία. Μας έδωσε αυτή τη
δυνατότητα και βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια. Και στο
πρώτο εξάµηνο, από τότε που αρχίσαµε να κυβερνούµε, τον
Οκτώβρη νοµοθετήσαµε την απλή αναλογική. Το λέω για να τε-
λειώνει αυτό το παραµυθάκι.

Χρησιµοποιείτε -αυτό που είπε ο Τζανακόπουλος πριν- ότι τι
θα γινόταν εάν το 1993, το 1996, το 2000 ήταν η απλή αναλογική.
Η απάντηση είναι σύµφωνα µε το παλιό ανέκδοτο. «Αν η γιαγιά
µου είχε ρόδες, θα ήταν ποδήλατο». Και το λέω ως εξής: Η εγ-
καθίδρυση της απλής αναλογικής αλλάζει τις κοινωνικές και πο-
λιτικές συµπεριφορές. Αλλάζει τον τρόπο που σκέφτεται ο ψη-
φοφόρος, δηµιουργεί νέους συσχετισµούς στην εκλογή των
Βουλευτών και της κατανοµής της δύναµης των πολιτικών δυνά-
µεων και επιβάλλει ή δεν επιβάλλει τις συγκλίσεις, τις συµµαχίες,
τις συνεργασίες.

Εάν οι ιδέες σας είναι τόσο δυναµικές και ευρύτατα διαδεδο-
µένες στα πλατιά λαϊκά στρώµατα, γιατί φοβάστε να αντιπαρα-
τεθείτε; Γιατί, ξέρετε ότι είστε και εκφράζετε ένα µειοψηφικό
κοινωνικό ρεύµα, το οποίο για συγκεκριµένους λόγους την πε-
ρίοδο αυτή πήρε την κοινοβουλευτική πλειοψηφία.

Ακούστε, λοιπόν, να δείτε. Εµείς θέλουµε την απλή αναλογική,
γιατί θέλουµε να εκφράσουµε µία πλατιά κοινωνική συµµαχία
που ξεκινάει από τη νέα γενιά -που θέλουµε να σταµατήσει να
µεταναστεύει- φτάνει στους αγρότες, τους µικρούς και τους µι-
κροµεσαίους, που προσπαθούν να πουλήσουν το προϊόν τους
και να µην τους τα τρώνε οι έµποροι, φτάνει στους µισθωτούς
του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα που θέλουµε να ξανακα-
τακτήσουν αξιοπρεπείς αµοιβές και όρους εργασίας, φτάνει στη
µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα η οποία δεν πρέπει να έχει «πο-
λιτικό δόντι» προκειµένου να πάρει την όποια δανειοδότηση, την
όποια ενίσχυση από την οποία τράπεζα κυβερνά ο Στουρνάρας,
που είναι καιρός να αµολέρνει και να φεύγει και αυτός όπου να
’ναι. Θέλουµε µία κοινωνική συµµαχία µε τη διανόηση και εκείνα

τα στρώµατα, τα οποία µπορούν να σχεδιάσουν ένα άλλο µέλλον
για την ελληνική κοινωνία. Αυτή την κοινωνική συµµαχία θέλουµε
να εκφράσουµε εµείς.

Αυτή απαιτεί συνεργασίες, απαιτεί συγκλίσεις, απαιτεί όχι πα-
ράλληλη, αλλά συγκλίνουσα διαδροµή πολιτικών σχεδίων που
εκφράζουν τα πολιτικά κόµµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Εσείς εκφράζετε κυρίαρχα την αστική τάξη του 3% µε 4%, που
έχει πυρήνα της εκατό οικογένειες, που µετά το 1948-1949 κυ-
βερνούν τη χώρα και αποµυζούν πάνω από το 50% του τζίρου σε
κάθε οικονοµική δραστηριότητα που υπάρχει στην Ελλάδα. Εκ-
φράζετε µια κοινωνική συµµαχία που είναι αυτή που είπα προ-
ηγουµένως, συν ένα µεγάλο στρώµα ανώτερων διευθυντικών
στελεχών του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα που παίρνουν µερί-
διο της πίτας από τη µίζα που τους αναλογεί µέσα από το µοίρα-
σµα κονδυλίων στον δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Εκφράζετε µια παραβατική επιχειρηµατικότητα, η οποία µέσω
του πολιτικού «δοντιού», της κάλυψης από τον Βουλευτή, τον
Υπουργό µπορεί να κάνει τις δουλειές της, να διασπαθίζει δηµό-
σιο χρήµα και τελικά να χρεοκοπεί τη χώρα. 

Και εκφράζετε και κάποια άλλα κοινωνικά στρώµατα, τα οποία
δεν µπορούν να οραµατιστούν µια ευρύτερη αλλαγή της ελληνι-
κής κοινωνίας, τους πελάτες που έχετε σε τοπικά δίκτυα και ει-
δικά στην επαρχία, που έχουν δέσει το µέλλον τους από την
εξυπηρέτηση των Βουλευτών και αυτού του πολιτικού προσωπι-
κού. Αυτή η κοινωνική συµµαχία χρειάζεται ενισχυµένη αναλο-
γική, προκειµένου να µπορέσει να κυβερνήσει. 

Και ξέρετε τι τη θέλετε την ενισχυµένη αναλογική; Τη θέλετε
για να µπορείτε να κάνετε αυτά που ήδη δείξατε αυτούς τους έξι
µήνες, κύριε Λιβάνιε.

Τάξατε επιτελικό κράτος και φτιάξατε µια παρακυβέρνηση στο
Μαξίµου που ελέγχει τη ροή του χρήµατος. Αυτό είναι το επιτε-
λικό κράτος. 

Τάξατε αξιοκρατία και αριστεία και διορίσατε έναν σκασµό
«γαλάζια µωρά» και «γαλάζιους παππούδες» στους οποίους τρι-
πλασιάσατε και τους µισθούς. Θυµάστε τι όργια κάνατε για τους
πολύ-πολύ λιγότερους µετακλητούς και συνεργάτες που είχε η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Τώρα τα αγαπηµένα σας ΜΜΕ γιατί δεν λένε
ότι οι τριπλάσιοι µετακλητοί σας, νιοι και γερόντοι, παίρνουν τρι-
πλάσιους µισθούς και ότι το κόστος έχει υπερακοντιστεί στα 40
εκατοµµύρια ευρώ ετησίως;

Τάξατε αντιµετώπιση του προσφυγικού και τα κάνατε µαν-
τάρα. Έξι µήνες σας πήρε για να καταλάβετε ότι έπρεπε να ιδρύ-
σετε Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής, αφού αλλάξατε
πέντε υπεύθυνους και προϊστάµενους. 

Τάξατε αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας. Το µόνο που κά-
νατε ήταν να κάνει ντου ο Χρυσοχοΐδης γαργαλώντας τα ακρο-
δεξιά αντανακλαστικά ενός ακροατηρίου σε κάποιες καταλήψεις
που προσέφεραν και κοινωνική δραστηριότητα και στέγη και
τροφή σε αποκλεισµένους. Και χθες το βράδυ, αν δεν κάνω λά-
θος, κάηκαν σαράντα ένα αµάξια στο Λεκανοπέδιο. Πού είναι η
δράση της µεγάλης Ελληνικής Αστυνοµίας;

Τάξατε αριστεία και εξισώσατε προχθές χωρίς ντροπή τα πτυ-
χία των ελληνικών πανεπιστηµίων µε τα αγορασµένα πτυχία των
ιδιωτικών κολεγίων προφανώς σε κολιγιά µε τους ιδιοκτήτες
αυτών των κολλεγίων, οι οποίοι ήρθαν και αυτοί «δώσε και µένα,
µπάρµπα, και φτιάξε µου πεδίο, προκειµένου να κερδοσκοπήσω
αύριο-µεθαύριο».

Τάξατε ανάπτυξη και αύξηση του βασικού µισθού στο διπλάσιο
του ετήσιου ποσοστού ανάπτυξης. Τώρα το κατάπιατε αµάσητο.
Νοµοθέτησε ο Βρούτσης την ελευθερία των απολύσεων µε την
κατάργηση του αιτιολογηµένου λόγου απόλυσης. Υπονοµεύει το
θέµα της επεκτασιµότητας των συλλογικών συµβάσεων εργα-
σίας, κάνει ό,τι του λέει ο ΣΕΒ και δεν δίνει καµµία αύξηση. Αυτά
τάξετε, αυτά κάνατε. Γι’ αυτό θέλετε την ενισχυµένη αναλογική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τάξατε ορυµαγδό επενδύσεων και καινούρια έργα κ.λπ.. Πού
‘ναι τα; Διότι ο «φίλος» µου ο κ. Γεωργιάδης στις δέκα ηµέρες
θα ξεκίναγε το Ελληνικό. Κοντεύει να µας πνίξει η σκόνη στο Μο-
σχάτο, εγώ εκεί µένω. Κοντεύει να µας πνίξει η σκόνη που σηκώ-
νουν οι µπουλντόζες που έχουν µπει στο Ελληνικό µέσα. Γίνεται
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το ντιλ ποιος θα λειτουργήσει το καζίνο. Μόνο αυτό θα κάνετε
και αυτό µε δάνειο από την τράπεζα και όχι µε δικά του λεφτά. 

Εγώ τη µόνη δουλειά που έχω δει να γίνεται εκεί στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης είναι ότι δώσατε σ’ έναν Καραθανάση -κάπως
έτσι το λένε- ο οποίος χρωστά 1,5 εκατοµµύριο ευρώ στην Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης µε 480.000 ευρώ τη λειτουργία των
δύο εργοστασίων. Αυτή την ανάπτυξη είδα εγώ. Ανάπτυξη λαµο-
γιών και απατεώνων.

Με λίγα λόγια, η απλή αναλογική ήρθε για να µείνει. Οι επόµε-
νες εκλογές θα γίνουν µε την απλή αναλογική. Όποτε κι αν γί-
νουν, είτε τον Μάη, που σας περνάνε και τέτοιες σκέψεις -πριν
προλάβουµε να ανασυγκροτηθούµε εµείς κ.λπ.- είτε σε κανέναν
χρόνο είτε στα τρία χρόνια, όποτε τις κάνετε, θα είναι τέτοια η
επίδραση των πολιτικών σας στην κοινωνική συνείδηση που οι
εκλογές µε απλή αναλογική θα αναδείξουν κυβέρνηση και εσείς
θα ξαναγυρίσετε εκεί που ανήκετε, δηλαδή στο χρονοντούλαπο
της ιστορίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και επτά εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Μουσικό Σχολείο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται χρόνια πολλά και
καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, οµάδα τριάντα επτά φοιτητών και τριών
εκπαιδευτικών συνοδών τους από το Πανεπιστήµιο «Delaware»
των Ηνωµένων Πολιτειών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Λι-
βάνιος για ένα λεπτό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Για το
τυπικό, στις χθεσινές νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο έβδοµο στοι-
χείο έλεγε η νοµοτεχνική ότι πρέπει να αντικατασταθεί µε τη
φράση «2, 4α και 5» και το σωστό είναι «2, 3 και 4α». Ήταν ο δαί-
µων του τυπογραφείου. Δεν έχει καµµιά αλλαγή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ. Κε-

φαλίδου, Δραµινή από το Κίνηµα Αλλαγής, για να γραφτεί και
στα Πρακτικά, κυρία Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Γενικέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι γεγονός ότι προχθές το Κοινοβούλιο έζησε µια πολύ ωραία
ατµόσφαιρα εθνικής οµοψυχίας και συναίνεσης. Πόσο άντεξε,
όµως; Μία ηµέρα.

Φαίνεται για άλλη µια φορά πως η Κυβέρνηση αρκείται στους
µιντιακούς εντυπωσιασµούς. Της αρκεί να δώσει την εντύπωση
µιας ανύπαρκτης συµπόρευσης µε τον χώρο της κεντροαριστε-
ράς και της προοδευτικής παράταξης στα µεγάλα εθνικά ζητή-
µατα. Της προσφέρει τη λάµψη και τη γοητεία προοδευτικότητας
που ποτέ δεν είχε και δεν µπόρεσε να αποκτήσει. 

Όταν έρχεται η ώρα της πράξης τότε θυµάται αταβιστικά και
µας παραπέµπει στο προεκλογικό της φυλλάδιο µε µια νερωµένη
παλινόρθωση του συστήµατος που ίσχυε προτού ο ΣΥΡΙΖΑ απο-
φασίσει να φυτέψει τη νάρκη της απλής αναλογικής. 

Και για να κρύψει τη ρετσινιά του δεξιού συντηρητισµού, που
είναι στο DNA της, διατυµπανίζει ότι προτείνει εκλογικό σύστηµα

παραπλήσιο µε αυτό που έχει προτείνει από το 2018 το Κίνηµα
Αλλαγής. Είναι έτσι; Όχι, φυσικά. Αλλά ποιος διαβάζει τα ψηλά
γράµµατα κάτω από τους πηχυαίους τίτλους;

Το παρόν σχέδιο νόµου µιµείται την αρχιτεκτονική της πρότα-
σης που έχει παρουσιάσει το Κίνηµα Αλλαγής από το 2018, φο-
ρώντας τη µάλιστα ως µοδάτο πανωφόρι µε όλη την αυταρέ-
σκεια µιας -µε ερωτηµατικό- αυτοδύναµης δεξιάς κυβέρνησης.
Στην ουσία, όµως, επαναλαµβάνει το ληστρικό µπόνους των πε-
νήντα εδρών που προέβλεπε ο νόµος Παυλόπουλου.

Πώς µια κυβέρνηση, που στο κάτω-κάτω συµπεριλαµβάνει σε
καίριες θέσεις και σε Υπουργεία στελέχη µε βαθιές ρίζες στον
χώρο της κεντροαριστεράς, φέρνει έναν εκλογικό νόµο τόσο
συντηρητικό;

Η στρατηγική σας, παρά τα ωραία λόγια έκφρασης δηµοκρα-
τικών ευαισθησιών, εθνικής συνεννόησης και άλλων τέτοιων εύη-
χων, φαίνεται ξεκάθαρη: Δηµιουργία µιας ισχυρής γαλάζιας
κυβέρνησης στα χνάρια περασµένων δεκαετιών. Τα περί προσέγ-
γισης σε περισσότερο δηµοκρατικούς τρόπους διακυβέρνησης
είναι µόνο η πούδρα λάµψης και φρεσκάδας µε διάρκεια ίσα για
µια στιγµιαία φωτογραφία για ιλουστρασιόν εξώφυλλο.

Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας οδηγεί σε µία αυτοδύναµη
κυβέρνηση µε περίπου 37%. Επίπλαστες µε το ζόρι αυτοδυνα-
µίες ή ισχυρές κυβερνήσεις συνεργασίας; Αυτό ήταν το δίληµµα
της Κυβέρνησης. Επέλεξε την πεπατηµένη. Μια παλιά δοκιµα-
σµένη συνταγή κυβερνήσεων µιας άλλης εποχής. Αυτή, αν θέ-
λετε µε δυο λόγια, είναι η επιλογή της Κυβέρνησης µε ό,τι φτια-
σίδι και αν της βάλει.

Πώς µπορεί να είναι δικαιότερο και αναλογικότερο και ευρύ-
τερης απόδοσης το εκλογικό σύστηµα όπου το µπόνους των πε-
νήντα εδρών οδηγεί σε επίπλαστες κυβερνητικές πλειοψηφίας
και σε διχαστικές λογικές;

Δικαιότερο και λειτουργικότερο από ποιο; Από αυτό της απλής
αναλογικής που ψήφισε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -που αναλογικό
µπορεί να φαίνεται, όµως είναι απόλυτα δυσλειτουργικό, καθώς
οδηγεί σε ακυβερνησία- ή τελικά συγκρινόµενο µε το ληστρικό
προηγούµενο της Νέας Δηµοκρατίας;

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση δεν συζήτησε καθόλου. Ζήτα
ψήφο για τον εκλογικό νόµο, χωρίς πολλά-πολλά λόγια. Με κάθε
υπόρρητο τρόπο δηλώνει ότι δεν θέλει συνοµιλητές στον εκλο-
γικό σχεδιασµό της. Μικροπολιτικά αυτό µπορεί να ακούγεται και
να είναι λογικό, αν κρίνει κάποιος από το εκλογικό αποτέλεσµα
του Ιουλίου. Δεν έχει ανάγκη συνοµιλητών. Δεν έχει, όµως, στα
αλήθεια ανάγκη; Σε περιβάλλον διεθνούς αστάθειας και εθνικών
τεράστιων προκλήσεων για το µέλλον της χώρας, η Κυβέρνηση
µπορεί να αρκεστεί στην οµφαλοσκόπηση;

Δηµοκρατία, αλλά και σταθερότητα, προϋπόθεση η µία της
άλλης. Αυτές είναι οι βασικές συντεταγµένες για έναν εκλογικό
νόµο. Τα συστήµατα αµιγούς απλής αναλογικής ιστορικά έχουν
αποδείξει πόσο εύκολα ακύρωσαν τη δηµοκρατία. Είναι προφα-
νές ότι το πριµ κάποιων δεκάδων εδρών που δίνονται στο κόµµα
που ο λαός εξέλεξε πρώτο στις εκλογές είναι απόλυτα συµβατό
µε τη δηµοκρατική αρχή. Η κατάχρηση, όµως, από την άλλη,
αυτής της δυνατότητας αµαυρώνει την ίδια τη δηµοκρατική βάση
του πολιτεύµατος. Με βάση το προ-ΣΥΡΙΖΑ εκλογικό σύστηµα,
το πρώτο κόµµα, ανεξαρτήτως ποσοστού, πριµοδοτείται µε πε-
νήντα έδρες. Με τη σηµερινή πρόταση της Κυβέρνησης οι πε-
νήντα έδρες θα δίνονται στο πρώτο κόµµα κλιµακωτά, εάν αυτό
φτάσει στο 37,5% των ψήφων του εκλογικού σώµατος. Η δια-
φορά του προϊσχύοντος συστήµατος µε το προτεινόµενο σή-
µερα είναι πολύ µικρή.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στενόµυαλα και συντηρη-
τικά προσπαθήσατε να εκλογικεύσετε τον νόµο που ίσχυε στις
εκλογές της 7ης Ιουλίου του 2019, ώστε να επιτύχετε ευρύτερη
αποδοχή και µε την αµφίβολη συνταγµατικότητας ρύθµιση που
έφερε η Κυβέρνηση, αποκλείοντας τους συνασπισµούς κοµµά-
των από την πριµοδότηση του µπόνους εδρών, µόνη της αποκα-
λύπτει το φοβικό της πρόσωπο. Ούτε πιο λογικός είναι ο νόµος
ούτε ευρύτερης αποδοχής µπορεί να γίνει και τελικά, ούτε πρό-
κειται να σας βοηθήσει να επιτύχετε µια ζορισµένη κάλπικη αυ-
τοδυναµία στις εκλογές, όταν αυτός θα ισχύσει.

Επιχειρείτε σήµερα να επιβάλλετε ένα σύστηµα που θα εκβιά-
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σει στο µέλλον την ψήφο των πολιτών και βάζετε τα θεµέλια για
µελλοντικές αδύναµες κυβερνήσεις λαϊκής µειοψηφίας. Ξέρετε
καλά πως οι κυβερνήσεις αυτές είναι ανίκανες να προχωρήσουν
στις αλλαγές που χρειάζεται η χώρα, επιφυλάσσοντας για το
µέλλον τα αδιέξοδα του πρόσφατου παρελθόντος. Αυτή τη λο-
γική και αυτή την πρόταση το Κίνηµα Αλλαγής και την αρνείται
και την καταψηφίζει. Και µην µπερδεύεστε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης. Μη µας τσουβαλιάζετε όλους. Μην εξισώνεται τον ΣΥΡΙΖΑ
µε το Κίνηµα Αλλαγής.

Στην αντίστοιχη, λοιπόν, δική µας πρόταση ενισχύσαµε τη δια-
φάνεια και την αµεσότητα στη σχέση του πολίτη µε αυτούς που
τον εκπροσωπούν µε δύο τρόπους: µε την κατάτµηση των µεγά-
λων εκλογικών περιφερειών και µε τη διατήρηση του ορίου εισό-
δου ενός κόµµατος στη Βουλή µε το 3%, αποτρέποντας τον
κατακερµατισµό του πολιτικού µας συστήµατος και την ακυβερ-
νησία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η ταχύτατη για άλλη µία φόρα υποχώρηση της κουλτούρας
του δηµοκρατικού διαλόγου, που τόσο διαφήµιζε η Κυβέρνηση,
εκείνο που σίγουρα δείχνει είναι την εσωτερική ανωριµότητα του
κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Ταυτόχρονα, µας φέρνει ό-
λους αντιµέτωπους µε το ίδιο αµείλικτο γενικότερο πολιτικό ζή-
τηµα που αφορά όλες τις σύγχρονες δηµοκρατίες, ότι ο κατα-
κερµατισµός της σύγχρονης κοινωνίας σε οµάδες µε βάση την
κοινωνική συστράτευση -όπου η θέση του διαλόγου είναι µάχη
µε κάθε µέσο- και η λογική «ή τους τελειώνουµε ή µας τελει-
ώνουν».

Τις καταστροφικές συνέπειες του τοξικού πολιτικού κλίµατος
και του λαϊκισµού στη λειτουργία της δηµοκρατίας και τις είδαµε
και τις ζήσαµε. Ειδικά εδώ στην Ελλάδα ουδείς µπορεί να παρι-
στάνει τον ανυποψίαστο. Στον σύγχρονο πολιτικό στίβο δεν είναι
οι γνώµες και η ελεύθερη έκφρασή τους που απουσιάζουν, δεν
είναι η έλλειψη προτάσεων. Είναι τα αυτιά να τις ακούσουν, είναι
ότι δυσκολευόµαστε να µάθουµε να σεβόµαστε ο ένας τον άλλον
µέσα σε συνθήκες έντονης τριβής και αντιπαράθεσης. Είναι που
παραµένουµε ανίκανοι να µετατρέψουµε τις διαµάχες σε εποι-
κοδοµητικό διάλογο, που θα οδηγήσει σε συγκλίσεις µέσα από
τις αντιπαραθέσεις.

Είναι λυπηρό, τελικά, που µετά από δέκα χρόνια κρίσης στη
χώρα µας, που δοκιµάστηκε κάθε πιθανή πολιτική πρόταση, ελ-
πίζοντας να αποφύγουµε την ανώµαλη προσγείωση στην πραγ-
µατικότητα και σε συνθήκες αλήθειας, είναι λυπηρό να µην έ-
χουµε µάθει ακόµα να συζητάµε χωρίς αγκυλώσεις, µε τη συναί-
σθηση του ρίσκου ότι µπορεί να έχει δίκιο και ο συνοµιλητής µας
και όχι µόνο εµείς. Αυτή η πεισµατική άρνηση αναγνώρισης των
λογικών επιχειρηµάτων του άλλου κράτα αγκυλωµένο το πολιτικό
σύστηµα σε καθεστώς τύφλωσης και εχθρότητας, απορρίπτον-
τας αβλεπεί ακόµη και τα λογικά επιχειρήµατα των άλλων, µόνο
και µόνο για την υπεράσπιση ενός φαντασιακού γοήτρου.

Κλείνω παραφράζοντας τον Σταϊνµάιερ: Όλοι κρατάµε ένα
κοµµάτι της Ελλάδας στα χέρια µας. Όταν αυτό το συνειδητο-
ποιήσουµε, θα δεχθούµε τελικά ότι αυτά που µας ενώνουν είναι
πολύ περισσότερα από αυτά που µας χωρίζουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε «άρωµα γυναίκας». Τον λόγο έχει η κ. Χριστίνα
Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία και την όµορφη Πάτρα.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο

νόµου που προτείνει η Κυβέρνηση για την εκλογή Βουλευτών κα-
θιερώνει ένα εκλογικό σύστηµα διαφανές, δίκαιο και σίγουρα
αποτελεσµατικό, το οποίο σέβεται τη λαϊκή βούληση και επιτρέ-
πει συνεργασίες προεκλογικά ή µετεκλογικά µε κατανοµή εδρών
παρόµοια µε την απλή αναλογική, εκτός των δύο πρώτων κοµ-
µάτων.

Ταυτόχρονα, κλείνει τον δρόµο στο εκλογικό σύστηµα που ει-
σήχθη µε τον υπό κατάργηση ν.4406/2016, τη λεγόµενη απλή
αναλογική, η οποία, όπως θα εξηγήσω, ούτε τόσο απλή µπορεί

να θεωρηθεί ούτε βέβαια κατάλληλη για την πατρίδα µας. Αυτό
µας διδάσκει η ιστορία του ελληνικού κράτους από συστάσεως.
Όπως αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση, η Ελλάδα έφτα-
σε στον 21ο αιώνα διεξάγοντας περίπου το 85% των δηµοκρατι-
κών εθνικών εκλογών της χωρίς αναλογικό εκλογικό σύστηµα.
Άρα, η απλή αναλογική δεν είναι απαραίτητη, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
για τη χώρα µας. Το ίδιο, φυσικά, ισχύει και για πολλές άλλες δη-
µοκρατικές χώρες, οι οποίες σταθερά εφαρµόζουν άλλα εκλο-
γικά συστήµατα.

Στη µεταπολιτευτική µας περίοδο όποτε ψηφίστηκε αναλογικό
σύστηµα, αυτό έγινε καθαρά για λόγους πολιτικού καιροσκοπι-
σµού. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο ν.1847/89, µία παραλ-
λαγή της απλής αναλογικής µε τη διαβόητη ρήτρα του «συν ένα»
κατασκευασµένη ώστε να δυσκολέψει τότε τη Νέα Δηµοκρατία
να σχηµατίσει κυβέρνηση. Έτσι όµως την περίοδο του ’89-’90 η
χώρα οδηγήθηκε σε τρεις εκλογικές αναµετρήσεις εντός δέκα
µηνών και βίωσε τη θητεία αδύναµων κυβερνήσεων συνεργα-
σίας, οι οποίες παρά τη συµµετοχή των µεγάλων κοµµάτων και
τις κορυφαίες προσωπικότητες των επικεφαλής τους, τον αεί-
µνηστο Τζαννή Τζαννετάκη και Ξενοφώντα Ζολώτα, µπόρεσαν να
επιβιώσουν µόνο για µερικούς µήνες. Τότε η Νέα Δηµοκρατία
του αείµνηστου Κωνσταντίνου Μητσοτάκη είχε χρειαστεί ποσο-
στό 46,2% για να φτάσει τις εκατόν πενήντα έδρες. Προσέξτε,
πάνω 46% για µόλις εκατόν πενήντα έδρες και όλα αυτά ούτε
καν µε γνήσια απλή αναλογική, η οποία θα έχει ακόµα χειρότερα
αποτελέσµατα.

Γι’ αυτό άλλωστε την εκµεταλλεύτηκαν ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, για λό-
γους σκοπιµότητας. Όπως, δηλαδή, συνέβη µε τον ν.1847/89,
που ψηφίστηκε για να εµποδίσει τη Νέα Δηµοκρατία του Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη, έτσι και ο ν.4406 ψηφίστηκε για να εµπο-
δίσει τη Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη. Παρ’ όλα
αυτά, όµως, ο Κυριάκος Μητσοτάκης οδήγησε την παράταξή µας
σε τέσσερις καθαρές εκλογικές νίκες το 2019 και οδηγεί στα-
θερά την Ελλάδα σε µία νέα εποχή, γιατί η δηµοκρατική βούληση
του λαού δεν περιορίζεται από κανέναν εκλογικό νόµο.

Ένα άλλο παράδειγµα των καταστροφικών συνεπειών που συ-
νοδεύουν την απλή αναλογική είναι το διοικητικό αδιέξοδο στο
οποίο βρέθηκαν οι δήµοι και οι περιφέρειες της χώρας τον πε-
ρασµένο Μάιο, µετά από τα αποτελέσµατα των εκλογών για την
τοπική αυτοδιοίκηση, λόγω της απλής αναλογικής του ν.4555/
2018.

Ευτυχώς, όµως, η Κυβέρνησή µας παρενέβη άµεσα και απέ-
τρεψε τη διάλυση των δήµων και των περιφερειών, σε αντίθεση
µε την προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία επιχείρησε επανειληµ-
µένως να εκµεταλλευτεί τους µύθους που καλλιεργούνται για την
απλή αναλογική, χωρίς καν να την υποστηρίζει πλήρως. 

Ας µην ξεχνάµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έφτασε µέχρι και να αλλάξει το
καταστατικό του για να διεκδικήσει το µπόνους των πενήντα
εδρών που κέρδισε δύο φορές το 2015. Ας θυµηθούµε επίσης
ότι στην ερµηνευτική δήλωση που είχε καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, µε
την πρότασή του για την αναθεώρηση του άρθρου 54 του Συν-
τάγµατος, ένα εκλογικό σύστηµα θεωρείται αναλογικό εφόσον
το τελικό ποσοστό της κατανοµής των εδρών δεν αποκλίνει πε-
ρισσότερο του 10% από το πανελλαδικό ποσοστό κάθε συνδυα-
σµού. Πόσο απλή αναλογική είναι αυτή η απόκλιση 10%, δηλαδή
µέχρι και τριάντα έδρες στις τριακόσιες, συν άλλες δέκα έως εί-
κοσι έδρες που µοιράζονται τα κόµµατα εντός Βουλής από τα
κόµµατα που δεν πιάνουν το όριο του 3%, το οποίο βέβαια σωστά
απαιτείται για την είσοδο στη Βουλή και σωστά διατηρείται απ’
όλες τις κυβερνήσεις εδώ και τριάντα χρόνια; Άλλο αυτό, όµως.

Σηµειώστε ότι ακόµα και το 10% της απόκλισης εδρών που
πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ, γι’ αυτό που αποκαλεί απλή αναλογική, µε-
σοσταθµικά καλύπτεται και από τον προηγούµενο εκλογικό νόµο
3636/2008 µε το µπόνους των πενήντα εδρών.

Παρόµοια συµπεράσµατα ισχύουν και για τον πιο προηγού-
µενο τον ν.3231/2004 µε το µπόνους των σαράντα εδρών. Και
στους δύο αυτούς νόµους η κατανοµή των εδρών µεσοσταθµικά
παρήγαγε σχεδόν το ίδιο αποτέλεσµα µε την απλή αναλογική, µε
απόκλιση µία έως δύο έδρες για κάθε µικρό κόµµα. Σηµαντική
διαφορά υπήρξε µόνο στη δύναµη των µεγαλύτερων κοµµάτων
υπέρ του πρώτου. Βέβαια και αυτές ακόµα οι διαβόητες πενήντα
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έδρες µπόνους είναι εικονικές, επειδή το πρώτο κόµµα θα
έπαιρνε µεγάλο µέρος τους ούτως ή άλλως. 

Σε κάθε περίπτωση, γεγονός είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι τα κοινοβουλευτικά κόµµατα λαµβάνουν περισσότερες
έδρες από το εκλογικό τους ποσοστό, ακόµα και µε την εκδοχή
της απλής αναλογικής που εισήγαγε ο ν.4406, αλλά και µε την
πρόταση συνταγµατικής αναθεώρησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Για ποια απλή αναλογική συζητάµε, λοιπόν, εδώ; Στην πραγ-
µατικότητα ο ν.4406 είναι απλώς µια συµφεροντολογική ρύθµιση
του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία λειτουργεί σαν ωρολογιακή βόµβα έτοιµη
να σκάσει στις εκλογές του 2023. 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα τον απενεργοποιούµε µε σεβασµό στη
λαϊκή βούληση, αλλά και στις ανάγκες της χώρας, οι οποίες δεν
αφήνουν άλλα περιθώρια πειραµατισµών.

Παράλληλα, εισάγουµε ορισµένες απαραίτητες βελτιώσεις σε
σχέση µε το µπόνους, αξιοποιώντας εποικοδοµητικά την εµπειρία
τής µέχρι τώρα εφαρµογής του. Κυριότερο πρόβληµα ήταν η
απόδοση ολόκληρου του µπόνους στο πρώτο κόµµα, ανεξαρτή-
τως του ποσοστού του, όπως φάνηκε στις εθνικές εκλογές και
του 2012 και του 2015. Ο νέος νόµος δίνει µπόνους µόνο αν ο
πρώτος συνδυασµός υπερβεί το 25% και αυτό κλιµακωτά, απαι-
τώντας ποσοστό 40% για τη µέγιστη πριµοδότηση των πενήντα
εδρών.

Υπενθυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015 εκµεταλλεύθηκε δύο φορές
το µπόνους των πενήντα εδρών µε ποσοστό γύρω στο 35%, όχι
40% που είχε πάρει η Νέα Δηµοκρατία τον περασµένο Ιούλιο,
αλλά 35%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία επιδίωξή
µας είναι οι ειλικρινείς και δηµιουργικές πολιτικές συνεργασίες,
όχι οι ευκαιριακές συναλλαγές µε µόνο στόχο τη νοµή της εξου-
σίας. Αυτό είναι προφανές, κύριε Πολάκη, στην ίδια τη σύνθεση
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, καθώς και στην κα-
θηµερινή της λειτουργία. Είναι φυσικά προφανές και στις διατά-
ξεις του νέου εκλογικού νόµου που προτείνουµε. Για όλους
αυτούς τους λόγους εισηγούµαι στο Σώµα την υπερψήφιση αυ-
τού του νοµοσχεδίου µετά τη συζήτησή του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να τηρήσουµε τους χρόνους
και να µην περιορίσουµε τον χρόνο στο πεντάλεπτο, διότι πρέπει
οπωσδήποτε στις έξι η ώρα να ξεκινήσει η ψηφοφορία.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Όχι, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Τζούφη, σας

παρακαλώ. Είστε και Καστοριανή, είστε και έµπειρη. Μπορείτε
σε πέντε λεπτά να τα πείτε όλα. Από εδώ βλέπω πολλούς έµπει-
ρους, τον κ. Τριανταφυλλίδη, εσάς, την κ. Ξενογιαννακοπούλου.
Για να µην πάµε τον χρόνο στο πεντάλεπτο, θα τηρήσετε τους
χρόνους. Μας φτάνει ο χρόνος µέχρι τις έξι η ώρα. Κάνοντας
αυτό, θα βοηθήσετε τους συναδέλφους µας που είναι από την
επαρχία να µπορέσουν να ταξιδέψουν. Αν δεν πεθαίνουµε ο ένας
για τον άλλον, είµαστε όλοι νεκροί.

Τον λόγο έχει ο κ. Γκιουλέκας, ο οποίος έχει ένα σηµαντικό
ραντεβού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω τη
συνάδελφο κ. Τελιγιορίδου και τον συνάδελφο κ. Αθανασίου που
µου παραχώρησαν τη θέση τους. Υπάρχει ένα σηµαντικό ραντε-
βού που πρέπει να κάνω ως Πρόεδρος της Επιτροπής Άµυνας
και Εξωτερικών Υποθέσεων. Είναι εδώ ο Υπουργός Εξωτερικών
της Σαουδικής Αραβίας και θα έχω µια συνάντηση µαζί του σε
λίγο. Ζητώ συγγνώµη, λοιπόν, που προηγούµαι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε τα πράγµατα ιστο-
ρικά. Από τότε που η Ελλάδα διοργανώνει ως ένα σύγχρονο κρά-
τος εκλογές, δηλαδή από το 1843 µέχρι σήµερα -µιλάµε για τις
γνήσιες, όπως τόνισε και στην αρχική του εισήγηση ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας κ. Υψηλάντης- έχουν διοργανωθεί πενήντα
τρεις εκλογικές αναµετρήσεις. Απ’ αυτές οι σαράντα πέντε έχουν
γίνει µε πλειοψηφικό σύστηµα και οι οκτώ µε οποιασδήποτε µορ-

φής αναλογικό σύστηµα. 
Τι θέλω να πω µ’ αυτό; Υπάρχει µια πάγια πρακτική. Άκουσα

εδώ να λένε ότι «ξέρετε, εµείς αντιδρούµε στο αναλογικό σύστη-
µα γιατί θεωρούµε ότι εµείς δικαιωµατικά µπορούµε να νεµόµεθα
την εξουσία». 

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπάρχει σαφής ιδεολογική
και πολιτική απόκλιση στις δικές σας και στις δικές µας θέσεις.
Γιατί, λοιπόν, θα πρέπει σώνει και καλά το δικό σας σύστηµα να
είναι το δικαιότερο και το σύστηµα που εµείς υποστηρίζουµε να
µην είναι δίκαιο; Δεν το καταλαβαίνω. Εσείς λέτε ότι η αναλογική
πρέπει να ισχύει, όµως η αναλογική εφαρµογή ενός εκλογικού
νόµου µε ποιον τρόπο; Με τον τρόπο που να δίνει αυτοδύναµα
σχήµατα ή εν πάση περιπτώσει, να δίνει δυνατότητα στην Ελ-
λάδα να κυβερνάται. 

Ξέρετε, όλο αυτό το ευφυολόγηµα ότι θα αλλάξουµε κουλ-
τούρα στον ελληνικό λαό, ότι θα αλλάξουµε κουλτούρα στο πο-
λιτικό σύστηµα και θα έχουµε συνεργασίες, επιτρέψτε µου να πω
ότι προσκρούει σ’ ένα βασικό λογικό επιχείρηµα ότι οι συναινέ-
σεις και οι συνεργασίες δεν επιβάλλονται µε νόµους, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Ή υπάρχει δυνατότητα να βρούµε έναν κοινό
τόπο, µια κοινή πορεία κάποια κόµµατα και να κάνουµε µια συ-
νεργασία -όµως αυτό δεν µας το επιβάλλει ένας νόµος αναγκα-
στικά- ή από την άλλη πλευρά δεν µπορούµε. 

Να σας θυµίσω ότι µε τον νόµο αυτόν, τον ισχύοντα, τον νόµο
Παυλόπουλου -που είναι και ο µακροβιότερος νόµος από τη Με-
ταπολίτευση- µέχρι σήµερα είχαµε κυβερνήσεις συνεργασίας. Η
δική σας κυβέρνηση, η οποία ουσιαστικά κυβερνούσε τον τόπο
µέχρι τις 6 Ιουλίου του 2019, δεν ήταν µια κυβέρνηση συνεργα-
σίας σχεδόν µέχρι το τέλος, µια κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ;
Πείτε µου λίγο: Ιδεολογικά τι συγγένεια είχατε εσείς µε τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες; Γιατί επιδιώξατε αυτόν τον συγκερασµό των
απόψεων και τελικά τη συγκυβέρνηση; Καθαρά διότι θέλατε να
είστε στην εξουσία και να µπορέσετε να κυβερνήσετε.

Άλλη περίπτωση συνεργασίας µε τον νόµο αυτόν, που δεν επε-
βλήθη αυτή η συνεργασία αναγκαστικά, είναι η συνεργασία τριών
κοµµάτων παλιότερα –το θυµάστε- Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και
Δηµοκρατική Αριστερά. Υπήρξαν συνεργασίες χωρίς αυτόν τον
νόµο της αναλογικής. Άρα, λοιπόν, δεν είναι εδώ ότι εσείς έχετε
το δίκιο ή εµείς το άδικο. 

Να σας το πω και αλλιώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ένα
κόµµα το οποίο συγκεντρώνει το 47%, δηλαδή περίπου το ψηφί-
ζουν ο ένας στους δύο Έλληνες πολίτες, είναι δίκαιο να µην µπο-
ρεί να σχηµατίσει κυβέρνηση; Με τον δικό σας νόµο, µ’ αυτόν
τον νόµο που φέρατε εσείς της απλής αναλογικής, το 1993 το
ΠΑΣΟΚ είχε συγκεντρώσει 46% και παραπάνω. Πόσες έδρες θα
έπαιρνε µε τον νόµο που εσείς εισηγηθήκατε; Εκατόν σαράντα
τρεις έδρες. Δεν θα µπορούσε να κυβερνήσει. Ένα κόµµα, λοι-
πόν, που είχε αγγίξει περίπου το 47%, που ένας στους δύο πολί-
τες το είχε προτιµήσει, µε τον νόµο σας δεν µπορούσε να κυβερ-
νήσει. 

Να θυµίσω κάτι άλλο, τον νόµο Κουτσόγιωργα, εκείνον τον
αλήστου µνήµης νόµο; Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης µε 48% και
εκατόν πενήντα Βουλευτές έψαχνε να βρει «δανεικό» Βουλευτή
για να σχηµατίσει κυβέρνηση µετά την τρίτη εκλογική αναµέ-
τρηση; 

Ε, όχι. Αυτό για εµάς είναι ένα φαινόµενο που δεν µπορεί να
συνεχίζεται. Γι’ αυτό λέµε ότι δεν θέλουµε αυτά τα πικρά διδάγ-
µατα της προηγούµενης πολιτικής κατάστασης να τα συνεχί-
σουµε. Εσείς επιµένετε σ’ αυτό. Δικαίωµά σας. Δικαίωµά µας,
όµως, και ηµών να επιµένουµε στην ορθότητα των δικών µας επι-
χειρηµάτων.

Στο κάτω-κάτω της γραφής, ας δούµε λίγο και ας διερευνή-
σουµε και τις προθέσεις του καθενός. Τι είχε πει ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία όταν φέρατε τον νόµο; Είχε πει
«Διαφωνούµε απόλυτα. Όταν έρθουµε στην εξουσία, εµείς θα
αλλάξουµε τον νόµο». Τι κάνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης από τους
πρώτους µήνες διακυβέρνησης του τόπου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, από τη σηµερινή Κυβέρνηση; Αλλάζει τον νόµο. 

Πότε έχουµε εκλογές; Εκλογές έχουµε το 2023. Αλλάζει τον
νόµο τριάµισι χρόνια πριν, ούτως ώστε να µην ξέρει κανείς τριά-
µισι χρόνια µετά ποιον θα ευνοεί ή όχι αυτός ο νόµος. Τι είναι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8631



όµως αυτό; Είναι πολιτική αξιοπρέπεια και πολιτική εντιµότητα. 
Σας είπα, το αν διαφωνούµε πολιτικά είναι δικαίωµα του καθε-

νός. Αυτό συµβαίνει στη δηµοκρατία. Αλίµονο, δεν είµαστε υπο-
χρεωµένοι να συµφωνούµε. Μη µας καταλογίζετε όµως κακές
προθέσεις, ότι –ξέρετε- εµείς περίπου έχουµε συνηθίσει να είµα-
στε στην εξουσία και δεν µπορούµε αλλιώς κ.λπ.. Διότι όλα αυτά
που σας αναφέρω, ακριβώς, δείχνουν την πολιτική εντιµότητά
µας. Δείχνουν µία στάση πολιτικής εντιµότητας, η οποία επιβάλ-
λει από σήµερα, τριάµισι χρόνια πριν τις καθιερωµένες εκλογές,
να αλλάζουµε τον εκλογικό νόµο και να λέµε «εµείς λέµε στον
ελληνικό λαό και δεσµευόµαστε ότι µε αυτόν τον νόµο θα πάµε
σε εκλογές». Εάν τότε η Νέα Δηµοκρατία θα είναι το πρώτο
κόµµα, εάν θα είναι κάποιο άλλο το πρώτο κόµµα, αυτό θα το
δείξει τριάµισι χρόνια µετά η πολιτική πρακτική του καθενός µας
από το τι θα ακολουθήσουµε, τι θα πούµε στον ελληνικό λαό και
τελικά, πως θα µας κατατάξει ο ελληνικό λαός. 

Αυτό όµως –νοµίζω- δεν πρέπει να το παραγνωρίζει κανείς, ότι
δηλαδή πολιτικά ερχόµαστε έντιµα να αλλάξουµε τον νόµο. Να
το πω κι αλλιώς, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, αφού µιλάµε για τις
προθέσεις και κλείνω µε αυτό. Διότι για τον νόµο µίλησε ο
Υπουργός, ο Υφυπουργός, ο εισηγητής µας. Μίλησαν πολλοί.

Θα σας πω το εξής: Εσείς που κόπτεστε για την απλή αναλο-
γική, γιατί δεν αλλάξατε τον νόµο όταν γίνατε Κυβέρνηση; Γιατί
κάνατε εκλογές το 2015, τον Σεπτέµβριο, µε τον ισχύοντα νόµο,
δηλαδή µε τον νόµο Παυλόπουλου; Πήρατε τις πενήντα έδρες
µπόνους και µετά ήρθατε το 2016, όπου βλέπατε πια ότι είχε αρ-
χίσει η πρωτοκαθεδρία σας να χάνεται και τότε, αλλάξατε τον
νόµο και πήγατε στο αναλογικότερο. Γιατί εσείς που υπεραµύ-
νεστε της απλής αναλογικής δεν τον είχατε αλλάξει από την
πρώτη στιγµή; Θα ήταν πολιτική εντιµότητα να πείτε: «Εµείς
µόλις πήραµε την εξουσία µε την εντολή του ελληνικού λαού. Αλ-
λάζουµε τον εκλογικό νόµο». Έτσι, θα πηγαίναµε και το 2015 µε
την απλή αναλογική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θα τον ψηφίζατε τότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην κάνετε διάλογο,

σας παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Δεν το κάνατε, διότι πολύ

απλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν το είχατε κάνει το 2015,
δεν θα ήσασταν Κυβέρνηση. Είναι πάρα πολύ απλό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θα τον ψηφίζατε τότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φίλη, σας πα-

ρακαλώ! Δεν πρόκειται να σας απαντήσει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κύριε Φίλη, γιατί δεν αλλά-

ξατε τον νόµο;
Ξέρετε, εδώ, δεν υπάρχουν επιχειρήµατα. Όπως τον αλλάξατε

το 2016, θα µπορούσατε να τον είχατε αλλάξει από το πρώτο
εξάµηνο του 2015, πριν τις εκλογές του Σεπτεµβρίου. Δεν το κά-
νατε. Τώρα, όλα τα υπόλοιπα είναι προσχήµατα. Επιτρέψτε µας,
να έχουµε εµείς τη δική µας άποψη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Γκιουλέκα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριοι συνάδελφοι, ησυχία. Δεν χρειάζονται σχόλια. 
Τον λόγο έχει η κ. Τελιγιορίδιου από τον ΣΥΡΙΖΑ και την

όµορφη Καστοριά. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε

την αποκατάσταση της αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος,
οφείλουµε να διδαχθούµε από την εµπειρία της δεκαετούς κρί-
σης, στην οποία –ας µην ξεχνάµε- ότι µας οδήγησαν αυτοδύνα-
µες κυβερνήσεις. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να αποδείξουµε ότι έχουµε διδαχτεί από
το παρελθόν και να στοχεύουµε στη διαµόρφωση µιας στρατη-
γικής µέσω του διαλόγου, για να ζήσει ο λαός µας µε ειρήνη και
προκοπή. 

Για να µπορεί να γίνει αυτό, απαραίτητη προϋπόθεση είναι ο

διάλογος, η κριτική και η συµµετοχή όλων στη χάραξη πολιτικών
για την ανάπτυξη, την παραγωγική ανασυγκρότηση της σχέσης
του πολίτη µε τη διοίκηση, την κατοχύρωση του κοινωνικού κρά-
τους, τις δηµοκρατικές δοµές της εξουσίας, τον σεβασµό στο
περιβάλλον, τον διαρκή αγώνα για την υπεράσπιση των εθνικών
µας δικαίων και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτήν την αναγκαιότητα και αυτά τα προ-
τάγµατα, ποιος πρέπει να έχει λόγο από το πολιτικό σύστηµα;
Θα πρέπει να έχει λόγο µία πολιτική δύναµη, όποια κι αν είναι
αυτή, που θα προέρχεται από την αλλοίωση της λαϊκής βούλη-
σης; Ισχυρή κυβέρνηση είναι αυτή που προέρχεται από το µπό-
νους των πενήντα εδρών και είναι µονοκοµµατική; Ή µήπως
ισχυρή κυβέρνηση είναι εκείνη που έχει ισχυρό λαϊκό έρεισµα;

Θα πρέπει ο αγώνας όλων σε αυτές τις νέες διεθνείς περιφε-
ρειακές και εσωτερικές κοινωνικές συνθήκες να εκπέµπει το µή-
νυµα ότι οι πολιτικές δυνάµεις του τόπου µπορούν να συνεργά-
ζονται στη βάση προγραµµατικών συµφωνιών. 

Η συζήτηση, λοιπόν, για τον εκλογικό νόµο θα έπρεπε σήµερα
εδώ να είναι µία τέτοια συζήτηση. Θα έπρεπε να είναι µία συζή-
τηση για την ποιότητα της δηµοκρατίας που θέλουµε. Αντ’
αυτού, στον πυρήνα του εκλογικού νόµου που φέρνει η Κυβέρ-
νηση είναι ξεκάθαρο ότι τον χρησιµοποιεί σαν σωσίβιο του κατε-
στηµένου. Είναι ένα άδικο εκλογικό σύστηµα, που δεν αντιστοι-
χίζει τη λαϊκή εντολή µε τις δυνάµεις στο Κοινοβούλιο, που προ-
σβάλλει τη λαϊκή κυριαρχία, που δηµιουργεί στους πολίτες ανα-
σφάλεια για την επιλογή της ψήφου τους.

Όλοι, όµως, βλέπουµε και όλοι καταλαβαίνουµε τις µικροκοµ-
µατικές επιδιώξεις που δεν έχουν σχέση µε τις ανάγκες των πο-
λιτών και τις ανάγκες της κοινωνίας. Ο εκλογικός νόµος υπακούει
στη µικροκοµµατική σκοπιµότητα της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας. Υπηρετεί µία ελιτίστικη αντίληψη για την πολιτική και τη δη-
µοκρατία µας. Περιφρονεί τον απλό πολίτη. Περιφρονεί αυτό που
κατ’ ιδίαν πολλοί αποκαλούν ως «λαουτζίκο» και του επιφυλάσσει
κατώτερη µοίρα.

Αυτή η περιφρόνηση προς τον λαό µας και αυτή η αλαζονεία
είναι η γενεσιουργός αιτία για την απόρριψη της απλής αναλογι-
κής. Θέλετε να δράττε αυτοδύναµα, γιατί θεωρείτε ότι η εξουσία
είναι λάφυρο για εσάς και ότι το κράτος είναι ένα δικό σας φέ-
ουδο.

Με το προκάλυµµα της ακυβερνησίας εναντιώνεστε στη δι-
καιοσύνη, την ισότητα και τη λαϊκή κυριαρχία. Η ακυβερνησία,
όµως, είναι θέµα των πολιτικών δυνάµεων να το λύσουν. Και χρει-
άζονται ώριµες πολιτικές δυνάµεις και όχι πολιτικές δυνάµεις
που κινούνται µε βάση το συµφέρον τους.

Αντ’ αυτού λοιπόν, θέλετε να αλλοιώνεται το εκλογικό αποτέ-
λεσµα. Και µία πολιτική δύναµη που έχει διαφορά από την αµέ-
σως επόµενη 0,1%, για παράδειγµα, να παίρνει το µπόνους των
επιπλέον εδρών. Και φέρνετε ως επιχείρηµα αυτό που γίνεται
στην τοπική αυτοδιοίκηση. Πολλοί από σας αναφερθήκατε στον
Δήµο Θεσσαλονίκης.

Ο σηµερινός δήµαρχος Θεσσαλονίκης, στον πρώτο γύρο των
εκλογών, πήρε ποσοστό 14,93%. Τι θέλετε δηλαδή; Θέλετε το
14% να διαµορφώνει την πολιτική του δεύτερου µεγαλύτερου
δήµου της χώρας, αγνοώντας το 86%; Αυτήν τη δηµοκρατία θέ-
λετε; Αυτό θέλετε. Και αυτό κάνετε. Και -προς Θεού!- µη φανεί
ότι υπάρχει κάποιο θέµα µε τον δήµαρχο που του ευχόµαστε
«καλή επιτυχία». 

Δεν θέλετε, λοιπόν, συνεργασίες ούτε σε κεντρικό επίπεδο
ούτε σε τοπικό. Διότι θέλετε την αρχή του ενός. Και πιστεύετε
ότι είστε αυθεντίες. Αυτή είναι η αντίληψή σας, όχι τώρα, αλλά
εδώ και δεκαετίες. Αυτή η αντίληψη για δεκαετίες µας οδήγησε
σε αυτήν την κατάσταση.

Η χώρα –λέει- δεν µπορεί να κυβερνηθεί µε διάλογο. Έχετε και
την πολιτική υποκρισία να προσπαθείτε να πείσετε τον ελληνικό
λαό, πως η ενισχυµένη αναλογική είναι υπέρτατο πατριωτικό κα-
θήκον. Το ύψιστο, λοιπόν, δηµοκρατικό δικαίωµα του λαού µας
το µετατρέπετε σε κίνδυνο για την κυβερνησιµότητα, γιατί θέλετε
να λειτουργείτε ανεξέλεγκτα. Γι’ αυτό άλλωστε διακινείτε και τα
σενάρια των διπλών εκλογών που προσβάλλουν ευθέως την
κρίση του λαού µας.

Και µην επαναλαµβάνετε το γιατί δεν φέραµε την απλή αναλο-
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γική στο πρώτο εξάµηνο. Αν την φέρναµε, οι εκλογές τον Σεπτέµ-
βριο του 2015 θα γίνονταν µε το δικό σας σύστηµα και εσείς σή-
µερα δεν θα ήσασταν κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς, λοιπόν, επιλέγουµε την απλή αναλογική γιατί δεν νιώ-

θουµε ανώτεροι από κανέναν. Όµως προσέξτε, ούτε κατώτεροι
από κανέναν νιώθουµε. Στο κοινό µας µέλλον θέλουµε ισοδυνα-
µία ψήφου και σεβασµό στη λαϊκή κυριαρχία. Γιατί η εξουσία πη-
γάζει από τον λαό και αυτόν πρέπει να υπηρετεί. Και παρά τα
τερτίπια τελικά, ό,τι και να κάνετε, ο λαός θα αποφασίσει, αλλά
να εύχεστε να µην παγιδευτείτε στις ίδιες σας τις µεθοδεύσεις.
Οι κυβερνήσεις οφείλουν να βασίζονται σε µία πραγµατική κοι-
νωνική πλειοψηφία γι’ αυτό και καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιό
σας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. Τον λόγο έχει ο κ. Νάσος Αθανασίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ανιαρή την
εριστική -έτσι την ονοµάζει στην Ιστορία του Ευρωπαϊκού Πνεύ-
µατος ο Παναγιώτης Κανελλόπουλος- νοοτροπία εκείνη ότι πρέ-
πει να επιδιδόµαστε σε διενέξεις. Γι’ αυτό, λοιπόν, δίνω αυτή την
εξήγηση, επειδή θα απευθύνω τρεις κατηγορίες. 

Η πρώτη κατηγορία είναι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι
Υπουργοί, ως προς την ανάλυση των δεδοµένων είστε πολύ
πίσω. Στην εποχή του coronavirus ήρθατε σήµερα να µιλήσετε
για την ελονοσία. 

Η δεύτερη κατηγορία είναι ότι είστε αδιάβαστοι. Ούτε καν
τους κορυφαίους της παράταξής σας δεν διαβάζετε. 

Και η τρίτη κατηγορία είναι ότι δεν έχετε καταλάβει το κυριό-
τερο. Πρέπει να προσέχουµε τις λεπτοµέρειες. Λένε κι έχουν
δίκιο ότι ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέρειες, αλλά χτες και
σήµερα οι λεπτοµέρειες µας έκαναν να χάσουµε τη θέα του στό-
χου. 

Με ποιο σκοπό ήρθατε εδώ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας;
Ήρθατε για να δολοφονήσετε την απλή αναλογική. Η συνταγµα-
τική µας τάξη το επιτρέπει. Ορίστε, λοιπόν, προχωρήστε. Να µας
κάνετε τη χάρη όµως να µην παριστάνετε την αθώα περιστερά
την ώρα που τεντώνετε το τόξο. Λιγότερη υποκρισία και λιγότερη
προκλητικότητα θα καθιστούσε λιγότερο άσχηµο τον φαρισαϊ-
σµό σας. 

Εδώ υπάρχουν δύο απόψεις. Τη µία άποψη την ακούσαµε από
πολλούς Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Η συνεργασία είναι
«µπάχαλο». Πόσο αποξενωµένος, αν όχι άρρωστος, µπορεί να
είναι ένας άνθρωπος που χαρακτηρίζει «µπάχαλο» τη συνεργα-
σία; Η δεύτερη άποψη είναι θα συνεργαστούµε ή θα πεθάνουµε
ως χώρα. Ο ελληνικός λαός θα κληθεί να διαλέξει. 

Η µία άποψη, λοιπόν, ο ένας τρόπος είναι να πάµε στο παρελ-
θόν. Άκουσα κι από νέους ανθρώπους οι οποίοι απέδειξαν µε τον
τρόπο αυτό ότι είναι γέροι, παρ’ ότι έχουν µικρή ηλικία, να µιλούν
για τον νόµο Παυλόπουλου, για τον νόµο Σκανδαλίδη για τα οχτώ
νοµοθετήµατα περί εκλογικών αναµετρήσεων, συστηµάτων από
τη Μεταπολίτευση και µετά. Πάτε προς τα πίσω. 

Πήγε κανένας από το Ισραήλ µέχρι τη Νορβηγία και από τη
Φινλανδία µέχρι τη Μάλτα να µελετήσει τα εκλογικά συστήµατα
και να δει ποια είναι τα πιο πρόσφορα; Να δει ότι σε κατάσταση
πολέµου µπορούν συνεργαζόµενα κόµµατα να επιτυγχάνουν
ασύλληπτα για µας πράγµατα, για τη νοοτροπία µας; 

Η µια άποψη, λοιπόν, είναι να πηγαίνουµε προς τα πίσω σε νό-
µους προ εικοσαετίας, προ δεκαετίας. Υπάρχει όµως και µία
άλλη άποψη και παρακαλώ την προσοχή σας. Θα βασίσω τη
σκέψη µου σε µία περικοπή οµιλίας πρώην Προέδρου σας και
πρώην Πρωθυπουργού. 

Μιλώντας στο City του Λονδίνου ο κ. Καραµανλής ανέφερε επί
λέξει «οι παγκόσµιες προκλήσεις που βρίσκονται µπροστά µας
µπορούν να µας δοκιµάσουν όλους. Έχουν τουλάχιστον ένα κοι-
νό σηµείο». Προσέξτε. «Καµµιά χωρά, καµµιά κυβέρνηση, πόσω
µάλλον πολιτικό κόµµα δεν µπορεί να τις αντιµετωπίσει µόνη της.
Είναι ώρα να καθίσουµε όλοι µαζί, να εστιάσουµε στα πραγµα-

τικά ζητήµατα, να µάθουµε να συζητάµε και πάνω από όλα να
συνεργαζόµαστε». Συµφωνώ απόλυτα µαζί του. Αυτή είναι η προ-
ωθηµένη σκέψη, όχι ο δικός σας επαρχιωτισµός. Αυτή είναι η
σωστή άποψη. 

Μίλησε για το λυκόφως των ηγεσιών, παρακαλώ. Να το πω επί
λέξει: «το λυκόφως των ηγεσιών. Καµµία χώρα» λέει «καµµία κυ-
βέρνηση, πόσω µάλλον κανένα πολιτικό κόµµα, δεν µπορεί να τις
αντιµετωπίσει µόνη της τις προκλήσεις που έρχονται». Αυτό δεν
νοµίζω να το έχετε διαβάσει. 

Άρα, δεν έχετε καταλάβει το κυριότερο. Ότι η απλή αναλογική
είναι µία ανάγκη, επαναλαµβάνω ανάγκη. Δεν είναι µια ιδεοληψία.
Είναι µία ανάγκη και σε αυτήν την ανάγκη νοµίζω ότι θα πρέπει
να σκύψετε. 

Η απλή αναλογική είναι ο δρόµος της σωτηρίας, είναι ο τρό-
πος που µπορεί να µας δώσει σήµερα διέξοδο, να µας οδηγήσει
σε συνεργασία, να µας υποχρεώσει να πάρουµε το απαραίτητο
χάπι που θα αποτρέψει την ειδάλλως βέβαιη ανακοπή. 

Εσείς όµως φοβάστε εκείνο που µπορεί να µας σώσει. Νοµί-
ζετε ότι δεν είµαστε άξιοι αυτού του πολιτικού πολιτισµού, επειδή
το δικό σας κόµµα -η επικρατούσα ηγεσία, δηλαδή- δεν µπορεί
να φτάσει σε αυτό το επίπεδο. Πρέπει όµως να γίνουµε άξιοι
αυτού του πολιτισµού. Διαφορετικά θα καταβάλουµε πάρα πολύ
ακριβό τίµηµα.

Είχαµε το εξής φαινόµενο. Μόλις υπερψηφίστηκε η νέα Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας, ο κ. Μητσοτάκης βγήκε εδώ απέξω και
δήλωσε κάτι σαν να «πρέπει να συνεννοούµαστε, να συναινούµε
στα εθνικά θέµατα». Διορθώστε µε για το πώς το είπε. Βρείτε
εσείς το ρήµα. Σήµερα το ακυρώνετε µε αυτό. 

Ποιος το είπε αυτό; Αυτός που έδωσε ένα ιστορικό παρά-
δειγµα διασπαστικού λαϊκισµού στο θέµα της συµφωνίας των
Πρεσπών. Ποιος είπε ότι πρέπει να συνεννοούµαστε; Αυτός που
δύο µέρες µετά την εκλογή της Προέδρου της Δηµοκρατίας φέρ-
νει αυτόν τον εκλογικό νόµο που κάθε άλλο παρά θα ενώνει. Θα
διασπά, θα διχάζει. 

Δεν θα µασήσω τα λόγια µου. Κατά την άποψή µου, όταν λέτε
κυβερνησιµότητα εννοείτε «Μητσοτακηκότητα». Κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας, ο Πρόεδρος ενός φαρισαϊκού κόµ-
µατος δεν µπορεί να είναι ούτε σαδδουκαίος, ούτε ηρωδιανός.
Φαρισαίος θα είναι. Όµως, σκεφτείτε λιγάκι κοιτάζοντας προς τα
εµπρός, όχι κοιτάζοντας τι έγινε πριν από δέκα, πριν από είκοσι
ή πριν από τριάντα χρόνια. 

Στην ανάλυσή του ο κ. Κώστας Καραµανλής έχει δίκιο όταν µι-
λάει για λυκόφως των ηγεσιών, όταν λέει καµµία χώρα, πόσω
µάλλον κανένα κόµµα δεν µπορεί να αντιµετωπίσει µόνο του τα
µεγάλα προβλήµατα που έρχονται; Νοµίζω ότι δεν θα το έχετε
διαβάσει. 

Θέλετε να βρίσκεστε στο παρελθόν. Το παρελθόν όµως δεν
επαναλαµβάνεται σαν φάρσα, επαναλαµβάνεται σαν τραγωδία. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα δυο µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί-εκπαιδευτι-
κοί από το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Χρόνια πολλά, καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον όµορ-
φο Βόλο. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

έχει ανοίξει ένα πολύπλευρο µέτωπο. Ο τρόπος που διαχειρίζεται
θέµατα όπως η οικονοµία, το µεταναστευτικό, τα εργασιακά δι-
καιώµατα, η εξωτερική πολιτική, η παιδεία είναι ταυτοτικός της
Νέας Δηµοκρατίας. Σε ποιον απ’ αυτούς τους τοµείς θεωρείτε
ότι µπορείτε να πανηγυρίζετε, κύριοι συνάδελφοι;

Ο Πρωθυπουργός υποσχέθηκε να σαρώσει µέσω της ανάπτυ-
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ξης όλα τα εµπόδια στη γραφειοκρατία, υπονοώντας µε αυτό τις
αποκαλούµενες ιδεολογικές εµµονές της Αριστεράς για κοινω-
νική δικαιοσύνη, διαφάνεια, αξιοκρατία και εργασιακά δικαιώ-
µατα. Εδώ, όµως, σας συγχαίρουµε. Δυστυχώς, κρατήσατε τον
λόγο σας, σίγουρα σαρώνετε.

Κύριοι συνάδελφοι, τα αποτελέσµατα του πρώτου εξαµήνου
της διακυβέρνησής σας δεν αφήνουν και πολλά ερωτήµατα ανα-
πάντητα. Τα επαναλαµβανόµενα λάθη και οι αστοχίες σας δυ-
στυχώς θα αφήσουν σηµάδια στο µέλλον και θα τα χαρακτήριζα
κωµικοτραγικά, αν δεν αφορούσαν τις ζωές χιλιάδων συµπολιτών
µας, όπως για παράδειγµα το πρόσφατο κλείσιµο των τριών κλι-
νικών σε νοσοκοµεία της χώρας µας.

Ας προχωρήσουµε, όµως, στο προκείµενο. Πιστεύετε ότι οι θε-
σµοί της δηµοκρατίας πρέπει να εξυπηρετούν εσάς και καταθέ-
τετε έναν εκλογικό νόµο κοµµένο και ραµµένο σε ό,τι σας
βολεύει; Ακυρώνετε στην πράξη τη συνταγµατική επιταγή της
ισότητας της ψήφου των πολιτών, µε πρόσχηµα την κυβερνησι-
µότητα. Τα εκλογικά συστήµατα πρέπει να υπηρετούν τις σύγ-
χρονες ανάγκες της κοινωνίας και τις κατοχυρωµένες συνταγµα-
τικά αρχές της δικαιοσύνης και της ισότητας της ψήφου, µε δε-
δοµένο βέβαια και κοινά αποδεκτό ότι οι εκλογείς επιλέγουν µε
την ψήφο τους πρωτίστως κόµµα και δευτερευόντως τους υπο-
ψηφίους. Αυτός ο σκοπός εξυπηρετείται µόνο µε το αναλογικό
σύστηµα, καθώς σε αυτό οι ψήφοι είναι ίσες ως προς το αποτέ-
λεσµά τους. 

Δίνετε ένα µπόνους πενήντα εδρών στο πρώτο κόµµα, κατα-
πατώντας την επιλογή των ψηφοφόρων. Έτσι αντιλαµβάνεστε
εσείς τη διαχείριση των κοινών; Τι φοβάστε όµως, πραγµατικά;
Φοβάστε τη συνεργασία, φοβάστε τον έλεγχο των αποφάσεων.
Θεωρείτε ότι το κράτος είναι φέουδό σας και τρέµετε τη συνδια-
µόρφωση. Αντιµετωπίζετε τα κόµµατα µε διαφορετικό τρόπο, κα-
ταπατάτε το Σύνταγµα και διακρίνετε τον συνασπισµό κοµµάτων
από τα αυτοτελή κόµµατα, λες και αυτά δεν ψηφίστηκαν βάσει
προγραµµάτων.

Με όλα τα παραπάνω γίνεται εύκολα κατανοητό ότι σας φοβί-
ζει το µεγάλο προοδευτικό κίνηµα των πολιτών, που ζητά περισ-
σότερη δηµοκρατία και συµµετοχή. Φοβάστε απ’ ό,τι φαίνεται
τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, κι εγώ θα έλεγα καλά κά-
νετε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν ήσασταν έτοιµοι να κυβερνήσετε,
παρότι θέλετε να αποδείξετε το αντίθετο. Ήσασταν έτοιµοι απλά,
όπως παλιά, να κάνετε όλα τα χατίρια σε εργοδότες και ψευτοε-
πενδυτές, σε τράπεζες, ολιγάρχες των µίντια και του Τύπου. Η
ανετοιµότητά σας φαίνεται σε κάθε σας βήµα, από το άνυδρο
ταξίδι στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, µέχρι τον αποκλεισµό
της χώρας από την διάσκεψη του Βερολίνου, από την δηλωσία
σας στα εθνικά θέµατα και την φοβικότητά σας στην εξωτερική
πολιτική. Εκµεταλλευόµενοι τη συναίνεση στην ψήφο των απο-
δήµων, όπου εκεί προσχηµατικά προβάλατε την ισότητα της
ψήφου των πολιτών, προχωρήσατε µόνοι σας, µε την Ελληνική
Λύση βέβαια µαζί, στην αλλαγή του εκλογικού νόµου, ενώ το σύ-
νολο της Αντιπολίτευσης είναι αντίθετο.

Συνάδελφοι της Κυβέρνησης, υπερθεµατίζετε συνεχώς ότι ο
λαός αυτό ψήφισε στις εκλογές του Ιούλη. Θα πρέπει όµως εδώ
να σας ενηµερώσουµε ότι ο λαός ψήφισε και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα της Βουλής και µια ισχυρή Αντιπολίτευση για να µπορεί να
σας ελέγχει. Σταθµίζετε διαφορετικά τους πολίτες της χώρας,
δείχνετε µέγιστη ανωριµότητα και αποδεικνύετε περίτρανα ότι
έρχεστε από τα παλιά. Όπως από τα παλιά έρχονται και οι φρε-
νήρεις, ανιστόρητες και επικίνδυνες τοποθετήσεις Υπουργών και
στελεχών σας, που αποδίδουν την εγκαθίδρυση του Χίτλερ στην
εξουσία στην απλή αναλογική και συγχρόνως στις δηµόσιες το-
ποθετήσεις τους δαιµονοποιούν την Αριστερά.

Κύριοι συνάδελφοι, οι επόµενες εκλογές θα γίνουν µε απλή
αναλογική. Οι πολιτικές σύγκλισης σε προγραµµατική βάση που
θα σχηµατίσει µια νέα, προοδευτική πολιτική και κοινωνική πλει-
οψηφία θα συγκροτήσουν µια κυβέρνηση µε τη συµµετοχή αρι-
στερών και προοδευτικών δυνάµεων της χώρας. Το πραγµατικό
σας πρόσωπο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας το γνωρίζουµε.
Τώρα βέβαια µε περίσσια αλαζονεία το διαφηµίζετε κιόλας. Μαζί
µε εµάς, όµως το βλέπει πια σιγά-σιγά και ο ελληνικός λαός και

να είστε σίγουροι ότι δεν θα επιτρέψει η χώρα να είναι δέσµια
του παρελθόντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Θα δώσω τον λόγο στην κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για τον εκλογικό
νόµο και το εκλογικό σύστηµα, δεν µπορούµε παρά να συζητή-
σουµε και να αναστοχαστούµε συλλογικά, κάτι που δυστυχώς
δεν έγινε από την πρόταση της Κυβέρνησης, για την τελευταία
δεκαετία της κρίσης και των µνηµονίων και τις βαθιές συνέπειες
που είχε, όχι απλώς τις οικονοµικές και κοινωνικές, αλλά στην
ίδια τη δηµοκρατία, τους θεσµούς, στην ίδια την αντίληψη, που
έχουν οι πολίτες για την πολιτική. Στον κλονισµό δηλαδή της εµ-
πιστοσύνης τους στην πολιτική και της νοµιµοποίησης των θε-
σµών, στην αντίληψή τους, καθώς τους χρέωσαν -και δικαιολογη-
µένα- την κρίση, τη µη αποτροπή της, τη διαχείρισή της, και βέ-
βαια και τη λογική του µονόδροµου που επιβλήθηκε τα προηγού-
µενα χρόνια.

Δεν µπορούµε να αποµονώσουµε τη συζήτηση για το εκλογικό
σύστηµα από τη συλλογική αυτή θεώρηση. Σήµερα πρέπει να ενι-
σχύσουµε τη δηµοκρατία σε όλες τις διαστάσεις της, να αποκα-
ταστήσουµε τη δηµοκρατική συµµετοχή και να ενισχύσουµε την
έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας. Ανέφερε ο τέως Πρόεδρος της
Βουλής, ο κ. Βούτσης, το πρωί ένα συγκλονιστικό νούµερο, ότι
πάνω από ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες συµπολίτες
µας, από την έναρξη της κρίσης µέχρι σήµερα, έχουν αποχωρή-
σει τελείως από τις εκλογικές διαδικασίες. Δεν συζητάµε βέβαια
για τις ευρωεκλογές. Εκεί υπάρχει τεράστια αποχή σε όλη την
Ευρώπη.

Συνεπώς, σε αυτό το πλαίσιο, ο ΣΥΡΙΖΑ ασχολήθηκε κατά την
περίοδο της διακυβέρνησης, όχι απλώς για να αντιµετωπίσει τις
οικονοµικές και κοινωνικές συνέπειες και να οδηγήσει τη χώρα
στην έξοδο από τα µνηµόνια, αλλά και µε το πώς µπορούσε θε-
σµικά και µέσα από τις θεσµικές αλλαγές, να ενισχύσει αυτήν τη
δηµοκρατία και τη συµµετοχή. Το ένα ήταν η θέσπιση της απλής
αναλογικής, το 2016, που ήταν εξάλλου και µια πάγια θέση και
αρχή της Αριστεράς, η οποία που απέκτησε πολύ περισσότερη
επιτακτικότητα και περιεχόµενο στη συγκεκριµένη φάση που
περνούσε η χώρα µας, µέσα στα µνηµόνια και στην κρίση. Δεν
ήταν, όµως, µόνο αυτή η αλλαγή. Ήταν επίσης η ψήφος στα δε-
καεπτά, που ήρθε να ενθαρρύνει τη συµµετοχή και την εµπιστο-
σύνη στους νέους, ήταν η κατάτµηση των µεγάλων περιφερειών,
ένα θέµα που δεκαετίες µας απασχολούσε στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, προκειµένου η σχέση της πολιτικής και των Βουλευτών
µε τους πολίτες στις µεγάλες αυτές περιφέρειες και να µειωθεί
η επιρροή διαφόρων εξωθεσµικών κέντρων. Ήταν, φυσικά, και
µια σειρά από συνταγµατικές αλλαγές, που δυστυχώς οι περισ-
σότερες δεν µπόρεσαν να βρουν την ανάλογη πλειοψηφία στην
Αναθεωρητική Βουλή.

Άρα, λοιπόν, ήταν µια ολοκληρωµένη πρόταση και προσέγ-
γιση, µε βάση την ανάλυση για την περίοδο και τις ανάγκες που
έχει. Ο εισηγητής µας, ο κ. Σπίρτζης, όπως και ο Κοινοβουλευτι-
κός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Τζανακόπουλος, έκαναν µια αναλυ-
τική κριτική, όσον αφορά τις αντιδηµοκρατικές και αντισυνταγµα-
τικές πτυχές του νοµοσχεδίου για τον εκλογικό νόµο που έχει
φέρει η Νέα Δηµοκρατία.  

Εγώ θα περιοριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ σύν-
τοµα στα τέσσερα βασικά επιχειρήµατα που ακούµε συνεχώς να
επαναλαµβάνονται επί δύο µέρες, παρά τις απαντήσεις που
έχουν δοθεί από πάρα πολλούς προηγούµενους συναδέλφους
και συναδέλφισσες.

Το πρώτο επιχείρηµα, το οποίο βέβαια ήταν θλιβερό, ήταν η
δαιµονοποίηση της απλής αναλογικής που έφτασε στο απόγειό
της χθες µε τον κ. Γεραπετρίτη, ο οποίος µε δύο λόγια –παρ’ ότι
ακαδηµαϊκός δάσκαλος- από αυτό το Βήµα µάς είπε ότι η απλή
αναλογική έφερε τον Χίτλερ στην εξουσία.
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Αυτή, ξέρετε, η προσπάθεια δαιµονοποίησης δεν είναι απλώς
απλουστευτική, αλλά έρχεται να συσκοτίσει τελικά, µέσα από
αυτόν τον ευκαιριακό -όπως νοµίζω, γιατί δεν θέλω να πιστέψω
ότι το πιστεύει ο ίδιος βαθιά µέσα του- αναθεωρητισµό της ιστο-
ρίας που έχει και άλλες συνέπειες. Έρχεται να συσκοτίσει τα
πραγµατικά αίτια που οδήγησαν στην άνοδο του ναζισµού και
του φασισµού την περίοδο του µεσοπολέµου. Κι αυτό αποκτά
ακόµα µεγαλύτερο αρνητικό βάρος σε µια περίοδο που ο νεοφι-
λελευθερισµός, η κρίση και τα µνηµόνια οδήγησαν στο να σηκώ-
σουν κεφάλι, µετά από πάρα πολλές δεκαετίες, νεοφασιστικά και
ακροδεξιά κόµµατα σε όλη την Ευρώπη. Δυστυχώς είδαµε για
µια περίοδο και στη χώρα µας το ίδιο αποτέλεσµα.

Δεύτερο επιχείρηµα, η ακυβερνησία και η µη σταθερότητα.
Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην κοροϊδευόµαστε,
όταν φτάσαµε στην κρίση και στη χρεοκοπία δεν ίσχυε η απλή
αναλογική τις προηγούµενες δεκαετίες. Δεν ήταν αυτό το πρό-
βληµα, το εκλογικό σύστηµα, που οδήγησε τη χώρα εκεί. Ήταν
σαφώς οι πολιτικές επιλογές, οι οικονοµικές και κοινωνικές συν-
θήκες και στην Ελλάδα και εξαιτίας της διεθνούς κρίσης.

Όπως επίσης, η κυβέρνηση Σαµαρά, παρότι ήταν µια δικοµµα-
τική κυβέρνηση, δεν είχε πρόβληµα συνοχής. Δεν ήταν αυτό το
πρόβληµά της. Το πρόβληµά της ήταν το αδιέξοδο στο οποίο
έφτασε, καθώς δεν µπορούσε να χειριστεί τότε τη διαπραγµά-
τευση και να κλείσει την αξιολόγηση, το οποίο την ανάγκασε
στην επιλογή της επίσπευσης –τότε- της προεδρικής εκλογής και
όλων όσοι ακολούθησαν.

Τρίτο επιχείρηµα, το ακούµε συνέχεια, και έχει να κάνει µε το
αν ο ΣΥΡΙΖΑ ευκαιριακά έφερε τον νόµο της απλής αναλογικής
το 2016. Νοµίζω ότι το θέµα έχει εξαντληθεί. Και, ο τελευταίος
οµιλητής, ο κ. Πολάκης, αναφέρθηκε σ’ αυτό, αλλά δεν µπορώ
να µην αναφερθώ.

Το πρώτο εξάµηνο δεν υπήρχαν συνθήκες -και το ξέρετε πολύ
καλά ότι δεν υπήρχαν, για να υπάρξει συναίνεση, για να γίνει διά-
λογος για τον εκλογικό νόµο. Εδώ δεν υπήρξε καν παράδοση-
παραλαβή στο Μέγαρο Μαξίµου, για να µην αναφέρουµε όλες
τις άλλες συνθήκες. Μετά τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015,
που υπήρχε πλέον µια κυβέρνηση η οποία µπήκε στη µάχη να
εφαρµόσει το τρίτο πρόγραµµα σε συνεχή διαπραγµάτευση µε
τους θεσµούς ώστε να βγούµε από τα µνηµόνια, έφερε µέσα σε
δέκα µήνες, όπως κι εσείς φέρατε µέσα σε επτά µήνες, ένα σχέ-
διο εκλογικού νόµου για την απλή αναλογική. Άρα, δεν ισχύει
αυτό το επιχείρηµα και δεν καταλαβαίνω τι προσθέτει η συνεχής
επανάληψή του.

Θα κλείσω µε το τελευταίο επιχείρηµα που ακούσαµε από τους
Υπουργούς. Το ακούσαµε στην αρχή µε έναν τρόπο εκβιαστικό,
ότι αν δεν συµφωνήσουµε, θα πάτε σε διπλές εκλογές –έτσι µας
είχατε πει πριν µερικούς µήνες- προκειµένου να καεί η απλή ανα-
λογική. Τώρα έρχεστε πάλι και λέτε ότι οι επόµενες εκλογές θα
είναι µεταβατικές.

Θέλω να πω το εξής, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, ότι ο
ελληνικός λαός δεν είναι ποτέ δεδοµένος, και οι πολίτες δεν είναι
πρόβατα, καταλαβαίνουν. Στις επόµενες εκλογές, που θα γίνουν
µε απλή αναλογική, ο ελληνικός λαός θα κρίνει την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας για τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές, για
την κατάλυση των εργασιακών δικαιωµάτων και του κοινωνικού
κράτους, της υγείας, της παιδείας και όλες αυτές τις συνέπειες
που υφίσταται. Και αυτές ακριβώς οι συνέπειες είναι θα δώσουν
µε την προβολή από την πλευρά µας ενός προοδευτικού αριστε-
ρού προγράµµατος, τη δυνατότητα να εκφραστεί µια νέα προ-
οδευτική πλειοψηφία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Η ψηφοφορία θα γίνει στις 18.00’. Ωστόσο, στις 17.00’ έχει ζη-
τήσει ο Υπουργός να µιλήσει. Και απ’ ό,τι µε ενηµέρωσε ο κ. Σπίρ-
τζης, οι εισηγητές θα απαντήσουν κι αυτοί στον κύριο Υπουργό.
Θα παρακαλούσα να είµαστε συνεπείς στον χρόνο για να µην την
πληρώσουν κάποια άτοµα. Προς το τέλος είναι ο κ. Μπάρκας, ο
κ. Τσίπρας, ο κ. Καιρίδης, ο οποίος είναι από τώρα εδώ, και είναι
κρίµα να µην µιλήσουν. Σας παρακαλώ πολύ προσοχή στον

χρόνο.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Αλέξανδρο Τριανταφυλλίδη του

ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος πιστεύω ότι δεν θα εκµεταλλευτεί τη φιλία µας
και την αγάπη που του έχω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κορυφαίο ζήτηµα αξιοπιστίας του πολιτι-
κού συστήµατος όπου ο σκοπός δεν αγιάζει τα µέσα αλλά το
µέσο, ο εκλογικός νόµος εν προκειµένω, προσδιορίζει το αξιακό
φορτίο του σκοπού.

Βαθιά κρίση και ανυποληψία στη συνείδηση ενός µεγάλου κοµ-
µατιού του λαού µας, των πολιτών που απέχει από τις εκλογικές
διαδικασίες γιατί πιστεύει ότι οι εκάστοτε κυβερνήσεις κόβουν
και ράβουν στα µέτρα τους το εκλογικό σύστηµα. 

Στον αντίλογο αυτό ας φωτίσουµε τη σκέψη µας και τον προ-
βληµατισµό µας, καθώς σε λίγη ώρα θα ψηφίσουµε, από τον
λόγο του Συµβουλίου της Ευρώπης που κωδικοποιεί και υποδει-
κνύει αρχές και αξίες του ευρωπαϊκού πολιτισµού στη δηµοκρα-
τική λειτουργία των θεσµών.

Καταθέτω στα Πρακτικά το κείµενο του Rapporteur, που δεν
προέρχεται από τη σοσιαλιστική ή την αριστερή παράταξη, αλλά
από τη συµµαχία των φιλελευθέρων και των δηµοκρατών, του
Χέντρικ Ντέιµς, ο οποίος µε ηµεροµηνία 8 Ιανουαρίου του 2020
προσδιορίζει στα συµπεράσµατά του το θέµα: «Καθορισµός ελά-
χιστων προτύπων για τα εκλογικά συστήµατα, ώστε να παρέχεται
η βάση για ελεύθερες και δίκαιες εκλογές».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα ήθελα -δεν µπορώ και δεν έχω τον χρόνο- να αναφέρω
το σύνολο. Θα αναφέρω από τα συµπεράσµατα 73 και 74, ακρι-
βώς για να προσδιορίσω και τη σκέψη τη δική µας, τη σκέψη του
ΣΥΡΙΖΑ.

Λέει λοιπόν ο εν λόγω εισηγητής στο Συµβούλιο της Ευρώπης
εκφράζοντας συνολικά τον µέσο όρο της αντίληψης: «Κάποια συ-
στήµατα στην Ευρώπη παρέχουν στα κόµµατα που νίκησαν κοι-
νοβουλευτικές Πλειοψηφίες που υπερβαίνουν κατά πολύ σηµα-
ντικά...» -κύριε Υπουργέ- «...την αληθινή υποστήριξη που απο-
λαµβάνουν µεταξύ των πολιτών».

Συνεχίζει στην παράγραφο 74 των συµπερασµάτων: «Η ασυ-
νέπεια µεταξύ της τυπικής νοµιµότητας και της ουσιαστικής νο-
µιµοποίησης υπονοµεύει τη δηµόσια εµπιστοσύνη του κοινού,
των πολιτών στη δηµοκρατική λειτουργία και διαδικασία και προ-
σφέρει πρόσφορο έδαφος στον εξτρεµισµό και τον λαϊκισµό» -
έτσι λέει το Συµβούλιο της Ευρώπης, όχι ο ΣΥΡΙΖΑ ή κάποια άλλη
παράταξη- «που θα πρέπει να αποτελεί το εύφορο έδαφος πάνω
στο οποίο πρέπει να προσδιορίσουµε τη δική µας στάση και θέ-
ση».

Και συνεχίζει: «Η αποτυχία ενός εκλογικού συστήµατος να εµ-
ποδίσει τη µεγάλη διαφορά µεταξύ των πολιτικών επιλογών των
ψηφοφόρων, όπως αυτές εκφράζονται στις εκλογές, και στη σύν-
θεση των εκλεγµένων θεσµών είναι σηµάδι δηµοκρατικού ελλείµ-
µατος». Έτσι λέει το Συµβούλιο της Ευρώπης, κύριε Υπουργέ,
κύριε Θεοδωρικάκο, και θέτει εν αµφιβόλω τη δικαιοσύνη του.

Σας το κατέθεσα στα Πρακτικά. Πρόκειται να συζητηθεί την
επόµενη εβδοµάδα στο Στρασβούργο στο Συµβούλιο της Ευρώ-
πης στην τακτική σύνοδο.

Από τη µια, λοιπόν, ο ευρωπαϊκός διαφωτισµός, όχι η Αριστε-
ρά, όχι οι σοσιαλιστές, ο ευρωπαϊκός διαφωτισµός και από την
άλλη ο αλαζονικός βαλκανικός επαρχιωτισµός της Νέας Δηµο-
κρατίας και του κ. Θεοδωρικάκου.

«Υποκριτική η στάση του ΣΥΡΙΖΑ», λέτε. «Ψηφίσατε την απλή
αναλογική όταν διαπιστώσατε ότι χάνετε τις εκλογές...» -λέτε-
«...τις παραµονές των εκλογών», λέτε. Το ψηφίσαµε εκατόν εβδο-
µήντα εννέα Βουλευτές, όχι µόνον του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και άλλων
κοµµάτων, στις 22 Ιουλίου του 2016. Εκλογές έγιναν στις 7 Ιου-
λίου του 2019, δηλαδή τρία ολόκληρα χρόνια πριν. Πού είναι το
παραµονές των εκλογών; Πού είναι το ότι δεν είχατε το απαιτού-
µενο χρονικό διάστηµα; Η πλήρης και απόλυτη διαστροφή της
πραγµατικότητας από εσάς και βέβαια από τον επικοινωνιακό µη-
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χανισµό της µιντιακής διαπλοκής που αποτελεί ουσιαστικά και
το πλέγµα των τηλεοπτικών πλατών τους στηρίζουν τον κ. Μη-
τσοτάκη.

Λέτε: «Γιατί δεν τον ψηφίσατε τον Γενάρη του 2015;». Εδώ θα
συµφωνήσω µε τον κ. Μητσοτάκη. «Έχω µια χώρα να κυβερ-
νήσω», είπε από αυτήν εδώ τη θέση. Ναι, έχεις µια χώρα να κυ-
βερνήσεις επειδή παρέλαβες από τον ΣΥΡΙΖΑ µια ολόκληρη
χώρα και ένα µαξιλάρι συγκεκριµένων δισεκατοµµυρίων που σου
δίνει αυτή τη δυνατότητα. Δεν παρέλαβες έναν ρεµπέτ ασκέρ,
µια διαλυµένη, χρεοκοπηµένη χώρα, ταπεινωµένη από τη δια-
πλοκή, τη µίζα, το πλιάτσικο και τη λαµογιά.

Το οµολόγησε άλλωστε ο κ. Σταϊκούρας τον Φεβρουάριο του
’15 στην Επιτροπή Ισολογισµού και Απολογισµού ότι δεν θα
υπήρχαν χρήµατα το Φεβρουάριο του ’15 για να πληρωθούν µι-
σθοί και συντάξεις. Εσείς επιµένετε εκεί, «γιατί δεν ψηφίσατε τον
Φεβρουάριο του ’15 την απλή αναλογική;».

Και σας εξηγήσαµε και το καταλαβαίνει ο κάθε Έλληνας πολί-
της που µπορεί να βλέπει και να κρίνει και να αξιολογεί και µην
τον θεωρείτε δεδοµένο.

Μίλησε και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας για παραλυτικές κα-
ταστάσεις. Να σας παραθέσω τον ορισµό της παραλυτικής δια-
δικασίας της δικής σας µονοκοµµατικής Κυβέρνησης πλειοψη-
φίας των εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτών; Από πού θέλετε να
ξεκινήσουµε; Απ’ όπου θέλετε. Από το µεταναστευτικό; Το «ό,τι
βρέξει ας κατεβάσει»; Το πάτε µέρα-µέρα; Το «άσε να ξηµερώσει
και βλέπουµε»; Το παραλυτικό µη σχέδιο, χωρίς σχέδιο και χωρίς
πυξίδα; Πού να πάµε, στο Λυβικό και στο Βερολίνο; Την οµολογία
της παραλυτικής εκκωφαντικής απουσίας της χώρας και της πλή-
ρους ανυποληψίας; Στα δύο εµβληµατικά πρόσωπα της µονο-
κοµµατικής αλαζονικής Κυβέρνησης, τον Διαµαντάρη και τον
Πατέρα; Διαµαντάρης και Πατέρας τα δύο εµβληµατικά πρό-
σωπα της αλαζονικής διακυβέρνησης της «ενός ανδρός αρχή».
Τα σχολεία χωρίς δασκάλους, τα νοσοκοµεία µε ράντζα; Τους
PATRIOT που δεν µάθαµε ακόµη, εσείς οι πατριωταράδες, οι Ελ-
ληναράδες θα τους στείλετε στη Σαουδική Αραβία; Ποιον ρωτή-
σατε; Ενηµερώσατε τη Βουλή; Πώς θα αφαιρέσετε από την
εθνική άµυνα, που την πλήρωσε ο ελληνικός λαός µε το αίµα του,
µε τον ιδρώτα του; Ποιον ρωτήσατε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Όλα αυτά δηλώνουν την παραλυτική διαδικασία που θα
έφερνε η απλή αναλογική. Διπλές εκλογές λέτε και αυτό αποτε-
λεί την µεγαλύτερη ύβρη και προσβολή στη βούληση των πολι-
τών, δεν έχει ξανακουστεί. Πώς προεξοφλείτε ότι οι πρώτες
εκλογές δεν θα φέρουν συσχετισµό διακυβέρνησης; Δεν ακού-
σατε από το σύνολο της Αντιπολίτευσης ότι λογαριάζετε χωρίς
τον ξενοδόχο τον κυρίαρχο ελληνικό λαό, ότι λογαριάζετε µε απί-
στευτη αλαζονεία, έπαρση και κοµπασµό ότι οι πρώτες εκλογές
δεν θα φέρουν αποτέλεσµα;

Μιλήσατε εσείς, ήµασταν εδώ στο νοµοσχέδιο για την ψήφο
των οµογενών. Είναι η ισοτιµία εξωτερικού και η ισοτιµία εξωτε-
ρικού. Όταν µιλάµε για την ισοτιµία της ψήφου των οµογενών,
εκεί υφίσταται η ισοτιµία για την οποία πρέπει να βάλουµε κόκ-
κινο, µπάρα, πήχης, δεν περνάει τίποτα. Ή το περνάτε ή δεν ψη-
φίζεται τίποτα.

Και όταν µιλάµε για την ισοτιµία της ψήφου του εσωτερικού,
τότε δεν υπάρχει πρόβληµα. Τότε στα Χανιά, για παράδειγµα, το
πρώτο κόµµα σε ψήφους µπορεί να εκλεγεί έναν Βουλευτή και
το δεύτερο κόµµα σε ψήφους τέσσερις Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε κόκκινο στον
χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Τελειώνω µε αυτό µου λέµε εµείς και υπερασπιζόµαστε εµείς
και αποτελεί το αξιακό φορτίο της µεγάλης δηµοκρατικής προ-
οδευτικής αριστερής παράταξης. Θέλουµε την απλή αναλογική,
γιατί θέλουµε µια πλατιά συµµαχία των λαϊκών δηµοκρατικών
προοδευτικών δυνάµεων πολιτικά µε τους κεντρώους δηµοκρά-
τες, τους σοσιαλιστές, τους σοσιαλδηµοκράτες, τους ριζοσπά-
στες αριστερούς και τους οικολόγους και κοινωνικά µε τον
κόσµο της παραγωγής, του πολιτισµού και των επιστηµών, µε

κάθε άνεργο, άστεγο, φτωχό άνθρωπο που ακουµπάει επάνω
µας, όπως το έπραξε τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια και µετά
από την αποκαλυπτική εξάµηνη παρουσία σας θα µας ξαναεµπι-
στευθεί πολύ σύντοµα, όπως εκτιµάει ο κ. Μητσοτάκης και ο κ.
Θεοδωρικάκος, που έφεραν αυτόν τον εκλογικό νόµο για να επι-
σπεύσουν την εκλογική διαδικασία.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ήξερα. Εγώ ήθελα
να σας αφήσω, ο κ. Φίλης δεν µε άφηνε!

Τον λόγο έχει η κ. Τζούφη Μερόπη, Ηπειρώτισσα, από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο τρόπος µε τον οποίον εξελίχθηκε και
κοντεύει να τελειώσει η συζήτηση για το εκλογικό σύστηµα και
την απλή αναλογική αποδεικνύει τη βαθιά πολιτική και ιδεολογική
διάσταση του ζητήµατος.

Οι τοποθετήσεις των περισσοτέρων Βουλευτών της Συµπολί-
τευσης φανερώνουν ένα και µόνο πράγµα, φόβο απέναντι στη
λαϊκή βούληση και την ανόθευτη έκφραση, φόβο απέναντι στο
δηµοκρατικό και ουσιαστικά αντιπροσωπευτικό σύστηµα της
απλής αναλογικής.

Αυτός είναι και ο λόγος που τα κυβερνητικά στελέχη, δυστυ-
χώς πρωτοκλασάτα, επιλέγουν να διαστρεβλώσουν την ιστορία,
που κατηγορούν την απλή αναλογική για την άνοδο του Χίτλερ
στην εξουσία, αλλά και για τον εµφύλιο. Με τρόπο σκόπιµο και
επικίνδυνο παραποιούν την ιστορική πραγµατικότητα και παραγ-
κωνίζουν τις ιδιαίτερες πολιτικές, κοινωνικές και ιδεολογικές πτυ-
χές της εποχής εκείνης.

Θέλουν άραγε να µας πείσουν πως αρνούνται την απλή ανα-
λογική για λόγους αντιφασιστικούς; Φυσικά και όχι. Η Νέα Δη-
µοκρατία είναι αποφασισµένη να εγκαθιδρύσει εκ νέου ένα
συγκεντρωτικό µοντέλο που θα πριµοδοτεί εξουσίες χωρίς συ-
νεργασία, χωρίς συναίνεση, αλλά και χωρίς λογοδοσία.

Ας αναλογιστούµε το τρέχον νοµοθετικό έργο της Κυβέρνη-
σης σε παιδεία, υγεία, ασφαλιστικό και εργασιακά, ένα έργο που
στρέφεται απέναντι στην κοινωνική πλειοψηφία, ένα έργο που,
για να υλοποιηθεί, χρειάζεται την υποστήριξη µεγάλων ιδιωτικών
επιχειρηµατικών συµφερόντων, αλλά όχι την αναλογική εκπρο-
σώπηση που νοµιµοποιεί και εκφράζει τις συνέπειες στον πολι-
τικό λόγο, στα προεκλογικά προγράµµατα, στον έλεγχο και
τελικά στη λαϊκή βούληση.

Το δόγµα της Κυβέρνησης συµπυκνώνεται στην αναζήτηση
συναίνεσης α λα καρτ, εκεί που δεν τα καταφέρνει, εθνικά θέ-
µατα, οψίµως το προσφυγικό και άλλα, αλλιώς δεν δικαιούστε
διά να οµιλείτε εσείς οι κατσαπλιάδες µε την βοήθεια φυσικά της
εξασφαλισµένης πολλαπλώς αφωνίας και του συνεχούς δοξα-
στικού των συστηµικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Η υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύεται και από το
γεγονός ότι λίγες εβδοµάδες νωρίτερα η Κυβέρνηση αρνήθηκε
την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ να δοθεί σε όλους όσοι έχουν ελληνική
ιθαγένεια δικαίωµα ψήφου, αλλά σε ξεχωριστές περιφέρειες,
γιατί δήθεν αυτό παραβίαζε την ισοτιµία της ψήφου τους.

Ενώ, λοιπόν, η ισοτιµία της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερι-
κού σας συγκινούσε, δεν συµβαίνει το ίδιο µε την ισοτιµία των
ψήφων των Ελλήνων στο εσωτερικό. Για εµάς η απλή αναλογική
αποτυπώνει µε τον καλύτερο τρόπο τη λαϊκή βούληση, αναβαθ-
µίζει το ρόλο του κάθε εκλεγµένου και του προσδίδει προσωπική
υπευθυνότητα, η οποία πρέπει να τον διακρίνει απέναντι στην
κοινωνία και στους πολίτες που τον τιµούν.

Η στήριξη και η καθιέρωση της απλής αναλογικής, αν και απο-
τελεί -ως γνωστόν- διαχρονικό ταυτοτικό στοιχείο της Αριστεράς,
δεν είναι απλώς µια αξιακή επιλογή, αλλά στηρίζεται σε πολύ
συγκεκριµένα και αναµφισβήτητα πραγµατικά δεδοµένα. Έρχε-
ται να καλύψει ένα υπαρκτό δηµοκρατικό έλλειµµα που δηµιουρ-
γεί το ισχύον σύστηµα ενισχυµένης αναλογικής.

Έχουν απαντήσει πολλοί, θα το κάνω και εγώ, στην εκτοξευό-
µενη διαρκώς κατηγορία για τη δική µας πολιτική υποκρισία ότι
αξιοποιήσαµε την ενισχυµένη αναλογική για να βρεθούµε στην
εξουσία και ως πρώτη κυβέρνηση δεν βρήκαµε τον χρόνο να ει-
σαγάγουµε σύστηµα απλής αναλογικής. 
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Να θυµίσω και εγώ ότι στο πρώτο εξάµηνο του 2015 είχαµε να
αντιµετωπίσουµε την απόλυτη χρεοκοπία της χώρας, την κοινω-
νική και ανθρωπιστική κρίση στην οποία την είχαν οδηγήσει οι
ισχυρές κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και
φυσικά το διαρκές σαµποτάζ από εσάς και την παράταξή σας.
Να θυµίσω το σενάριο της «αριστερής παρένθεσης», κάθε µέρα
το «φύγετε», µε την ενεργό στήριξη σας προς τις πιο ακραίες δυ-
νάµεις των δανειστών που επέβαλαν στη χώρα τη δηµοσιονοµική
ασφυξία.

Θα θυµίσω ενδεικτικά ένα γεγονός, τη λυσσαλέα προσπάθεια
σας τότε να µην περάσει το Παράλληλο Πρόγραµµα που αφο-
ρούσε ανθρώπους σε ακραία φτώχεια που καταγγελλόταν από
εσάς προς τους δανειστές ως µονοµερής ενέργεια και ως µη κο-
στολογηµένο για να µην υλοποιηθεί και να υπάρξει κοινωνική κα-
τακραυγή και πτώση της κυβέρνησης και πολλά άλλα συνεχώς
και αδιστάκτως.

Όσο για το επιχείρηµα ότι η αλλαγή του εκλογικού νόµου από
εµάς έγινε σε προεκλογικό χρόνο αντιβαίνει και στη στοιχειώδη
λογική, αφού ψηφίστηκε το 2016 και οι εκλογές έγιναν το 2019.

Ταυτόχρονα θυµίζω ότι ψηφίστηκε και η κατάτµηση των µεγά-
λων περιφερειών, διακοµµατικό αίτηµα για την αντιµετώπιση
πολλών θεµάτων και πιθανών διαπλοκών και η ψήφος στα δεκαε-
πτά που τότε είχε λοιδορηθεί, αφού η νέα γενιά είχε θεωρηθεί
ως ανώριµη για αυτό.

Εµείς αλλάξαµε στις παρούσες συνθήκες το άρθρο 86 µε την
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας και αποσυνδέσαµε την
εκλογή από τη θητεία της Βουλής, όχι γιατί µας συνέφερε, αλλά
γιατί έτσι θεωρούµε ορθό για τη λειτουργία της δηµοκρατίας και
της πολιτικής ζωής στον τόπο µας.

Το ίδιο κάναµε και µε τον εκλογικό νόµο και µάλιστα ο αρµό-
διος Υπουργός µάς επεσήµανε στην παρούσα φάση ότι δεν µας
συµφέρει ως κόµµα εξουσίας και να διαπραγµατευτούµε µαζί
του για τη δολοφονία της απλής αναλογικής, αλλά εµείς έχουµε
άλλο ηθικό και αξιακό πλαίσιο. Δεν θεωρούµε τον εαυτό µας κοµ-
µάτι ούτε συνέχεια του παλιού πολιτικού συστήµατος, αλλά
φορέα της αλλαγής και της ανανέωσης της πολιτικής ζωής του
τόπου.

Γι’ αυτό και πιστεύουµε βαθιά στην αξία της δηµοκρατίας,
στην αξία της ισοτιµίας της ψήφου και εµπιστευόµαστε τον λαό
και τις επιλογές του, που σε όλες τις µετρήσεις της κοινής γνώ-
µης δεν επιθυµεί εκλογικούς νόµους που να δίνουν πλαστές πλει-
οψηφίες. Επιθυµεί προγραµµατικές συγκλίσεις και όχι µονοκοµ-
µατικές κυβερνήσεις, που, άλλωστε, µας οδήγησαν στην κρίση. 

Εσείς επιµένετε στις συνταγές του χθες, αυτές που οδήγησαν
στην κρίση και τη χρεοκοπία, την αλαζονεία της παντοδυναµίας
του ενός, που στηρίζεται σε επίπλαστες κοινοβουλευτικές πλει-
οψηφίες, σε ένα σύστηµα που γεννά και αναπαράγει όλες τις πα-
θογένειες του πολιτικού µας συστήµατος, τη φαυλότητα, το
ρουσφέτι και τη διαπλοκή και, κυρίως, ένα σύστηµα που δεν σέ-
βεται την αρχή της ισοτιµίας της ψήφου.  

Ο εκλογικός νόµος, λοιπόν, που παρουσιάζετε, ενώ υποτίθεται
ότι είναι βάσει αρχών, είναι κυρίως βάσει των συσχετισµών στις
τελευταίες εκλογές, για να παράγει ακριβώς τα ίδια αποτελέ-
σµατα, τη µονοπωλιακή νοµή της εξουσίας. 

Βεβαίως, το επαπειλούµενο σενάριο των διπλών εκλογών είναι
ένας εκλογικός και τακτικός υπολογισµός από τη µεριά του κυ-
βερνώντος κόµµατος, για να επιτύχει την κυριαρχία του επί µα-
κρόν. 

Με την απόφασή σας αυτή να είστε σίγουροι ότι θα οδηγήσετε
σε πολιτικά αποτελέσµατα προς την αντίθετη κατεύθυνση. Βα-
σική σας αγωνία είναι να µπλοκάρετε διά του εκλογικού νόµου
τη δυνατότητα άλλων προοδευτικών συγκλήσεων απέναντί σας.
Και αυτή η προσπάθεια δεν είναι τυχαία, καθώς κυβερνήσεις
συµµαχιών µε προοδευτικό πρόσηµο φαίνεται να αποτελούν ελ-
πίδα και διέξοδο για όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς -Ισπανία,
Πορτογαλία- που βελτιώνουν την κατάσταση του λαού τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα. 
Φυσικά, τέτοιου τύπου κυβερνήσεις µπορούν να αποτελέσουν

τη λύση και για τον δικό µας λαό, να ενισχύσουν την κοινωνική

συνοχή, την άµβλυνση των ανισοτήτων, την κοινωνική δικαιοσύνη
και την προστασία των ανθρώπων στο νέο, φυσικό, αλλά και δο-
µηµένο περιβάλλον.

Ξέρω ότι αναφέρεστε διαρκώς µε ένα άλµα στον χρόνο ότι οι
επόµενες εκλογές θα είναι διπλές εκλογές. 

Οι επόµενες εκλογές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα γίνουν
µε απλή αναλογική και θα βγάλουν νέους συσχετισµούς δύνα-
µης. Και να µην είστε καθόλου σίγουροι γι’ αυτούς τους συσχε-
τισµούς δύναµης ερήµην της βούλησης του ελληνικού λαού. 

Υπάρχει ένα µεγάλο δηµοκρατικό στοίχηµα: Ο σχηµατισµός
µιας κυβέρνησης συνεργασίας βάσει προγραµµατικών συγκλί-
σεων, που θα βάλει τη χώρα σε προοδευτική τροχιά και θα απο-
τρέψει τις δεύτερες εκλογές. 

Εµείς θα επιµείνουµε να µαχόµαστε για την ανατροπή του
στρατηγικού σας σχεδιασµού µαζί µε την ενεργοποίηση της µε-
γάλης κοινωνικής πλειοψηφίας που θα σας δώσει και την απάν-
τησή της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Βίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Τώρα θα δείτε πώς τηρούνται ακριβώς τα επτά λεπτά! 
Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ακρι-

βώς! Ακριβώς!
Για να πω την αλήθεια, νοµίζω ότι έχουν ειπωθεί όλα, αλλά έχω

µία όρεξη να πω ορισµένα σοβαρά πράγµατα, κατά τη γνώµη
µου, δι’ αστεϊσµών. 

Χρήστο, είχα αφήσει κάτι να το πω στο τέλος, αλλά θα το πω
στην αρχή. 

Τι θα γίνει µε τη Νέα Δηµοκρατία; Ως πότε θα µας ταλαιπωρεί
µε το σύνδροµο Σαµαρά που έχει; 

Σαράντα Βουλευτές έχουν βγει και λένε: «Είναι σωστό το 1990
να παίρνει 47% ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης και να παίρνει µόνο
εκατόν πενήντα Βουλευτές και να µην µπορεί να σχηµατίσει κυ-
βέρνηση, να χρειάζεται τον Κατσίκη - δεν ξέρω ποιον χρειαζό-
ταν- κ.λπ.;». 

Το παίρνει ο ΟΝΝΕΔίτης τώρα αυτό ή το νεαρό µέλος της
Νέας Δηµοκρατίας, λέει «φοβερό επιχείρηµα», πάει στο 1990 και
τι βρίσκει; Βρίσκει ότι έπεσε η κυβέρνηση επειδή την έριξε ο Αν-
τώνης Σαµαράς. 

Ο άνθρωπος έχει ολοκληρώσει τον πολιτικό του βίο, του ευ-
χόµαστε µακροηµέρευση, να περάσει καλά, να περνάει καλά τα
επόµενα χρόνια. Όµως, µην ταλαιπωρείτε και τη Βουλή µε αυτό
το πράγµα. 

Κύριε Λιβάνιε, άκουσα την τοποθέτησή σας. Μας είπατε ότι αν
ήταν η απλή αναλογική, τότε θα είχαµε αυτό το αποτέλεσµα.
Έτσι δεν είναι; Είπατε ότι τότε θα είχαµε αυτό το αποτέλεσµα. 

Θα σας πω τη γνώµη µου. Αν η ερώτηση ήταν «τι αποτέλεσµα
θα είχαµε, αν είχαµε απλή αναλογική στις εκλογές του 2014;» και
ήταν αυτή η απάντησή σας, στο µεν δηµοτικό θα πέρνατε άριστα
«10», στο γυµνάσιο θα σας έλεγαν «ξαναδιάβασε, παιδί µου, το
µάθηµα» και στο πανεπιστήµιο θα σας έλεγαν «περάστε του χρό-
νου».

Για ποιον λόγο; Γιατί όλοι ξέρουµε πια, όταν περνάµε κάποιες
εγκύκλιες σπουδές, ότι αν σε ένα σύστηµα αλλάξουµε έναν βα-
σικό όρο, αλλάζει το αποτέλεσµα. Και όλοι ξέρουµε ότι αν αυτό
το σύστηµα, το εκλογικό, είναι κοµµάτι του πολιτικού συστήµα-
τος και αλλάξει, τότε αλλάζει και το πολιτικό σύστηµα. Και στην
ερώτηση «τι θα συνέβαινε;» η απάντηση είναι «δεν ξέρω». Γιατί;
Για τον απλούστατο λόγο ότι µπορεί να υπήρχε όχι απλώς δια-
φορετική εκλογική συµπεριφορά, αλλά ακόµα και διαφορετικά
πολιτικά κόµµατα, διαφορετικές πολιτικές παρατάξεις, διαφορε-
τική λογική. Έτσι, προσπαθείτε να µας τραβήξετε ή να τραβήξετε
την κοινωνία, κατά κύριο λόγο στο να µην καταλάβει αυτό που
παίζεται. 

Όταν λέτε σταθερό σύστηµα, δεν εννοείτε το πολιτικό σύ-
στηµα. Εννοείτε το οικονοµικό σύστηµα. Το οικονοµικό σύστηµα
χρειάζεται ένα σταθερό πολιτικό σύστηµα που θα αλλάζει τις κυ-
βερνήσεις, είτε µονοκοµµατικές είτε µε συνεργασίες κ.λπ., για
να παραµένει το ίδιο σταθερό. 

Αυτό δεν συµβαίνει µόνο στην Ελλάδα. Πώς το έλεγε το ΚΚΕ;
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Σωστά το έλεγε, δηλαδή, αυτό θέλω να πω: «Η κοµπραδόρικη,
µεταπρατική αστική τάξη ψάχνει να βρει πάντοτε τρόπους για να
ανανεώνει την εξουσία της». Και ο Παύλος Πολάκης είπε: «Οι
εκατό οικογένειες, οι οποίες ανανεώνουν µε διάφορους τρόπους
την οικονοµική τους εξουσία». Αυτό είναι το βασικό θέµα. Δεν το
καταλαβαίνετε; Και χρησιµοποιείτε επιχειρήµατα, όπως σταθε-
ρότητα, ισχυρή κυβέρνηση, συνοχή κοινωνική, 1789 και πριν δη-
λαδή. 

Ακριβώς τα ίδια επιχειρήµατα θα βρείτε, αν διαβάσετε τους
Αντιλόγους προς τον Ζαν-Ζακ Ρουσσώ, της Γαλλικής Επανάστα-
σης. Στη Γαλλία, όπως έλεγε ο Μαρξ, οι ταξικοί αγώνες θα είναι
µέχρι το τέλος, και στην Αγγλία και πάει λέγοντας.

Σε αυτά απάντησε τότε η αστικοδηµοκρατική επανάσταση. Και
τι είπε; L’ egalite. Η µεγαλύτερη υπόσχεση της αστικής δηµοκρα-
τίας προς τον πολίτη: Πολιτική ισότητα. Αυτό ήταν το βασικό. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είπε κι άλλα δύο εκτός από L’
egalite. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θέλετε
να δοκιµάσετε τα γαλλικά µου; Τι µου λέτε, ναύαρχε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):
Ισότητα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Λέω,
λοιπόν: Ισότητα, αδελφοσύνη, δικαιοσύνη. Εδώ δεν έχουµε ούτε
αδελφοσύνη, ούτε δικαιοσύνη κ.λπ.. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Fraternite.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Frater-

nite, όπως το λες. 
Εσείς ανακαλύπτετε και νέα επιχειρήµατα, ότι κάτι έχει το DNA

των Ελλήνων και ότι στο DNA των Ελλήνων δεν υπάρχει το θέµα
«συνεργασία», είµαστε πολύ ανταγωνιστικοί. Πάλι καλά που δεν
ήρθε κανένας να µας πει ότι αυτό αποδεικνύεται, γιατί στην αρ-
χαία Ελλάδα υπήρχαν εκατοντάδες πόλεις-κράτη και δεν υπάρ-
χουν τώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και οι δώδεκα θεοί…(Δεν ακούστηκε)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και οι

δώδεκα θεοί. Πρέπει να έρθουµε στα συγκαλά µας. 
Σας λέω, λοιπόν, το εξής. Τι έχουµε να κουβεντιάσουµε; Ισό-

τητα της ψήφου. Δεν µπορεί καθεµία ψήφος του πρώτου να είναι
1,2% της ψήφου του δεύτερου -το σύστηµα που εισηγείστε-,
0,8% του τρίτου, τέταρτου, πέµπτου 0,9%. Δεν γίνεται αυτό το
πράγµα. Όχι, δεν είναι δίκαιο. Ανατρέπει τα πράγµατα. 

Πού είναι η έκπληξη του συστήµατος; Ότι ξαφνικά ήρθε µία
πολιτική δύναµη και είπε: «θα ανατρέψω τα πράγµατα και όχι
απλώς θα ψηφίσω απλή αναλογική, αλλά θα τη συνταγµατοποι-
ήσω κιόλας». Δεν έγινε; Στοιχείο του προγράµµατός µας στο
επόµενο συνέδριο, πάλη µας από τώρα, µαζί µε όλες τις πολιτι-
κές και κοινωνικές δυνάµεις. Θα γίνει, όπως λένε, και θα είναι και
ντάλα µεσηµέρι! Και θα εξασφαλιστεί ότι και µε αυτό τον τρόπο
θα πιέζεται και το πολιτικό σύστηµα να αλλάξει και το κοινωνικό
σύστηµα να διαφοροποιηθεί, κατ’ εµένα να ανατραπεί. Άρα αυτό
είναι το ζήτηµα. 

Και το τελευταίο. Ενώ αυτή η ιστορία της ισότητας διατρέχει
την ανθρώπινη ιστορία σε όλους τους αιώνες και παίρνει τον χα-
ρακτήρα της πολιτικής ισότητας και γίνεται µάχη επ’ αυτής και η
αστική τάξη και δηµοκρατία το περνάει λόγω πάλι της καινούρ-
γιας δίκης της σταθερότητας µέσα και από δικτατορίες και πάει
λέγοντας, ερχόµαστε στον σύγχρονο κόσµο, δηλαδή µετά το
1980, και βρίσκουµε την ενισχυµένη αναλογική ως στόχο. Σε ποια
λογική;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Γρήγορα θα το πω, κύριε Πρόεδρε. 
Το άκουσα από πολλούς. Η αρχή της ισότητας, της αναλογι-

κότητας και η αρχή της κυβερνησιµότητας. Παρακαλώ, εδώ είναι
το Βήµα, να έρθει να µου εξηγήσει κάποιος την αρχή της κυβερ-
νησιµότητας. Δεν υπάρχει τέτοια αρχή. Αυτό το πράγµα είναι
εφεύρεση, ελληνικός νεολογισµός, που έχει να κάνει µε το πώς
θα κυβερνηθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, όχι δηλαδή η ίδια η χώρα ή
οι ίδιοι οι πολίτες. Και αυτή η υποτιθέµενη αρχή, που δεν είναι
αρχή, είναι όρος, έρχεται να µπει κόντρα και να λέει «είµαστε
εµείς».

Άρα τι κάνουµε µε αυτόν τον τρόπο; Μεταφέρουµε το πολιτικό
πρόβληµα, το πρόβληµα που έχει το πολιτικό σύστηµα, στην κοι-
νωνία. Το πρόβληµα και η διεκδίκηση της κοινωνίας είναι να εί-
µαστε ίσοι. Το ζήτηµα του πολιτικού συστήµατος, προς το παρόν,
είναι ότι δεν τα βρίσκει. Και πώς το λύνει αυτό το πρόβληµα το
πολιτικό σύστηµα; Μεταφέρει το πρόβληµα διά του εκλογικού
νόµου στην ίδια την κοινωνία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να είµαστε ίσοι. Σωστά το είπατε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ίσοι εί-

µαστε. Μιλάω οκτώ και σαράντα ένα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν συνεχιστεί, δεν θα

µπορέσω να λύσω εγώ το πρόβληµα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα τον

ψηφίσετε τον νόµο, έτσι δεν είναι, κύριε Λιβάνιε; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Δεν

είµαι Βουλευτής, αλλά θα τον ψηφίσει η παράταξή µου. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι

εσείς, η παράταξή σας. Η παράταξη την οποία εκπροσωπείτε πιο
σωστά. 

Θα τον ψηφίσετε. Από αύριο λοιπόν το πρωί, όπως καταλαβαί-
νετε, αφού ψηφιστεί, θα προστεθεί ένα καινούργιο στοιχείο στον
γενικά δηµοκρατικό αγώνα, η απλή αναλογική να ισχύσει, να κερ-
δίσει και να συνταγµατοποιηθεί.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µα-
θήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο
Αµαλιάδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Καλή χρονιά και καλή πρόοδο,
παιδιά!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας για επτά λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά δεν έχουµε καµµία

έκπληξη γιατί η Νέα Δηµοκρατία φέρνει σήµερα αυτό το σχέδιο
νόµου, το καλπονοθευτικό σχέδιο νόµου που επιδιώκει για µία
ακόµα φορά να φαλκιδεύσει και να στρεβλώσει το όποιο εκλο-
γικό αποτέλεσµα προκύψει στις µελλούµενες εκλογικές αναµε-
τρήσεις.

Είµαστε από αυτούς που το έχουµε βιώσει πια πάρα πολύ
καλά και πολιτικά και θεωρητικά και κοινωνικά και προσωπικά και
δεν ξεχνάµε τι σηµαίνει Δεξιά. Και δεν µπορεί η Δεξιά να αλλάξει.
Είναι παράταξη «τεχνικών της εξουσίας», όπως λέει και ο Σαβ-
βόπουλος. Γιατί, ακριβώς, το είπε πολύ καλά ο Δηµήτρης ο Βί-
τσας πριν, εξυπηρετεί και εκπροσωπεί ένα ολιγαρχικό οικονοµικό
σύστηµα και η µέθοδος για να το πετύχει αυτό είναι η χειραγώ-
γηση των συνειδήσεων των πολιτών. Είναι κλασικό στοιχείο της
πολιτικής θεωρίας, κλασικό στοιχείο των πολιτικών δοξασιών,
απόψεων και πρακτικών και η Δεξιά έχει δώσει, κατ’ επανάληψη,
εξετάσεις στη χώρα µας προς αυτή την κατεύθυνση. 

Διότι, κοιτάξτε. Η ισοτιµία της ψήφου και η όσο γίνεται µεγα-
λύτερη αναλογικότητα είναι αυταξία. Δεν είναι µία έννοια και ένα
πρόταγµα και µία απαίτηση που µπορεί να τη συζητήσουµε και
να δούµε διαφορετικές απόψεις. Απόδειξη γι’ αυτό είναι ότι το
ελληνικό Σύνταγµα στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 -έχει και
άλλες εύστοχες διατάξεις που κατοχυρώνουν ακριβώς αυτή την
αξία και αυτήν την έννοια της αυταξίας- λέει αυτό το πολύ γνω-
στό σε όλους µας ότι «οι Έλληνες είναι ίσοι ενώπιον του νόµου».
Τελεία. Είναι µια συνταγµατική διάταξη από αυτές τις µη αναθε-
ωρούµενες και καθόλου τυχαίως.

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να κάνουµε συζήτηση χωρίς να δεχό-
µαστε όλοι, όλο το πολιτικό σύστηµα, δεν έχει κανένα κόµµα δι-
καίωµα, να µην οµνύει σε αυτή τη διάταξη και να µην υπηρετεί
µε όλους τους τρόπους, στο µέγιστο δυνατό βαθµό, την πραγ-
µάτωσή τους.

8638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεν έχετε δικαίωµα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας να φαλκι-
δεύετε την ισότητα και την ισοτιµία της ψήφου. Από πού το απο-
κτήσατε; Από τη θεωρία της κυβερνησιµότητας; Δεν υπάρχει
πουθενά στο Σύνταγµα αυτό. Μα, πουθενά! Αυτό είναι ένα πολι-
τικό δόγµα που, βεβαίως, σας εξυπηρετεί και εξυπηρετεί κάθε
παράταξη που δουλεύει στην κατεύθυνση της χειραγώγησης των
συνειδήσεων των πολιτών και της πελατειακής σχέσης µαζί τους
και µε όλα τα υπόλοιπα, µε όλους τους µηχανισµούς αποπροσα-
νατολισµού και χειραγώγησης. Περί αυτού πρόκειται. 

Δεν είναι, όµως, τώρα πια µία συζήτηση του 1990, του 2000,
του 2004. Είναι µία συζήτηση που γίνεται πια µετά από την τερά-
στια και οδυνηρή οικονοµική κρίση, µετά απ’ τη χρεοκοπία της
χώρας και τη χρεοκοπία του πολιτικού συστήµατος. Και έρχεστε
µε όλη αυτή τη µπαγιάτικη, αναχρονιστική ιδεολογία σας και πο-
λιτική σας ανάλυση να ξαναφέρετε όλα εκείνα τα παλιά όπλα
σας. Σε ποια περίοδο; Στην περίοδο που, ακριβώς λόγω της διαρ-
κούς και προϊούσης πολιτικής κρίσης και οικονοµικής και της
χρεοκοπίας, έχουµε έντονο κεντρικό φαινόµενο και ζήτηµα την
κρίση εκπροσώπησης. Δεν είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο. Είναι
διεθνές φαινόµενο. 

Η κρίση εκπροσώπησης δεν απαιτεί µόνο σοβαρότητα από τις
πολιτικές δυνάµεις, συνέπεια και στοχασµό και εµβάθυνση προ-
γραµµατική. Απαιτεί και τη δυνατότητα για όλους τους πολίτες
να κληθούν να αναλάβουν και εκείνοι τις ευθύνες τους. Ακριβώς
εδώ είναι η πεµπτουσία της αναλογικότητας του κάθε εκλογικού
συστήµατος, η δυνατότητα δηλαδή να τελειώσει η έννοια της χα-
µένης ψήφου. 

Η χαµένη ψήφος, που καλλιεργείται και έντεχνα από τους µη-
χανισµούς, είναι παράγωγο αυτών ακριβώς των πολιτικών συστη-
µάτων που λειτουργούν και αναπαράγονται. Η χαµένη ψήφος,
όµως, οξύνει και παροξύνει την κρίση εκπροσώπησης. Ένα εκα-
τοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες πολίτες δεν ψηφίζουν. Γιατί; Για
πολλούς και διάφορους λόγους. Πολύ κεντρικός λόγος, όµως,
διατυπωµένος µε πάρα πολλούς τρόπους, είναι ακριβώς το «Τι
να πάω να ψηφίσω; Δεν θα µε ακούσει κανείς, δεν θα καταγρα-
φώ. Θα τα φτιάξουν εκείνοι µε τα µαγειρέµατά τους.».

Μπορεί να λειτουργήσει η δηµοκρατία µε αυτό τον τρόπο;
Μπορεί να υπάρχει σταθερό πολιτικό και κοινωνικό σύστηµα;
Μπορεί να υπάρχουν ελευθερίες και δικαιώµατα; Χειραγώγηση
και εξοβελισµός κάθε πραγµατικής συµµετοχής των πολιτών στο
πολιτικό και στο κοινωνικό γίγνεσθαι. 

Αυτή είναι η ουσία. Γι’ αυτό είστε συντηρητική και αντιδρα-
στική δύναµη. Γι’ αυτό και οι φωνές υπέρ του αναλογικότερου
δυνατόν συστήµατος και -αν θέλετε- της απλής, της ανόθευτης
αναλογικής είναι προοδευτικές φωνές. Όχι µε µία τυπική δηµο-
κρατία απλώς και µόνο ότι όλοι είναι ίσοι, αλλά γιατί αυτό είναι
εµβρυουλκό για να έρθει στο προσκήνιο το σύνολο, αν είναι δυ-
νατόν, των πολιτών και να αναζωογονηθεί η δηµοκρατία. Είναι
πολύ ουσιώδη αυτά τα ζητήµατα, ειδικά όταν τα συζητάµε µετά
από αυτήν την χρεοκοπία της χώρας και την δεκαετή κρίση. Κι
εσείς κάνετε τα τεχνάσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Δεν είναι δυνατόν, λέω, να πιστεύετε σε αυτό το τέχνασµα. Στο

µόνο που ήσασταν έτοιµοι είναι σε κάτι τέτοια, όπως το επιτελικό
κράτος, στον εκλογικό νόµο. Σε όλα τα άλλα έχετε αποδειχθεί
απολύτως ανέτοιµοι και απολύτως ανεπαρκείς.

Εδώ, λοιπόν που είστε έτοιµοι, εάν πιστεύετε ότι µε αυτό το
εκλογικό τέχνασµα θα µεθοδεύστε το µέλλον σας σύντοµα ή αρ-
γότερα, απατάσθε! Και ξέρετε, γιατί απατάσθε; Διότι -αν το κα-
ταλαβαίνετε, δεν το καταλαβαίνετε βέβαια, γιατί δεν θα φέρνατε
αυτό το νόµο- όταν θα γίνουν οι εκλογές -όποτε και αν γίνουν-
µε την απλή αναλογική, αυτό θα δώσει έναν άλλο αέρα στην πο-
λιτική πραγµατικότητα εκείνης της περιόδου. Και η δική σας
εξουσιαστική, τεχνοκρατική λογική της φαλκίδευσης της συνεί-
δησης των Ελλήνων πολιτών θα εξοργίσει τους Έλληνες πολίτες
και θα σας τιµωρήσουν γι’ αυτό. 

Μην περιµένετε, λοιπόν, ότι µε αυτό το τέχνασµα της διπλής
εκλογής, µε τις δύο συνεχόµενες κάλπες, θα έχετε κανένα απο-
τέλεσµα. Θα σας καταδικάσει ο ελληνικός λαός, γιατί ακριβώς

µπορούν να καταλαβαίνουν οι Έλληνες πολίτες ενστικτωδώς,
αλλά και από τα βιώµατα τους, τι πραγµατικά είναι αυτό που τους
εµποδίζει να ασκήσουν το δικαίωµα της συµµετοχής στα κοινά
και να καθορίσουν το µέλλον τους. Αυτή είναι η ουσία όλων αυ-
τών που συζητάµε αυτές τις µέρες.

Πάρτε το πίσω ακόµα και την τελευταία στιγµή. Ούτε εσάς δεν
πρόκειται να σας ωφελήσει σε τίποτα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε. Οι

Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Επικρατείας, κατέθεσαν
στις 24-1-2020 σχέδιο νόµου: «Εθνικός Μηχανισµός Διαχείρισης
Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων, αναδιάρθρωση της Γενι-
κής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας, αναβάθµιση συστήµα-
τος εθελοντισµού, πολιτικής προστασίας αναδιοργάνωση του
Πυροσβεστικού Σώµατος και άλλες διατάξεις».

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Διονύσιο Σταµενίτη από τη Νέα Δη-
µοκρατία και την όµορφη Πέλλα µε τους καταρράκτες. Στη συ-
νέχεια θα πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός Εσωτερικών, µετά ο κ.
Δηµοσχάκης και µετά ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε το σχέ-

διο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών για τον τρόπο εκλογής
των Βουλευτών. Είναι µία νοµοθετική πρόταση που έρχεται -
όπως και οι περισσότερες που έχουµε ψηφίσει µέχρι σήµερα- ως
υλοποίηση των βασικών δεσµεύσεων της Νέας Δηµοκρατίας και
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Η κατάθεση της νοµοθετικής πρότασης για αλλαγή του εκλο-
γικού νόµου και κατάργηση της απλής αναλογικής που θεσµο-
θέτησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί βασική επιλογή της
σηµερινής Κυβέρνησης και διαµορφώνεται πάνω στη βάση τριών
παραγόντων.

Παράγοντας πρώτος: Συντελείται σε εκλογικά νεκρό χρόνο.
Τα τρεισήµισι χρόνια που αποµένουν µέχρι τις επόµενες εκλογές,
µας δίνουν το δικαίωµα να υποστηρίζουµε ότι ο εκλογικός νόµος
δεν αλλάζει για να εξυπηρετήσει παιχνίδια εξουσίας.

Παράγοντας δεύτερος: Προτείνεται ένα σύστηµα πλειοψη-
φικό, αλλά αναλογικότερο απ’ αυτό που υπήρχε στη χώρα από
το 2004. Προβλέπεται και πάλι το µπόνους εδρών στο πρώτο
κόµµα, εξαρτηµένο ωστόσο από το ποσοστό που λαµβάνει.

Ο τρίτος παράγοντας -έρχεται ως αποτέλεσµα όσων ανέφερα
µόλις- εξασφαλίζει το δυνατόν περισσότερη ισοδυναµία της
ψήφου των Ελλήνων πολιτών και θωρακίζει την κυβερνησιµό-
τητα, που και εσείς χρησιµοποιήσατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τα χρό-
νια που ήσασταν κυβέρνηση.

Συνεπώς η Κυβέρνηση ξεκαθαρίζει από τώρα τους όρους του
πολιτικού ανταγωνισµού µε σεβασµό τόσο στα κόµµατα όσο και
στους Έλληνες ψηφοφόρους. Αποδεικνύει στην πράξη ότι τα ζη-
τήµατα διακυβέρνησης της χώρας είναι πολύ σοβαρά για να παί-
ζουµε. Και τέλος συνεχίζει πίστα στο δόγµα της συνέπειας
µεταξύ λόγων και έργων, που ακολουθεί από την πρώτη µέρα
που είναι Κυβέρνηση.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση που άνοιξε
για την αλλαγή του εκλογικού νόµου από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση µε την ψήφιση της απλής αναλογικής, θα µπορούσε
πράγµατι να αποτελέσει έναν ουσιαστικό και γόνιµο διάλογο σχε-
τικά µε τα χαρακτηριστικά του εκλογικού νόµου που πρέπει να
υιοθετηθούν, προκειµένου η χώρα να έχει σταθερά κυβερνητικά
σχήµατα χωρίς να µπαίνει σε περιπέτειες. Και θα είχε µεγαλύ-
τερη αξία εάν η σηµερινή Αντιπολίτευση δεν χρησιµοποιούσε
τότε την αλλαγή του εκλογικού νόµου ως µέσο εξυπηρέτησης
των κοµµατικών της συµφερόντων.

Μέσα σε µία ταραγµένη πολιτικά, οικονοµικά και κοινωνικά πε-
ρίοδο είδαµε την τότε κυβέρνηση να προτείνει την απλή αναλο-
γική ως ένα σύστηµα που θα µας έβγαζε από το αδιέξοδο. Πρό-
τεινε, δηλαδή, εκείνο το σύστηµα που αποδεδειγµένα µε βάση
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ιστορικά γεγονότα υπήρξε αυτό που δηµιούργησε τα µεγαλύ-
τερα πολιτικά αδιέξοδα. Συνδέθηκε µε ταραχώδεις περιόδους,
περιόδους ακυβερνησίας, σκοτεινές πρακτικές και κατακερµατι-
σµό των πολιτικών δυνάµεων.

Και το παράδοξο, όµως, εδώ δεν είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε
να νοµοθετήσει έναν εκλογικό νόµο που συνδέει µε αστάθεια και
ακυβερνησία. Είναι άλλωστε γνωστό ότι το κόµµα της Αντιπολί-
τευσης πρεσβεύει το δόγµα «µεγάλη αναταραχή, σπουδαία κα-
τάσταση». Το παράδοξο είναι ότι προσπάθησαν να µας πείσουν
και σήµερα για τις αγνές και ανόθευτες προθέσεις τους στο ζή-
τηµα του εκλογικού νόµου, αφού πρώτα όµως έγινε κυβέρνηση
και ο Αλέξης Τσίπρας Πρωθυπουργός µε την ενισχυµένη αναλο-
γική δύο φορές.

Γιατί δεν άλλαξαν τον νόµο το πρώτο εξάµηνο του 2015; Το
είπαν και σήµερα. Αν για τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν θέµα αρχών η Αναθε-
ώρηση και η καθιέρωση της απλής αναλογικής, γιατί -όπως είναι
για µας η κατάργησή της- γιατί δεν την έβαλαν απευθείας στους
πρώτους µήνες του 2015; Τι τους εµπόδισε; Είναι ένα ερώτηµα
στο οποίο δεν έχουν δώσει καµµία σοβαρή απάντηση. Και στοι-
βάζεται και αυτό στα πολλά και παράδοξα ανεξήγητα των ηµε-
ρών και των έργων του ΣΥΡΙΖΑ. 

Γιατί, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το 2015 δεν προχωρήσατε στην αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου; Υπήρχαν οι διακόσοι Βουλευτές, του-
λάχιστον µε τη δήλωσή τους προεκλογικά και στο πρόγραµµά
τους. Γνωρίζατε, όµως, ότι από την κωλοτούµπα που κάνατε
τότε, θα δηµιουργούνταν πρόβληµα στην κυβερνητική πλειοψη-
φία και θα πηγαίναµε σε εκλογές. Έτσι, λοιπόν, µε ασφάλεια εκ-
µεταλλευτήκατε το µπόνους των πενήντα εδρών -και είπε ο
προηγούµενος Πρόεδρος, ότι δεν δηµιουργήθηκε η απλή ανα-
λογική, ώστε να αφήνετε χώρο να αναπνεύσουν οι πρώην αντί-
παλοί σας- και το κάνατε και την επόµενη φορά.

Έτσι λοιπόν τα επιχειρήµατα υπέρ της απλής αναλογικής συ-
νοψίζονται στη θέση ότι αποτελεί το µοναδικό σύστηµα που µπο-
ρεί να δηµιουργήσει µία σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα στα
κόµµατα και τους πολίτες. Και αυτό γιατί -όπως υποστηρίζετε- η
απλή αναλογική αναγκάζει και οδηγεί σε συναινέσεις. Είναι µία
άποψη, η οποία δεν επιβεβαιώνεται ούτε από την ιστορία, ούτε
από τα πρόσφατα παραδείγµατα, ούτε στην Ελλάδα, ούτε αλλού.
Εποµένως κάθε επιχείρηµα περί συνεργασίας, συναινέσεων και
εµπιστοσύνης προσκρούει από µόνο του πάνω στην ίδια πραγ-
µατικότητα.

Και εδώ θα ήθελα να πω και το εξής, γιατί λέτε αρκετά πράγ-
µατα. Όταν δόθηκε η δυνατότητα τον Μάιο, τον Ιούνιο του 2012
να δηµιουργηθεί κυβέρνηση συνεργασίας, η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας -και αυτή είναι η διαφορά µας- προσκάλεσε
όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου να δηµιουργήσουµε κυβέρ-
νηση για να βγάλουµε τη χώρα από την κρίση. Και δηµιουργή-
θηκε τρικοµµατική κυβέρνηση το 2015, η οποία είχε περισσότε-
ρους Βουλευτές απ’ αυτούς που χρειάζονται για να δηµιουργη-
θεί κυβέρνηση. Ενώ εσείς και τον Ιανουάριο και τον Σεπτέµβριο
του 2015, όταν βρήκατε έναν βολικό και εύκολο συνεργάτη, στα-
µατήσατε τις προσκλήσεις συνεργασίας. Αυτή είναι σηµαντική
µας διαφορά και δείχνει πραγµατικά τον σεβασµό απέναντι
στους Έλληνες πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο µέρες µετά την ιστορική
ψήφιση της πρώτης Ελληνίδας Προέδρου της Δηµοκρατίας, ερ-
χόµαστε πραγµατικά να νοµοθετήσουµε έναν εκλογικό νόµο, που
-κάνει αυτό που πιστεύουµε- διασφαλίζει τη σταθερή λειτουργία
του πολιτικού συστήµατος. 

Η αισιοδοξία έχει πάρει τη θέση της αβεβαιότητας και η πίστη
ότι η χώρα αλλάζει προς το καλύτερο γίνεται όλο και πιο ισχυρή.
Ύστερα από δέκα χρόνια βαθιάς, σκληρής οικονοµικής, κοινω-
νικής και πολιτικής κρίσης οι Ελληνίδες και οι Έλληνες είναι πιο
ώριµοι και πιο έτοιµοι να υποστηρίξουν τις µεγάλες αλλαγές που
θα διασφαλίσουν το πέρασµα από τα δύσκολα χρόνια στη νέα
εποχή.

Χρέος µας είναι να µην επιτρέψουµε να αντιστραφεί, να ακυ-
ρωθεί αυτή η προσπάθεια. Και ο νέος εκλογικός νόµος είναι ένα
από τα βασικότερα εργαλεία που συµβάλλουν στη διασφάλιση
αυτού του στόχου. Σας καλώ και εγώ µε τη σειρά µου να υπερ-
ψηφίσετε την πρόταση της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εσωτερικών Θεόδωρος Λιβάνιος
για οκτώ λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Τέθηκαν µία σειρά από ζητήµατα κατά τη διήµερη συζήτηση
στην Ολοµέλεια για τα οποία νιώθω ότι έχω την υποχρέωση να
πω ορισµένα πράγµατα. 

Ζήτηµα πρώτο, ο χρόνος. Πάγια θέση της φιλελεύθερης πα-
ράταξης είναι τα συστήµατα της ενισχυµένης αναλογικής. Προ-
εκλογικά δε ο Πρωθυπουργός σε κάθε ευκαιρία δήλωνε ότι η
απλή αναλογική όπως την γνώριζε, όπως την έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ,
θα καταργηθεί. Αυτό κάνουµε σήµερα. 

Και έχω µία πραγµατικά απορία. Πότε θέλατε να το φέρναµε;
Δεν σας αρέσει τον Ιανουάριο; Θέλατε τον Μάρτη; Θέλατε τον
Απρίλη; Θέλατε τον Δεκέµβρη; Θέλατε πέντε ηµέρες πριν διαλυ-
θεί η Βουλή το 2023 για τις εκλογές; Δεν καταλαβαίνω. Τριάµισι
χρόνια πριν τη λήξη της θητείας η Κυβέρνηση εγκαίρως έρχεται
και νοµοθετεί και λέει ότι αυτό είναι το εκλογικό σύστηµα µε το
οποίο θα γίνουν οι µεθεπόµενες εκλογές.

Ζήτηµα δεύτερο. Τι καλείται η Βουλή σήµερα να ψηφίσει; Έ-
ναν εκλογικό νόµο ο οποίος είναι αναλογικότερος από τον εκλο-
γικό νόµο µε τον οποίο έγιναν οι εκλογές του Ιουλίου του 2019,
του Μαΐου του 2012, του Ιουνίου του 2012, του Ιανουαρίου του
2015, του Σεπτεµβρίου του 2015, έναν εκλογικό νόµο ο οποίος
βάζει κατώφλι για τη χορήγηση οποιουδήποτε µπόνους, γιατί θε-
ωρούµε ότι τον Μάιο του 2012 κανένα κόµµα δεν έπρεπε να
πάρει µπόνους. 

Είναι ένας εκλογικός νόµος ο οποίος αυξάνει κλιµακωτά το
µπόνους που θα λάβει το πρώτο κόµµα. Γιατί; Γιατί θεωρούµε
ότι όσο πιο µεγάλο είναι το ποσοστό, τόσο πιο ισχυρή εντολή
έχει από τον ελληνικό λαό είτε να σχηµατίσει αυτοδύναµη κυβέρ-
νηση είτε να συνεργαστεί µε κάποιο άλλο κόµµα για να γίνει κυ-
βέρνηση συνεργασίας. 

Και επειδή ο κ. Αυλωνίτης χθες αναφέρθηκε σε ένα άρθρο του
κ. Γεραπετρίτη, του Υπουργού Επικρατείας, αυτό που έγραφε το
2015 ο κ. Γεραπετρίτης αυτό ακριβώς νοµοθετούµε σήµερα.
Έλεγε ότι δεν πρέπει να χορηγείται µπόνους άκριτα χωρίς ελά-
χιστο κατώφλι και, δεύτερον, ότι δεν πρέπει να είναι σταθερό το
µπόνους ανεξαρτήτως του ποσοστού του πρώτου κόµµατος. 

Επισηµαίνω ότι το πραγµατικό µπόνους που πήρε η Νέα Δη-
µοκρατία στις εκλογές του Ιουλίου ήταν είκοσι εννέα - είκοσι
οκτώ έδρες. Θα έπαιρνε εκατόν είκοσι εννέα - εκατόν τριάντα
έδρες µε την απλή αναλογική του ΣΥΡΙΖΑ και πήρε εκατόν πε-
νήντα οκτώ. Άρα, το 1/6, οι πενήντα έδρες µπόνους δεν υπάρ-
χουν και µπορείτε να το δείτε.

Φέραµε ένα αναλογικότερο σύστηµα από το προηγούµενο
γνωρίζοντας ότι δεν θα συγκεντρωθούν διακόσιες ψήφοι. Μπο-
ρούσαµε να φέρναµε ό,τι κρίναµε καλύτερο και συµφερότερο.
Αντιθέτως φέραµε αυτό που θεωρούµε ότι είναι σωστότερο για
τον τόπο και για τη δηµοκρατία.

Άκουσα και µια αναφορά παρεµπιπτόντως για την ισοτιµία της
ψήφου των απόδηµων. Εκεί είχαµε την εξής µεγάλη διαφορά:
Από τον ίδιο εκλογέα θα µέτραγε διαφορετικά η ψήφος του αν
ψήφιζε στο εξωτερικό ή στο εσωτερικό, ενώ τώρα η ψήφος του
ίδιου εκλογέα έχει την ίδια βαρύτητα ανεξαρτήτως πού θα ψη-
φίσει και τι θα ψηφίσει. Γιατί όλες οι κάλπες το πρωί των εκλογών
είναι άδειες.

Υπενθυµίζω ότι αν ίσχυε ο εκλογικός νόµος του 1990 στις
εκλογές του Ιουλίου του 2019, η Νέα Δηµοκρατία θα έπαιρνε
εκατόν ογδόντα πέντε έδρες. Εάν ίσχυε το τύπου αναλογικό σύ-
στηµα που έχει η Ισπανία την οποία χαίρεστε και πανηγυρίζετε
για την κυβέρνηση που σχηµατίστηκε, η Νέα Δηµοκρατία θα είχε
εκατόν εξήντα έξι έδρες, µε σύστηµα D’ Hondt. 

Τρίτο θέµα, διαβούλευση. Τι να συζητήσουµε; Ογδόντα έξι και
δεκαπέντε εκατόν ένα. Δεν υπήρχε κανένας λόγος ο ΣΥΡΙΖΑ να
δέχεται να συζητήσει οποιοδήποτε άλλο σύστηµα. Πιθανό γιατί
ποτέ µπορεί να µην ενδιαφερθεί ακόµα και όταν και αν γίνει ξανά
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πρώτο κόµµα να κυβερνήσει µόνος του. Θέλει να µοιράζεται την
ευθύνη. Βρήκε τον κ. Καµµένο την πρώτη φορά. Να κάνουµε
έναν εικονικό διάλογο, να συζητάµε για µάτια του κόσµου;

Υπάρχει µία εξαίρεση. Άκουσα µε πολλή προσοχή τον καθη-
γητή και Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Βερναρδάκη. Είπε δύο
πράγµατα. Άφησε ανοικτό το ενδεχόµενο µιας µικρής πριµοδό-
τησης του πρώτου κόµµατος. Και δεύτερον είπε και κάτι το οποίο
είναι ακόµα πιο ενδιαφέρον, ότι είναι -εντός εισαγωγικών- «αδια-
νόητο» το πρώτο κόµµα σε ψήφους να µην είναι ο κορµός της
επόµενης κυβέρνησης. 

Τέταρτο ζήτηµα, το οποίο απασχόλησε και τις ακαδηµαϊκές
µου επιδόσεις και τις µαθητικές µου επιδόσεις, το αν τα εκλογικά
αποτελέσµατα θα ήταν ίδια µε απλή αναλογική ή όχι. 

Υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι, επειδή δεν υπάρχει το 41% µε απλή
αναλογική γιατί ψηφίζει διαφορετικά ο κόσµος, ο Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης µε απλή αναλογική πήρε 46,88% τον Απρίλη του
1990. Και όταν λέµε, λοιπόν, στο σενάριο εάν το πρώτο κόµµα
πάρει 45% -το οποίο φαντάζοµαι εσείς το αποκλείετε, γιατί µάλ-
λον έχετε τη µαγική σφαίρα που προβλέπει τα αποτελέσµατα-
εάν πάρει εκατόν σαράντα τρεις έδρες, εάν είναι δίκαιο ή όχι και
αν θα πρέπει το 45% να κάνει κυβέρνηση ή όχι, δεν απαντάτε σε
αυτό. Θα πρέπει να κάνει συνεργασίες, ενώ έχει καθαρή εντολή
από τον ελληνικό λαό.

Και θα είχε νόηµα αυτή η κουβέντα, αν άλλαζε το όριο του 3%
και γινόταν 1%. Εκεί θα συµµετείχαν πολύ περισσότεροι εκλογι-
κοί σχηµατισµοί. Με το 3% πάνω-κάτω τα ίδια κόµµατα θα συµ-
µετάσχουν. Το 3% είναι που αλλάζει την ισορροπία στη µηχανική
των κοµµάτων και όχι το αν θα υπάρχει απλή αναλογική ή όχι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Πέµπτο θέµα, που το είπε ο Πρόεδρος κ. Βούτσης. Πράγµατι
υπάρχει ένα σοβαρό θέµα. Το 2004 ψήφισαν περίπου επτά εκα-
τοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες πολίτες και τον Σεπτέµβρη του
2015 ψήφισαν λίγο πάνω από πεντέµισι εκατοµµύρια. 

Να κάτσουµε να µας απασχολήσει όλους στο πολιτικό σύ-
στηµα γιατί χάθηκαν τα δύο εκατοµµύρια ψηφοφόρων, πού
πήγαν. Ναι, είναι η γήρανση ως ένα σηµείο του πληθυσµού, γιατί
έχει µεσολαβήσει µία δεκαετία. Ναι, έφυγε ένας µεγάλος αριθ-
µός παιδιών στο εξωτερικό λόγω της κρίσης, αλλά και πάλι ο
αριθµός είναι πάρα πολύ µεγάλος. 

Αυτό νοµίζω ότι είναι πιο σηµαντικό να µας απασχολήσει και
θεωρώ ότι η συµµετοχή δεν έχει σχέση µε την απλή αναλογική ή
µε την ενισχυµένη αναλογική. Το 2004 επτά εκατοµµύρια εξακό-
σιες χιλιάδες ψήφισαν µε ενισχυµένη αναλογική.

Ως προς το αν φταίνε οι αυτοδύναµες κυβερνήσεις για την
κρίση, δεν µε πείσατε. Δεν θεωρώ ότι το αν θα υπάρχει διαφθορά
ή όχι σε µια κυβέρνηση είναι αν συµµετέχει ένα κόµµα, δύο κόµ-
µατα ή τρία κόµµατα. Εµένα µε πειράζει αυτό που λέτε ότι δεν
θέλετε το κράτος να είναι λάφυρο του ενός. Δηλαδή θέλουµε να
είναι λάφυρο των δύο ή των τριών; Να κάτσουµε να βρούµε τρό-
πους να µην είναι λάφυρο του κανενός και να δούµε πώς µπο-
ρούσε να το σταµατήσουµε αυτό. 

Και είναι ευκαιρία -και θα γίνει το επόµενο διάστηµα- να προ-
χωρήσουµε και µια σειρά σηµαντικών µεταρρυθµίσεων, όπως
είναι για τα οικονοµικά των κοµµάτων, για τις προεκλογικές δα-
πάνες, να τις επικαιροποιήσουµε, να βάλουµε µέσα τις νέες κα-
ταστάσεις, το διαδίκτυο, όλα αυτά.

Εσείς, απορώ, ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δεν µοιράσατε
αξιώµατα; Διορίσατε για παράδειγµα διοικητές νοσοκοµείων
όσους είχαν τον «ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟ» παραµάσχαλα ή διάβαζαν pro-
tothema.gr;

Έβδοµο θέµα, επιτελικό κράτος, µια πολύ σύντοµη αναφορά.
Ξέρετε πόσες φορές στην προηγούµενη κυβέρνηση αλλάξατε
Υπουργεία; Άπειρες. Ξεκίνησε Υπουργείο Εσωτερικών, που είχε
µέσα την Αστυνοµία, τη δηµόσια τάξη. Το περιβόητο Υπουργείο
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης του κ. Λαφαζάνη, είχε µέσα από
τα αγροτικά µέχρι τα περιβαλλοντικά. Είδατε ότι δεν λειτουργεί
και διασπάστηκε. 

Ο κ. Σπίρτζης για παράδειγµα ήταν Αναπληρωτής Υπουργός
στο Ανάπτυξης. Έσπασε γιατί είδατε ότι το µοντέλο δεν λειτουρ-
γεί. Και ξέρετε εµείς δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να αναγνωρί-

σουµε ότι έχει γίνει και λάθος και ότι κάποια πράγµατα δεν εκτι-
µήθηκαν σωστά.

Δεν θα αναφερθώ στην αυτοδιοίκηση. Αυτό το έχει λύσει η
ζωή. Παρεµπιπτόντως ο αριθµός των δηµάρχων µε απλή αναλο-
γική που εκλέχθηκαν από τον πρώτο γύρο ήταν πάνω-κάτω ο
ίδιος µε τις εκλογές του 2014. Άρα η απλή αναλογική τουλάχι-
στον εκεί που εφαρµόστηκε, στις δηµοτικές εκλογές, δεν οδή-
γησε σε κατακερµατισµό του συστήµατος.

Τελευταίο θέµα, συνεργασίες. Ο εκλογικός νόµος ούτε επιβάλ-
λει συνεργασίες ούτε αποκλείει συνεργασίες. Ο λαός το επιβάλ-
λει. 

Εµείς θεωρούµε ότι η πριµοδότηση εκτός από τη λειτουργία
αυτοδύναµης κυβέρνησης και τον σχηµατισµό, έχει ακόµα και τη
δυνατότητα διευκόλυνσης των κυβερνήσεων συνεργασίας. Με
τον νόµο Παυλόπουλου των πενήντα εδρών έγιναν συνεργασίες
και το 2012 και το 2015. Μία φορά ο νόµος Παυλόπουλου έδωσε
αυτοδυναµία το 2019, τρεις φορές κυβέρνηση συνεργασίας τον
Ιούνιο του 2012, τον Γενάρη του 2015 και τον Σεπτέµβρη του
2015 και µία φορά ο νόµος των πενήντα εδρών δεν έδωσε καν
κυβέρνηση, τον Μάιο του 2012.

Και κλείνω µε τις προγραµµατικές συµφωνίες. Είµαι υπέρ. Δεν
µε πείθετε, όµως, γιατί δυο φορές είχατε τη δυνατότητα να κά-
νετε προγραµµατική συµφωνία. Την πρώτη φορά τον Ιανουάριο
του 2012 η προγραµµατική συµφωνία ήταν διάρκειας µισής
ώρας καφέ στην Κουµουνδούρου και µάλλον ήταν και εσπρέσο,
γιατί ήταν και σύντοµη η συνάντηση. Και τη δεύτερη φορά τον
Σεπτέµβρη του 2015 είδαµε το εξής καταπληκτικό, το δεύτερο
πιο γνωστό νόηµα στην πολιτική ιστορία.

Το πρώτο ήταν στο αεροδρόµιο του Ελληνικού, το δεύτερο
ήταν το νόηµα του Πρωθυπουργού τότε, του κ. Τσίπρα προς τον
κ. Καµµένο στα Προπύλαια να έρθει να σχηµατίσουν κυβέρνηση
πάνω σε µία εξέδρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ε, αυτές τις συνεργασίες εµείς δεν τις θέλουµε!
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή Βουλευτών» αποτελεί µία
προεκλογική δέσµευση και εξαγγελία του Πρωθυπουργού για τη
διαδικασία εκλογής των Βουλευτών.

Η εν λόγω πρόταση καταργεί το σύστηµα της απλής αναλογι-
κής που θέσπισε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Μοναδικός στό-
χος ήταν να εµποδίσει την αυτοδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας.
Άλλωστε τα ερωτήµατα τα οποία σας υπέβαλε ο νεοφώτιστος
Υφυπουργός Εσωτερικών ήταν καίρια και τις απαντήσεις σας νο-
µίζω ότι θα τις έχουµε σε λίγο.

Η απλή αναλογική, όπως παρουσιάστηκε από τους απελθόν-
τες κυβερνήτες, δηµιουργεί παραλυτικές καταστάσεις για τη λει-
τουργία της χώρας και καθιστά πρακτικά αδύνατο τον σχηµατι-
σµό κυβέρνησης. Όσοι διαθέτουν διαυγή πολιτική µατιά είδαν
τις συνέπειες στην τελευταία εκλογική αναµέτρηση στην τοπική
αυτοδιοίκηση: αδυναµία συναίνεσης, αναποτελεσµατικές συνερ-
γασίες, ασυνεννοησία.

Με τις πρώτες νοµοθετικές παρεµβάσεις που θέσπισε η Νέα
Δηµοκρατία µε αίσθηµα ευθύνης είχε ως στόχο να ενδυναµώσει
τις αρµοδιότητες των δηµάρχων, προκειµένου να επιτευχθεί η
κυβερνησιµότητα, κύριε Δρίτσα, στην τοπική αυτοδιοίκηση, διότι
εσείς σκοπεύετε µε τις νοµοθετήσεις στην ακυβερνησία. 

Ο νέος εκλογικός νόµος, αντιθέτως, διαπνέεται από εκλογική
δικαιοσύνη και αποσκοπεί στην εύρυθµη λειτουργία του εκλογι-
κού συστήµατος. Ειδικότερα, επαναφέρει το µπόνους εδρών για
το πρώτο κόµµα, το οποίο όµως δεν θα δίνεται αδιακρίτως και
ασχέτως ποσοστού. Αντιθέτως, το µπόνους αυτό θα κλιµακώνε-
ται µε δικαιοσύνη και αναλογικότητα, διασφαλίζοντας την πολι-
τική σταθερότητα.

Η Κυβέρνηση καταθέτει τον νέο εκλογικό νόµο σε χρόνο µα-
κριά από τις επόµενες εκλογές, σε έναν χρόνο εκλογικά ουδέ-
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τερο. Ο Πρωθυπουργός µας τόσο από το συνέδριο του ΣΕΒ όσο
και στο Νταβός δήλωσε ξεκάθαρα ότι η επόµενη εκλογική ανα-
µέτρηση δεν θα γίνει πριν το 2023. Η Κυβέρνηση έχει ξεκάθαρη
λαϊκή εντολή, Θα εξαντλήσει την τετραετία και αυτό είναι ένα µή-
νυµα προς τις δυνάµεις της αγοράς εντός και εκτός της χώρας,
αλλά και προς τους πιστωτές µας. 

Η ερώτηση είναι η εξής: Ποιος φοβάται περισσότερο τις πρό-
ωρες εκλογές και ποιος επιθυµεί περισσότερο πρόωρες εκλο-
γές; Ποιος έχει τη γενναιότητα και την υπευθυνότητα να ψηφίσει
το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου και να απαλλάξει τη χώρα και το
πολιτικό σύστηµα από διπλές εκλογές, µε ανάλογο κόστος, το
οποίο, ως γνωστόν, φτάνει σχεδόν στα 100 εκατοµµύρια;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, εάν διαθέτετε πολιτική ισχύ και πιστεύετε ότι η λαϊκή ετυ-
µηγορία θα σας αναδείξει πρώτη πολιτική δύναµη στις επόµενες
εκλογές που έρχονται, το 2023, ψηφίστε το προτεινόµενο νοµο-
σχέδιο. Η αλήθεια είναι ότι κάποιοι δεν έχουν προλάβει να διευ-
θετήσουν τις ενδοοικογενειακές υποθέσεις τους. Δεν έχουν,
φαίνεται, διαχειριστεί το εκλογικό τους αποτέλεσµα, δηλαδή την
ήττα. Διαβλέπουν ότι οι επόµενες εκλογές θα είναι το τελικό κτύ-
πηµα. Αυτό ως απάντηση σε οποιαδήποτε παραµικρή υπόνοια
για κοµµατικούς υπολογισµούς και σκοπιµότητες.

Η άµεση ψήφιση του νέου εκλογικού νόµου όχι µόνο δεν υπο-
κρύπτει σκοπιµότητες, αλλά είναι ζήτηµα αρχής, συνέπειας και
πολιτικού πολιτισµού. Επιπροσθέτως, σε καµµία περίπτωση δεν
αποτρέπει την κοµµατική µετεκλογική συνεργασία. Αντιθέτως,
βρίσκεται κοντά στο προηγούµενο εκλογικό σύστηµα που εφαρ-
µόστηκε για περίπου δεκαπέντε χρόνια -και µάλιστα, εσείς το
χρησιµοποιήσατε δύο φορές πολλές εκλογικές αναµετρήσεις-,
δίνοντας κυβερνήσεις διαφορετικών πολιτικών κοµµάτων.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση της
Νέας Δηµοκρατίας θεσπίζει στην πραγµατικότητα ένα κρυστάλ-
λινο, αξιόπιστο, απλό και λειτουργικό εκλογικό πλαίσιο. Το σχέ-
διο νόµου έρχεται σε µια εποχή που η πολιτική σταθερότητα,
αλλά και η εθνική σύµπνοια αποτελούν αξιώµατα για την επι-
βίωση και την προκοπή µας. Προς την κατεύθυνση αυτή η Νέα
Δηµοκρατία κατοχύρωσε και την ψήφο των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού. Και αυτό, γιατί διανύουµε µία δύσκολη περίοδο, µε σοβα-
ρότατα εθνικά ζητήµατα και προκλήσεις από τους γείτονές µας
και απαιτείται εθνική ενότητα και σύµπνοια.

Εµείς που ζούµε στην παραµεθόριο περιοχή το έχουµε ανά-
γκη. Το έχουµε ανάγκη από όλες τις πλευρές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου και µάλιστα όχι µόνο για λόγους δηµοσίων σχέσεων.
Θα πρέπει, όµως, να το πιστέψουµε όλοι.

Η Κυβέρνηση µε τον παρόντα εκλογικό νόµο προχωρά σε µία
πράξη ευθύνης προς τους Έλληνες ψηφοφόρους και το πολιτικό
σύστηµα. Επειδή το προτεινόµενο εκλογικό σύστηµα εξασφαλί-
ζει πολιτική σταθερότητα και αποτελεσµατικότητα, επειδή η Ελ-
λάδα πρέπει να είναι αξιόπιστη στο εξωτερικό, επειδή οι Έλληνες
ζητούν ισχυρή κυβέρνηση, επειδή ο νέος εκλογικός νόµος δια-
πνέεται από πολιτική γενναιότητα, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Θεοδωρικάκος.

Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο θα χρειαστείτε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Πόσο χρόνο δικαιούµαι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν έχετε µιλήσει

καθόλου, οπότε έχετε είκοσι πέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Θα µιλήσω πολύ λιγότερο, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ. 

Εξάλλου, νοµίζω, ότι έχουν ειπωθεί από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής σχεδόν όλα τα επιχειρήµατα. Θα µου επιτρέψετε να επα-
ναλάβω, όσο γίνεται, λιγότερα, κρατώντας και ξεχωρίζοντας τρία
θέµατα, που διακρίνω ότι έχουν µία µεγάλη αξία από τη διήµερη
αυτή συζήτηση.

Το πρώτο θέµα αφορά το αν αυτός ο εκλογικός νόµος οδηγεί
µόνο σε αυτοδύναµες κυβερνήσεις ή σε κυβερνήσεις συνεργα-

σίας και ποιες από αυτές είναι καλύτερες και πώς αυτό συνδέεται
µε τη νέα στρατηγική που παρουσίασε ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, ο κ. Τσίπρας στην πρόσφατη σχετικά συνέν-
τευξή του στο «ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ». Νοµίζω ότι ήταν πριν από
δύο ή τρεις εβδοµάδες.

Κατ’ αρχάς, θέλω να θέσω ένα ερώτηµα και να δώσουµε, ελ-
πίζω, όλοι µαζί µία αυτονόητη απάντηση. Καθορίζουν οι εκλογικοί
νόµοι κυρίως τις κυβερνήσεις; Νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε
όλοι πως όχι. Στις κοινοβουλευτικές δηµοκρατίες υπάρχει ένα
αξίωµα που ελπίζω ότι εκφράζει όλες τις πτέρυγες της Βουλής,
δηλαδή ότι ο λαός εκλέγει τις κυβερνήσεις. 

Με τον προηγούµενο εκλογικό νόµο, ο οποίος έδινε πενήντα
έδρες µπόνους στο πρώτο κόµµα, χωρίς καµµία προϋπόθεση,
εξελέγη Πρωθυπουργός µε αυτοδύναµη κυβέρνηση ο κ. Γεώρ-
γιος Παπανδρέου ως Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, εξελέγη Πρωθυ-
πουργός ο κ. Σαµαράς, επικεφαλής κυβέρνησης συνεργασίας
τριών κοµµάτων, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς και εξελέγη δύο φορές Πρωθυπουργός
ο κ. Τσίπρας, επικεφαλής κυβέρνησης συνεργασίας του ΣΥΡΙΖΑ
µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

Θέλω, επίσης, σε όλους να υπενθυµίσω ότι αυτός ο εκλογικός
νόµος µε τις πενήντα έδρες µπόνους πάνω από αυτό που δίνει ο
δικός µας εκλογικός νόµος, γιατί ο δικός µας εκλογικός νόµος
δίνει κλιµακωτά το µπόνους, στις εκλογές της 6ης Μάϊου του 2012
προφανέστατα δεν διέσωσε τον τότε κραταιό δικοµµατισµό Νέας
Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Ήταν οι γνωστές εκλογές της οργής
στα πολύ δύσκολα εκείνα χρόνια.

Εποµένως από τα παραδείγµατα που ανέφερα θα πρέπει να
συµφωνήσουµε ότι οι εκλογικοί νόµοι έχουν φυσικά επίπτωση
στην εκλογική συµπεριφορά των πολιτών και στο πλαίσιο µέσα
από το οποίο σχηµατίζεται ή όχι µια κυβέρνηση. 

Όµως, δεν υπάρχει τίποτε ισχυρότερο στον καθορισµό της
εκλογικής συµπεριφοράς των πολιτών από τις κοινωνικές συν-
θήκες που υπάρχουν, τις πολιτικές των κοµµάτων, τους απολο-
γισµούς των κοµµάτων, την παρουσία, την προσωπικότητα των
ηγετών τους και τα διλήµµατα που τελικά επικρατούν στην κοι-
νωνία. Εκεί κρίνονται όλες οι εκλογικές αναµετρήσεις. 

Συµπέρασµα πρώτο, λοιπόν: Ο εκλογικός νόµος που εσείς σή-
µερα καταψηφίζετε δεν απαγορεύει καθόλου τις κυβερνήσεις
συνεργασίας. Αυτό είναι µια αλήθεια και µια πραγµατικότητα την
οποία δεν µπορείτε σε καµµία περίπτωση να αρνηθείτε. Αναµφί-
βολα υπάρχουν εκλογικά συστήµατα που διευκολύνουν τη δυνα-
τότητα σχηµατισµού κυβέρνησης, άλλα µε µεγαλύτερη ευκολία,
άλλα µε µικρότερη και νοµίζω ότι επίσης θα συµφωνήσουµε ότι
η ευρύτερη περίοδος που βιώνουµε δεν επιτρέπει να προσθέ-
σουµε δυσκολίες στην πατρίδα µας. 

Ο προτεινόµενος από τη Νέα Δηµοκρατία εκλογικός νόµος ευ-
νοεί την ύπαρξη δικοµµατισµού, έστω και µικρότερου από το πα-
ρελθόν, µε ποσοστά τα οποία δεν φτάνουν εκεί που έφταναν
παλαιότερα τα ποσοστά της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
τότε, αν και το ποσοστό της Νέας Δηµοκρατίας στην πρόσφατη
εκλογική αναµέτρηση προσεγγίζει πλέον τα εκλογικά µεγέθη που
είχε σε ισχυρές στιγµές της η φιλελεύθερη παράταξη. 

Θεωρώ αυτό το στοιχείο, δηλαδή ότι ο εκλογικός νόµος συµ-
βάλλει στην εµπέδωση ενός νέου δικοµµατισµού, ένα θετικό
και χρήσιµο στοιχείο για τη δηµοκρατία µας. Το λέω αυτό γιατί
η ύπαρξη µεγάλων κοµµάτων, τα οποία ασφαλώς δεν είναι ενι-
αία στις απόψεις και στις αντιλήψεις τους, συνενώνει δυνάµεις,
τάσεις και απόψεις. Τα κόµµατα έχουν διαφορές µεταξύ τους,
όµως τα συνενώνουν. Αυτό θεωρώ ότι είναι πολύ θετικό για τη
δηµοκρατία µας. 

Ο καθένας αντιλαµβάνεται εάν όλη αυτή την περίοδο της δε-
καετούς κρίσης, πέρα από τις κοινωνικοοικονοµικές επιπτώσεις,
είχαµε και έναν εκλογικό νόµο που θα διευκόλυνε διάφορους να
κάνουν νέα κόµµατα και νέους σχηµατισµούς, τι χειρότερο θα
µπορούσε να έχει συµβεί στη χώρα. Αυτό είναι ένα µάθηµα το
οποίο ελπίζω να συµφωνήσετε ότι πρέπει να το κρατήσουµε και
για το µέλλον.

Εάν ο στόχος του κ. Τσίπρα είναι πράγµατι να ξανακερδίσει
κάποια φορά τις εκλογές, ώστε να γίνει Πρωθυπουργός, πιστεύω
ότι αυτός ο εκλογικός νόµος, όπως πάρα πολύ σωστά είπε λίγο
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νωρίτερα ο κ. Χατζηδάκης, θα πρέπει να τον ικανοποιεί. Πιστεύω
ότι στην πραγµατικότητα τον ικανοποιεί. 

Ο κ. Τσίπρας, όµως, έχει την υποχρέωση ως Αρχηγός της Α-
ξιωµατικής Αντιπολίτευσης να ισορροπήσει µέσα στο κόµµα του
µε όσους –και νοµίζω ότι είναι αρκετοί αυτοί- έχουν εµµονές µε
το «φετίχ» της απλής αναλογικής. Είναι κι αυτός ένας τρόπος,
ύστερα από τόσα χρόνια βαριάς ασυνέπειας και αναξιοπιστίας,
τα τεσσεράµισι χρόνια που κυβέρνησε τη χώρα, να βρει και ένα
θέµα στο οποίο να προσπαθήσει να εµφανιστεί συνεπής. Έτσι
χθες είχε το αναγκαστικό καθήκον να υπερασπιστεί την απλή
αναλογική. 

Δεν είδα βέβαια και µεγάλο ενθουσιασµό ούτε από τον κ. Τσί-
πρα ούτε από εσάς, τους Βουλευτές του. Αν πρόσεξα, περίπου
οι µισοί ήταν εδώ την ώρα που µιλούσε ο Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης και δεν φαντάζοµαι ότι οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ ήταν στο Νταβός για κανέναν σοβαρό λόγο, γιατί ειπώ-
θηκε κάτι για τον Πρωθυπουργό της χώρας. Ο Πρωθυπουργός
της χώρας ήταν σ’ ένα πολύ µεγάλο διεθνές φόρουµ και έδωσε
µάχη για τις απόψεις της πατρίδας µας και στα εθνικά θέµατα
και στα θέµατα που σχετίζονται µε την οικονοµική ανάπτυξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκτός αν ενοχληθήκατε ιδιαίτερα, αγαπητοί συνάδελφοι του

ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ο Πρωθυπουργός της χώρας συνάντησε και τον
νέο Πρόεδρο της Βενεζουέλας, ο οποίος χαλάει τη «µαγιά» του
γνωστού συνεταίρου και εκφραστή των ιδεών σας κατά τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στα πλαίσια, λοιπόν, του καθήκοντός του να ενισχύσει το ηθικό

των στελεχών του, ο κ. Τσίπρας ενδιαφέρθηκε µάλιστα και για
την τύχη των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Μας είπε, αν
θυµάµαι καλά, τρεις φορές ότι το 1/3 από εµάς, τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, την άλλη φορά δεν θα είµαστε στο Κοι-
νοβούλιο και ασφαλώς αυτό είναι κάτι που στενοχωρεί ιδιαιτέ-
ρως τον κ. Τσίπρα. Μας είπε ότι η απλή αναλογική θα οδηγήσει
σε κυβερνήσεις προοδευτικής συνεργασίας. Έτσι δεν είπε; 

Η πολύ πρόσφατη ιστορία τον διαψεύδει. Πριν ακριβώς από
πέντε χρόνια, τέτοιες µέρες, ο κ. Τσίπρας, όπως θαυµάσια πα-
ρατήρησε πριν από λίγο ο Υφυπουργός µου κ. Λιβάνιος, προτί-
µησε τον κ. Καµµένο ως κόµµα, ως πολιτική οντότητα, ως πο-
λιτική προσωπικότητα, για να συζητήσει και να συνδιαλλαγεί µαζί
του και να σχηµατίσει, όπως τότε τη λέγατε, την πρώτη κυβέρ-
νηση της Αριστεράς. Είχε εναλλακτική λύση να συζητήσει τότε
µε το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι. 

Αναφέροµαι, κύριοι, στο ΠΑΣΟΚ και στο Ποτάµι γιατί αυτή είπε
χθες ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι θα είναι η
πολιτική του πρόταση στον ελληνικό λαό στις επόµενες βουλευ-
τικές εκλογές που θα γίνουν µε απλή αναλογική και κανένα κόµ-
µα δεν θα έχει αυτοδύναµη κοινοβουλευτική πλειοψηφία. 

Τι σας εµπόδισε, λοιπόν, τότε να κάνετε πράξη αυτό που υπο-
τίθεται ότι θα προτείνετε τώρα στον ελληνικό λαό; Ο εκλογικός
νόµος; Η µη εφαρµογή της απλής αναλογικής; Όχι, κύριοι. Σας
εµπόδισε η στρατηγική του Αρχηγού σας, ο οποίος έκανε ξεκά-
θαρες επιλογές. 

Συµµαχώντας µε τον κ. Καµµένο, επιχείρησε να διασπάσει ένα
πολύ µεγάλο εκλογικό κοινό σ’ αυτή τη χώρα, ένα κοινό που στην
πραγµατικότητα περιλαµβάνει τη µεγάλη πλειονότητα των Ελλή-
νων που διαθέτουν χαρακτηριστικά πατριωτικά, φιλελεύθερα,
αυτά που έχει εκφράσει για πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα η πα-
ράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Επιχείρησε να διασπάσει αυτόν
τον χώρο µέσα από τη συµµαχία του µε τον κ. Καµµένο. Δεν τα
κατάφερε και το µόνο που κατάφερε ήταν να εξαφανίσει πολιτικά
τον συνεργάτη του. Πάλι καλά. 

Η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας έµεινε απολύτως ενωµένη
και στη συνέχεια, µετά απ’ αυτά τα γεγονότα, µε ηγέτη τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη έκανε πράξη την ενότητά της, την ανανέωση
και τη διεύρυνσή της και πέτυχε το γνωστό αποτέλεσµα στις
πρόσφατες εκλογές της 7ης Ιουλίου. 

Με την ευκαιρία, µετάνιωσε ο κ. Τσίπρας γι’ αυτή του τη στρα-
τηγική απόφαση; Αν σήµερα λέει στον ελληνικό λαό αυτά που
λέει για τις επόµενες βουλευτικές εκλογές, κάποιον λογαριασµό
έχει να δώσει για το τότε και θα έπρεπε εσείς, κύριοι, να του το

ζητάτε για λογαριασµό των ανθρώπων που σας ψήφισαν όλες
τις φορές που σας ψήφισαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με τη χθεσινή του οµιλία ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-

λίτευσης υποθάλπει πολύ συνειδητά την εκλογική σεναριολογία.
Καλλιεργεί ο ίδιος συνειδητά τη συζήτηση για πρόωρες εκλογές.
Το κάνει για έναν λόγο κυρίως και για µερικούς ακόµα που θα
αναλύσω. Ο βασικός λόγος για τον οποίον το κάνει αυτό ο κ. Τσί-
πρας είναι γιατί τρέµει, φοβάται τις βουλευτικές εκλογές και προ-
φανώς έχει αλλάξει την άποψή του για τις δηµοσκοπήσεις, γιατί
αλλιώτικα δεν θα έπρεπε να είναι τόσο πολύ φοβισµένος. Το κα-
τανοώ. 

Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι, χρησιµοποιεί τις πρόωρες
εκλογές, τις οποίες θέλει να αποδώσει σε εµάς, ως ένα πιθανό
σενάριο του κοντινού αύριο για να καταλαγιάσει τις εσωτερικές
αντιπαραθέσεις και αντιθέσεις, οι οποίες πολλαπλασιάζονται
στον χώρο του ΣΥΡΙΖΑ. Όσο πιο πολύ φοβούνται οι Βουλευτές
και τα στελέχη της παράταξης του ΣΥΡΙΖΑ ότι µπορεί να έχουµε
σύντοµα εκλογές, τόσο πιο πολύ κλείνουν τα στόµατα και δεν
υπάρχουν εσωτερικές αντιπαραθέσεις, οι οποίες βλέπω ότι φτά-
νουν «στο κόκκινο» στην κυριολεξία, γιατί ακούω απόψεις και αν-
τιλήψεις που δεν θα περίµενα να τις ακούσω από ένα κόµµα που
θεωρώ ότι είναι δηµοκρατικό.

Μάλιστα, για να σας εµψυχώσει, σας παρηγορεί µε την ιδέα
ότι το δεύτερο κόµµα, ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν γίνουν οι εκλογές, θα συ-
νεργαστεί µε το τρίτο κόµµα, µε το τέταρτο κόµµα -δεν ξέρω πό-
σους ακόµη θα χρειάζεται για να κάνει αυτή την περίφηµη κυβέρ-
νηση- µόνο και µόνο για να εµποδίσει τον κ. Μητσοτάκη και τη
Νέα Δηµοκρατία να µη συµµετέχουν στην εξουσία.

Αλήθεια, µε ποιους θα συνεργαστείτε; Με ποιο πρόγραµµα θα
συνεργαστείτε; Με ποιες πολιτικές θα συνεργαστείτε; Υπάρχει
κανένας που να θέλει να συνεργαστεί µε την πολιτική δύναµη του
λαϊκισµού και της δηµαγωγίας των τεσσεράµισι χρόνων; Δεν το
νοµίζω. Ας ελέγξει, λοιπόν, τον φόβο του ο κ. Τσίπρας. 

Πρόωρες εκλογές, όπως έχει κατηγορηµατικά πει ο Πρωθυ-
πουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, δεν πρόκειται σε καµµία περί-
πτωση να γίνουν. Και ό,τι λέει ο Κυριάκος Μητσοτάκης το εννοεί. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι, είναι µια πολύ µεγάλη διαφορά ανά-
µεσα σε αυτούς τους δύο πολιτικούς Αρχηγούς, ανάµεσα σε αυ-
τούς τους δύο πολιτικούς άνδρες. Δεν είναι η µόνη διαφορά. Θα
χρειαστεί να αλλάξει πάρα πολύ ο κ. Τσίπρας για να διεκδικήσει
ξανά την εξουσία. Διότι αυτή τη φορά δεν υπάρχει περιθώριο
ούτε για δηµαγωγία ούτε για αντιµνηµονιακά κηρύγµατα. Αυτά,
κυρίες και κύριοι, τελειώσανε. Δεν είσαστε στον χώρο της πολι-
τικής παρθενίας. Κυβερνήσατε τη χώρα τεσσεράµισι χρόνια και
κριθήκατε από τον ελληνικό λαό.

Θα µου επιτρέψετε, προτού περάσω στο δεύτερο κοµµάτι, να
παρατηρήσω το εξής: Στα πλαίσια αυτής της παρωχηµένης αν-
τιδεξιάς στρατηγικής που σέρβιρε εδώ χθες ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, υπήρξε και ένας ολόκληρος διάλογος
στη Βουλή, σε σχέση µε το µπόνους του συνασπισµού κοµµάτων.
Θα ήθελα µόνο να αναρωτηθώ: Υπάρχει κανείς µε τον οποίο µπο-
ρείτε να κατεβείτε µαζί στις επόµενες εκλογές; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα περάσω, λοιπόν, στο δεύτερο σηµείο. Ισχυρές κυβερνή-

σεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι οι αξιόπιστες κυβερνή-
σεις, γιατί κερδίζουν την εµπιστοσύνη των πολιτών και µπορούν
να αντιµετωπίσουν δύσκολες καταστάσεις. Αξιόπιστες κυβερνή-
σεις είναι εκείνες που εφαρµόζουν το πρόγραµµα το οποίο εξήγ-
γειλαν προεκλογικά και ο λαός τις εµπιστεύτηκε για αυτό. 

Μια µεγάλη αρετή και ένα ισχυρό πλεονέκτηµα της παράταξης
που κυβερνά τη χώρα και του ηγέτη της, του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, είναι ότι απευθύνθηκε µιλώντας για τέσσερα χρόνια τη
γλώσσα της αλήθειας στους Έλληνες και κυβερνά µε την πράξη
της αλήθειας. Πρότεινε συµφωνία αλήθειας. Δηµιουργεί πράξη
αλήθειας και ένα αληθινό δηµιουργικό έργο.

Να µου επιτρέψετε, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Δρίτσα, –δεν
πρέπει να βρίσκεται αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα, δεν έχει ση-
µασία, ειπώθηκε και από άλλους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ και
αναφέρθηκε και ο αγαπητός µου Υφυπουργός νωρίτερα- να πω:
Το θέµα της συµµετοχής στις εκλογές έχει κυρίως σχέση µε την
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αξιοπιστία της πολιτικής. Δεν έχει σχέση µε το να αποσπάσει κά-
νεις ξεχωριστά το θέµα του εκλογικού συστήµατος. Ξέρετε πό-
σους ανθρώπους που συµµερίστηκαν τις αυταπάτες σας
–επιτρέψτε µου, αυτή τη φράση, που έχει πει ο ίδιος ο Αρχηγός
σας- στείλατε στο σπίτι τους; Ξέρετε πόσους ανθρώπους στεί-
λατε να είναι τελείως απογοητευµένοι από το πολιτικό γίγνεσθαι,
γιατί εξαγγείλατε πράγµατα τα οποία ήταν αδύνατο να γίνουν και
θα οδηγούσαν τη χώρα στην καταστροφή, εάν επιµένατε να συ-
νεχίζετε µέχρι το τέλος να τα κάνετε; Για να ψάξει λίγο περισσό-
τερο ο καθένας το τι έχει πει και το τι έχει κάνει ως υπεύθυνη
πολιτική δύναµη.

Αξιόπιστη κυβέρνηση σήµερα είναι η αυτοδύναµη Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως το αποδεικνύει και µε την ψή-
φιση αυτού του εκλογικού νόµου, και σε ό,τι αφορά τον χρόνο
που είχε δεσµευτεί ο Πρωθυπουργός ότι θα το κάνει και σε ό,τι
αφορά το περιεχόµενο. Είναι αξιόπιστη για την ταχύτητα αποκλι-
µάκωσης της φορολόγησης. Είναι αξιόπιστη για την υλοποίηση
φιλοεπενδυτικών πολιτικών. Είναι αξιόπιστη για τη στήριξη των
αδύναµων. Είναι αξιόπιστη για τις πολιτικές ανασυγκρότησης του
κράτους. Είναι αξιόπιστη για τη συνολική υλοποίηση της πολιτι-
κής της, µια πολιτική που έχει αποδοχή στην πλειοψηφία των Ελ-
λήνων και ιδιαίτερα στη µεσαία τάξη που κοντέψατε να διαλύσετε
µε την υπερφορολόγηση, τη µεσαία τάξη που αρχίζει να ξανα-
βλέπει µε ρεαλιστική ελπίδα τη ζωή.

Η χθεσινή επίθεση του κ. Τσίπρα στην Κυβέρνηση σε µια σειρά
τοµείς της κοινωνικής ζωής είναι άσφαιρη. Κανείς δεν ξεχνά ούτε
την υπερφορολόγηση, ούτε τη διαχειριστική ανεπάρκεια, ούτε
τη βαριά αλαζονεία, ιδίως του τελευταίου διαστήµατος. 

Θα µου επιτρέψετε όµως να σας πω ότι αξιόπιστη ήταν και η
κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, µια κυβέρνηση που ήταν κυβέρ-
νηση συνεργασίας. Γι’ αυτό, επαναφέρω το επιχείρηµα: Ήταν
αξιόπιστη κυβέρνηση, γιατί είχε ένα συνεκτικό πλαίσιο, το οποίο
εφάρµοζε και µε το οποίο θα είχε βγάλει τη χώρα οριστικά από
την κρίση, αν δεν είχατε διακόψει εσείς, µε αφορµή την εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας, της πορεία της. Άρα, αξιόπι-
στες κυβερνήσεις είναι αυτές που εφαρµόζουν την πολιτική για
την οποία έχουν εκλεγεί, είτε είναι αυτοδύναµες είτε είναι κυβερ-
νήσεις συνεργασίας. 

Περνάω στο τρίτο και τελευταίο µέρος της οµιλίας µου. 
Πρόσεξα, κύριε Σπίρτζη, µε πολύ µεγάλη προσοχή αυτά που

είπατε χθες. Θέλω να σας ζητήσω να εξετάζουµε πάρα πολύ
προσεκτικά αυτά που λέγονται και αυτά που γίνονται. Οι συγκλί-
σεις και η προσπάθεια συναίνεσης για τη δική µας παράταξη, όχι
απλά δεν είναι περιστασιακή υπόθεση, όχι απλά δεν είναι τακτι-
κισµός, όχι απλά δεν είναι µια επικοινωνιακή υπόθεση. Θεωρούµε
ότι η προσπάθεια για συγκλίσεις ανάµεσα στα κόµµατα πρέπει
να είναι συνεχής, γιατί είναι απολύτως αναγκαία. Και είναι ανα-
γκαία, ιδίως σε µια εποχή που η χώρα απειλείται µε ωµό τρόπο
από τις παράνοµες τουρκικές διεκδικήσεις. Δεν έχουµε την πο-
λυτέλεια του διχασµού. Δεν έχουµε την πολυτέλεια των τεχνητών
αντιπαραθέσεων. Προφανώς υπάρχουν ιδεολογικές διαφορές
και πολιτικές. Υπάρχει, όµως, πλέον και ένα κοινό πλαίσιο απο-
δεκτό από το σύνολο των κοµµάτων.

Κατ’ αρχάς, όλα τα κόµµατα έχουν πάρει µέρος στη διακυβέρ-
νηση του τόπου. Και αυτό είναι ένα καινούργιο δεδοµένο. Ο πα-
τριωτισµός όλων δεν αµφισβητείται για καµµία πολιτική δύναµη,
για κανέναν από τους ανθρώπους που βρίσκονται εδώ µέσα.
Υπάρχει πλέον, όµως, κι ένα πλαίσιο το οποίο -µε την εξαίρεση
φυσικά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος- αφορά τον διεθνή προ-
σανατολισµό της χώρας και τις συµµαχίες µας, αλλά και τις βα-
σικές οικονοµικές υποχρεώσεις που έχει η χώρα έναντι των
εταίρων. Αυτό είναι ένα πλαίσιο συναινέσεων, το οποίο µπορεί
να επεκταθεί πολύ περισσότερο. Γι’ αυτό, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη θα κάνει τα πάντα για να πετύχει τις µέγιστες
δυνατές συναινέσεις.

Σε αυτό το πλαίσιο -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- το Υ-
πουργείο Εσωτερικών δηµιούργησε ήδη δύο επιτροπές, οι
οποίες θα συµβάλλουν στη δηµιουργία δύο νοµοθετηµάτων µε
στόχο οι παρεµβάσεις αυτές να κάνουν πράξη την ανασυγκρό-
τηση της δηµόσιας διοίκησης και της αυτοδιοίκησης και να ενι-
σχύσουν την περιφερειακή διακυβέρνηση. Στις επιτροπές αυτές

συµµετέχουν άνθρωποι απ’ όλο το πολιτικό φάσµα και µε έναν
πλούτο επιστηµονικής δοµής και υποδοµής, οι οποίοι µπορούν
να συµβάλλουν καθοριστικά στη νέα αυτή προσπάθεια. 

Ένας δρόµος για µεταρρυθµίσεις υπάρχει µπροστά µας. Η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι αποφασισµένη να τον
διαβεί. Ελπίζουµε και πιστεύουµε ότι θα υπάρξουν και άλλοι, οι
οποίοι έστω και τµηµατικά, έστω και σε επιµέρους θέµατα θα θε-
λήσουν να βάλουν πλάτη στη θετική και δηµιουργική πορεία της
χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο κ. Φλαµπουράρης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Θα ήθελα να κάνω δυο-

τρεις τοποθετήσεις σε σχέση µε αυτά που ακούστηκαν προηγου-
µένως από τον Υπουργό.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά υπερβήκατε τα εσκαµµένα, διότι
αναφερθήκατε, απρεπώς µάλιστα, στο πώς συµπεριφέρονται οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και της Προοδευτικής Συµµαχίας, σε
σχέση µε το τι θέλει ο Πρόεδρος του κόµµατος, µε το πώς συµ-
περιφέρεται για να τους κρατήσει και να µην αντιπαρατίθενται
µεταξύ τους.

Πρέπει να ξέρετε -και έχετε µια παλαιότερη εµπειρία- ότι η
συµµετοχή µας, η συµµετοχή των αριστερών στα ψηφοδέλτια
είναι µια ιστορία αγώνα, προσπάθειας, πραγµατικά, να δώσουµε
λύσεις στα προβλήµατα αυτών που υποφέρουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν έχουµε καµµία ανάγκη από αυτά τα αξιώµατα. Απλώς τα

υπηρετούµε. Δεν µας υπηρετούν. Δυστυχώς δεν ξέρω σε ποιον
βαθµό έχει ενσωµατωθεί µια λογική η οποία δεν είναι δική µας,
δεν ήταν της Αριστεράς. Είναι µια λογική η οποία επικρατεί πραγ-
µατικά στους νεοφιλελεύθερους χώρους. Όλα αυτά που είπατε
σε σχέση µε την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα τα επιστρέφω σ’
εσάς και κάντε τα ό,τι θέλετε.

Ένα δεύτερο θέµα που έχει σχέση µε την οµιλία είναι ότι
ωραία µας τα είπατε ότι γίνονται και κυβερνήσεις συνεργασίας
κλπ. Ένα κρίσιµο θέµα δεν είπατε. Δεν είπατε ένα θέµα που έχει
σχέση µε τη δηµοκρατία, µε την ισοτιµία. Δεν έχει καµµία σχέση
µε το τι ρόλο παίζει η ψήφος. Και η ψήφος είναι του κάθε ανθρώ-
που ξεχωριστή, είναι και θέλει πραγµατικά να είναι ισότιµη η δική
µου ψήφος µε τη δική σας ή του Χρήστου Σπίρτζη. Σ’ αυτό το
θέµα δεν κάνετε καµµιά αναφορά. Είπατε µόνο ότι µπορεί να γί-
νονται κυβερνήσεις συνεργασίας. Πραγµατικά δεν εκνευρίστηκα.
Λυπήθηκα για µια τέτοια τοποθέτηση και ιδιαίτερα από τον
Υπουργό Εσωτερικών. 

Σταµατάω εδώ. Ελπίζω να ανακαλέσετε. Πιστεύω ότι θα ανα-
καλέσετε. Και προχωράω στην τοποθέτησή µου. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι να ανακαλέσει; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τι

να ανακαλέσω; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Είπα τι. Ήµουν σαφής. Δεν

µπορεί να θίγονται Βουλευτές οι οποίοι είναι Βουλευτές γιατί
τους επέλεξε ο λαός και δεν είναι για ίδια συµφέροντα.

Πάω στην οµιλία µου τώρα. Αν µου δώσετε τα τρία λεπτά που
τοποθετήθηκα, καλά θα είναι. Ειδάλλως θα το κόψω. 

Δεν σας κρύβω, κυρίες και κύριοι, ότι κάποιες φορές αναρω-
τιέµαι µήπως και ο δικός µας δηµόσιος λόγος διαπράττει ένα
σφάλµα µε τη χρήση συγκεκριµένων λέξεων, όπως κανονικότητα,
σταθερότητα, κυβερνησιµότητα. Βεβαίως για τις ανάγκες του
διαλόγου τα λέµε εµείς αυτά. Αλλά αυτές τις λέξεις η δική σας
παράταξη σκοπίµως τις αποσυνδέει από το βασικό τους νόηµα,
τη συνταγµατική τους διάσταση και εν τέλει το δηµοκρατικό τους
περιεχόµενο. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι η χώρα χρεοκόπησε µε κανονικές, στα-
θερές και αυτοδύναµες κυβερνήσεις. Είναι φανερό, λοιπόν, ότι
µε ευθύνη της κυβέρνησης διεξάγεται η σηµερινή συζήτηση. Θα
ήταν πολύ εύκολο πολύ γρήγορα να οµοφωνήσουµε, αν για
όλους το καθοριστικό θα ήταν, που είναι και αυτονόητο, η δηµο-
κρατική απαίτηση για αυθεντική αποτύπωση της βούλησης των
πολιτών στους κοινοβουλευτικούς και κυβερνητικούς συσχετι-

8644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σµούς. Αν σε αυτό συµφωνούσαµε, άνετα µπορούσαµε να προ-
χωρήσουµε σε ένα ενιαίο εκλογικό σύστηµα. Δυστυχώς δεν είναι
έτσι και αναδεικνύονται οι πραγµατικές αιτίες της σύγκρουσης
στο όνοµα του εκλογικού συστήµατος. 

Από τη µια, αυτοί που εκπροσωπούν ή φιλοδοξούν να εκπρο-
σωπήσουν τους πολλούς, που δεν φοβούνται τη λαϊκή βούληση
αλλά επιδιώκουν αυτή να εκφραστεί, ακόµα κι αν ξέρουν ότι
συχνά χειραγωγείται και παραπλανάται από ισχυρούς µηχανι-
σµούς προπαγάνδας. Από την άλλη, οι πολέµιοι της απλής ανα-
λογικής που έφτασαν στο σηµείο να αποδώσουν καταστροφές,
όπως την άνοδο του Χίτλερ και τον εµφύλιο στον τόπο µας, στο
εκλογικό σύστηµα της απλή αναλογικής. Η ιδιοτελής αυτή στάση
της συγκεκριµένης πολιτικής πτέρυγας που επιθυµεί να εξυπη-
ρετήσει τους ολίγους µε εκνευρίζει πραγµατικά, όταν ακούω ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ χρησιµοποίησε την απλή αναλογική για µικροκοµµατι-
κές σκοπιµότητες. 

Θέλω όµως να τονίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν επαναφέρει
αυτό το σύστηµα για να κερδίσει τις επόµενες εκλογές, γιατί
αυτό δεν είναι καθόλου σίγουρο ή, κατά τη γνώµη µου, και αδύ-
νατο. Όπως είναι γνωστό, το ζήτηµα αυτό βρίσκεται στον ιδεο-
λογικό της πυρήνα, δηλαδή το σύστηµα της ενισχυµένης
αναλογικής. Το χρειάζεται για να συνεχίσει να χτίζει το αυταρχικό
κράτος της Δεξιάς. Επιδιώκει να πείσει τον πολίτη ότι έχει από-
λυτη ανάγκη µια κυβέρνηση σταθερή και αυτοδύναµη, διότι η
πτώχευση, τα σκάνδαλα, η κλεπτοκρατία κι όλα αυτά τα «ωραία»
που µας φόρτωσαν είναι διαφορετικά και πιο ήπια µε αυτοδύνα-
µες κυβερνήσεις. Χάος, λοιπόν, για εσάς δεν φέρνει η ανευθυ-
νότητα ή η διαφθορά, αλλά οι ενδεχόµενες κυβερνήσεις συνερ-
γασίας. Πρόκειται, λοιπόν, για προσπάθεια ολικής επαναφοράς
στην κανονικότητα του κράτους της Δεξιάς. Γιατί τι άλλο είναι η
ανεργία που αυξάνει και δεν µειώνεται; Τι άλλο είναι η επίθεση
στα εργασιακά δικαιώµατα που συρρικνώνονται πέραν και της
µνηµονιακής λογικής, το διαρκές ξήλωµα κάθε πρόνοιας υπέρ
των εργαζοµένων που καταφέραµε εµείς; Τι άλλο είναι το ότι τα
νοσοκοµεία είναι ακόµα χωρίς προσωπικό και φάρµακα; Κάθε
µέρα διαβάζω ότι οι καρκινοπαθείς δεν κάνουν τις θεραπείες
τους. Τι άλλο είναι οι επενδύσεις που δεν έρχονται;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Είναι ακόµα
δέκα οµιλητές. Δεν θα προλάβουν να µιλήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελειώνει τώρα ο
κ. Φλαµπουράρης. Είναι σύντοµος

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Οι επενδύσεις που δεν έρ-
χονται κι έρθουν θα τις πληρώσουν…

Παρακαλώ, ο Πρόεδρος να µου πει αν είναι να σταµατήσω σε
ένα λεπτό, σε µισό λεπτό. Δεν χρειάζεται να παρεµβαίνετε. Μπο-
ρώ να σταµατήσω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κι εγώ προ-
σωπικά έχω αποσυρθεί. Όλοι οι Βουλευτές της περιφέρειας θα
χάσουν τα αεροπλάνα τους.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελειώνει σε µισό
λεπτό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Μπορώ να σταµατήσω.
Δεν είναι εκεί το πρόβληµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα χάσουν
όλοι τα ταξίδια τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα τελειώσει τώ-
ρα. Μην τον διακόπτετε, κύριε Λιβανέ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Τελειώσατε την παρέµ-
βασή σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Είκοσι πέντε λεπτά µίλαγε
ο προηγούµενος οµιλητής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Υπουργός
είναι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Ε, και; Τι σηµαίνει αυτό; Αν
είναι να χάσουµε το πλοίο ή το αεροπλάνο, να µιλάµε λιγότερο.
Έτσι είναι. Αλλά καταλαβαίνω ότι δεν είναι αρεστά αυτά που
ακούγονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα γιατί κάνετε
διάλογο; Κατ’ αρχάς, ο Υπουργός δεν µίλησε καθόλου και δι-

καιούτο τριάντα λεπτά. 
Τελειώστε τώρα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Προχωρώ και τελειώνω.

Μισό λεπτό θέλω µόνο. 
Στην πατρίδα µας η διαστρωµάτωση της κοινωνίας ήταν και

είναι τέτοια που η πλειοψηφία της είναι προοδευτική και µπορεί
να γίνει ακόµα µεγαλύτερη πλειοψηφικά, όταν το εκλογικό σύ-
στηµα είναι η απλή αναλογική. Αυτή η πραγµατικότητα µπορεί
να οδηγήσει σε κυβερνήσεις συνεργασίας των προοδευτικών δυ-
νάµεων και µπορεί έτσι να αποκλείσει διά παντός τη Δεξιά και τις
πολιτικές της. Αυτό δεν θέλουν. Αυτό τους τροµάζει. Αυτό θέ-
λουν να γλιτώσουν. Δεν θα το επιτρέψουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα
άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα δύο µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Β’
Τµήµα του Μουσικού Σχολείου Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαδόπουλος Αθανάσιος από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Το πραγµατικό πρόβληµα
όλων µας είναι φανερό. Πώς θέλουµε να κυβερνηθεί η Ελλάδα
της νέας εποχής; Με αφοµοίωση των συµπερασµάτων από την
υπερχρέωση, την ανθρωπιστική κρίση, την κηδεµονία, τη µνηµο-
νιακή περιπέτεια ή µε τη µέθοδο που οδήγησε στη χρεοκοπία
της χώρας; Με συνεννοήσεις, διαβουλεύσεις, υπερβάσεις, προ-
γραµµατικές συγκλίσεις, µε ισότιµο υπολογισµό της ψήφου όλων
των πολιτών στο σύστηµα διακυβέρνησης ή µε πριµοδότηση του
πρώτου κόµµατος να κυβερνά σύµφωνα µε τις δικές του µόνον
αξιολογήσεις και επιλογές;

Αγαπητοί συνάδελφοι, η διακυβέρνηση µε απλή αναλογική
είναι αντικειµενικά δύσκολη. Απαιτεί µεγάλη λαϊκή συγκατάθεση,
απαιτεί κουλτούρα πολιτικών διαβουλεύσεων, συνεννοήσεων,
ωσµώσεων, συµβιβασµών, συνθέσεων, συµµαχιών. Η συµµετο-
χική δηµοκρατία είναι ούτως ή άλλως ένα δύσκολο πολίτευµα,
πολύ πιο δύσκολο από την αριστοκρατία, την ολιγαρχία, τη φε-
ουδαρχία, τη δικτατορία. Είναι όµως πολύτιµο, αναντικατάστατο
πολίτευµα, είναι η θεσµική εξέλιξη του πολιτισµού και της σοφίας
των αρχαίων προγόνων µας. Η απλή αναλογική έχει δυσκολίες.
Όµως, δεν οδηγούν στην υποτιθέµενη κυβερνητική σταθερό-
τητα, µε συγκεντρωτισµό, µε γαλάζιο κράτος, µε νοµή της εξου-
σίας, µε αυθαιρεσίες, µε ανισοτιµία, µε κλοπή βουλευτικών εδ-
ρών. Δεν οδηγεί στην εύκολη διακυβέρνηση µε µπόνους και υπο-
ταγή της λαϊκής πλειοψηφίας στην πλειοψηφούσα εκλογική µει-
οψηφία. 

Το πραγµατικό πρόβληµα είναι η σχέση όλων µας µε τη συ-
νεργασία, τη σύνθεση ή τη σύγκρουση. Όταν θέλεις τη σύνθεση
πάρα πολύ, το σύµπαν θα συνωµοτήσει για να την πετύχεις. Δο-
κιµάστηκε ιστορικά αυτό το αξίωµα. Δοκιµάστηκε πρόσφατα και
στην Ελλάδα και µε την ψήφο των οµογενών, που τη θέλαµε όλοι
και γι’ αυτό κατορθώσαµε να συνεννοηθούµε.

Η απλή αναλογική ασφαλώς δεν είναι πανάκεια, δεν εγγυάται
τη σωστή, την έντιµη διακυβέρνηση, δεν εξασφαλίζει τη συµµε-
τοχική, προοδευτική διακυβέρνηση που θέλουµε εµείς. Δοκιµά-
στηκε και µε επιτυχίες και µε αποτυχίες. Προφανώς, όµως, είναι
αβάσταχτη η ελαφρότητα να αποδίδεται στην απλή αναλογική η
κατάρρευση της Δηµοκρατίας της Βαϊµάρης και, κύριε Υπουργέ,
είναι νοµίζω µεγάλη επιπολαιότητα η αναφορά που κάνατε περί
συνάντησης µε τον νέο Πρόεδρο της Βενεζουέλας. Δηλαδή, πώς
εκλέχτηκε; Με ποιο εκλογικό σύστηµα; Με πραξικόπηµα; Είναι
µέσα στη λογική σας και τα πραξικοπήµατα; 

Η απλή αναλογική είναι το εκλογικό σύστηµα που αποδίδει αυ-
θεντικά και τη βούληση των πολιτών και την ωριµότητα των πο-
λιτικών δυνάµεων. Σταθερές κυβερνήσεις, ισχυρές κυβερνήσεις
είναι εκείνες που στηρίζονται στην πιο ευρεία λαϊκή συναίνεση
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µε τις επιλογές τους, αλλά και σε αποτελεσµατική, αξιοκρατική
δηµόσια διοίκηση που πρέπει να υπάρχει.

Περί σταθερότητας: Στην Ελλάδα υπήρξαν και κυβερνήσεις
συνεργασίας και µονοκοµµατικές που δεν είχαν σταθερότητα.
Να θυµίσω: κυβέρνηση Τζαννετάκη, έπεσε σε λίγους µήνες, κυ-
βέρνηση Ζολώτα, παροµοίως. Την κυβέρνηση Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη, την έριξε -για να θυµίζουµε λίγο- ο Αντώνης Σαµαράς
και ελάχιστοι άλλοι Βουλευτές της δικής σας παράταξης. Η κυ-
βέρνηση Καραµανλή έπεσε από την υπερχρέωση, του Γιώργου
Παπανδρέου έπεσε από Βουλευτές της δικής του παράταξης.
Την κυβέρνηση Παπαδήµου την έριξε ο Αντώνης Σαµαράς. Την
κυβέρνηση Σαµαρά την έριξε η ανεπάρκεια να κλείσει και την
πέµπτη αξιολόγηση.

Εµείς, για να σας το πω κι αυτό, µιας και ανησυχείτε, είχαµε
την εµπειρία της δύσκολης κυβερνητικής συνεργασίας διαφορε-
τικών ιδεολογικοπολιτικών δυνάµεων στη βάση συγκεκριµένων
στόχων της ιστορικής συγκυρίας. Έτσι, µε τα συµπεράσµατά µας
καταλήξαµε πολύ εύκολα στη συνταγµατική Αναθεώρηση ότι δεν
πρέπει να συνδέεται η συνέχεια των κυβερνήσεων µε την εκλογή
Προέδρου της Δηµοκρατίας και στην επιλογή της απλής αναλο-
γικής ως πάγιου εκλογικού συστήµατος. Μας θυµίζετε ότι είναι
πιο εύκολο να κυβερνήσουµε µε την ενισχυµένη αναλογική και
µε µπόνους; Δεν τσιµπάµε.

Τώρα στη µεταµνηµονιακή Ελλάδα χρειάζεται ανάκτηση της
εµπιστοσύνης των πολιτών στο δηµοκρατικό πολίτευµα, χρειάζε-
ται ενίσχυση των συµµετοχικών δηµοκρατικών θεσµών, της αν-
τιπροσωπευτικής δηµοκρατίας, της χρήσης σύγχρονων τεχνολο-
γιών. Χρειάζονται κυβερνήσεις σταθερής ιδεολογικοπολιτικής
σύγκλισης και συγκεκριµένου προσανατολισµού για τη συµµε-
τοχή της χώρας στην ενωµένη Ευρώπη. Χρειάζεται κατά τη
γνώµη µας ισχυρή κυβέρνηση προγραµµατικής συνεργασίας των
προοδευτικών, οικολογικών, βαθιά δηµοκρατικών δυνάµεων.
Ισχυρή, αξιόπιστη, προοδευτική κυβέρνηση στη βάση κοινού
προγράµµατος, δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυξης, µε µεγάλη αυ-
θεντική λαϊκή πλειοψηφία, εκλεγµένη µε απλή αναλογική χρει-
άζεται η µεταµνηµονιακή Ελλάδα, η Ελλάδα των µεγάλων
δυνατοτήτων και των µεγάλων εθνικών προκλήσεων. Και αυτή η
κυβέρνηση µπορεί να προκύψει ως ώριµο τέκνο της ιστορικής
αναγκαιότητας, όποτε και αν γίνουν οι εκλογές, καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ
θα κατακτά την ιδεολογικοπολιτική και προγραµµατική ηγεµονία
και θα είναι ο ισχυρός πόλος της προοδευτικής λύσης, της προ-
οδευτικής διακυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχουν αποµείνει τέσσερις οµιλητές. Θα τους παρα-
καλούσα να είναι σύντοµοι εν όψει τού ότι έχω και την πληροφο-
ρία ότι δεν θα υπάρξουν δευτερολογίες, για να εξυπηρετηθούν
οι συνάδελφοι των επαρχιών, να προλάβουν τα αεροπλάνα.

Τον λόγο έχει ο κ. Καιρίδης Δηµήτριος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
είµαι σύντοµος, γιατί επίκειται και η ψηφοφορία και η συζήτηση
ήταν ήδη µακρά, εξαντλητική και φωτίστηκε το θέµα από όλες
τις πλευρές. Θα προσπαθήσω κατ’ εξοχήν να είµαι και ήρεµος
και νοµίζω ότι, όσο κι αν κάποιοι προσπάθησαν να φέρουν έντονο
ενδιαφέρον στη συζήτηση, µάλλον απέτυχαν, διότι η συγκεκρι-
µένη πρόταση της Κυβέρνησης που θα υπερψηφίσουµε σε λίγο
κινείται στο πλαίσιο της ηρεµίας, θα έλεγα, αν κάτι τη χαρακτη-
ρίζει. Κι αυτό για τρεις-τέσσερις βασικούς λόγους.

Πρώτον, διότι ακολουθεί µια µακρά ελληνική παράδοση. Είναι
θεσµοθετηµένο εδώ και πολλές δεκαετίες το σύστηµα αυτό που
έχει αποκληθεί «ενισχυµένη αναλογική» και ο συγκεκριµένος
νόµος µέσα σε αυτό το πλαίσιο κινείται, της -κακώς αποκαλού-
µενης ενισχυµένης, αλλά εν πάση περιπτώσει έχει καθιερωθεί-
ενισχυµένης αναλογικής. Σέβεται, λοιπόν, µια µακρά ελληνική
παράδοση, δεν είναι κάτι φοβερό και τροµερό.

Δεύτερον, βασίζεται στην πολύ συγκεκριµένη δέσµευση της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας προεκλογικά ότι θα φέρει
τον συγκεκριµένο νόµο προς ψήφιση και, µάλιστα, αµέσως µετά
τις εκλογές στην αρχή της τετραετίας.

Τρίτον, αποτελεί πάγια θέση της ελληνικής Κεντροδεξιάς, µε-
ταπολεµικά και ιδίως µεταπολιτευτικά η ενισχυµένη αναλογική.
Με αυτό το σύστηµα λίγο-πολύ πορευτήκαµε όλες τις προηγού-
µενες δεκαετίες.

Τέταρτον, γιατί το συγκεκριµένο σύστηµα, αν χαρακτηρίζεται
για κάτι, είναι ότι είναι αναλογικότερο σε σχέση µε τα συστήµατα
που ίσχυσαν µέχρι πρόσφατα και µε τα οποία κάναµε και τις τε-
λευταίες εκλογές. Και σε τούτο έρχεται σε αντίθεση µε τη διεθνή
πρακτική, που έχουµε αποµάκρυνση από την απλή αναλογική
προς την πιο πλειοψηφική, ενισχυµένη αναλογική, µε χαρακτη-
ριστικότερο παράδειγµα, βέβαια, την Ιταλία, η οποία µετέτρεψε
την αναλογική σε πιο πλειοψηφική και έκτοτε επιχειρεί να την
κάνει πλειοψηφικότερη. Αυτά στη γειτονική µας Ιταλία.

Για όλους αυτούς τους λόγους, δεν κάνουµε κάτι φοβερό, τρο-
µερό και ιδιαίτερα ενδιαφέρον, κύριε Υφυπουργέ. Κινούµαστε
ακριβώς σε µια µακρά παράδοση και µια πεπατηµένη, µε βάση
και την εµπειρία του 2012 για να µην επαναληφθεί εκείνο που
έγινε τότε, σε ένα δικαιότερο και αναλογικότερο σύστηµα, το ο-
ποίο όµως σέβεται την κυβερνησιµότητα.

Επιτρέψτε µου, ωστόσο, να επισηµάνω ότι η κριτική της Αντι-
πολίτευσης, ιδίως του ΣΥΡΙΖΑ, και η όλη συζήτηση που διεξήχθη
χαρακτηρίζεται, θα µπορούσε και ο πιο καλόπιστος να πει, από
υποκρισία. Σε πέντε σηµεία διέκρινα αυτή την υποκρισία στη συ-
ζήτηση που είχαµε εδώ:

Πρώτον, πράγµατι η χώρα χρεοκόπησε, δεν υπάρχει αµφιβο-
λία, και αν θέλετε χρεοκόπησε µονοκοµµατικά το 2010. Όµως,
πλούτισε και µονοκοµµατικά. Και πλούτισε και χρεοκόπησε µο-
νοκοµµατικά. Άρα το µονοκοµµατικό από µόνο του δεν είναι στοι-
χείο καταστροφής, για να τα λέµε όλα. 

Δεύτερον, το σύστηµα που εσείς φέρατε δεν είναι της απλής
και ανόθευτης αναλογικής. Και εκείνο προέβλεπε όριο 3% και
εκείνο προέβλεπε αποκλεισµό κάποιων ψηφοφόρων που ψηφί-
ζουν τα πολύ µικρά κόµµατα και δεν εκπροσωπούνται, παρ’ όλο
που θα µπορούσαν. Έτσι δεν είναι; Άρα ακόµα και η δική σας
πρόταση είχε µια άνιση µεταχείριση της ψήφου. Και, εν πάση πε-
ριπτώσει, πουθενά στον κόσµο, µε ελάχιστες εξαιρέσεις, ίσως
στο Ισραήλ, υπάρχει αυτό που εσείς αποκαλείτε «απλή και ανό-
θευτη αναλογική».

Τρίτο σηµείο υποκρισίας, οι συνεργασίες. Κάποια από τα κόµ-
µατα που υποστηρίζουν την απλή αναλογική αρνούνται παραδο-
σιακά την οποιαδήποτε συνεργασία µε τον οποιονδήποτε. Κι
εσείς που κάνατε συνεργασία νοµίζω εύκολα µπορεί κανείς να
τη χαρακτηρίσει ευκαιριακή και πάντως όχι σε µία προοδευτική,
συνεπή ιδεολογική βάση. Άρα για ποιες συνεργασίες µάς µιλάτε,
κύριοι της απλής αναλογικής;

Τέταρτον, σας άκουσα πάρα πολύ να µιλάτε για την ισονοµία
και την ισοτιµία της ψήφου. Τον περασµένο Σεπτέµβριο καταθέ-
σατε µία πρόταση για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού, η
οποία σε τίποτα δεν σεβόταν την αρχή της ισοτιµίας και του ισο-
βαρούς της ψήφου των Ελλήνων. Διότι περιόριζε την ψήφο όσων
δεν είχαν τη δυνατότητα να έρθουν µε το αεροπλάνο και να ψη-
φίσουν εντός της επικράτειας σε κάποιες έδρες στο ψηφοδέλτιο
επικρατείας. Κατά συνέπεια, µην έρχεστε τώρα εδώ και κουνάτε
το δάχτυλο υπέρ της ισονοµίας και της ισοτιµίας, όταν εσείς οι
ίδιοι λίγους µήνες πριν είχατε φέρει πρόταση για την άνιση και
ετεροβαρή ψήφο των Ελλήνων πολιτών ξεκάθαρα στην ψήφο
των αποδήµων.

Πέµπτον, ακούστηκε αρκετά αυτό, αλλά ας συµφωνήσουµε.
Είχατε την ευκαιρία να ψηφίσετε απλή αναλογική όταν ήρθατε
στην εξουσία τον Γενάρη του 2015. Δεν το κάνατε τον Φλεβάρη,
δεν το κάνετε τον Μάρτη. Κυβερνήσατε µε την ενισχυµένη και το
µπόνους, ξαναεκλεγήκατε µε το µπόνους και το κάνατε µετά.

Υπό αυτή την έννοια, κάποιος µπορεί να σας ελέγξει για υπο-
κρισία. Κυβερνούµε µε το µπόνους και, όταν βλέπουµε ότι µπορεί
να χάσουµε την εξουσία, πάµε σε ένα αναλογικότερο σύστηµα,
προκειµένου να στερήσουµε από τον αντίπαλό µας αυτό το
οποίο εµείς εκµεταλλευτήκαµε και χρησιµοποιήσαµε.

Σε κάθε περίπτωση, δεσµευµένοι από την προεκλογική υπό-
σχεση, προχωρούµε σήµερα σε ένα εκλογικό σύστηµα το οποίο
ακολουθεί µία µακρά παράδοση. Είναι αναλογικότερο και δικαιό-
τερο σε σχέση µε αυτό που ίσχυσε, δίνει φωνή στο µεγαλύτερο
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ποσοστό των Ελλήνων και κυβερνησιµότητα που έχει ανάγκη η
χώρα.

Γι’ αυτόν τον λόγο κι εγώ µαζί µε τους υπόλοιπους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας θα προχωρήσουµε στην υπερψήφιση του
συγκεκριµένου νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία, ο οποίος είναι και πολύ σύντοµος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε λίγα λεπτά πριν

από την ψήφιση του νέου µας εκλογικού νόµου και δεν καταλα-
βαίνω γιατί υπάρχει τόσο µεγάλη ανησυχία από την πλευρά της
Αριστεράς.

Γιατί ανησυχείτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ακόµη δεν έχετε συνηθί-
σει τις καρέκλες της Αντιπολίτευσης; Ε ναι, θα µείνετε πολλά
χρόνια στην Αντιπολίτευση και η Νέα Δηµοκρατία, µε όποιον
εκλογικό νόµο, θα είναι Κυβέρνηση για πολλά χρόνια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα έπρεπε να εκτιµήσετε και να σεβαστείτε τον χρόνο τον

οποίο φέρνει αυτή η Κυβέρνηση τον νέο εκλογικό νόµο. Δεν φέρ-
νει έναν εκλογικό νόµο στο παρά πέντε των εθνικών εκλογών.
Φέρνει έναν νόµο µε εντιµότητα, µε ήθος απέναντι στους Έλλη-
νες πολίτες, που στις 7 Ιουλίου είπαν και έδωσαν ισχυρή λαϊκή
εντολή στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, για να φέρει
αλλαγές, για να φέρει µεταρρυθµίσεις. Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο
των µεταρρυθµίσεων εντάσσεται και η αλλαγή του εκλογικού
νόµου.

Με λίγα λόγια, µε απλά λόγια, για να µας καταλαβαίνει και ο
ελληνικός λαός, εµείς υλοποιούµε κάθε µέρα, µε κάθε νοµοθέ-
τηµα, µε κάθε πολιτική µας πράξη τις προεκλογικές δεσµεύσεις
της παράταξής µας.

Και θα έπρεπε να δούµε λίγο, και θα είµαι πολύ σύντοµος, τα
τεχνικά κοµµάτια του εκλογικού νόµου. Να δούµε λίγο τι αλλάζει.
Αλλάζει ότι τελικά σε αυτό το µπόνους των πενήντα εδρών µπαί-
νουν κάποια κριτήρια, µπαίνει ένα ελάχιστο ποσοστό του πρώτου
κόµµατος. Ξεκαθαρίζουµε τη λογική ενός εκλογικού νόµου που
θέλουµε να ισχύει για πολλά, πολλά χρόνια.

Ξέρω ότι τα τελευταία χρόνια και κυρίως οι συνάδελφοί της
Αντιπολίτευσης προσπαθούν να πουν ότι αυτό σηµαίνει ότι θα
πάµε σε εκλογές, ότι θα «κάψουµε» την απλή αναλογική και όλα
αυτά. Δεν είναι αυτό το µέληµά µας. Το µέληµά µας είναι να φέ-
ρουµε την Ελλάδα στον σωστό δρόµο, από εκεί που τη φτάσατε
εσείς µε την προχειρότητά σας, µε τον λαϊκισµό σας και µε τα
πειράµατα στις πλάτες του ελληνικού λαού. Αυτό είναι το ζητού-
µενο και γι’ αυτό αγωνίζεται αυτή η Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο νόµος µιλάει για πραγ-
µατική αναλογικότητα, για ουσιαστική εκπροσώπηση, αλλά µι-
λάει και για κυβερνητική σταθερότητα. Διασφαλίζει την κυβερ-
νητική σταθερότητα αυτός ο εκλογικός νόµος. 

Και εδώ θα ήθελα να απευθυνθώ και στους συναδέλφους του
ΚΙΝΑΛ, πρώην ΠΑΣΟΚ, που πολλοί από αυτούς έχουν έρθει τώρα
και σε µία άλλη παρέα, στην παρέα του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δυστυχώς
-γιατί πρέπει να λέµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό- ταυτίζεστε
σε αυτόν τον εκλογικό νόµο. Και αυτό σάς φέρνει µπροστά σε
µία µεγάλη ιστορική ευθύνη απέναντι στον ελληνικό λαό. Διότι ο
ελληνικός λαός δεν ξεχνά το 1989. Ο ελληνικός λαός δεν ξεχνά
τα εµπόδια που φέρατε στη µεγάλη παράταξη της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Δεν έχουµε ανάγκη εµείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ούτε να
«κάψουµε» καµµία απλή αναλογική ούτε να πάµε σε εκλογές.
Έχουµε ανάγκη να φέρουµε την Ελλάδα της ανάπτυξης, την Ελ-
λάδα της εµπιστοσύνης, κάτι που κερδίζει αυτή η Κυβέρνηση.

Άκουσα προηγουµένως τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ από την
Εύβοια να ρωτάει τι σχέση έχει ο εκλογικός νόµος µε τις επεν-
δύσεις και την οικονοµία. Σας απαντώ. Δεν έχει σχέση η κυβερ-
νητική σταθερότητα µε το οικονοµικό κλίµα; Μήπως πρέπει
τελικά να σας στείλουµε στο πρώτο έτος του Οικονοµικού Πανε-
πιστηµίου, να δείτε κατά πόσο επηρεάζει η κυβερνητική σταθε-

ρότητα το οικονοµικό κλίµα;
Άκουσα προηγουµένως τον κ. Δραγασάκη, ο οποίος ξέχασε

ότι δεν είναι Υπουργός και είναι απλός Βουλευτής, να λέει ότι οι
αριστεροί µπαίνουν στα ψηφοδέλτια για την προσφορά. Δηλαδή,
τι θέλετε να πείτε, κύριε Δραγασάκη, ότι οι κεντροδεξιοί µπαί-
νουµε για άλλον σκοπό στα ψηφοδέλτια; Ε, όχι, δεν θα σας επι-
τρέψουµε τέτοιου είδους διχαστικό λόγο! Δεν θα σας το επιτρέ-
ψουµε!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί εµείς είµαστε Κυβέρνηση για όλους. Δεν διχάζουµε, εµείς

ενώνουµε τον ελληνικό λαό!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ καταλαβαίνω πάρα πολύ

καλά την ανησυχία των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης. Αυτό,
όµως, το οποίο έχει σηµασία είναι να υλοποιηθούν οι δεσµεύσεις
που έχει πάρει αυτή η Κυβέρνηση απέναντι στον ελληνικό λαό.
Και µε τον νόµο αυτό συνεχίζουµε να υλοποιούµε όσα υποσχε-
θήκαµε. Και να είστε σίγουροι ότι, όποτε και να γίνουν εκλογές,
µε όποιο εκλογικό σύστηµα και να έρθει, η Νέα Δηµοκρατία είναι
η παράταξη εκείνη που θα έχει πάντα τη µεγάλη πλειοψηφία,
γιατί είναι παράταξη µε αρχές, µε αξίες και µε εντιµότητα απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
τελευταίος οµιλητής, ο κ. Σπύρος Λάππας 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι ο τελευταίος οµιλητής, αλλά το κλίµα το έδωσε ο προ-

τελευταίος. Ζωντάνεψε λίγο η Αίθουσα.
Άκουσα τον κ. Θεοδωρικάκο και τον συµπαθέστατο σε εµένα

τον κ. Λιβάνιο -και δηλώνω δηµόσια ότι τον συµπαθώ ιδιαιτέρως-
να θέλουν να υποστηρίξουν το νοµοθετικό τους τέκνο κάνοντας
µία αναφορά µόνο στο παρελθόν. 

Θα περίµενα από εσάς, κύριε Λιβάνιε, να ερµηνεύετε τα πολι-
τικά φαινόµενα και γεγονότα µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλ-
λον. Ξέρετε γιατί; Γιατί έτσι, µιλώντας για το τι έγινε το ’79, τι
έγινε το ’61, τι έγινε το ’23, τι έγινε το ’28, δεν ερµηνεύετε ούτε
το παρόν ούτε το µέλλον, αυτό είναι µετάθεση. Είναι µετάθεση
και θέλετε να αποκτήσετε και έναν συµβολισµό λέγοντας πως
ό,τι καταστρεπτικό µπορεί να γίνει στη χώρα είναι µε σύστηµα
απλής αναλογικής. Μετάθεση και συµβολισµός. Η µετάθεση και
ο συµβολισµός είναι τα δύο στοιχεία των ονείρων, έτσι λέει η Ψυ-
χιατρική. Άρα, λοιπόν, µάλλον ονειρεύεστε, δεν είστε στην πραγ-
µατικότητα.

Έλεγα και χθες, που υποστήριξα την ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας, κύριοι Υπουργοί, ότι µπορείτε να µας φέρετε µία επι-
στηµονική άποψη στο Κοινοβούλιο ενός -όχι δύο ούτε τριών-
συνταγµατολόγου που να είναι όχι κατά της απλής αναλογικής,
υπέρ της ενισχυµένης αναλογικής; Δεν υπάρχει, όπου και να ψά-
ξετε. Δεν υπάρχει. Και δεν υπάρχει, ξέρετε γιατί; Γιατί κανένας
συνταγµατολόγος δεν διαφωνεί µε τις βασικές αρχές ενός εκλο-
γικού συστήµατος που είναι δύο: η αναλογικότητα και η αντιπρο-
σωπευτικότητα.

Ακούστε, λοιπόν, πώς ξεκίνησε την οµιλία του ο Μάνεσης σε
εκείνο του συµβούλιο που σας ανέφερα χθες. «Η απλή αναλογική
είναι το µόνο εκλογικό σύστηµα που οδηγεί στη γνήσια και ανό-
θευτη δηµοκρατία, όχι σύστηµα, δηµοκρατία.». Και διερωτώνταν
ο ίδιος: «Ποιος µπορεί άραγε να διαφωνήσει µε αυτή την τόσο
άδολη φράση;». Δυστυχώς, διαφωνεί σήµερα µόνο η Νέα Δηµο-
κρατία. Και όχι µόνο, ίσως και άλλοι.

Λέγαµε χθες ότι η ανάδειξη του εθνικού Κοινοβουλίου µέσω
του εκλογικού συστήµατος είναι ασφαλώς µια κορυφαία δηµο-
κρατική διαδικασία και µια διαδικασία ύψιστης πολιτειακής λει-
τουργίας. Αυτή, όµως, η κορυφαία διαδικασία έχει διασκεδαστεί
από την επιλογή σας να κάνετε διαβούλευση µόνο δύο ηµερών,
να µην εκφραστεί η κοινωνία ούτε οι φορείς, ιδίως οι επιστηµο-
νικοί φορείς και οι συλλογικότητες, και κυρίως χωρίς φορείς. Με
αυτό ήδη έχετε κάνει µια αφυδάτωση και αφαίµαξη του πυρήνα
ενός εκλογικού συστήµατος, το οποίο δεν απαντάει σε αυτά που
σας είπα πριν.

Και αυτό είναι γιατί από την πλευρά της Κυβέρνησης αντιµε-
τωπίζετε τον εκλογικό νόµο σαν κάτι το πάρεργο, το γρήγορο,
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το σύνηθες, το ανάξιο ιδιαίτερου λόγου. Στην πραγµατικότητα,
αυτή η ελλειµµατική διαδικασία τι αποδεικνύει; Αποδεικνύει µια
δυσανεξία σε οτιδήποτε έχει σχέση και ακουµπάει στη δηµοκρα-
τική αρχή.

Κύριοι συνάδελφοι, λέγαµε χθες ότι οι σύγχρονες διεθνείς και
ευρωπαϊκές τάσεις δεν δικαιώνουν το δικό σας αφήγηµα, κύριε
Λιβάνιε, διότι δεν τολµήσατε ούτε εσείς ούτε ο κ. Θεοδωρικάκος
να µας πείτε ποιες χώρες στην Ευρώπη σήµερα έχουν ποια εκλο-
γικά συστήµατα. Εάν εξαιρέσετε την Αγγλία, που διέπεται από
το Αγγλοσαξονικό Δίκαιο, τη Γαλλία, που είναι προεδρική δηµο-
κρατία, το σύνολο σχεδόν των ευρωπαϊκών χωρών και στην κεν-
τρική πολιτική σκηνή -το σύνολο, τα περισσότερα- και στην
τοπική αυτοδιοίκηση και στις περιφέρειες έχουν επιλέξει στα-
θερά από το 1950 και µετά την απλή αναλογική.

Σας διαψεύδει η πραγµατικότητα, όταν δαιµονοποιείτε το εκ-
λογικό σύστηµα της απλής αναλογικής έτσι άκριτα και µε µια ορι-
ζόντια τοποθέτηση. Γιατί λέτε ότι έχουν ευηµερήσει οι ευρωπαϊ-
κοί λαοί από το ’50 µέχρι σήµερα µε ένα διάστηµα ευηµερίας
δεκαετιών; Και µε µια σταθερή ευηµερία, συνεχώς. Αφήνω την
κρίση των τελευταίων ετών, που είναι η κυριαρχία του χρηµατο-
πιστωτικού συστήµατος πάνω στην πολιτική επιστήµη. Γιατί ευη-
µερούν µε τέτοια συστήµατα απλής αναλογικής; Μην το δαιµο-
νοποιείτε. Ξέρετε γιατί; Γιατί η δαιµονοποίηση κρύβει ακριβώς
τα ελλείµµατα που έχετε, να υποστηρίξετε τα πολιτικά σας τέκνα.
Αυτό είναι το βασικό ζητούµενο.

Σας έλεγα χθες ότι οι κορυφαίοι δάσκαλοι του συνταγµατικού
δικαίου στη χώρα µας από τον Αριστόβουλο Μάνεση, τον Τσά-
τσο, τον Βενιζέλο, τον Ανθόπουλο, τον Ξηρό, στο σύνολό τους,
όλοι, µα όλοι, λένε σε θεωρητικό τουλάχιστον επίπεδο ότι η απλή
αναλογική είναι το πιο δηµοκρατικό και πιο αντιπροσωπευτικό
εκλογικό σύστηµα, διότι εκφράζεται γνήσια και η βούληση του
ελληνικού λαού, αλλά και κατανέµονται αντίστοιχα οι έδρες, σύµ-
φωνα µε την ψήφο του ελληνικού λαού. 

Το µπόνους. Τι είναι ουσιαστικά το µπόνους; Δεν είναι µια
αφαίρεση ή µια πρόσθεση εδρών στο πρώτο κόµµα, επειδή είναι
πρώτο και όχι για άλλα κριτήρια, όχι για άλλα στοιχεία, αλλά
µόνο γιατί είναι πρώτο; Του δίνεται ένα µπόνους. Το µπόνους
αυτό αντιστοιχεί στη λαϊκή βούληση; Έχουµε αντιστοίχιση εδρών
και ψήφων; Δεν έχουµε. Αυτό καθιστά τα συστήµατα αυτά καλ-
πονοθευτικά.

Και διερωτήθηκε -το έχω γράψει- ο κ. Θεοδωρικάκος: «Συµ-
βάλλουν, είναι παράγοντες, καθορίζουν οι εκλογικοί νόµοι τη
σύνθεση των κυβερνήσεων;». Τι λέτε, κύριε Θεοδωρικάκο; Όχι;
Μπορεί όχι αποκλειστικά. Δεν είναι ένας από τους παράγοντες
που καθορίζουν και το αποτέλεσµα των εκλογών και τη σύνθεση
των κυβερνήσεων; Ανοίξτε τις αναλύσεις των συνταγµατολόγων.
Ασφαλώς είναι ο εκλογικός νόµος και δεν είναι τυχαίο ότι οι συν-
τηρητικές κυβερνήσεις διαχρονικά υποστήριζαν το σύστηµα της
ενισχυµένης αναλογικής.

Επίσης, λέτε ότι ο δικός σας νόµος είναι αναλογικότερος.
Κατά τι είναι αναλογικότερος; Χθες ο Σωτηρέλης έκανε έναν
απολογισµό και έλεγε ότι, αν µε τον δικό σας νόµο, τον σηµερινό,
κάνει µια αναγωγή στα αποτελέσµατα του Ιουλίου, όλα τα κόµ-
µατα θα έπαιρναν ακριβώς τις ίδιες έδρες. Κατά τι είναι αναλο-
γικότερος, επειδή καθιερώνεται το µπόνους από το όριο του
25%; Αυτό δεν το κάνετε επειδή θέλετε να είναι αναλογικότερος
ο νόµος. Το κάνετε για να στερήσετε τη δυνατότητα σχηµατι-
σµού πλειοψηφίας από το δεύτερο, το τρίτο, το τέταρτο και από
όλα τα υπόλοιπα. Αυτό το αποτέλεσµα έχει.

Ακούστε το τραγικό. Αν η σύνθεση του δευτέρου και του τρί-
του κόµµατος είναι πάνω από 51%, 52%, δεν έχει έδρες όσες
παίρνει το πρώτο κόµµα, αρκεί να έχει πάνω από 30%. Δηλαδή,
έκανε έναν υπολογισµό και λέει µε 32% το πρώτο κόµµα παίρνει
εκατόν σαράντα µία έδρες και ο συνασπισµός δύο κοµµάτων µε
58% παίρνει λιγότερες έδρες. Αυτό είναι το αποτέλεσµα. Και
αυτή είναι άλλωστε, κύριε Λιβάνιε, και η ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας, πώς αντιµετωπίζεται ο νόµος από τον συνασπισµό των
κοµµάτων. Και αυτός είναι και ο φόβος σας. Ο συνασπισµός των
κοµµάτων είναι αυτό που σας τροµοκρατεί. 

Πάµε και σε ένα άλλο θέµα και να κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Τα
έχω πει άλλωστε όλα, τα είπα και χθες στην έντασή µου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Λιβάνιε, θέλετε να κάνετε µια ανάλυση του τι έφταιξε

που έφτασε η χώρα στη χρεοκοπία. Ξέρετε ο Αϊνστάιν έλεγε ότι,
όταν κάνεις τα ίδια ξανά και ξανά και ξανά και περιµένεις διαφο-
ρετικά αποτελέσµατα, το έχεις χάσει το παιχνίδι. 

Περίµενα από εσάς περισσότερα στο ερώτηµα του «γιατί φτά-
σαµε εδώ». Όταν έχεις, λέει, µία ώρα στη διάθεσή σου και θέλεις
να λύσεις ένα πρόβληµα, θα διαθέσεις πενήντα πέντε λεπτά στο
ερώτηµα και µόνο πέντε λεπτά στην απάντηση. Εσείς κάνατε το
αντίστροφο. Διαθέσατε πενήντα πέντε στην απάντηση και µόνο
πέντε λεπτά στα πελώρια «γιατί» και «τι» που οδήγησαν τη χώρα
στη χρεοκοπία. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

Κλείνω µε µία παραίνεση προς τον κ. Λιβάνιο. 
Κύριε Λιβάνιε, στη Ρωµαϊκή Αυτοκρατορία ο Καίσαρας -κύριε

Βορίδη, για εσάς το λέω, που είστε αυτής της άποψης- επέβαλε
σε όλα τα στελέχη της διοίκησης να απαγγέλλουν πριν αναλά-
βουν υπηρεσία µία φράση: «Credo quia absurdum», δηλαδή «πι-
στεύω, γιατί είναι παράλογο». 

Το ίδιο κάνετε και εσείς. Πιστεύετε σε έναν νόµο µόνο και µόνο
γιατί είναι και αντισυνταγµατικός αλλά και παράλογος. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Προεδρείο πι-
στεύει ότι θα τηρηθεί η άτυπη συµφωνία να µη δευτερολογήσει
κανείς, ύστερα και από αίτηµα των συναδέλφων των επαρχιών
που θέλουν να προλάβουν τα αεροπλάνα. Είναι µία άτυπη συµ-
φωνία. 

Βεβαίως, εγώ δεν µπορώ να καταστρατηγήσω τον Κανονισµό,
αν χρειάζεται. Θα έλεγα, αν υπάρχει οµοφωνία, να µην γίνει αυ-
τό. 

Πέρα απ’ αυτό, πρέπει να σας πω ότι χθες η συνεδρίαση πήγε
µέχρι τη 1.00’ µετά τα µεσάνυχτα και σήµερα αρχίσαµε από τις
9.00’ το πρωί. Είχαν εγγραφεί εκατόν είκοσι τέσσερις οµιλητές.
Μίλησαν εκατόν είκοσι δύο, δηλαδή περίπου είκοσι µία ώρες και
κάτι. Βεβαίως, υπήρχε µία συµφωνία στις 18.00’ σήµερα να στα-
µατήσουµε. 

Αν, όµως, επιµένετε, εγώ δεν µπορώ να πω στους εισηγητές...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σπίρτζη,

εγώ θα έλεγα να τηρήσουµε την άτυπη συµφωνία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μετά απ’ αυτά που ανέφερε ο Υπουρ-

γός, αλλά και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν γίνουν οι δευ-

τερολογίες, θα πάµε πίσω οπωσδήποτε τουλάχιστον µισή ώρα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι. Να κάνουµε µία συµφωνία να είµα-

στε όλοι πολύ σύντοµοι, για να δώσουµε κάποιες απαντήσεις σε
θέµατα που ακούστηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ή θα δοθεί σε
όλους ο λόγος ή σε κανέναν. Αφού, όµως, όλοι οι άλλοι εισηγη-
τές συµφωνούν, είστε µόνος, κύριε Σπίρτζη. Εγώ θα έλεγα να το
σεβαστούµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας δίνω τον λόγο
για µισό λεπτό, για να µου πείτε µόνο αν συµφωνείτε ή δεν συµ-
φωνείτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Όχι, εµείς
δεν συµφωνούµε µε αυτό. Διότι αν ξεκινήσει τώρα ένας γύρος
δευτερολογιών των εισηγητών, δευτερολογιών και τριτολογιών
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, θα πάρουµε τουλάχιστον
δύο ώρες ακόµα. Οπότε, νοµίζω ότι είναι σωστή η θέση σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καµµία απόφαση
της Ολοµέλειας δεν µπορεί να καταστρατηγήσει στο σηµείο αυ-
τό τον Κανονισµό. Είναι τυπικής ισχύος αυτό, δεν γίνεται αυτό
το πράγµα, παρά µόνο µε τη συναίνεση. 

Έτσι έχει γίνει και κατά το παρελθόν. Το έχει κάνει και ο προ-
ηγούµενος Πρόεδρος. Πρέπει να συµφωνήσετε όλοι. 

Κυρία Λιακούλη, συµφωνείτε; 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, σας θυµίζω ότι χθες
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έγινε µόνο µία συζήτηση σχετικά µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους. Δεν ήσασταν εσείς Πρόεδρος. Τότε, λοιπόν, παραι-
τηθήκαµε από τον χρόνο και τις δύο επόµενες φορές, και από τα
έξι λεπτά και από τα τέσσερα λεπτά. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι χθες είπαµε στο τέλος
της συνεδρίασης να µην ξαναµιλήσει κανείς, ούτε Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος. Εµείς δεν κάναµε χρήση του δικαιώµατός
µας. 

Είπαµε ότι, αν στο τέλος µιλήσει ο κύριος Υπουργός και ο κύ-
ριος Υφυπουργός, εµείς θέλουµε τρία λεπτά. Μόνο αυτό συµ-
φωνήσαµε. Εγώ δεν ξέρω να έχω κάνει µαζί σας άλλη συµφωνία.
Και νοµίζω ότι δεν έχω αρχίσει να ξεχνώ από τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Συντυχάκη,
τι λέτε εσείς; 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μόνο εάν µιλήσουν οι άλλοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Χήτα, εσείς; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Άρα, κύριε Σπίρ-

τζη, µείνατε µόνος. Οπότε, παραιτείστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Λένε ότι, αν µιλή-

σετε εσείς, θα µιλήσουν και οι άλλοι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σπίρτζη,

σας παρακαλώ. Έχει εξαντληθεί το θέµα. Δεν χάθηκε ο κόσµος. 
Εφόσον η πλειοψηφία δεν θέλει, τότε είµαστε σύµφωνοι. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών «Εκλογή Βουλευτών». 

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο γ’ του Κανο-
νισµού της Βουλής, θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της
αρχής, επί των άρθρων 1 και 2, επί του ακροτελεύτιου άρθρου,
καθώς και επί του συνόλου του νοµοσχεδίου, λόγω της ειδικής
πλειοψηφίας που απαιτεί το Σύνταγµα στο άρθρο 54 παράγρα-
φος 1. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,

σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της

αρχής, των άρθρων 1 και 2, επί του ακροτελεύτιου άρθρου, κα-
θώς και επί του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εσωτερικών: «Εκλογή Βουλευτών». 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύ-
νολο. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και το σύνολο, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει και τα
πέντε πεδία που περιλαµβάνει η ψηφοφορία. Αφού καταχωρί-
σετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και
να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποι-
αδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προκειµένου να
σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα ήθελα να σας

ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές ή τηλεο-
µοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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8650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο επι-
στολές των συναδέλφων κυρίων Σαµαρά Αντώνιου και Βαγιωνά
Γεώργιου, οι οποίοι µας γνωρίζουν ότι απουσιάζουν από την ψη-
φοφορία και ότι, αν ήταν παρόντες, θα ψήφιζαν «ΝΑΙ».

Επίσης, έχουν έλθει στο Προεδρείο επιστολές των συναδέλ-
φων κ.κ. Αλεξιάδη Τρύφωνα, Αχτσιόγλου Ευτυχίας, Δραγασάκη
Ιωάννη, Νοτοπούλου Αικατερίνης, Παππά Νικόλαου, Συρµαλέ-
νιου Νικόλαου, οι οποίοι µας γνωρίζουν ότι απουσιάζουν από την
ψηφοφορία και ότι, αν ήταν παρόντες, θα ψήφιζαν «ΟΧΙ».

Επίσης, έχει έλθει στο Προεδρείο επιστολή του συναδέλφου
κ. Καµίνη Γεώργιου, ο οποίος µας γνωρίζει ότι απουσιάζει από
την ψηφοφορία και ότι, αν ήταν παρών, θα ψήφιζε σύµφωνα µε
τη θέση του κόµµατός του. 

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην ηλεκτρονική καταµέτρηση των
ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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8654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να
κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 284 Βουλευτές.
Επί της αρχής του νοµοσχεδίου:
Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 121 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή

Βουλευτών» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 1:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 121 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε, κατά

πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 2:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 121 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του ακροτελεύτιου άρθρου:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 121 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το ακροτελεύτιο άρθρο έγινε δεκτό ως έχει κατά

πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή

Βουλευτών» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων κατά
πλειοψηφία.

Οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-
φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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8664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8695



8696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020 8699



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επί του συνόλου
του νοµοσχεδίου:

Υπέρ, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευτές.
Κατά, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 121 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή

Βουλευτών» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση,
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εκλογή Βουλευτών

Άρθρο 1
Τροποποίηση του άρθρου 99 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57)

Οι παράγραφοι 2 έως 4 του άρθρου 99 του π.δ. 26/2012 αντι-
καθίστανται µε παραγράφους, ως εξής:

«2. Ο αριθµός των εδρών που κατανέµονται στους εκλογικούς
σχηµατισµούς οι οποίοι συµµετέχουν στην κατανοµή των εδρών
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του παρόντος ορίζεται ως εξής:

α) Εφόσον το αυτοτελές κόµµα, που συγκέντρωσε τον µεγα-
λύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων στο σύνολο της Επικρά-
τειας έχει λάβει ποσοστό µικρότερο του είκοσι πέντε τοις εκατό
(25%) των έγκυρων ψηφοδελτίων, το σύνολο των εδρών κατανέ-
µεται µεταξύ των δικαιούµενων εδρών εκλογικών σχηµατισµών
σύµφωνα µε τη διαδικασία της παραγράφου 3.

β) Εφόσον το αυτοτελές κόµµα, που συγκέντρωσε τον µεγα-
λύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων στο σύνολο της Επικρά-
τειας έχει λάβει ποσοστό µεγαλύτερο ή ίσο του είκοσι πέντε τοις
εκατό (25%) των έγκυρων ψηφοδελτίων, διακόσιες ογδόντα (280)
έδρες κατανέµονται αναλογικά µεταξύ των εκλογικών σχηµατι-
σµών που συµµετέχουν στην κατανοµή των εδρών σύµφωνα µε
τη διαδικασία της παραγράφου 3. Ο αριθµός των διακοσίων
ογδόντα (280) εδρών µειώνεται κατά µια έδρα και µέχρι ανώτα-
του αριθµού µείωσης τις τριάντα (30) έδρες για κάθε µισό τοις
εκατό (0,5%) πλέον του εικοσιπέντε τοις εκατό (25%) που έχει
συγκεντρώσει το αυτοτελές κόµµα που συγκέντρωσε τον µεγα-
λύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων.

Η διάταξη του ανωτέρω εδαφίου εφαρµόζεται και  για συνα-
σπισµό συνεργαζόµενων κοµµάτων, ο οποίος συγκέντρωσε τον
µεγαλύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων, εφόσον ο µέσος
όρος της δύναµης των κοµµάτων, που τον απαρτίζουν, είναι µε-
γαλύτερος από την δύναµη του αυτοτελούς κόµµατος, που συγ-
κέντρωσε τον µεγαλύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων. Ο
µέσος όρος προκύπτει από τη διαίρεση του ποσοστού που έλαβε
ο ανωτέρω συνασπισµός δια του αριθµού των κοµµάτων που τον
αποτελούν. Εφόσον ο µέσος όρος της δύναµης των κοµµάτων
που αποτελούν τον συνασπισµό  είναι µικρότερος από τη δύναµη
του αυτοτελούς κόµµατος που συγκέντρωσε τον µεγαλύτερο
αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων τότε η διάταξη του στοιχείου β’
της παρούσας παραγράφου εφαρµόζεται για το αυτοτελές
κόµµα.

3. Για τον καθορισµό των εδρών που δικαιούται κάθε εκλογι-
κός σχηµατισµός, το σύνολο των ψήφων που συγκέντρωσε στην
Επικράτεια πολλαπλασιάζεται µε τον συνολικό αριθµό των εδρών
που κατανέµονται στους εκλογικούς σχηµατισµούς που δικαιούν-
ται έδρα σύµφωνα µε τον υπολογισµό της παραγράφου 2 του
παρόντος. Το γινόµενό τους διαιρείται µε το άθροισµα των έγ-
κυρων ψηφοδελτίων που συγκέντρωσαν στην Επικράτεια όσοι
σχηµατισµοί συµµετέχουν στην κατανοµή των εδρών, σύµφωνα
µε τις διατάξεις της παραγράφου 1. Οι έδρες που δικαιούται
κάθε σχηµατισµός στην Επικράτεια είναι το ακέραιο µέρος του
πηλίκου της διαίρεσης. Αν το άθροισµα των ως άνω ακέραιων
µερών των πηλίκων υπολείπεται του αριθµού των εδρών που έχει
υπολογιστεί κατά την παράγραφο 2 του παρόντος , τότε παρα-
χωρείται, κατά σειρά, ανά µία έδρα και ως τη συµπλήρωση αυτού
του αριθµού στους σχηµατισµούς, των οποίων τα πηλίκα εµφα-
νίζουν τα µεγαλύτερα δεκαδικά υπόλοιπα.

4.α. Στο αυτοτελές κόµµα, που συγκέντρωσε τον µεγαλύτερο
αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων στο σύνολο της Επικράτειας, πα-
ραχωρούνται, επιπλέον των εδρών που λαµβάνει, σύµφωνα µε

την προηγούµενη παράγραφο, οι υπόλοιπες έδρες και µέχρι της
συµπλήρωσης του αριθµού των τριακοσίων (300) εδρών, οι
οποίες προέρχονται από εκλογικές περιφέρειες στις οποίες
έχουν παραµείνει αδιάθετες έδρες µετά την ολοκλήρωση της
διαδικασίας που προβλέπεται από τις διατάξεις των παραγρά-
φων 4 έως 8 του άρθρου 100. Η επιπλέον παραχώρηση γίνεται,
επίσης, σε συνασπισµό συνεργαζόµενων κοµµάτων, εφόσον ο
µέσος όρος της δύναµης των κοµµάτων, που τον απαρτίζουν,
είναι µεγαλύτερος από τη δύναµη του αυτοτελούς κόµµατος,
που συγκέντρωσε τον µεγαλύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελ-
τίων. Ο µέσος όρος προκύπτει από τη διαίρεση του ποσοστού
που έλαβε ο ανωτέρω συνασπισµός δια του αριθµού των κοµµά-
των που τον αποτελούν. Σε διαφορετική περίπτωση η επιπλέον
παραχώρηση, εφόσον τηρούνται οι προϋποθέσεις της παραγρά-
φου 2, γίνεται στο αυτοτελές κόµµα που έχει τον µεγαλύτερο
αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων.

β. Το Α’ Τµήµα του Αρείου Πάγου, σε συµβούλιο, κατά την ανα-
κήρυξη των εκλογικών συνδυασµών, αποφαίνεται, αµετακλήτως,
για τον χαρακτήρα κάθε κόµµατος, ως αυτοτελούς ή ως συνα-
σπισµού συνεργαζόµενων κοµµάτων. Η κρίση του διαµορφώνε-
ται, χωρίς δικονοµικούς περιορισµούς, από τα υπάρχοντα
στοιχεία, τα οποία µπορούν να συµπληρωθούν µε υπόµνηµα των
κοµµάτων και των υποψηφίων.

5. Αν ένας εκλογικός σχηµατισµός δικαιούται, κατ’ εξαίρεση,
σύµφωνα µε τις παραγράφους 2, 3 και 4α του παρόντος άρθρου
και τις παραγράφους 1, 2 και 3 του άρθρου 100, περισσότερες
έδρες από όσες του αναλογούν κατά την παράγραφο 3 του πα-
ρόντος άρθρου, ο συνολικός αριθµός τους αναπροσαρµόζεται,
προκειµένου να λάβει τελικά τις έδρες που προκύπτουν από την
εφαρµογή του άρθρου 100. Στην περίπτωση αυτή µειώνεται αν-
τίστοιχα ο αριθµός των εδρών που καταλαµβάνει ο πρώτος κατά
σειρά σε έγκυρα ψηφοδέλτια εκλογικός σχηµατισµός, για τον
οποίο εφαρµόστηκαν οι διατάξεις της παραγράφου 4α.»

Άρθρο 2
Τροποποίηση του άρθρου 100 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57)

Οι παράγραφοι 6 έως 8 του άρθρου 100 του π.δ. 26/2012 αν-
τικαθίστανται ως ακολούθως:

«6. Για την κατανοµή τυχόν αδιάθετων εδρών υπολογίζεται η
διαφορά των εδρών που έχουν διατεθεί, σύµφωνα µε τις προ-
ηγούµενες παραγράφους του παρόντος άρθρου, από τις έδρες
που δικαιούται, σύµφωνα µε τις παραγράφους 3, 4α και 5 του
άρθρου 99. Στη συνέχεια υπολογίζονται τα αχρησιµοποίητα υπό-
λοιπα ψήφων των εκλογικών σχηµατισµών σε κάθε εκλογική πε-
ριφέρεια εκτός από τις µονοεδρικές. Το υπόλοιπο αυτό είναι η
διαφορά του γινοµένου των εδρών που κατέλαβαν οι παραπάνω
σχηµατισµοί στην εκλογική περιφέρεια επί το εκλογικό της µέτρο
από το σύνολο των ψήφων που έλαβαν στην ίδια εκλογική περι-
φέρεια.

7. Τυχόν αδιάθετες έδρες διεδρικών και τριεδρικών εκλογικών
περιφερειών διατίθενται, κατά σειρά και ανά µία, στον εκλογικό
σχηµατισµό που εµφανίζει σε καθεµία από αυτές τα µεγαλύτερα
αχρησιµοποίητα υπόλοιπα. Εάν σε κάποιο εκλογικό σχηµατισµό
διατεθούν συνολικά περισσότερες έδρες από όσες δικαιούται,
σύµφωνα µε τις παραγράφους 3, 4α και 5 του άρθρου 99, οι πλε-
ονάζουσες αφαιρούνται, ανά µία, από τις τριεδρικές περιφέρειες
και αν υπάρξει ανάγκη από τις διεδρικές, στις οποίες εµφανίζει
τα µικρότερα αχρησιµοποίητα υπόλοιπα.

8. Οι εκλογικές περιφέρειες που εξακολουθούν να έχουν αδιά-
θετες έδρες διατάσσονται κατά φθίνουσα σειρά, µε βάση τα
αχρησιµοποίητα υπόλοιπα του εκλογικού σχηµατισµού µε το µι-
κρότερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελτίων στην Επικράτεια που δι-
καιούται έδρα σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 99.
Στον εκλογικό σχηµατισµό που έχει τον µικρότερο αριθµό έγκυ-
ρων ψηφοδελτίων στην Επικράτεια παραχωρείται ανά µία έδρα
από καθεµία από αυτές τις εκλογικές περιφέρειες και ως τη συµ-
πλήρωση του αριθµού των εδρών που ο εκλογικός σχηµατισµός
δικαιούται, σύµφωνα µε τις παραγράφους 3, 4α και 5 του άρθρου
99. Αν πάλι παραµείνουν αδιάθετες έδρες, η διαδικασία του προ-
ηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται διαδοχικά για όλους τους εκλο-
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γικούς σχηµατισµούς που συµµετέχουν σε αυτή, αρχίζοντας από
όποιον συγκέντρωσε τον µικρότερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελ-
τίων σε όλη την Επικράτεια προς αυτόν µε τον αµέσως µεγαλύ-
τερο.»

Άρθρο 3 
Έναρξη ισχύος 

Τηρουµένων των διατάξεων του άρθρου 54 του Συντάγµατος,
η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,                                   2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ το
Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του

επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.49’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα
27 Ιανουαρίου 2020 και ώρα 11.00’µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση των επιµέρους συµβάσεων δω-
ρεάς της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
“Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού Δη-
µοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον
τοµέα της Υγείας που κυρώθηκε µε τον νόµο 4564/2018 (Α’
170)», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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